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I. 

SMASTKDERNA OCH LKROVERKSFRÅGAN 

Frågan om småstädernas läroverksförhållanden upptogs till be
handling vid en riksdag i Stockholm 1620 i samband med ett av 
Gustav II Adolf då framlagt förslag om en omorganisation av ri
kets undervisningsväsen. I ett med anledning av den kungliga propo
sitionen avgivet betänkande föreslog prästeståndet, att fullständiga 
gymnasier skulle inrättas i alla stiftsstäder och mindre gymnasier i 
tolv andra av de större och medelstora städerna. Övriga städer, 
sammanlagt 22 stycken, skulle förses med ett slags mindre läroverk, 
s. k. barnaskolor, med 2 lärare. Undervisningen i dessa småläro
verk skulle omfatta innanläsning, skrivning, räkning och Luthers ka
tekes samt grammatik och grunderna av latinska språket. I sitt svar 
med anledning av detta betänkande förklarade konungen, att han 
ej ansåg sig kunna biträda förslaget om inrättande på statens be
kostnad av småläroverk i de mindre städerna. Barnaskolor, heter 
det i resolutionen, finge städerna själva inrätta och underhålla. 

Vad konungen med sitt uttalande närmast avsåg, torde ha varit 
skolor för blivande köpmän och hantverkare. I december 1619 hade 
delegerade för ett antal städer varit samlade i Stockholm för över
läggningar med regeringen om en del ärenden, bl. a. de olika stä
dernas privilegier. Resultatet av överläggningarna blev en "stadga 
om städernas administration". Denna kom dock aldrig att utfärdas 
i form av en kunglig förordning utan hade närmast karaktären av 
en promemoria vid utfärdandet av nya privilegier för vissa städer. 
Den lades till grund för de privilegier, som efter ytterligare förhand
lingar med städernas delegerade följande år utfärdades för ett antal 
städer, bl. a. Västervik och Arboga, och stadgans olika punkter kom 
därvid ofta att ord för ord återgivas i privilegieurkunden. Rörande 
ungdomens uppfostran och undervisning heter det i stadgan, att "på 
det ungdomen må till nyttiga konster bliva upptuktad, så vilja vi 
(d. v. s. Kungl. Maj :t), att de förnämsta köpstäder, som råd och 
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ämne hava, skola upprätta goda räkneskolor, och var icke hemma 
finnas sådana män, skola de dem utifrån införskriva, som instituera 
och lära ungdomen i räknekonsten och vad mera som nyttigt är 
uti köphandeln och det borgerliga levernet, och att ingen sådan an
tages och hålles för köpsven, som icke lärt att hålla sin köpmans
bok och vet därmed rätteligen att u m gå". 

Närmare föreskrifter om undervisningen i dessa skolor, som stä
derna sålunda skulle vara skyldiga att inrätta, lämnades i en av 
konungen år 1625 utfärdad skolstadga för staden Jönköping. För
äldrarna skulle vara skyldiga, heter det där, att, så snart en gosse 
fyllt sju år, sätta honom antingen i skolan eller i hantverkslära. Om 
han sattes i skola, skulle han först erhålla undervisning i läsning 
och skrivning. Därefter skulle det undersökas, om han lämpade sig 
för fortsatta studier. De gossar, som då ansågs ej böra fortsätta i 
den lärda skolan, skulle antingen erhålla undervisning i "räkne
konsten, bokhålleriet och redlig köpenskap", d. v. s. i räknesko
lan, eller också sättas till lära i något hantverk eller yrke. 

Samma tankegång gav biskop Laurentius Paulinus i Strängnäs 
uttryck åt i sitt stora arbete Ethica christiana, vars sista del utkom 
1630. Det heter däri, att undervisningen i de lägre skolorna i 
städerna vore en begynnelse till högre studier men också en pröv
ning, varav föräldrar och lärare kunde bedöma, om vederbörande 
lärjunge lämpade sig för fortsatta studier, eller hade bättre anlag 
för något yrke, som icke fordrade bokligt vetande. 

Genom den år 1649 utfärdade skolordningen inordnades större 
delen av de i de mindre städerna befintliga småläroverken i den 
statliga skolorganisationen. Skolorna skulle vara av två slag, gym
nasier och trivialskolor. De senare voro antingen fullständiga med 
fyra klasser och en särskild skrivklass eller också lägre trivialsko
lor, s. k. barnaskolor, med i regel en enda klass och en lärare. I 
barnaskaloma skulle undervisning meddelas till samma omfattning 
som i första klassen av de fullständiga trivialskolorna. Till följd 
av olikheten i framsteg i denna klass, således även i de lägre trivial
skolorna, borde lärjungarna, heter det, lämpligen uppdelas i tre 
grupper, nämligen nybörjare, de mera försigkomna och de mo~st 
övade. Undervisningen skulle omfatta innanläsning, skrivning och 
räkning samt vidare Luthers lilla katekes med valda bibelspråk och 
grundläggande latinska språkövningar. 
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I samband med skolordningen utfärdades samma år en anslags
och underhållsstat för skolorna, som upptog också ett stort antal 
lägre trivialskolor i de mindre städerna. Läraren i en sådan skola 
benämndes pedagog och skulle åtnjuta lön med 50 tunnor krona
tionde. Det befanns emellertid snart, att den utfärdade Iönestaten 
översteg, vad kronan vid den tiden kunde bära. År 1652 utfärdades 
därför en ny lönestat med väsentligt reducerade löner för de olika 
lärarkategorierna. För pedagogerna nedsattes lönen från 50 till 30 
a 20 tunnor kronotionde. De i Iönestaten upptagna barnaskolorna 
voro följande: Stockholms stad: Clara, Jakob, Maria och Tyska 
skolan. Uppsala stift: Enköping, Sigtuna, Oregrund och Söderhamn. 
Linleöpings stift: Vadstena, Västervik, Vimmerby, Eksjö och Sken
ninge. Sleara stift: Borås, Vänersborg, Alingsås, Ulricehamn, Lidkö
ping, Skövde och Falköping. Strängnäs stift: Torshälla, Askersund, 
Södertälje, Trosa och Mariefred . Västerås stift: Arboga, Köping, 
Nora, Linde, Sala, Hedemora och Säter. Karlstads stift: Filipstad, 
Kristinehamn och Åmål. Härnösands stift: Sundsvall, Umeå, Luleå 
och Torneå. 

Utom dessa statsunderstödda barnaskolor eller, som de också 
kallades, pedagogier, sammanlagt 39, fanns i flera städer barna
skolor, som helt eller delvis underhölls av vederbörande stadsmyn
digheter. I enstaka fall utökades barnaskalan med ytterligare en 
klass, och lönen till denna extra lärare, kollega, utgick då av kom
munala medel, så exempelvis i Vadstena och Västervik.1 

Den år 1649 utfärdade skolordningen innehöll, som ovan blivit 
nämnt, inga närmare föreskrifter om undervisningens bedrivande 
i dessa stadspedagogier. Behovet av sådana gjorde sig emellertid 
starkt gällande, och i samband med förberedelserna för en ny kyr
kolag fick biskop J. Gezelius i Åbo prästeståndets uppdrag att ut
arbeta ett förslag till ny skolordning. Det av honom utarbetade för
slaget genomgicks vid riksdagen 1682 av ett särskilt utskott och god
kändes, i vad det rörde partierna om trivialskolorna samt om lands
bygds- och stadspedagogierna. Vid överläggningarna inom präste
ståndet var emellertid meningarna delade, och beträffande partiet 
om gymnasierna utdömdes förslaget helt och hållet . Det vid riksda
gens slut till konungen överlämnade kyrkolagsförslaget kom därför 

1 A. G. Hollander: Svenska undervisningsväsendets historia, sid. 395 f. 
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ej att innehålla något förslag till skolordning. Dess plats i den bli
vande kyrkolagen angavs endast med följande rubrik efter det 
tredje kapitlet i del III: "Kap. IV bliver skolordningen". Möjligen 
till följd av motståndet från prästeståndets sida beslöt Gezelius att på 
eget bevåg offentliggöra sitt skolordningsförslag. Följande år utkom 
det i tryck under titeln "Methodus informandi" utan angivande av 
författare. Det innehåller dels på latin en skolordning för trivial
skolorna, dels på svenska en skolordning för pedagogierna i stä-

derna och på landsbygden. 
Den av biskop Gezelius utarbetade skolordningen, som aldrig 

kom att bli officiellt sanktionerad och sannolikt i sin helhet tilläm
pad endast i åbostiftet, synes efter allt att döma ha utövat ett visst 
inflytande på den följande utvecklingen, i synnerhet beträffande 
stadspedagogierna. Undervisningen i dessa skulle, heter det, i 
främsta rummet gå ut på att bibringa barnen god färdighet i innan
läsning. Sedan de hade lärt sig att känna igen bokstäverna, skulle 
man fortsätta med systematiska stavningsövningar, till dess de or
dentligt lärt sig att stava och lägga ihop. Då först kunde man sätta 
dem till att läsa över på egen hand. De stycken, som barnen hade 
att lära sig utantill, skulle först genomgås ordentligt innantill, både 
med lärarens hjälp och av barnen på egen hand. Vid dessa övningar 
liksom vid innanläsningsövningarna i övrigt kunde läraren låta de 
mera försigkomna lärjungarna tjänstgöra som biträden. Utom in
nanläsning och kristendom skulle undervisningen i pedagogierna 
omfatta skrivning samt de fyra räknesätten i hela tal. Beträffande 
stadspedagogierna heter det, att om föräldrarna önskade undervis
ning för sina barn även i latinska språket, skulle pedagogen ha till
låtelse att göra "med dem en begynnelse", men han fick ej därige

nom försumma de övrigas nödiga undervisning. 
Ej heller den år 1724 utfärdade nya skolordningen innehöll några 

bestämmelser om undervisningen i de s. k. pedagogierna. Det när
maste ansvaret för skolväsendet tillkom biskopen i stiftet i egen
skap av eforus, och på honom torde det ha ankommit att muntligen 
eller skriftligen lämna de anvisningar beträffande undervisningen 
och verksamheten i övrigt i pedagogierna, som kunde befinnas nö
diga. Givetvis förelåg på sina håll behov av mera preciserade an
visningar rörande undervisningen i dessa läroanstalter. Beträffande 
Strängnäs stift föreligger ett utkast till instruktion för pedagogerna 
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inom stiftet, uppsatt av den också pedagogiskt mycket verksamme 
biskop Jakob Serenitis. Redan som kyrkoherde i Nyköping hade 
han framträtt som skolreformator och genomfört viktiga reformer 
ifråga om det högre skolväsendet inom staden. Under sin verksam
het tidigare som legationspräst i London hade han fått frukt
bringande impulser från engelskt skolliv och blivit uppmärksam
mad för sina pedagogiska insatser även av den centrala skolmyndig
heten i vårt land vid denna tid, nämligen kanslikollegium. På dess 
anmodan hade han utarbetat och till ämbetsverket överlämnat ett 
särskilt betänkande rörande skolväsendet i riket.2 

Det nämnda utkastet till stadga för pedagogierna inom stiftet är 
från år 1768 och bär titeln: "Instruction, hvarefter Predagogi i 
Strengnäs stift hafva sig att rätta". Syftet med densamma framgår 
av en inledning med följande lydelse: "Att så mycket bättre vinna 
stora ändamålet vid de af Kong!. Maj :t icke utan dryg kostnad in
rättade Predagogici i de smärre Städer, som enkannerligen är Stads
barnens undervisning i deras Christendom, skrifvande och nödvän
digt räknande, hvarigenom de med tiden kunna blifva skickeliga 
Borgare och Handtverkare, samt nyttiga medlemmar för det all
männa: Har Consistorium uppå gifven anledning pröfvat nödigt, 
att lämna samtelige Pxdagogis i Stiftet följande föreskrift." 

I det följande lämnas detaljerade föreskrifter rörande undervis
ningens bedrivande. Vårterminen skulle omfatta tiden från Kyndels
mässan (d.v.s. början av februari) till åtta dagar före midsommar, och 
höstterminen från Bartolomeidag (d. v. s. 24 augusti) till åtta dagar 
före jul. Vid undervisningen skulle barnen fördelas i tre avdel
ningar. Till den nedersta avdelningen fördes de barn, som läste abc
boken, katekesen innantill och psalmboken. Andra avdelningen om
fattade de barn, som börjat med skrivning samt höll på med räk
ning, till dess de lärt de fyra enkla räknesätten. Till högsta avdel
ningen slutligen hörde de barn, som lärt sig skriva med någorlunda 
säkerhet efter föreskrift och i räkning hunnit övergå till de fyra 
räknesätten i sorter och reguladetri. De tre avdelningarna skulle vid 
undervisningen hållas åtskilda i klassrummet och placeras var för 
sig på särskilda bänkrader. I pedagogierna skulle även flickor 

2 Lars Hagberg: Jakob Serenius' kyrkliga insats, 1952, sid. 344. 
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kunna mottagas till undervisning, och dessa skulle då ha sina sär
skilda bänkar på ena sidan i klassrummet. "Vardera klassen sitter 
på särskilda bänkar", heter det i utkastet, "och flickorna på sär
skild sida". 

Den dagliga undervisningstiden skulle omfatta tre "pass", nämli
gen 7-9, 10-12 och 1-4. Dagen börjades med sång och bön, den 
senare förrättad av ett av barnen i tur och ordning. Därefter lästes 
ett kapitel ur bibeln, "helst de historiska böckerna". Efter avslutad 
läsning repeterades innehållet ett par tre gånger, varvid barnen 
hade att upprepa märldigare berättelser eller däri förekommande 
frågor och svar med bibelns egna ord. Först därefter övergick man 
till det egentliga undervisningsarbetet för dagen med olika arbets
uppgifter för de särskilda avdelningarna. Första avdelningen övade 
innanläsning, och de båda andra avdelningarna sysselsattes med in
lärning av föresatta stycken i katekesutvecklingen, d. v. s. Svebilii 
katekes. De barn, som redan i minnet inpräglat dessa katekesstyc
ken med tillhörande bibelspråk och därjämte hustavlan, fortsatte 
med utanläsning av botpsalmerna, litanian och "Manasses bön" (en 
i grekiska bibeln upptagen bön, som tillskrives konung Manasse.) 

Under andra förmiddagspasset fick första avdelningen fortsätta 
med sina innanläsningsövningar. Mellersta avdelningen läste då 
först en utanläxa i katekesen och övade sedan välskrivning. Tredje 
avdelningen sysselsattes först med räkning eller fick öva sig i att 
"uppsätta små räkningar per debet och kredit" . Därefter läste de 
"var sitt stycke latin, innan i bok". På eftermiddagspasset fortsatte 
lägsta avdelningen sin innanläsning, medan andra avdelningen sys
selsattes med räkning och därefter antingen med en utanläxa i 
katekesen eller "var sin innanläxa i bibeln eller annan bok", det se
nare för dem, som behövde ytterligare övning i innanläsning. 
Högsta avdelningen fick två dagar i veckan, måndagar och torsda
gar, sysselsätta sig med uppsatsskrivning, "brev i allehanda ämnen 
uti skrivboken, vartill innehållet och metoden förut dem korteligen 
vid handen gives". Tisdagar och fredagar övades välskrivning efter 
förskrift. Därefter sysselsattes barnen i denna avdelning med att 
läsa skrivstil, "var sin läxa brev eller annat, som är skrivet, och 
lämnas de oläsligare (d. v. s. svårlästare) papper dem som äro mest 
försigkomna". 

Onsdagar och lördagar tillämpades en något ändrad läsordning 
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från och med andra "passet". De tre avdelningarna sammanfördes 
då till en gemensam undervisningsavdelning, på onsdagarna för un
dervisning i katekes i form av frågor och svar, s. k. katekisation, 
och därefter "uti det allmännaste i geografien med därtill hörande 
små historiska frågor". På lördagarna genomgicks nästa söndags 
evangelium, och barnen övades i att sjunga "Kyrie och psalmerna 
för nästföljande dagen, som av prästerskapet utbegäres". Därefter 
hemförlovades barnen för dagen efter avslutning i vanlig ordning. 
Varken på onsdagar eller lördagar förekom således några eftermid
dagslektioner. 

Närmaste tillsynen över skolan tillkom vederbörande kontrakts
prost. Denne ålåg det att årligen åtta dagar före midsommar hålla 
examen med skolungdomen i närvaro av barnens föräldrar och 
andra intresserade samt prästerskapet i församlingen. Examen skulle 
pågå från klockan 9 till klockan 12. Barnen skulle därvid visa sin 
förkovran i "bibliska historien, kristendomskunskapen, läsande, räk
nande och skrivande". Over examensresultatet hade inspektor att 
till eforus inkomma med vederbörlig berättelse. Examen skulle 
också hållas vid höstterminens slut och då under ledning av försam
lingens kyrkoherde. Till denna ålåg det pedagogen att upprätta en 
förteckning över samtliga elever med uppgift om varje elevs fram
steg i kunskapshänseende samt hans flit och uppförande under ter
minen. Denna förteckning skulle innan årets slut insändas till dom
kapitlet, och härtill skulle fogas ett skriftprov "på en eller två ra
der vardera och namnen därunder" beträffande de elever, som un
der läsåret övats i välskrivning. 

Med inskrivnings- och terminsavgifter skulle förbliva som bruk
ligt varit, heter det i utkastet, "och förmodas billigt, att alla rätt
sinta föräldrar snarare föröka än minska den välvilja, varmed de 
kunna uppmuntra sin skollärare under dess myckna möda och ar
bete". För de fattiga barnen skulle inga avgifter erläggas. Beträf
fande barn från den kringliggande landsbygden, vilkas mottagande 
i skolan var villkorligt, skulle för dessa beräknas dubbla avgifter 
och dessutom ett lass ved i terminen. Det skulle ändock för föräld
rarna till dessa barn innebära en lättnad, heter det, enär stadsborna 
i stället fick underkasta sig betydligt större ekonomiska bördor i 
anseende till "byggnad och vidmakthållande av skolhus och skol
mästaregård". 
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Detta av biskop Serenius utarbetade utkast till skolordni~g ~ör 
pedagogierna ger med sina detaljerade bestämmelser en god mbllek 
i de förhållanden, under vilka den tidens småläroverk hade att be
driva sin verksamhet. Egendomligt nog kom stadgan aldrig att ut
färdas på det sätt, som biskopen tydligen avsett, nämli~en i ~orm 
av en av domkapitlet fastställd stiftsstadga för pedagogtema 1110111 
stiftet. Anledningen är obekant, och domkapitlets pr~tokoll har 
ingenting att förmäla om någon behandling av är~~det mom dom
kapitlet. Det är möjligt, att försl~get väckt op~os1:10n bland gym
nasiets lektorer, och därför av btskopen lagts at stdan. I egenskap 
av bisittare i domkapitlet var lektorerna i majoritet och kunde av
göra ett sådant ärende i önskad riktning. Fr~n läro~erkshåll kunde 
det knappast anses acceptabelt, att peda~ogterna sa got.~ so~ ute
slutande skulle inrikta sin verksamhet pa rent elementara a111nen 
utan det grundläggande latinstudium, :om i ~e. fullst~ndiga all
männa läroanstalterna satte in redan fran nyboqarstadtet och var 
avsett att bilda grundval för de kommande studierna inom lärdon:s
skolan. I stället hade den uppgjorda läroplanen fått en prakt~sk 
utformning med stort utrymme för sådana kunskaper och färdtg
heter, som kunde vara av betydelse för förvärvsverksamhet 1110111 

städernas näringsliv. 3 
• . 

I vad mån biskopen i egenskap av eforus genom muntligen g~vna 
föreskrifter på grundval av de i utkastet ~ill .stiftsstadga at:glVl~a 
riktlinjerna lyckades reglera verksamhete~ 1 sttftets ~edagog~~r, ar 
svårt att avgöra. Av en till domkar-;,itlet ar 1773 :v~tven be~:attelse 
från pedagogien i Södertälje framgar, att undervtsn~ngen dar st.~d 
på en jämförelsevis hög nivå, dock ifråga 0~1 detalJerna med r~tt 
väsentliga avvikelser från bestämmelserna 1 stadgeutk:stet .. Lar
jungeantalet hade under den redovis

0

ade termine~ u~.pgatt t1ll 30, 
uteslutande gossar i åldern 8 till 13 ar. Antalet fore~~ll ko~ma ~tt 
ökas heter det "icke allenast av stadens barn utan aven fran nar
ligg;nde sock;ar, vilka börjat sända si?,a b~.rn till pedag?,ge~. i 
staden". I kristendomskunskap hade de aldsta barnen last 
"ganska färdigt utantill" Luthers katekes med Svebilii förklaring 
och däri anförda bibelspråk. I räkning hade använts "den veder-

3 Strängnäs domkapitels arkiv . G. III. Spridda uppgifter om folkunder

visningen 1768-1831. 
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tagna Agrelii metod till och med regula de tri i bråk". Några a v 
de älsta lärjungarna hade läst "Hiibners korta inledning till poli
tiska historien" samt lärt sig "tämligen vackert skriva". I fråga om 
latinska språket hade man sträckt sig betydligt längre, än vad stad
geutkastet förutsatte. De älsta lärjungarna hade lärt sig utantill 
"grammatica latina contracta" till prosodien "samt senaste termin 
genomgått "mest hela Langii colloqvia" (en elementarbok i latin). 
A ven i mellana vdelningen, "de mindre försigkomna", hade man 
läst latin och i grammatiken hunnit till syntaxen. De minst försig
komna hade uteslutande sysslat med innanläsning och katekes, 
några fanns till och med, som ännu höllo på med stavning. I redo
görelsen heter det till slut, att vid den examen, som förliden sommar 
hållits i borgmästarens och flera herrars närvaro, hade gossarna 
visat sig kunna göra gott besked för sig i kristendom och räkning 
samt uti det de börjat med ifråga om latinska språkets lärande. För
tjänsten av det goda resultatet tillkom, heter det, skolmästaren 
Rothovius, "som ständigt fortfar att vara flitig och hederlig och 
därför allmänt älskas". 

En något annan bild av förhållandena får man av en vid samma 
tid avgiven redogörelse från Tarshälla pedagogi. Lärjungeantalet där 
hade utgjort endast 19, 17 gossar och 2 flickor. Undervisningen 
hade omfattat endast rent elementära kunskaper i kristendom och 
innanläsning, och möjligen var detta orsaken till att pedagogien 
hade ett rätt blygsamt lärjungeantaL Tidigare hade detta, heter det 
i redogörelsen, varit betydligt större. På pedagogen lades dock 
ingen skuld i detta hänseende. Han hade visat mycken flit i sitt 
arbete, och genom "sin skicklighet och lämpa och visade sorgfällig
het" blivit känd till det bästa. Ryktet härom hade spritt sig, och 
man hade därför anledning förvänta, att skolan hädanefter skulle 
bliva mera talrikt besökt. 

A v en redogörelse åtskilliga år senare framgår också, att dessa 
förhoppningar verkligen blivit infriade, och att pedagogien då fått 
en helt annan ställning. Nämnda redogörelse, avgiven av skolans 
inspektor, kontraktsprosten Olof Strandberg, är från 1799. Lär
jungeantalet utgjorde, heter det, "varje termin mellan 40 och 50, 
ofta något därutöver". Största delen av dessa var från staden och 
landsförsamlingen, men "stundom även några ifrån angränsande 
socknar". Om undervisningen meddelades, att barnen informerades 
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i innan- och utanläsning och fick därjämte undervisni.n~ "om kris
tendomens rätta förstånd enligt D. Luthers och Sv~br~u .katek~ser, 
som enfaldigt och begripligt förklar~s för de~"· l!ti ~rbl.~ska hrsto
rien lämnades dem nödig kunskap 1 anslutnmg till J:Iubners .. b~
kanta bok". Barnen hade också lärt sig skriva "en tydhg och .la~hg 
stil" samt räkna de fyra räknesätten i hela tal. Någon undervls.mng 
· 1 · f " 1 eJ· De la''rJ'ungar som visade någon utmärkt böjelse, 1 a t m or e {Om • , 

h o h skicldighet till studier och de lärda språkens inhämtande, 
ag o c 'Il S .. .. . . l l l , se hänvisades, heter det i redogörelsen, t1 trangnas tnv1a s w a, -

dan de i pedagogien blivit övade i ovam~~mnda ostycke~" ·. 
Från samma år förligger redogörelser aven fran de ovnga. peda-

. · str'ftet Det är av ett visst intresse, att ställa de ohka re-gogrerna 1 · o b 'Id 
dogörelserna vid sidan av varandra och d~rigenom f~ en .r ~v 
förhållandena vid de s. k. småläroverken mom ett v1sst strft v~d 
denna tid. Den närmaste anledningen till att dessa redogörelser v1d 
nämnda tid överlämnades från skolorna till vederbörande domka
pitel var en skrivelse från kanslikollegium, dåvarande. centrala skol
myndigheten, till stiftsstyrelserna me~ ~nmo~an att .mkomma m:~ 
detaljerade uppgifter rörande underv1snmgsvasendet mom. vede.~bo
. d t'ft I den av domkapitlet i Strängnäs med anlednmg harav ran e s 1 . 'f 

överlämnade skrivelsen med bifogande av de begär~a uppgr t~rn~ 
heter det efter en redogörelse för förhållandena v.1d gym~~s1et 1 
stiftsstaden: "Uti detta stift äro i Strängnäs, Nyköpmg och Orebro 
trivialskolor som vardera förestås av rektor, konrektor, tre kollegor 
och en apol~gist, samt uti Mariefred, Trosa, ~ödertälje, Torshäl~a, 
Eskilstuna och Askersund så kallade pedagog1er, vares~ underv.rs
ningen på varje ställe förrättas av en enda lärare. Hur .~n.formatiO
nen på dessa ställen handhaves samt huru stort antal laqun~ar nu 
för tiden dessa skolor bevistar torde Höglofl. Kong~. Kanslikolle-

b .. l · h" nst1gt täckas in-giet av hosföljande äm etsmans re attoner oggu 

taga." 4 
.. 

Redogörelsen från Trosa pedagogi har liksom den ovan omn~mnda 
beträffande pedagogien i Tarshälla underteclm~ts av vederb~rande 
skolas inspektor, i detta fallet av kyrkoherden 1 Trosa stadsforsa~n
ling Per Rotmarie Pedagogiens föreståndare var prästman och t~ll
lika komminister i församlingen. Elevantalet brukade vara omknng 

4 Riksarkivet. Kanslersgillets handlingar, vol. 8, Strängnäs stift. 
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20 varje termin, "stundom flera, stundom färre". Före inträdet i 
skolan skulle barnen ha lärt sig bokstäverna, och undervisningen 
började med stavning och sedan innanläsning i bok. Därefter följde 
utanläsning av Luthers katekes och Svebilii förklaring. Barnen un
dervisades därjämte i skrivning och i räkning, åtminstone beträf
fande de fyra räknesätten i hela tal. Så snart barnen inhämtat kun
skaper i dessa ämnen, brukade de, heter det i redogörelsen, lämna 
skolan. Ej heller i pedagogien i Trosa förekom således någon under
visning i latinska språket, och lika litet som i Tarshälla sträckte sig 
undervisningen i stadens pedagogi över det rent elementära skol
stadiet. 

Beträffande pedagogien i Mariefred lämnades i redogörelsen 
därifrån den uppgiften, att drottning Kristina år 1645 beviljat kom
ministern i staden ett anslag på 16 tunnor kronotionde, för att 
denne skulle även uppehålla tjänsten som pedagog i staden. Kom
ministern hade i denna egenskap alltid varit ensam lärare, ehuru 
det någon gång hänt, att "klockaren, gamla studenter och andra 
haft disciplar av stadens ungdom". Dock ingen utom komministern 
hade "njutit kronolön därför". Barnen fick i pedagogien inhämta 
de första grunderna i kristendomskunskapen samt skriv- och räkne
konsten. De intogs i skolan så snart de någorlunda kunde stava och 
lägga ihop "och avgick, när de hunnit till den stadga, att de kunde 
emottagas i något hantverk eller skickas till någon av stiftets tri
vialskolor". En del av eleverna hade också erhållit grundläggande 
undervisning i latinska språket. Det heter i redogörelsen, att "la
tinska grammarican och colloqvia latina hava ock från äldre tider 
varit qrukade, ehuru därom inga andra författningar givas än ur
minnes h ä vd". 

Till pedagogien i Eskilstuna utgick inget anslag av kronotionde. 
Pedagogen därstädes hade ingen annan lön av statsmedel än 4 a 
4

1
/2 riksdaler riksgälds årligen av s. k. sockengångspenningar. För 

sin nödtorftiga bärgning var han därför nödsakad att lita till bi
drag från föräldrarnas sida och överenskommelse hade träffats om 
en skolavgift på 2, 3 a 4 skillingar i veckan för varje undervisat 
barn. Antalet elever uppgick under sommarmånaderna till 25 a 35, 
övriga tider av året till 8 a 16. För denna sin knappa lön lärde 
han barnen, heter det, "så mycket av en enda flitig läromästare nå
gonsm kan medhinnas", nämligen "att känna svenska bokstäverna, 
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stava, läsa rent i bok och utantill de vanliga kateketiska frågorna 
och svaren samt räkna och skriva". Några få av eleverna hade ~v 
honom undervisats även "i latinska språkets första kännedom". T1ll 
större höjd hade, heter det i redogörelsen, "läroverk~t härstädes icke 
ännu blivit uppbrakt". I en stad, där folkmängd~n 1cke v.~r obet~.d
lig, var det således icke underligt, "om alla r~~hga och .. omma for
äldrar länge suckat efter förbättring av skolmastarens lo~ samt ut
vidgande av undervisningsverket". "Men de flesta, fa~uga, kun~1a 
därtill intet bidraga, utan av höga vederbörandes medhdsam~a at-

.. d åga de hoppas snart en välsignad hjälp", heter det ull slut 
gar v . . · d .. 
i den av vice pastorn i församlingen Ene Annell avpvna re ogo-

relsen. 
Redogörelsen från Södertälje är avgiven av kyrkoherden därstä-

des J. F. Hallström. När och av vem "Södertälje stadsskola" blivit 
inrättad, kunde icke med visshet avgöras, heter det, "emedan .här
städes icke finnas några handlingar, som därom lämna upplysnmg". 
Enligt ett bland kyrkans handlin?a: förvar~t dokument sl~ulle det 
under 1600-talet ha funnits en tnv1alskola 1 staden med bade re~{
tor konrektor och kollegor, "men när den blivit förvandlad ull 

_ pedagogi är inte bekant". "I likhet ~ed andra pedagogi.:r" medde
lades vid skolan undervisning "i knstendomskunskap, raknade och 
skrivande". Härvid följdes utom Luthers katekes och Svebilii för
klaring "Feddersens exempelbok, Anderssons Arithmetic~ och .~en 
av Sällskapet för allmänna medborgerliga kunskaper .utg1v~.a Lar.o
bok samt vid skrivningen de av nämnda sällskap utg1vna fo~esknf
ter" (d. v. s. förskriftsbok). Aven "de lärda språken" kunde v1d !ko
lan få läras mot särskild betalning. Lärjungeantalet hade under ar~n 
varit mycket olika och varierat mellan 20 och 50. Under den ud 
kronobränneriet i staden varit i gång hade den högre siffran upp
nåtts. Sedan det blivit nedlagt, hade emellertid stadens fo~kmängd 
minskats med nära hälften, och lärjungeantalet i skolan 1 samma 
mån nedgått. Undervisningen sköttes av en vikariera~d~ skolmäs
tare vid namn Boman. Denne nyttjade en god underv1smngsmetod, 
heter det, och visade mycken nit, "ehuru den (d~ v. s .. me~od~n) 
torde vara misskänd av sådana, som hava den darakuga mblll
ningen, att all vishet består i att kunna grammatiken ?ch a:~ u:~,r 
minnet kunna ramla fram en mängd av ord, som de 1cke forsta . 
"Skada att hans knappa villkor", tillägges det, "och därav följande 
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tryckande bekymmer om nödtorftig bärgning skall göra honom ned
slagen och modfälld." 

Redogörelsen från Askersund slutligen var undertecknad av kyr
koherden i stadsförsamlingen Olof Blom. Skolan hade, framhölls 
det, ingen egentlig föreskriven instruktion. Det kom således förnäm
ligast an på skolmästarens "skicklighet och böjelse att undervisa 
ungdomen". Nuvarande skolmästaren följde därför, heter det, i 
huvudsak samma kursplan, som tillämpades vid trivialskolan i 
Strängnäs, detta dock såvitt hans tid tillät det. Han var nämligen 
en strängt upptagen man även utanför skolan, eftersom han var 
både pastorsadjunkt i landsförsamlingen och brukspredikant vid det 
ett stycke söder om staden belägna Aspa bruk. Utom i de vanliga 
skolämnena innanläsning, kristendomskunskap, skrivning och räk
ning undervisade han således även "något uti latinska och grekiska 
språket". 

Att på detta sätt upptaga även de lärda språken bland läroäm
nena i småläroverken och därigenom ge dem karaktären av ett slags 
lägre trivialskolor förekom även på andra håll. I denna strävan att 
få pedagogien betraktad som en lärd skola kunde man i enstaka fall 
gå mycket långt. Detta framgår av en redogörelse från Askersund 
några år senare, nämligen från år 181 O. Då ingen instruktion an
gående de stycken, vari disciplar vid pedagogier borde undervisas, 
varit att tillgå, heter det i redogörelsen, hade pedagogen sett sig 
nödsakad att själv uppgöra en undervisningsplan för skolan, "dels 
efter att hava sonderat en och annan i saken kunnig man, dels av 
egen övertygelse". 

Den uppgjorda undervisningsplanen upptog följande "huvudäm
nen": a) "Luthers katekes med Svebilii förklaring, beledsagad med 
ytterligare förklaring och tillägg, både i avseende på flera förekom
mande mindre vanliga ord och talesätt som ock genom framställande 
av åtskilliga förståndsfrågor särdeles över 10 Guds bud och Nådens 
ordning. b) Geografi, till det minsta över Sverige jämte ett kort 
bihang om Sveriges konungar, isynnerhet från och med Vasafamiljen 
till närvarande tid med det mera, som med samma ämne kan ha va 
nära gemenskap. c) Arithmetiken till och med regula de tri i bråk, 
även understundom intresseräkning jämte skrivkonsten." Utom dessa 
ovannämnda stycken ~ade även somliga disciplar "efter deras för
äldrars åstundan blivit handledda uti språken såsom a) i latinet, 

2 
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· s 1· ammatika förbättrad av Sjögren, den sistnämn-
varutt tre mgs gr ' · 1 
d L' b . memorialis en s. k. elementarbok, författad av adJun <.~en 

es 1 er ' d'' o C 1 
vid Linköpings gymnasium Sven Yckenberg .. sa~t arpa orne ~us 

N l. en l'a'ses och hava de mest forsrgkomna redan tril-epos van rg , . 
l h··lft av sr'stnämnda auctor· b) I grekrskan har man rygga agt a en . ' . . . 

först läst doktor Ahlgrens grammatrka och nu nyhgen antagrt pro-
fessor Dahls tillika med Chrestomathien, varmed dock en~ast . en 
liten början hittills är gjord. c) Franskan, St~ids~ergs Grammarre ttll-

1
.1 d Thelemaque som läses med dem, vrlka rcke komma att fort-
l <.a me ' d d f'" . l 

f d d 1 .. ·da språken." An vidare ha e e mest orsrg wmna 
ara me e ar d .. d" 

avancerat ett gott stycke uti Regners "Första .begrepp_ om e ~.~ r-

l " s'a'rdeles i de delar som angrck Svenge, och splva gaste vetens caper , ' 
Inledningen samt de första monarki~rna .. ::-ven hade en och ~nnan 
"absolverat hela europeiska geografren ttlhka med en ~etydhg del 

d 
· t' ka och r··a·knat tara och brutto". För övngt brukade av en asra rs . 

man varje termin genomgå hela geografien, dock ~.korthet . . . 
F' så betydande utvidgning av omfånget for undervrsnmgs-

ver::a;~eten i en enklassig pedagogi gavs det i gällande skolor_d-
• •· J" 

1
· den år 1807 utfärdade, inget utrymme. Pedagogter 

mng, nam rgen o , · d 
och mindre barnskolor i städerna och pa landet, antmgen . e av 
kronan staden eller socknen underhållas", skulle, heter det 1 skol-

·d · ' tao under biskopens och domkapitlets allmänna styrelse or nmgen, s . . . .. 
h 

"11 "så vad lärares tillsättande som underv1smngens mratt-
oc t1 syn, f d 11 ,. ··d 
ning och framgång i allmänhet rörer". Beträf an e a a 1 sta erna 
på kronans stat lönta och inrättade skolor med en rek_tor och en 

Il k llegor" skulle de, heter det, "hädanefter 1 synnerhet 
e er tvenne o . . .. . "dl " I f"l"d 
l
.. tr'll deras gagn som ämna s1g ttll nanngsr <.are . o J 
ampas ' ··11 f" 

därav skulle vid undervisningen i dessa skolor ga. a .s~mma ore-

k 
"f stadgats beträffande apologistklassen 1 tnvralskolorna, 

s n ter, som . .. d f' 'k · 
"såvitt dessa föreskrifter dit lämpas kunna", trilagges _et. ors1 ~rgt-
vis. I varje fall innebar dessa föreskrifter~ att underv1smngen 1 ~e 

l 
o1· · verken helt borde inriktas pa meddelande av allman 

s. c sma aro . . . d 1·· d o 
medborgerlig bildning och att någon underv1smng 1 e ar a spra-

ken där ej skulle kunna förekom~a. .. .. .. 
A d · det föregående återg1vna redogorelserna rorande for-

h o 11 v d:n: vid småläroverken inom Strängnäs stift torde ha fram
g~tt:natt dessa under ifrågavarande tidsperiod företedd~ en m:cket 
skiftande bild och ingalunda arbetade under de enhethga betmgel-
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ser, som biskop Serenius önskat få till stånd med sitt förslag till 
stadga för dessa läroanstalter. Man får av dem också ett starkt 
intryck av, i hur hög grad skolans verksamhet och därmed för
troendet hos föräldrarna var beroende av de personliga och peda
gogiska förutsättningarna hos den, som i egenskap av föreståndare 
hade det närmaste ansvaret för skolarbetets bedrivande. 

Genom de ovannämnda bestämmelserna i gällande skolordning 
hade man sålunda ifråga om undervisningens inriktning sökt ställa 
småläroverken i ett visst samband med trivialskolorna. Dessa skulle 
enligt skolordningen ha en för alla lärjungar gemensam första klass 
och ovanför denna dels en lärdomslinje och dels en näringslinje, 
benämnd apologistklass .. Första klassen skulle, heter det, vara "för
beredande för alla skolpiltar i vad väg de söka undervisning, från 
vilken klass de, som ämna sig åt litterära yrken, i vanlig ordning 
uppflyttas till de i trivialskolorna befintliga övriga klasser; men de 
åter, som vilja förvärva sig i näringarna nyttiga kunskaper, ingå i 
den för dessa egentligen bestämda apologistklassen". Det var under
visningsplanen för denna klass, som således enligt skolordningen 
skulle följas i de två- och treklassiga småläroverken. Beträffande 
undervisningen i de enklassiga pedagogierna fanns däremot inga 
föreskrifter i skolordningen. 

Frånvaron av alla bestämmelser rörande undervisningen i dessa 
läroanstalter i gällande skolordning, detta var också förhållandet 
ifråga om 1820 års skolordning, hade som framgått av de ovan an
förda exemplen från Strängnäs stift, lett till, att man i somliga 
skolor sökte i möjligaste mån följa lärdomsskolans kursplan, i andra 
däremot, tydligen det stora flertalet, inskränktes undervisningen 
till att omfatta endast allmän medborgerlig bildning. För en nor
malisering av förhållandena på området fanns på ledande håll av 
allt att döma föga intresse vid denna tid. I det av stora undervis
ningskommitten år 1828 avlämnade betänkandet var inställningen 
till frågan närmast negativ. Kommittens ståndpunkt var, att staten 
för framtiden ej borde fortsätta med att bekosta "pedagogier eller 
andra folkskolor i städerna eller på landet". De mindre besökta 
pedagogierna borde, heter det, "förvandlas till högre eller lägre 
folkskolor efter ortens behov". 



II. 

KRAV p Å REGLERING A V SMÅLAROVERKEN 

I d 
o 1843 sammanträdande skolrevisionen hade frågan 

nom en ar . . f" o 1 f" 
f 

· av läroverkens nederstadmm vant orema or 
om ut ormmngen o dd 1 
· o d .. l"ggn1'ngar Att den för barndomsaldem avse a s w
mgaen e over a · db " 
l b d "vara en gemensam för alla klasser a v me orgare , 
an or e ' k , d f" 

b l des av revisionen som "en tilltalande tan e , men ess or-
etec <:na o .. · l' 

kl
. d sto"tte efter revisionens förmenande pa ooversug Iga 

ver 1gan e . o 1 1 1 
o · h "So länge folkskolan var skild fran e ementars w an 

svang eter. a · 11 bl b d 
h 

o l d hela den stora massan av fatugas e er ott o eme -
oc sa un a kl' 1 d .. 
lades barn uppfostras annorstädes än de mera lyc Igt ~tta es, ar 
d n edagogiska enhetens och medborgerlighetens uppgift endast 
o~ull~ändigt löst och den stora skiljeväggen emellan ~venne huv~d
sla av medborg~re är av skolan blott till h~lften, Ja, kna~pt . et 

g h" Den mest i ögonen fallande söndnngen fortfar atmm;-
upp avebn. de av elementarskolans tvådelning eller sammansla-
tone, o eroen 
ende till en enda"· d 

Minoriteten inom revisionen ville, att det gemensa~ma n~. er~ 
stadiet skulle omfatta tre klasser och a:t de gamla ~praken da: eJ 
skulle läsas. Majoriteten däremot ansag, att ostudlet. ~v lau~et 

. k d uppskJ'utas så länge som till fyllda 11 ar. RevlSlonens for-
eJ u n e f" d b o d 
l 

· 1 d" f" ut pa0 att den gemensamma stammen or e a a s ag g1c <: ar or , o . . h d 11 
bildningslinjerna, nämligen den klassisk: spraklmJe~ oc en a -

änt medborgerliga linjen, skulle fortga genom tva ~d~.sser, men 
m · l 11 · "d om undervisningsämne redan 1 forsta Idas-
att latmet s m e mtra a s . .. 'l 
sen och således läsas också av dem, som Icke hade for avsat att 

fortsätta på den lärda linjen. o .. 

D 
.. t dligt att detta ståndpunktstagande fran revlSlonens 

et ar y , o o l" l la t s 
sida på det närmaste berörde också fragan o~ sma arover <:ens p 
. det offentliga skolväsendet. Egendomhgt n~g tog man d~ck 
~nom . . en eJ· upp denna fråga till behandlmg. I ett remlSS-
mom revlSlon o 1 d b' 1 
utlåtande med anledning av revisionens betänkande pata a e lS wp 
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J. A. Butsch, att revisionen vid sina överläggningar i skolfrågan för
bigått detta spörsmål. Han fann det visserligen förklarligt, att revisio
nen ej ägnat pedagogierna särskild uppmärksamhet, eftersom dessa 
läroanstalter dittills ej räknats bland rikets elementarläroverk Ge
nom folkskolans tillkomst hade emellertid situationen för pedago
gierna väsentligt ändrats, och de borde därför kunna lyftas till en 
högre ståndpunkt än den de dittills i allmänhet innehaft. Butsch 
ansåg det därför synnerligen önskvärt, att Kungl. Maj :t "vid den 
förestående slutliga regleringen av rikets undervisningsverk" måtte 
taga även dessa undervisningsanstalter i betraktande. Om dessa sko
lor finge ingå som ett led i skolorganisationen, så skulle de, ansåg 
han, kunna göras mera gagnande än dittills varit fallet, "särdeles 
för dem, som efter att hava tillägnat sig det kunskapsmått, som folk
skolan har att erbjuda, vilja förvärva en högre grad av allmänt 
nyttiga kunskaper, utan att därför kunna bekosta sin vistelse och 
sitt underhåll vid apologistskolor, på främmande ort belägna".5 

I de överläggningar inom riksdagen, som på grundval av revisio
nens betänkande ledde fram till 1849 års läroverksreform, kom 
frågan om småläroverkens ställning ej upp till behandling. Det blev 
dock med tiden alltmera klart, att detta spörsmål förr eller senare 
måste bli föremål för prövning från statsmakternas sida, i all synner
het som folkskolans allt starkare tillväxt gjorde det nödvändigt 
med en gränsdragning mellan städernas folkskolor och smålärover
ken i de mindre städerna. 

Frågan braktes under riksdagens prövning genom en motion i 
prästeståndet vid 1853-54 års riksdag av kyrkoherden i Skövde, 
hovpredikanten P . Hasselrot. I sin motion pekade Hasselrot på, att 
de senaste riksdagarna beviljat ansenliga anslag till verksamheten i 
folkskolor, elementarläroverk och landets högre bildningsanstalter 
av olika slag. Det fanns emellertid enligt hans mening ett slags 
organ för denna verksamhet, som dittills varit alldeles förbisedda 
eller förglömda, nämligen de s. k. pedagogierna i rikets mindre stä
der. "Dessa skolor, på olika tider stiftade av framfarna konungar 
för städernas och närmaste trakters behov och av dessa stiftare högst 
olika doterade (d. v. s. försedda med anslag) efter då för handen 
varande förhållanden, hava alla framgent fortgått i sin obemärkta 

5 Riksarkivet. Bil. till statsrådsprot. Ecklesiastikdep. 9/11 1847. 
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verksamhet, oftast till stort och obestritt gagn för det samhäl~e, där 
de förefunnits". De mindre bemedlades söner, som ej haft ullfälle 
att begagna de lärda skolornas eller de därmed förenade apologist
skolornas undervisning, hade i dessa vid hemmen befintliga skolor 
erhållit den bildnino-, som för inträde i de borgerliga yrkena varit 
"ytterst oumbärlig"~ Lärarna vid des~a skolor ha~e av ~lder bl~.vit 
tillsatta av statliga myndigheter, nämhgen domkapitlen, sasoro prast
män hade de haft prästerlig tjänsteårsberäkning och befordringsrätt, 
och den närmaste uppsikten över verksamheten hade varit anför
trodd församlingens kyrkoherde. Obestridligen vore de således att 
betrakta som statliga skolor. Men detta oaktat sökte man förgäves 
"i statens lagar" några föreskrifter för deras verksamhet. "Stiftelse
breven, där sådana ännu förefinnas, torde vara enda regeln därföre". 
Följden hade också med nödvändighet blivit, att de på olika ställen 
och tider antagit en högst skiftande gestalt efter för tillfället rådande 
olika åsikter hos lärare och pastorer, "så att de stundom sjunkit ner 
till den ståndpunkt, där folkskolan nu fått sin plats, då de däremot 
på andra ställen inrymt en undervisning, som egentligen tillhör den 
lärda skolan". I båda fallen hade de, ansåg motionären, frångått 
sin egentliga bestämmelse, "utan att den som haft uppsikt över dem 
haft någon i lag stadgad rätt och därpå beroende förmåga att rätta 
missförhållandet, då inga föreskrifter funnits varken rörande läro
ämnen, som böra föredragas, timmarna för undervisningen eller 
antalet veckor, då undervisning bör meddelas". 

Motionären gick därpå in på frågan om de ekonomiska förhållan
dena för lärarna vid pedagogierna. Vid de tid efter annan av om
ständigheternas krav föranledda löneförbättringarna vid statens öv
riga läroverk hade dessa skolors lärare blivit bortglömda. De hade 
därför att tjänstgöra för en alldeles otillräcklig lön, "vanligen upp
gående till högst 28 tunn~r kron~tionde, me~. må~genstfdes ~~ngt 
därunder". De befann sig saledes pa de flesta stallen 1 en langt sam re 
ställning än folkskollärarna, "ehuru de av sin samhällsställning som 
prästmän och den högre bildning, som fordras för deras verksamhet, 
torde äga anspråk på bättre villkor". Att ett sådant för?ållan~e. icke 
kunde vara överensstämmande varken med god ordnmg, b1lhghet 
och den strängare rättvisans fordringar eller statens värdighet och 
väl förstådda intresse, torde, heter det i motionen, av envar inses. 

Då motionären "som inspektor för en sådan skola bättre än de 
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flesta haft tillfälle att erfara det menliga inflytandet av nuvarande 
förhållanden", hade han nu med sin motion velat få till stånd en 
ändring. Hans förslag gick ut på, att rikets ständer måtte ingå till 
Kungl. Maj:t med en underdånig skrivelse "i följande syftning": 
1) Städernas pedagogier borde som statens skolor vid den förestående 
regleringen av rikets elementarläroverk ingå som en av de första 
länkarna i den stora kedjan av dessa och få sin verksamhet i för
hållande därefter genom en blivande skollag bestämd. 2) Lärarna 
vid dessa skolor skulle tillfölje därav tillsättas på samma sätt som 
övriga elementarläroverkens lärare och i paritet med de yngsta 
lärarna vid dessa erhålla med dem lika lönevillkor. Eftersom peda
gogierna endast hade en lärare och någon uppflyttning till bättre 
löneställning således ej som vid läroverken kunde äga rum inom 
skolan, borde det tillägget göras till lönebestämmelserna, att peda
gogiernas lärare skulle vara tillförsäkrade en löneförhöjning efter 
väl vitsordad tioårig lärarverksamhet, så att de i lönehänseende 
bleve likställda med en läroverkslärare i andra lönegraden. 3) Den 
pensionsrätt, som vore eller kunde bliva tillerkänd elementarläro
verkens lärare, skulle få tillgodonjutas även av pedagogiernas lärare 
under samma villkor, som för de förra vore gällande. 

Det av motionären framlagda förslaget gick således ut på, att 
pedagogierna skulle införlivas i det allmänna skolsystemet, så att 
de kom att motsvara de allmänna läroverkens nedersta klasser. De 
lärjungar, som befanns hågade att övergå till högre studier, skulle 
i pedagogierna erhålla en undervisning, så att de utan avbrott 
kunde fortsätta i det allmänna läroverket. Därjämte skulle i peda
gogierna, "framdeles som hittintills men efter bestämda föreskrif
ter", åt alla dem, som icke hade tillfälle eller icke önskade "högre 
undervisning än den minsta erforderliga för att ingå i de närande 
yrkena", även sådan undervisning meddelas, "i den mån omständig
heterna det medgiva". Undervisningen skulle således ej enbart avse 
fortsatta studier i den lärda skolan utan även allmänt medborgerlig 
bildning för dem, som skulle komma att övergå direkt till förvärvs
livet, d. v. s. det stora flertalet lärjungar. En inriktning av studierna 
också på den senare uppgiften borde, ansåg motionären, ej möta 
något motstånd, "då det fullkomligen överensstämmer med ända
målet med dessa skolor, sådant det i vissa stiftelsebrev finnes an
tytt och av nuvarande förhållanden synes krävas". 
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Denna dubbla inriktning ifråga om skolans verksamhet måste 
enligt motionären anses innebära, att lärarna i pedagogierna .. hade 
ett vida ansvarsfullare arbete än elementarläroverkens yngsta larare. 
Pedagogen hade nämligen att ensam undervisa flera olika läxlag .. i 
alla skolans ämnen, vartill kom, att han ensam hade att svar: for 
disciplinen i skolan. Det måste då anses fullt befogat, att han, sasom 
det i motionen föreslogs, i lönehänseende jämställdes med dess: 
yngsta läroverkslärare och i likhet med ~em k~mde .~oppas. pa 
någon förbättring i sin ställning efter en langre uds val fullg)or~ 
och vitsordad undervisning, "helst detta, jämte vad som föreslås 1 
3 :d je punkten, torde vara en~a medlet at~ vid dess.a ~er än and:~ 
tröttande skolor kunna bibehalla en dughg och sluckhg skolman . 

Mera tillfälligt hade frågan om småstädernas pedagogier tidigare 
under då pågående riksdag blivit berörd vid en debatt i prästestån
det i december 1853. Med anledning av en motion av prosten J. A. 
Sä ve om "fortskyndad reglering a v läroverken" hade prosten J. P. 
Kullman i Södertälje då framhållit, att det fanns ett slags skolor, 
som ej blivit omnämnda, varken i skolordningen eller folkskole
stadgan, nämligen stadspedagogierna. "Då dessa stiftelser från den 
store Gustav II Adolfs tid ännu äro i åtnjutande av statsanslag, 
nämligen den kronationde lärarna uppbära i lön, så äro de väl 
ovägerligen statens skolor och böra enligt mitt förmena.nd~ räknas 
till elementarläroverken". Han hemställde därför, om eJ v1d regle
ringen av dessa läroverk och en ny skolordnings utfärdande också 
stadspedagogierna borde komma i ~ta~ke såvä~ med av:ee~de på 
lärarnas avlöning som deras underv1smngsskyld1ghet. Smastaderna, 
som för de ifrågavarande skolorna hade att vidkännas "icke så 
obetydliga utgifter", skulle därigenom för sin och den angränsan?e 
landsbygdens ungdom kunna påräkna "en vidsträcktare undervis-

ning, än den som i folkskolorna meddelas". 
Ekonomiutskottets utlåtande med anledning av den hasselrotska 

motionen avgavs först i augusti 1854. Utskottet konstaterad~, att 
pedagogierna för sin verksamhet vore beroende av de statsb1drag, 
som sedan äldre tid utgått till dem, och därför vore att betrakta 
som statliga anstalter, ehuru deras verksamhet ald~ig bli.vit genom 
någon offentlig stadga ordnad. Det kunde emellertid e~hgt uts.kot
tets mening med skäl ifrågasättas, om efter en omreglenng av nkets 
elementarläroverk och tillkomsten av stadga för folkskolan det 
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bord.~ finna:, en a_v des~~ båda läroanstalter oberoende "tredje art 
av laro~erk . I v1ssa stader hade också på städernas eget initiativ 
pedagog1erna utvecklats antingen till nära likhet med elementar
läroverken eller också närmat sig, i vissa fall förenats med folksko
lan. Något. förslag i ärendet med anledning av motionen ansåg sig 
~tskottet eJ kunn~ ~ramlägga f~r stånden. Man saknade nämligen 
mom ut.skottet nod1ga upplysnmgar såväl om "antalet av dessa 
pedagog1er ~~m .om de anslag, v}lka till dem utgå, och det belopp, 
som skull.~ f~r ~1dt~gande :v ?e at~ärder, som motionären föreslagit, 
vara be~~vhgt . ~?r att fa ull stand en nödig utredning i ärendet 
?ord~ standerna fasta Kungl. Maj :t uppmärksamhet på saken och 
1 skn~else hemställa, att Kungl. Maj:t täcktes taga i övervägande, 
huruv1da efter den förväntade definitiva regleringen av elementar
läroverken pedagogierna borde "i oförändrat skick bibehållas", 
e.l.ler o~ .~e bord~. u~dergå e~ så?an förändring, att de kom att 
sattas 1 narrnare forhallande ull nkets övriga läroverk. 

Då detta utlåtande i slutet av augusti 1854 upptogs till behand
ling i präs~eståndet, bl~v ~et en stunds debatt. Kontraktsprosten 
K~llman ennr;de om .~m v1d en tidigare överläggning deklarerade 
standpunkt, da han havdat, att pedagogierna borde räknas till lä
:·,overk.en, och be~ecknade det av utskottet avlämnade betänkandet 

som 1cke helt tillfredsställande". Skulle en sådan skrivelse avgå 
:,om ut~lwttet föreslagit.'. skulle det avsedda syftemålet ej vinnas: 
?m forsta delen av forslaget vinner avseende, eller att pedago

g1erna böra i oförändrat skick bibehållas, är därmed icke mycket 
~~mnet. ~e komma. d~ att förbliva i samma dåliga skick, att icke 
s~~a .. osk~ck, som h1tt1lls. De äro dock statens skolor och förtjäna 
darfor nagon uppmärksamhet, så mycket mera som de aldrig haft 
någon stadga." Man borde få veta, varuti barnen i en sådan skola 
kunde oer~ålla ~ndervis~ing. Enligt Kullmans mening borde den 
~mderdamga sknvelsen fa följande lydelse: "att rikets ständer måtte 
l underdånigh~t anhålla, att Kungl. Maj :t täcktes taga i övervä
gande, huru v1d den definitiva regleringen av elementarläroverken 

d . o l , pe .agog1erna ma mnna sättas i närmare förhållande till rikets 
övnga läroverk". 

I ~ebatten uppträdde också dåvarande professorn, sedermera 
statsrader F. F. Carlson. Han försvarade utskottets ståndpunkt 
gent emot den kritik mot dess utlåtande, som framförts av prosten 
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Kullman. Utskottets förslag rörande denna punkt härledde sig från 
det förhållandet, framhöll han, "som icke sällan återkommer, att 
man ej kan göra allt vad man vill". Man borde erinra sig, att det 
var ekonomiutskottet och icke statsutskottet, som behandlat den 
föreliggande motionen. Man hade vid överläggningarna inom ut
skottet i denna fråga kommit till insikt om, att en omreglering av 
pedagogierna skulle kräva avsevärda anslag. "Om nu Kungl. Maj:t 
vid regleringen icke haft pengar att tillgå, hade denna reglering 
naturligtvis måst än vidare uppskjutas. Man har därför icke trott 
sig kunna gå längre, än man gjort. Regeringens uppmärksamhet är 
nu emellertid fästad på dessa skolor, och den lärer väl icke under
låta att göra, vad den förmår för deras ändamålsenliga reglerande." 

Mot detta invände en av talarna i debatten, att hänvisningen till 
att utskottet saknade möjlighet att anvisa medel vore en klen ur
säkt. Ifråga om elementarläroverken hade man varit lika tomhänt 
och i ovisshet, huruvida tillräckliga medel funnes att tillgå, men 
detta hade ej hindrat utskottet att i detta fall föreslå löneförbätt
ringar för lärarna. När nu för dessa samhällen, av vilka flera av 
ålder haft skolor med 2 a 3 lärare, här endast blivit begärt, "att de 
lärare, som ännu finnas kvar vid pedagogierna, måtte erhålla lika 
löneförmåner med kolleger, nämligen minst 600 riksdaler banko år
ligen, borde man skäligen icke behöva misströsta om bifall". 

Efter avslutad överläggning beslöt prästeståndet med 18 röster 
mot 10 godkänna den av prosten Kullman föreslagna formuleringen 
beträffande den beslutade underdåniga skrivelsen, och samma beslut 
fattades sedermera också i de övriga stånden. Resultatet av över
läggningen inom riksdagen blev således en hemställan till Kungl. 
Maj :t om en utredning, huruvida "de så kallade pedagogierna eller 
mindre skolor i åtskilliga av rikets smärre städer", vilka skolor "i 
vissa städer utvecklat sig till nära likhet med elementarläroverk, i 
andra åter närmat sig till eller blivit förenade med folkskolan", 
skulle kunna "sättas i närmare förhållande till rikets övriga läro-

verk". 

III. 

ATGKRDER I FRAGAN FRÅN STATSMAKTERNAS SIDA 

En ~tt·e~ning igångsattes också, och i statsverkspropositionen till 
1856 ars nksdag framlades ett förslag i ärendet. I sitt anförande 
till statsrådsprotokollet framhöll då varande ecklesiastikministern 
L. A: Anjou, att . pedagogierna icke kunde anses ha någon speciell 
uppgift, so~ m~tlverade deras bibehållande som ett särskilt system 
av skolor vid sidan av elementarläroverken och folkskolorna. De 
ti~~ pedagogierna, utgående bidragen av statsmedel utgjordes till 
storsta delen av statsanslag av spannmål, indelta räntor, omedel
b~:t från ~tatsv,:rket utgående penni~ganslag samt ersättning för 
~Jal:~e_Penmngar . Dessa anslag kunde Icke anses jämförliga med de 
ullfalliga understöd, varmed staten bidrog till folkskolornas under
håll. Pedagogierna kunde således ej hänföras till detta slag av 
skolor. De åsyftade i stället "beredandet a v tillfällen till undervis
ning utöver det omfång, vartill folkskolan sådan meddelar". Däre
mot måste man anse dem tillhöra elementarläroverken. Undervis
ningen i pedagogierna borde nämligen avse "bibringandet av de 
kunskaper, vilka behövas för borgerligt yrke men icke tillhöra till
lämpningsskolan", d. v. s. just den uppgift som ålåg elementarläro
verken. Pedagogiernas verksamhet borde då enligt ecklesiastikmi
nisterns mening ej kunna lämpligen ordnas på annat sätt, än att de 
upptogs bland elementarläroverken och i alla hänseenden ställdes 
under de för dessa gällande föreskrifterna. 

En sådan anordning skulle, utom den fördel den innebar för de 
b.erörda städerna, också bidraga till att minska "det alltför stora 
t~lloppet a v lärjungar i flera nuvarande läroverks nedre klasser". I 
Sltt oanförande till statsrådsprotokollet anförde statsrådet Anjou 
ock~a ett annat skäl för den föreslagna åtgärden att upptaga peda
g.~gierna ~land elementarläroverken, ett skäl, som "visserligen icke 
for det narvarande kan tagas i nogare betraktande men som dock 



-28-

förtjänar att något avses". Vad han åsyftade, var d~t. förhållandet, 
att sedan elementarläroverken nu blivit ordnade t:ll e~het och 
sammanhang" (nämligen genom utfärdandet av 1856 ars ~aroverks
stadga), regeringens uppmärksamhet enligt hans memng torde 
komma att behöva inriktas på åtgärder för "folkskolans ord~an~e 
och ställande i tjänligt förhållande till elementarl~roverken, l Vll
ken händelse de sistnämndas första klasser torde bl:va att .~nse som 

f lk k l O"verklasser". Såsom sådana borde de da vara annu all-o s o ans o l" 
männare utbredda över landet, "än vad med de nu pa elementar ara-

verkens stat uppförda läroverken är fallet"· . 
Flera av de dåvarande pedagogierna hade, fra~hölls det v1dare 

· o d t anfo" rande tidigare haft två lärare, v1lket antal kunde r statsra e s , .. ·n 
ha Varl.t regeln vid deras inrättande. De begränsade lonett -

anses • d' · 
gångarna hade emellertid merendels gjort det .nödvän rgt att m-
draga den ena lärarebefattningen. Av de myndrgheter, s~:U avg1v1t 

d · f 0 gan om en omorganisation av elementarlaroverken, 
yttran e 1 ra . · 1 .. 1 
hade en och annan antytt, att pedagogrerna efter denna m~.uan ~-

. f" lorat föräldrarnas förtroende. I fråga om elementarlarover-mng or d o . o 
k hade det varit regel, att varje läroverk ha e atmmstone :va 

en o • d' b ·· 
l.. . detta för att undervisningen "ma vmna nö rg egransmng 
arare, o fl . l" . 
(d f .. läraren) och det liv, som uppehalles genom era arares 

. v. s. or l' h d d 
samverkan för samma ändamål". Om således i en 1g e: :n e . . et 

f l d f ... 1 t "pedagogierna eller mindre skolor 1 atsk1lhga ram ag a ors age , o 
'l .. e sta"der·" upptogs på elementarläroverkets stat, sa av n ~cts smarr 

borde var och en av dem förses med rektor och en kollega.. .. 
Antalet av nu ifrågavarande skolor, nämligen "läroverk 1 de sta

der som ej hava elementar läroverk", utgjorde sammanlagt 31.. I 
des~a inräknades då Engelholms pedagogi, som dittills uppehållits 
på enbart stadens bekostnad. I betraktande a'! att s~ädernao Hede-

. h Säter var belägna på endast en mrls avstand fran var-
mora oc bod "d k 

d . sao borde enligt statsrådets mening dessa a a sta er unna 
mr~ . 
o t .. ·as rned ett gemensamt läroverk. Beträffande Srgtuna, som snart 
a noJ h l f' 
skulle komma att förläggas under landsrätt, o;h Va~ o m, som or 

·· de endast åtn).Öt ett penninganslag pa 16 nksdaler banko, narvaran o 1.. 1 
så borde dessa icke komma ifråga till uppf~rande pa arover ~~.ns 
stat. Antalet nya elementarläroverk, so~ enhp det ~ramlagda for
slaget skulle komma att upprättas, uppgrek sale?es ull sammanlag,~ 
28. Den bilagda förteckningen upptog "pedagogrer och stadsskolor 
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i följande städer : Öregrund, Söderhamn, Norrtälje, Enköping, Öst
hammar, Lidköping, Ulricehamn, Sköfde, Hjo, Falköping, Marie
fred, Södertälje, Trosa, Torshälla, Köping, Arboga, Nora, Linde, 
Hedemora och Säter, Gränna, Cimbrishamn, Engelholm, Laholm, 
Falkenberg, Kungsbacka, Kungälv, Kristinehamn, Borgholm. (De 
i det föregående omnämnda pedagogierna i Eskilstuna och Asker
sund hade redan tidigare omorganiserats till tvåklassiga läroverk). 

Enligt den bilagda Iönestaten skulle till var och en av dessa sko
lor utgå ett statsanslag på 2800 riksdaler riksmynt, nämligen till 
rektor 1800 och till kollega 1000 riksdaler, sammanlagt för 28 
skolor 78500 riksdaler. Härifrån skulle dock avgå nuvarande till
gångar på 14951 riksdaler, och den årliga kostnaden för pedagogi
ernas förstatligande på angivet sätt skulle således komma att uppgå 
till 63449 riksdaler. skulle ständerna bifalla "detta betydliga till
skott", så borde dock till Kungl. Maj :ts nådiga prövning förbehål
las att pröva, "i vad mån det anslag, som är bestämt för varje sär
skilt läroverk, må utgå, sedan alla förhållanden av läge, folkmängd, 
stadens benägenhet att lämna skolhus och rektorsboställe, lärjungar
nas sannolika antal m. fl. blivit sorgfälligt utredda". 

Förslaget i statsverkspropositionen om pedagogiernas organisation 
upptogs av statsutskottet till behandling i samband med övriga 
äskanden under åttonde huvudtiteln. I sitt utlåtande framhöll ut

skottet, att den av ständerna vid föregående riksdag begärda utred
ningen ännu ej syntes ha blivit verkställd. Innan närmare kännedom 
om de olika pedagogiernas förhållanden hade vunnits, kunde någon 
bestämd stat för dessa läroverk enligt utskottets mening ej av riks
dagen fastställas. Pedagogierna vore nämligen sinsemellan högst 
olika, såväl vad beträffande "anslagsbelopp och lärjungeantal som 
skolornas förhållande till städernas folkskolor och läraretjänsernas 
förening med andra befattningar". Utskottet ansåg sig således icke 
kunna tillstyrka bifall till Kungl. Maj :ts förslag i denna del. Då det 
emellertid skulle vara obilligt, heter det vidare i utskottets utlå
tande, om vid den allmänna regleringen av rikets undervisningsverk 
de städer, "i vilka skolor av ifrågavarande slag förefinnas ävensom 
de närmast intill belägna orterna, skulle bliva helt och hållet ute
slutna från fördelarna av ett utvidgat undervisningstillfälle", så 
ansåg utskottet, att en summa borde ställas till Kungl. Maj :ts dispo
sition för att under tiden intill nästa riksdag förbättra lönerna för 
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lärarna vid dessa läroverk. Genom en sådan åtgärd skulle enligt ut
skottets mening dessa skolors tillvaro kunna tryggas, "intill dess en 
utredning är vunnen, vilken vid nästa riksdag kan grundlägga ett 
definitivt beslut i avsende å deras reglering". Utskottet föreslog 
därför, att för vart och ett av de följande tre åren ett reservations
anslag på 30000 riksdaler riksmynt skulle för ändamålet anvisas 
och ställas till Kungl. Maj :t s disposition "att användas till löneför
bättring åt lärare vid sådana stadspedagogier, uti vilka undervis
ningen vunnit en högre grad av utveckling". Vidare föreslogs, att 
rikets ständer skulle hos Kungl. Maj :t begära "att vid nästa riksdag 
erhålla den utredning rörande ifrågavarande slags skolor, varom 
vid senaste riksmöte framställning av rikets ständer gjordes". 

Utskottets förslag bifölls av de olika stånden, och en riksdags
skrivelse i enlighet härmed avgick sedermera till Kungl. Maj :t i ve-

derbörlig ordning. 
Riksdagens förnyade begäran om en utredning rörande de olika 

stadspedagogiernas förhållanden föranledde regeringen att från ve
derbörande domkapitel infordra noggranna uppgifter "rörande de 
i riket befintliga pedagogierna, deras beskaffenhet, läge, omfånget 
av den undervisning där meddelas, lärjungarnas antal, kommuner
nas benägenhet att lämna skolhus och rektorsboställe samt övriga 
dessa läroanstalter beträffande förhållanden". Sedan de begärda 
upplysningarna inkommit till departementet och där blivit samman
ställda och bearbetade, överlämnades till den i slutet av år 1859 
sammanträdande riksdagen en utförlig utredning i ärendet. 

Den överlämnade redogörelsen omfattade sammanlagt 31 peda
gogier, d ära v 3 landsbygdspedagogier, nämligen Avesta, V rigstad 
och Älem. Vid 7 av pedagogierna hade undervisningen, framhölls 
det i en inledande översikt, icke sträckt sig utöver de ämnen, som 
tillhöra en vanlig folkskola. Dessa voro Östhammar, Vaxholm, Sig
tuna, Torshälla, Trosa, Vrigstad och Alem. I de övriga hade under
visningen "i mer eller mindre grad uppnått en högre grad av ut
veckling, så att densamma omfattat icke blott folkskolans maximi
kurs utan även åtskilliga och understundom alla till elementarläro
verkets lägre avdelning hörande läroämnen". Med anledning härav 
hade också Kungl. Maj :t av det för ändamålet av riksdagen anvi
sade reservationsanslaget på 30000 riksdaler beviljat löneförhöjning 
åt lärarna i dessa pedagogier. Där undervisningens omfattning och 
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lärjungarnas antal sådant påkallat hade arvoden d" t · . , aru ur anvisats 
för ytterligare en lärarkraft, så att undervisningen kom att bestridas 
av rektor och en kollega. Sammanlagt 12 stadspedagogier h d o 
d 

.. ho 11' a e pa 
etta satt er a 1t anslag för anställande av en ext l" .. 1· .. ra arare, nam I-

gen Soderham1:.' Enköping, Hjo, Södertälje, Köping, Nora, Arboga, 
Hedem.~r~, Granna, Kungsbacka, Kungälv och Borgholm. 

Det ar 1 en del fall rätt märkliga uppgifter som medd 1 · d 
d 

.. l o . ' e as 1 enna 
re ogore se. Sa uppg1ves exempelvis betra"ffande d · · M . . . pe agog1en 1 a-
nefred, att underv1smng där meddelades i både tysk f 1 h 
l 

· h a, rans ~a oc 
atm, e uru skolan hade endast en lärare Detta sk dd d 1 1 , . · e e o c ~, 1eter 

det huvudsakligen utom skolan på onsdags och l" d f 'd , o o .. . .. . - or agse term1 -
dagar , saledes da ovnga laqungar, i likhet med vad fallet 'd 
1

.. 1 h d 1 · var v1 
arover ~en, a e ed1gt från undervisningen Ant 1 t l" · · . . a e al')ungar 1 

skolan uppg1cl~. till 13. Pedagogen var samtidigt komminister i 
staden och avionades dels genom kronationde och "d'"l · .. . , d l Ja mepennmg-
ersattnmg , e s genom anslag i spannmaol f o f" 1· h · o o o o ran orsam 1ngen oc 1 

nagon man ocksa fran kyrkoherdens löneinkomster Ro" d d . . . . ran e pe a-
gogi~n 1 Engel?olm uppgives, att lärjungarna, i medeltal 16 varje 
termm, undervisades "utom i de vanliga skolämnena" även i främ
~an?e levande spr~k, n~mligen io tyska, franska och engelska, samt 
1 .~.atm .~ch mate~at~k . For detta atnjöt dock läraren, som var ensam 
tJ~nstgorande, . sa_rsklld e~sättning. Det hade lyckats honom att upp-
dnva underv1smngen t1ll en sådan nivå att pedago · "fl o , l . . ' g1en era 
?anger . mnnat ~1m1:tera lärjungar till universitetet. Något anslag 
1 kronot1onde utg1ck 1 detta fall ej till pedagogens avlöning I l" _ r· o b . one 
ormaner upp ar han ett kontantarvode på 100 riksdaler från sta-

den sai_Tit des~uto.m vissa lärjungeavgifter. För varje lärjunge, som 
undervisades 1 knstendom och skrivning "något historia och va" ld _ 
l" d" ld rs ~anne om , er a es en avgift av 10 riksdaler, och av dem som till-
lika undervisades "i geografi, främmande språk m. m." l5 riksda
ler. Dessutom ägde han uppbära "1 lass ved för varJ'e lärJ'unge samt 
o l l' o o sa my c {et JUS, som atgatt under barnens lästid". 

Den v~rkställda utredningen hade upptagits till behandling vid 
etot regenngssai_Timanträde i oktober 1859. Ecklesiastikminister var d: greve Hen?mg Hamilton. I den föreliggande frågan hade han en 
nagot annan mställ~.ing än si.n f~.reträdare L. A. Anjou. Det låg i 
saken~ natu:, ~ramholl han v1d foredragningen, att flertalet av pe
dagogierna 1 nkets städer småningom skulle vinna den utveckling 
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och det ökade antal lärjungar, att de borde upptagas bland elemen
tarläroverken och ställas under för dessa gällande föreskrifter. Det 
syntes honom emellertid ej nödvändigt, att genom ett formligt beslut 
åstadkomma en sådan förändring förr, än den av städernas eget 
behov påkallades, "helst det onekligen för vissa städer innebure en 
fördel, att lärarna vid pedagogierna kunde leda de fåtaliga lärjung
arnas undervisning längre än skolstadgan för 2- eller 3-klassiga lä
roverk medgiver". Enligt föredragandens mening vore pedagogierna 
i sin dåvarande form närmast hänförliga till de högre folkskolorna. 
Anslaget till dem borde därför lämpligen uppföras i riksstaten un
der samma titel som anslaget till folkskolorna och således utgå av 
den för folkskoleväsendets befrämjande avsatta andelen av den 
personliga skyddsavgiften. Statens bidrag för inrättande av högre 
folkskolor utgjorde emellertid ej mer än 2/a av kostnaden, varemot 
vederbörande skoldistrikt var förpliktat att tillskjuta den återstå
ende tredjedelen. Det måste då anses skäligt, att de städer som i 
avsaknad av elementarläroverk önskade inrätta nya eller utvidga 
förutvarande högre folkskolor, finge bidraga till kostnaderna på 
samma sätt. I enlighet med dessa synpunkter avläts sedermera en 
proposition till riksdagen. Det årliga anslaget "under nästkom
mande statsregleringsperiod" för "löneförbättring vid och utvidg
ning av stadspedagogierna" beräknades till 24000 riksdaler, vilket 
belopp således begärdes uppfört på åttonde huvudtiteln tillsammans 
med de medel, som komme att anvisas till folkundervisningens be
främjande. 

Ständerna anslöt sig i en riksdagsskrivelse till den uppfattning, 
som kommit till uttryck i den framlagda propositionen. "Då peda
gogierna tillhöra folkundervisningens område och följaktligen deras 
huvudsakliga ändamål i allmänhet måste vara att bereda sina elever 
en så beskaffad undervisning som kan vara nödig och lämplig för 
dem, vilka antagligen icke komma att fortsätta sina studier vid ele
mentarläroverken, synes det icke vara följdriktigt eller ändamåls
enligt, att dessa skolor skulle, så snart lärjungeantalet något mera 
tillväxer, bliva förvandlade till elementarläroverk, varigenom un
dervisningen från första början komme att erhålla det strängt be
gränsade omfång i varje lärokurs, som vid nämnda läroverk äger 
rum och för dem är icke allenast lämpligt utan även nödvändigt". 
Den större frihet med hänsyn till undervisningens omfång, som 

3 
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folkskolestadgan medgav utgJ'or·d d" f" .. . , e ar or en vasend f" d l 'l 
ken det ej syntes vara skäl att undandrao-a d . lg or e , Vl -
som komme att .. d b . . o pe agoglerna. De medel, 

av stan erna evlljas borde d" f" 
med det för folkskolorna anvisade b l , d ar or sammanföras 

b .1 ' e oppet un er den ge 
ru n {en "pedagogier och folksleolm·". mensamma 

Beträffande lönestäl!ningen för d "d d l h d . e Vl essa Holor anställd j·· 
rarna a e man lcke kunnat förbise heter d t d a a-
t""lld "d d .. , e, att e som var an s a a v1 e storre pedagogierna o ,. . -

beten av dem åli ... .. . maste l anseende tlll beskaffen-
.. . ggande tJanstgonngen" anses vara fullt ... r· I' 

med larare Vld elementarläroverl'en , . Jam or lga 
. ' , samt att de 1 v1"s f II o som ttll en del just . fTd d .. . sa a , sa-

·d . l o J av en storre fnheten vid undervisnin en 

h
tol e Vld uppfyllandet av sitt ansvarsfulla kall hava st"" og. , 
eter att bekänipa" L"" 'd d o orre svang-' · ararna Vl e tval,las · d . d"" ·f·. b .. . . ' Slga pe agoglerna borde 
at o.l anses erattlgade tlll enahanda avlöningsfö o 

medg1v 1·· 'd · rmaner, som vore 
na ararna Vl nkets elementarläroverk .. 

sättning att de r· . f II . , dock under forut-
o . . oua u gJort samma prov, som fordrades för 

erhalla ordmane anställning vid de allm" l" l att anna arover {en. 



IV. 

SMÅLAROVERKEN OCH DE HOGRE FOLKSKOLORNA 

Motståndet mot att småläroverken inordnades i det statliga skol
systemet grundade sig på den övertygelsen, att en sådan åtgärd 
skulle komma att beröva dessa skolor den frihet i undervisningens 
utformning, som ansågs nödvändig för en framgångsrik verksamhet. 
Pedagogierna skulle nämligen, ansåg man, ha till uppgift att med
dela en undervisning, som kunde anses vara "nödig och lämplig för 
dem, vilka antagligen icke komma att fortsätta sina studier .vid 
elementärläroverken". En möjlighet att vinna denna större fnhet 
att utforma undervisningen efter lokala förhållanden skulle man 
enligt ecklesiastikminister Hamittons mening kunna vinna genom 
att jämställa pedagogierna med de då nyligen tillkomna högre folk
skolorna. I propositionen till 1859 års riksdag hade han framhållit, 
att stadspedagogierna av ålder varit ansedda "att utgöra ett slags 
högre folkskolor, vilket ändamål de flesta bland dem också på ett 

till f redsställande s ä t t u p p fyll t". 
Den skoltyp, som benämndes högre folkskola, hade tillkommit 

genom beslut vid 1856-58 års riksdag. Andamålet med dessa sko
lor skulle vara, "att åt arbetarklassens, ej blott de mera förmögnas, 
utan jämväl de fattigares, barn, vilka blivit begåvade med bättre 
fattningsgåva samt visa framstående lärolust, bereda tillfälle att 
inhämta för framtida självstudier behövliga förkunskaper, ävensom 
att genom goda lärares handledning vinna allmän förståndsutveck
ling samt sinneslyftning till deltagande i fosterlandets och mänsk
lighetens högre angelägenheter, och detta utan att de genom skolan 
ryckas utur deras vanliga levnadsförhållanden eller för mycket av
hållas från en för framtida arbetsduglighet nödvändig härdighet uti 

kroppsarbete." 
I den med anledning av riksdagsskrivelsen utfärdade kungliga 

förordningen av den 23 april 1858 stadgades, "att därest ett sti-
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gande nit för folkbildningens befrämjande, utöver vad i folkskole
stadgan i allmänhet vore avsett, skulle föranleda därtill, att för en 
eller gemensamt för flera församlingar på landet inrättades sådan 
högre folkskola, som för de arbetsklassen tillhörande barn vilka 
~~ivit beg~va~e med högre fattningsförmåga och livlig håg a~t läsa, 
lam~ade. ullfall e att under handledning av lärare, vilken blivit för 
st~d1er, I~kad.e vid u~iv~rsitet, väl vitsordad, vinna något högre 
~aott a: b1ldm~g och mha~ta o gagneliga kunskaper utan att dragas 
1~ran sma va.~h~a levn~dsforhallanden samt nödig övning för dug
lighet och har~1ghet v1d kroppsarbete, så kunna understöd uppå 
hos Kungl. MaJ:t skeende anmälan tilldelas sådan skola till högst 
dub.bla belo~pet av va~ därtill i distriktet sammanskjutes, dock för 
vaqe skola Icke översugande 1000 riksdaler riksmynt årligen". 

De högre folkskolorna var således avsedda att tillgodose lands
b~gdsungdomens b~.ho~ av f?rtsatt utbildning utöver det kunskaps
n;att, . som kunde f?rv:rvas 1 den egentliga folkskolan. Någon lärd 
bildnmg var det eJ fraga om, utan undervisningen skulle avse så
dana ämnen, som kunde vara av vikt för ungdomens medborgerliga 
u~pfostran: I en av P. A. Siljeström på uppdrag av ecklesiastikmi
mstern utgiven redogörelse för de vid riksdagen 1856-58 fattade 
besluten rörande folkundervisningen heter det beträffande lärokur
~ens utsträ~~~ing :'i tid och kvalitet" samt skolans organisation, att 
mga ~etalJforesknfter bo~de ~inda utvecklingen, utan att hänsyn 
framfor allt skulle tagas ull ohka orters och olika lärjungars skilda 
behov och förhållanden. Somliga lärjungar kunde kvarstanna i skolan 
kor~~re, andra längre tid, somliga kunde företrädesvis vilja inhämta 
ett amne, andra ett annat o. s. v. Denna frihet skulle bliva "endast 
inskränkt inom de gränser, som äro alldeles nödvändiga för under
visningens gång". Beträffande inträdesfordringarna förutsattes, att 
dessa skulle motsvara fullständigt genomgången folkskola men det 
s~älldes i utsikt, att i samma mån som den egentliga folksl~olan med 
uden utvecklade sig, skulle fordringarna för inträde också komma 
att höjas. 

J?å ständer.n~ vid riksdagen 1859-60 anslöt sig till Kungl. 
MaJ:ts propositiOn, som gick ut på att pedagogierna skulle jämstäl
las med de högre folkskolorna, så innebar detta givetvis inte att 
man tänkte sig småläroverken organiserade på exakt samma ' sätt 
som de då nyligen tillkomna läroanstalterna. Verksamheten vid de 
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.. ll k l a hade för övrigt vid denna tid 
först inrättade 9 h~gre. f~ ~s. 0 ~rn Vad man avsåg med beslutet 
l hunmt nkugt 1 gang. ... 
mappast ens . . b d ettekniskt avseende skulle vara Jam-
var, att pedagogrerna fl ll ul gl sao att de städer som i saknad 

d d h" . 0 ~s w orna, ' 
ställda me e ogre 'll . . .. t nya eller utvidga förutvarande 

l l" erk vr e mrat a . 
av e ementar arov l 11 sl'yldiga att deltaga l kost-

l d tt slag s UJ e vara ,. 
lärcansta ter av e a , do d "llde inrättandet av högre folk-

d o sätt som a et ga . . . 11 
na en pa samma , l d Att man i den pnncrpre a 

l d d 1f3 av wstna en. . . . 
sko or, . v. s. me f 'd t'a'llnr'ng och orgamsatron eJ o r· kens ramtl a s 
frågan om sm~ aro~er b'ld . av pedagogierna till likhet 

o fo 11 stand en om l nmg lo 
avsag att a tl f o . f" övrigt av statsutskottets ut a
med högre folkskolan, ramgar or. . . och en rad i 

d . av den kunghga proposmenen 
tande med anle nmg . "rande vissa angivna pedago-

. d" ·u .. ckta mo troner ro 
anslutnmg artl va . 

1
.. l , B träffande lämpligaste sättet 

. , fl t · 1g ull arover ~ . e .. 
gters upp yt nn d . . vid pedagogierna forefanns, 

.. f ·d ·dna u n ervrsmngen G • d 
att for ramtl en ~r . o l ·r· l t'ga åsikter. Kungl. Mart ha e 

d 1 v1ss man s u P ~ t G • 

heter et, tvenne . l o d meningen att ingen förändnng 
. . · • · 1t uttryc ~ at en 
l sm proposmon glv . den av städernas eget behov 

.. l . b d företagas mnan 
i deras stal nmg or e ' .. . 1 vara en fördel, att· lära-
påkallades. Onekligen skulle dl~t. namhger la"ngre än vad skolord-

l d d f 0 t l' g a af) ungarna ' 
ren kunde e a e a a t l ·l" overkens båda lägre Idas-

. .. l b t "ffande e ementar ar . 
nmgen fores uev e ra l M . ·t . enlighet med denna sm 
ser. I propositionen . hade Kml1g . ;gJ o. t lla" ng re gående förslag än 

. d" f" eke fram agt na G • 

uppfattnmg ar or l . l" f" b" . g samt utvidgande av åtskrl-
. . d b h" hg one or attnn 

"bevllpn e ~v e ov a skulle upptagas bland elementar-
liga pedagogter utan .att .. desamd'a~remot som yttrat sig ifråga om de 
1.. 1 " De motwnarer , . l'l d arover ~en . f ' d kolors organisa tron, t ~som e 
all~änna g:u~~satserna ~~rt ~:~m:tällning om "uppflyttning" .. av 
övnga mouonarer, so~ttg)från den förutsättningen, "att alla storre 
olika skolor, hade utga . b d såsom sådana upphöra och 

b "k pedagogter nu or e . · 
och mer eso ta fl , Utskottet förklarade slg eJ 
bland elementarläroverken up? _Yttas . d k"l som legat till 

d o , 1 .. na nkt1gheten av e s a ' 
kunna un ga att er ~an o 'l h f" eslog därför att "beträffande 

.. 1r 1 M · ·ts asEt oc or ' d 
grund for )..ung · aJ ·d bl' ' . ll r framdeles bliva försedda me 

d · re an 1v1t e e . o 
de pe agogter, som l 11 .. la"mna "till Kungl. Marts na-

.. " .. derna s~u e over . h 
tvenne larare , stan .. d h är sådana omständtg eter 

. h a vgoran e om oc n . 
diga prövmng oc ~d ller annan av dessa pedagogter 

f .. h den att Vl en e l 
kunna vara or an , . r h t med stadgan för rikets e e-
undervisningen bör ordnas l en rg e 
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mentarläroverk och denna skola således uppflyttas från tvåklassig 
pedagogi till tvåldassigt elementarlärover k". 

Från en helt annan utgångspunkt upptogs frågan om pedagogier
nas organisation och ställning i skolsystemet till behandling i en 
motion i andra kammaren vid 1868 års riksdag av göteborgsredak
tören S. A. Hedlund. Redan vid närmast föregående riksdag hade 
Hedlund i en motion, dock mera i förbigående, berört frågan om 
läroverkens organisation. Det torde numera, framhöll han, "vara en 
tämligen allmänt erkänd sanning, att rikets offentliga läroverk hava 
till sin första och huvudsakliga uppgift att grundlägga och befrämja 
den allmänna medborgerliga bildningen, icke att utgöra förbere
dande seminarier för vare sig kyrkliga eller andra civila ämbets
och tjänstemän". Från denna fasta grund borde specialstudierna 
utgrena sig i särskilda skolor, "vare sig för de lärda eller praktiska 
yrkena". "Om detta är det offentliga läroverkets ide, så följer 
därav, att de läroämnen, som här meddelas böra strängt begränsas 
inom vad den allmänna bildningen kräver men icke ingå i special
bildningen". "Allmänbildning sammanfaller med det humanistiska 
problemet: individens harmoniska utbildning i såväl andligt som 
kroppsligt hänseende. Den sammanfaller ock på samma gång med 
det praktiska livets problem. En harmonisk utbildning av våra för
mögenheter är vägen till och villkoret för duglighet i det praktiska 
livet." 

I sin vid 1868 års riksdag väckta motion hänvisade Hedlund till 
vad han vid föregående års riksdag anfört beträffande organisa
tionen av rikets offentliga läroverk. Vad han den gången åsyftade, 
var att hävda, att övningsämnena, d .v.s. musik- och ritundervis
ningen samt gymnastikövningarna, skulle få intaga sina behöriga 
platser i den offentliga undervisningen. I de allmänna betraktelser, 
som inledde motionen, hade han emellertid syftat vida längre. "Det 
gällde i själva verket att bygga rikets offentliga undervisningsan
stalter på ny grundval, genom att uppställa såsom deras mål: den 
allmänna medborgerliga bildningen, men icke den specialbildning, 
varmed åsyftas att dana de första ämnessvennerna för kyrkliga och 
civila ämbeten och tjänster." Dessa grundsatser sade han sig ha täm
ligen utförligt utvecklat i en broschyr, som han bilagt motionen och 
som han hoppades snart kunna utdela exemplar av till kammarens 
ledamöter. I hopp om att en eller annan av ledamöterna skulle vilja 
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ägna denna vidlyftigare framställning nå~on up~.mä~ksa~het f~~~~
. 1 han 1· 111otionen den närmare motivenngen for sma forslag for 

glC c . d "l . l " l .. o tl'll det praktiska resultat, varull un erso cmngen ett . att overga . 
Det i motionen framlagda förslaget gic~c u:, på, ·:att nl~sdagen 

ville för sin del antaga och hos Kungl. MaJ :t sasom sm me~mg un-

d do · f t"lla fo"lJ'ande grunder för ordnandet av nkets of-er amgst rams a o . . 
f l

. d av staten omedelbart underhallna undervlsmngs-
ent 1ga, . v. s. · f l · ) 

l . 1 Rikets offentliga läroverk fördelas l yra categoner: ~ 
ve~lcl. ·. b) femklassiga c) fullständiga eller 8-klassiga, varull 
tva c asslga, ' o kl . l" l t 
komma d) latinskolor eller gymnasier". r:et tvao ass1ga. arov~.r ce 
skulle enligt förslaget ordnas så, att det pa en. g~ng utgJ~.~de ~?rs:a 
stadiet av det fullständiga läroverket och "ulhka en splvsta~dl.g 
l
.. t lt för sig med avslutade lärokurser motsvarande den hogre 
aroans a ll o . d o d are 

avdelningen av folkskolan, kunnand: a tsa, l .. en man e~1 set 
utbildas, av densamma ersättas". Pa samma. satt. skulle e~. e~-
l l 

· l" . 1 et pao en gång vara ett stadmm 1 det fullstand1ga c ass1ga arover c . .. . . f. o l" _ 
l
.. l t och tillika ett SJ'älvständlgt helt for slg, van ran ar 
arover ce o o · · d t 
'un arna kunde vid en normalålder av 15. ar ~t~~ antmgen. l e 
~raTctiska livet eller till specialstudier, varull da .. ra~m~~:s lau~sl~o-
1 De tvao första klasserna ävensom de tre darpa folJande l .. et 
an. d · .. t 

f ll t" diga läroverket skulle följaktligen or nas l nog.a ov~renss am-
~el:ea med de tvåklassiga och femklassiga självständig; laroverken. 

U d 
. . er1 l. den allmänna skolan borde ordnas sa, att skolans 

n erv1smng . . d d 
mål, en harmonisk utveckling av individen oc~, ~.nan ~: ~v ~~ 

raktiskt duglig och god medborgare, a.lltid ~ölls stra~gt for. ogat .. 
~et i motionen framlagda förslaget gick vidare ut ~a, att l vaqe 
län skulle tillsättas ett länsskolråd och dessuton: ~n mspektor, som 
.. lade l'a'nets hela undervisningsväsen och ulhka hade att fun-
overva c l b o 1 d h" 

l . l'a'nsskolrådet. Detta skul e esta av an s ov-gera som se u eterare 1 . d ff 
d

. . l" t stl'ftets biskop en lärare vid residenssta ens o ent-
mgen 1 ane , ' 'd 2 ' 3 o 

l
. l" k samt 4 eller 6 av landstinget för en tl av a ar 1ga arover 

valda ledamöter. 

l S A Hedlund: Till undervisningsfrågan Om grunderna. för upJfo~t-
. t. Om sättet att förnuftsenligt ordna den offenthgda ubn er~lS-

r~n sam G" b 1868 Jmfr Åke Bjerstedt: S. A. Hedlun s rosc yr 
nmgen. ote org · . . 
"Till undervisningsfrågan". Ped. Tldsknft. 1957. 
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Utgångspunkten för Hedlund, då han kom in på frågan om små
läroverkens ställning, var övertygelsen, att en omorganisation av 
det allmänna skolväsendet var en tvingande nödvändighet. I sin 
broschyr hade han riktat en skarp kritik mot det rådande systemet 
på skolans område. Man hade olika skolor för skilda samhällsklas
ser, "kallande de ena elementarskolor, de andra folkskolor, likasom 
vore ej undervisningens elementer lika för alla". Folkskolan nytt
jades huvudsakligen av den samhällsklass, vars barn tidigt gick ut 
i förvärvsarbetet. Systemet hade icke blott den sociala nackdelen 
att klart söndra två samhällsklasser från varandra utan ock beträf
fande elementarläroverket den allmänna svagheten att stå i dålig 
överensstämmelse med studiernas karaktär, d. v. s. att också tillgo
dose den medborgerliga bildningen. Det hade framför allt den bris
ten, att de lärjungar, som utgick från läroverket vid något av dess 
mellanstadier - och de torde ha varit rätt många - endast erhöll 
en fragmentarisk kunskap i många olika läroämnen men icke en 
avslutad kurs i någon. Botemedlet vore att låta undervisningen 
fortgå i systematisk följd från det lägre till det högre men därjämte 
på skilda stadier bilda avslutade kurser, så att den som avgår från 
ett visst stadium verkligen vunnit något helt. Det var detta syfte
mål Hedlund ville uppnå med sitt förslag om avslutade fullständiga 
lärokurser efter andra och femte läroverksklassen. 

Det av Hedlund framlagda skolsystemet bygger således på en 
gemensam grundläggande skola med en tvåklassig småskola och ett 
tvåldassigt folkskolestadium. Efter genomgång av denna allmänna 
skola kunde lärjungen antingen fortsätta folkskolan ut eller också 
övergå till elementarläroverket. För de mindre städerna innebar 
detta ett tvåklassigt läroverk, således parallellt med folkskolans 
högstadium. Hedlund var dock inne på tanken, att dessa småläro
verk med tiden skulle kunna indragas, i den mån folkskolan kom 
att utvecklas. Närmare har han dock ej gått in på denna fråga ej 
heller på frågan om förhållandet mellan det tvåklassiga elementar
läroverket och det fullständiga eller 8-klassiga läroverket. 

Mera ingående kom frågan om småläroverkens framtida ställning 
att beröras i samband med en annan motion i skolfrågan vid 1868 
års riksdag. Det var den från folkskaledebatterna i bondeståndet 
vid 1859 års riksdag bekante folkskolläraren Sven Rosenberg, "den 
första folkskolläraren i riksdagen", som i en utförlig motion hade 
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hemställt om avlåtande av en "underdånig skrivelse rörande folk
skoleväsendets ordnande efter i vissa delar förändrade grunder" . 
Såg man på folkskolan i dess helhet, framhöll han, "så synes. det, 
som om man genom tjugofem års ständigt arbete och uppoffr~ngar 
borde hava kommit något längre fram, än vad allmänna menmgen 
tyckes vilja erkänna". Klagom~l hördes öve~ a~lt, mer,eller mind:e 
berättigade. En av orsakerna ull folkundervrsmngens, som det pa
stås, tryckta och maktlösa tillstånd" ansåg han vara "en alltför 
stor brist på plan i skollagstiftningen". Riksdagen hade år 1858 be~ 
viijat anslag till småskolor och högre folkskolor, men "planen 1 

h d "l d "? Ut s å detta nya undervisningssystem, uru an var v~ . en . .. om m -
skolor och folkskolor fanns nu för folkundervrsmngen hogre folk
skolor samt "de tvenne lägsta klasserna a v elementarläroverket, 
vilka med undantag av ett enda ämne (d. v. s. tyska språket) äro 
verkliga folkskolor och i de flesta städer ~å so~~ s~dana bega~nas. a v 
sådana föräldrar, som finner det under sm vardrghet att lata _sma 
älsklingar mottaga undervisning i_ en vanlig f~:ksk~la" . I o v_~lket 
förhållande stod nu dessa skolor ull varandra? Behover mahanda 
ett barn genomgå den ena, innan det intages i den andra? Inga
lunda. Man kan nästan börja var som helst". I småskolan och fo~k
skolan intogs barnen utan att förut känna en e;1da bo~~stav;, för ~~:
träde i högre folkskolan fanns intet kunska.psmatt best~~t, och for 
intagning i elementarläroverk fordrades ICke mera: an som kan 
inhämtas i en vanlig småskola". Det behövdes enligt Rosenbergs 
mening i skolförfattningarna en bestämd upp~ift P~: "v~d som 
skall anses vara småskolans pensum, och bestamd foresknft, att 
ingen må intagas i ordinarie folkskolan, inn~n ha~ _inhämtat ~etta 
pensum, vare sig i småskolan eller hemma 1 .~a~tlJen, och vrdare 
uppgift på, vad som skall vara folkskolans laroamnen och kurser 

ed föreskrift att ingen må intagas i högre folkskola eller elemen
:rskola inna~ folkskolans ämnen och kurser blivit genomgångna". 
På dett~ sätt skulle Sverige, heter det, "få sig en treklassig folk
skola, med bestämda uppgifter för varje klass och först då kunde 
varje klass uppfylla sin förelagda bestämmelse:'· o . . 

Rosenbergs motion gick därför u~ på, att nksdagen matt~. 1 skn
velse till Kungl. Ma j :t anhålla om sa dant ordnande a v skolvasendet, 
att a) de särskilda avdelningarna av folkskolan, såsomo småskola_,~' 
den ordinarie folkskolan och den högre folkskolan, matte var for 
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sig få åtminstone i allmänna grunddrag bestämt minimum av de 
läroämnen och kurser de hava att genomgå; b) den föreskrift måtte 
~ne~delas, at~ intet barn m~ intagas i ordinarie folkskola, som icke 
mh~mtat smaskolans, eller 1 högre folkskola, som ej inhämtat ordi
nane folkskolans kunskapsmått; c) för inträde i elementarskola må 
erfordras samma .. k~nsl~~ps~1ått, med undantag av tyska språket, 
som nu fordras for mtrade 1 samma skolas tredJ'e klass· d) d o 

• .. • o • , en na-
drga forklanng matte grvas, att något hinder icke förefinnes för 
flickor, som genomgått ordinarie folkskola att bega&na nd . · 

· · .. ' o u ervrs-nmgen r hogre folkskola, om de så önska. 

Förslaget innebar således att för inträde i läroverkets första klass 
skulle fordras fullständigt genomgången folkskola med andra ord 
att läroverkets dittills varande båda lägsta klasser: sirull · d · 

.. . o o o . o ' e r n r agas. 
Darmed skulle da ocksa de tvaldassrga smaläroverkens öde vara be-
seglat: De o skulle, på sätt, som Hedlund i sin motion antytt som ett 
framtrdsmal omedelbart ersättas med folkskolans båda .. 
11 oversta ~ asser. 

Deto utskott, som hade att behandla de föreliggande motionerna i 
skolfragan, andra kammarens tillfälliga utskott nr 1, det s. k. skol
uts~~ottet, to? si,? sak synnerlip grundligt och avlämnade ett digert 
?etankande r fragan . Det avgrvna utlåtandet är av så mycket större 
mtresse, s.om r:~~lund själv v:r ledamot av utskottet och därigenom 
~1ad~ ~tota mo!lrgheter att paverka utskottets ställningstagande. I 
:tskr~lrga partrer av utskottsbetänkandet kan man till och med 
aterfrnna He~lunds egna formuleringar i tidigare framställningar. 
Kravet att lata elementarläroverkets två lägsta klasser bliva det 
gem~nsa~ma underlag:t föro sven.~ka ~olkets bildning hade, heter 
det r betankandet, utgjort malet for manga varma fosterlands- och 
folkskalevänners önskningar och förhoppningar. "Därigenom att 
all.a s~venska fo_lk~ts barn - med det undantag, som ligger i den 
~~rva.a undervrsmngen - emottogo sin första bildning i enahanda 
l~r~ansta}ter, skulle en bekantskap och ett kamratskap inledas i de 
trdrgare aren mellan de olika samhällsklassernas barn som komme 
a~.t. äga stor .betydelse för deras kommande liv. Foll:skolan skulle 
hangenom vrnna ökat understöd, både moraliskt och materiellt. 
~en mängd av barn, som nu, efter att hava genomgått elementar
laroverkets två första klasser, utgå i livet med ett fragmentariskt 
kunskapsmått, skulle hava i den dessa klasser motsvarande folk-
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o avslutad praktisk lärokurs". Utskottet tve-
skolan genomgatt en ' d "llande av herr Rosenbergs mo-

o l d . h ter det att me gl 
kade sa e es eJ, e . ' ··d . l ntarskola må erfordras samma 
. "11 k f"r mtra e 1 e eme f·· uon t1 styr a, att o l åket som nu fordras or 

kunskapsmått, med undanta~ av tys <.a spr ' 
. ..d . 1 olas tredJe klass. ll mtra e 1 samma s<- . o f o förhållandet me an 

. . d l tskottet m p a ragan om . d 
D arme mm u .. l bo da lägre klasser vilka H e -

l h l ntarlarover <.ens a ' . 
folksko an oc .e eme . o folkskolans utveckling mdraga 

d . . velat 1 man av l" 
lun 1 sm mouon h.. d" Härvidlag mötte en lgt 

d f lk kolans ogsta mm. 
och ersätta me 0 s .. ol statens och kommunernas . r· t sporsrna et om 
utskotttes memng ors 11 .. undervisningen. Genom den 

. h b l sta den a manna . o l 
skyldig et att e w ·m t hade kommunerna fått slg a agt 
lagstadgade folkskolans :1 wms . da besÖrJ· a den undervisning, 

. b· d fra n sta t ens s1 
att med vlSSa 1 rag d l mentarläroverkens båda lägsta 

de de nuvaran e e e o d , 
som mots:.ara .. r då föl"a, heter det i utskottsutlatan et, att 
klasser. Darav lare J d"" "f o för vissa stadskommuner, 

. l b"" .. a undantag an ran "11 
staten lC ~:.e or gor d där förlagda elementar läroverk, Vl ~:.~s 
genom att ensam bekosta. e .. d fao ng och den höjd, varull 

. . ·· k slg utover et om 
undervisnmg eJ stra~ er l d egentliga och högre folk-

a laroansta ter - en o o bl" 
kommunens egn .. l " slutsatsen maste da 1, att 

l och bor a w m ma . . .. 
skolan - ~:.unna .. l b o d lägsta klasser bortfalla pm te 
man lät elementarl~rover ~:.en~etr:f;ande de senare, d. v. s. de icke 
dem motsvarande larov~rk. . d t"" derna ville utskottet dock 

d. l.. ken 1 de mm re s a ' 
fullstån lga arover "d . d De borde enligt utskottets 

d t n Vl are m rogs. 
ej förorda, att e u a d k tt motsvara den högre folkskolan. 

· o b"ld s att e om a .. memng sa om 1 a ' l ··a·lva svarade for kostna-o do bl" tt wmmunerna SJ o 
Följden maste a l va, a o . da som utgick till andra sa-

d d b· drag fran statens s1 ' o 1 .. derna me et 1 o dan ombildning av sma aro-
dana högre folkskolor. ~eno~ ~~ :an vinna en ganska betydlig 
verken till högre folksko or s cu ke der för de sammanlagt 34 

. . . f t r Statens ostna . k 
bespanng l statsutgl e . 1.. rken och pedagogierna uppglc 

o l l · elementar ar o ve 
en- och tva <:. asslga . "11 .. 100 000 riksdaler. Samma 

b ··knmgar t1 nara 
enligt utskottets era ll ed ällande bestämmelser om st~ts-
antal högre folkskolor sk u. le ~ gto·· r re statsbidrag än 34 000 nk s-
. .11 od kolor eJ uava s ... 

b1drag t1 sa ana s o "f o att 0111 antalet laqungar 
M .. . l. f nge man utga l ran, . f·· 

daler. OJ 1gen 1 . o finge bidraga till avlönmg or 
ökades utöver ett VlSSt matt, stadten l" are 1000 riksdaler. Under r· d v s me ytter lg 
ytterligare en :rare, . f ·ll~t vid halva antalet skolor, komme sta
antagande att sa bleve a 
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tens bidrag till dem i alla fall ej att uppgå till mer än 51000 riks
daler, d. v. s. endast hälften mot det dittills utgående beloppet. 

Den betydande minskning i statsbidrag, som åtskilliga stadskom
muner genom en sådan ombildning av småläroverken skulle komma 
att få vidkännas, uppvägdes emellertid enligt utskottets mening av 
betydande fördelar. Skolorna skulle komma att stå under kommu
nernas och de av dem tillsatta skolstyrelsernas ledning och uppsikt. 
Därigenom skulle de då vinna större frihet att ordna undervisningen 
efter lokala förhållanden. Som ytterligare fördelar finge man räkna, 
att skolstyrelserna finge själva tillsätta lärare, att den egentliga 
folkskolan erhölle en organisk utveckling uppåt samt "att tillfälle 
kunde öppnas till undervisning även åt kvinnliga lärjungar". Här
till kom slutligen, "att då lärjungarna uti de sålunda mera praktiskt 
ordnade läroanstalterna genomgått en avslutad kunskapskurs, skulle 
de mindre än nu känna sig manade att inträda på det offentliga 
läroverkets långa studiebana, utan kunna tidigare utgå i livets värv, 
varigenom tillflödet till elementarläroverken skulle minskas, utan 
förlust för landets högre bildning, men till stort gagn för dess 
näringsliv. Den vetenskapliga banan stode lika öppen som förr för 
de större anlagen, men det låge intet behov för dem, vilkas håg och 
förmåga hänvisa dem till annan verksamhet, att inträda på den s. k. 
lärda banan, för att där taga några mödosamma, gagnlösa fjät". 
Utskottets utlåtande i denna punkt gick därför ut på, "att de en
och tvåldassiga läroverken må ombildas till högre folkskolor, under 
de villkor, som för sistnämnda skolor är gällande". 

Den till utskottets utlåtande fogade tabellen över rikets läroan
stalter upptog följande "en- och tvåldassiga elementarläroverk och 
pedagogier": Oregrund, Skenninge, Skövde, Hjo, Falköping, Ulrice
hamn, Södertälje, Mariefred, Köping, Nora, Linde, Hedemora, 
Säter, Avesta, Gränna, Engelholm, Cimbrishamn, Sölvesborg, Ron
neby, Strömstad, Marstrand, Kungälv, Laholm, Falkenberg, Kungs
backa, Borgholm, Ornsköldsvik, Skellefteå, Stockholm ( 4 skolor), 
Trelleborg, Värnamo. Av dessa fanns 9 tvåldassiga och 4 enklassiga 
skolor upptagna under beteckningen "elementarläroverk" och 9 
tvåldassiga och 12 enklassiga under beteckningen "pedagogier". 
Denna till synes något godtyckliga uppdelning grundade sig tyd
ligen på det förhållandet, att man i de förra följde de i skolord
ningen föreskrivna lärokurserna, under det man i de senare till-
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lämpade en något friare kursplan, i vissa fall inskränkte undervis- · 
ningen till att omfatta endast folkskolans lärokurs. I en till utskotts
utlåtandet fogad reservation framhölls, att pedagogien hade det 
företrädet framför elementarläroverket, att den förra icke var så 
strängt reglementerad ifråga om undervisningsämnena som den se
nare. I pedagogien kunde undervisningen därför mera lämpas efter 

elevernas fallenhet och blivande yrke. 
Utskottsutlåtandet föranledde i kamrarna en synnerligen ingå-

ende debatt, som i andra kammaren kom att sträcka sig över tre 
plena. Mot förslaget att ombilda småläroverken till högre folk
skolor framfördes mycket starka invändningar. Att som utskottet 
föreslagit diktatoriskt föreskriva en sådan ombildning, måste anses 
ligga utom både riksdagens och regeringens befogenhet, framhöll 
man. De båda statsmakterna ägde visserligen rätt att indraga de 
en- och tvåldassiga läroverken, om skäl därtill skulle förefinnas. 
Deras förvandling till högre folkskolor förutsatte emellertid, att 
vederbörande kommuner hade skyldighet att bidraga till deras 
underhåll med en tredjedel. Härav följde, att dessa kommuner icke 
blott måste i saken höras utan också själva taga initiativ genom att 
hos regeringen begära att få högre folkskolor hos sig inrättade. 
Om nu en indragning komme till stånd, men kommunerna på grund 
av de med en ombildning förenade ökade kostnaderna ej ansåg sig 
kunna ingå med en framställning om inrättande av högre folkskolor 
i deras ställe, "så hade man tagit bort dessa bildningsanstalter, som, 
säga vad man vill, dock icke få anses som så alldeles värdelösa län
kar i vårt undervisningsväsende, utan att få dem ersatta genom 
andra". Att det vid en eller annan av dessa skolor ej stod "så sär
deles väl till", medgavs. "Men om ock någon eller några bland dem 
redan sotdött eller ligga på sitt yttersta, så borde dock detta icke 
för utskottet hava varit ett skäl att avliva även dem, som ännu 
äga full livskraft och utveckla en berömvärd verksamhet, vilket . 
nog kan sanningsenligt sägas om de flesta av dem, om . man icke · 

sträcker sina fordringar utöver billighetens gränser". 
Under debatten framhölls också, att högre folkskolan, som enligt · 

utskottets förslag skulle ersätta småläroverken, egentligen vore av
sedd för landsbygden och arbetarnas barn. Undervisningen där 
sköttes av en enda lärare, som inte ens nödvändigt måste vara aka
demisin bildad. Gossarna i städerna hade behov av betydligt större • 
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kunskaper, än som kunde erhållas i .. 
behövde de kännedom o f ~n hogre folkskola . Sålunda 

om nagot ramma d o l 
engelska. Som skäl för att d ok . n e spra <, exempelvis 

l 
, etta spra 1 f .. 

wmma ifråga anfördes att ramsta rummet borde . , ett stort antal p o 1. 
rade ull ett land "där . l l ersoner ar Igen utvand-
.. o o , • man l C <e <an taga s. o l" 
ar nagot sa när mäktig det l l o lg ut, sa ange man icke enge s <a spraket" 

Mot utskottets förslag att ombilda o .. . . 
skolor och därmed förvand! d f o smalaraverken ull högre folk-
anstalter, talade också ett a em lr'~ln statliga till kommunala läro-
o annat Ha fra h"ll d 

sasom varande en kommunens l l ,h d m o s et. I pedagogien 
kommunen rätt att bil' l. t s_wd a a e endast barn tillhörande 

n agna, l en må d .. d f 
derbyggnad. Om nu ino l n e ag e er orderlig un-

m wmmuner som . l h d h" 
skola men som var belägn . .. h ' lC <e a e ogre folk-

f
. a l nar eten av e d d . 
mnas barn med god fattningsg o h l ' l' n !ta spe agogl, skulle 

d f
o . ava oc 1v 1g hag t l" o l 

essa a sm håg tillfredsst"lld b a t ara, sa mnde .. a utan att ehö .. d .11 
avlagset beläb<>et elementar!" l M d va san as u ett kanske aroverc e o b'ld . 'Il .. 
skolor skulle fölJ'a att de bl l m 

1 
nmg U hogre folk-, eve wmmunala sl 1 'Il 

kommunerna till betydlig del f ... w or, VI <as underhåll 
räkna med att de kunde l mge SJ~lva bekosta. Man fick då 

l 
, <omma att stangas f" d l . . 

andsbygdens gossar Stad l d .. . or en umghggande 
" . en nm e namhgen h l l l d 

Detta är vår skola och t l d b .. e t en <e t ekretera: u s u t an e estamd för o . l l 
Genom den föreslagna f" .. d . va1 s w ungdom". oran n n gen skulle o l d . l b 
utan även den kringliggande landsb den o sa e es lC <e lott staden 
olägenheter. yg asamkas mycket betydande 

Utskottets talan fördes av H dl d . 
framhållits torde ha utövat t e u~ , som enhgt vad som ovan 
utformningen av de olik / t l myc <et ~~tydande inflytande vid 

1 
a ors agen. Strangt tag t b d l 

<vensen ha fordrat, framhöll h . e or e wnse-
hörande av pedagogierna h a~, att oman :lllstyrkt "ett totalt upp-
för så vitt bidrag f o o c e. tval~lasslga elementarläroverken 

ran statens s1da ull de . , ' 
skulle säkerligen ha ansett d . b" m utgmge . Men man etta mne ara en ll f" h o d 
gentemot de berörda städerna D" f" h a t or ar medfart 
utan att träda rättvisan för :. ar -~r hade u~skottet trott sig kunna 

.. .. nara, gora ernstallan d" " d 
smarre laroverk skulle lämnas t ' llf"ll . arom, att essa 

l
o d l a e att vmna de 1 f · 

som ag äri, att de förvandlades till hö r f Il k n ,~PP Y_ tnmg, 
av utskottet framlagda förslaget l ll ~ \o <s olor . Enhgt det 
som nu inhämtades i de t o l" s w e nam Igen det kunskapsmått, 

ket, meddelas i den egent~i~a ar~t /dlasserna a_: elementarlärover-
o <s <O an och aven utgöra villkor 
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för inträde i högre folkskolan. De smärre kommuner, som endast 
ägde pedagogier eller tvåldassiga läroverk, skulle så:.edes i oc~. med 
detta förslag erhålla undervisningsanstalter av en hogre typ, an de 
nu hade. Utskottet ansåg hinder icke möta för ett sådant medgi
vande åt dessa kommuner från statens sida, men man fann det 
"ingalunda vara med rättvisan förenligt", att de på samma. g~ng 
skulle för sina läroverk få bibehålla samma statsanslag som d1tt1lls. 
Förslaget att städerna själva i detta fall skulle få bestrida en tredje
del av kostnaden innebar i själva verket, framhöll Hedlund, att 
man ställde dem i paritet med landsbygdskommunerna, som för 
sina högre folkskolor hade att bidra?a till kostn,~derna i s~.mma 
proportion. "För övrigt tror jag", t1llade han, att den fordel, 
som en del av stadskommunerna skulle komma att vinna genom 
denna reform fullkomligt uppvägde förlusten av det nuvarande 
statsanslaget. 'De finge t . ex. rätt att ordna undervisningen efter 
lokala förhållanden, en rätt, vilken jag åtminstone, såsom fader 
eller målsman, skulle skatta ganska högt" . Härigenom kunde det 
också bli möjligt att lämna undervisning i ett främmande lands 
språk som en av talarna i debatten "ansett så viktigt" . "Sådant 
går n~1 för tiden icke för sig uti dessa städer eller åtminstone endast 

med stora svårigheter". a 

Man borde ej heller förbise, ansåg Hedlund, att genom en saclan 
ombildning av småläroverken de ifrågavarande städerna skulle 
komma att vinna ytterligare en fördel. I de högre folkskolorna 
gavs nämligen tillfälle till undervis~i~g äve~ för flickorn:· Som 
ovan blivit nämnt hade Rosenberg 1 sm motwn bl. a. ocksa hem
ställt om "en nådig förklaring", att något hinder icke förefanns 
för flickor, som genomgått ordinarie folkskola, att begagna u~d~r
visningen i högre folkskola, om de så önska~e. Utskotte~ hade 1 s.ttt 
utlåtande hänvisat till 1858 års ständersknvelse, av v1lken enhgt 
utskottets mening framgått, att något hinder ej förefanns för de 
högre folkskolorna att upptaga äv.en. kvin~liga lä.~jungar. ~ågon 
särskild förklaring, som Rosenberg 1 sm mot10n begart, vore sale~es 
icke erforderlig. Denna möjlighet för de berörda. städerna att tlll
godose även flickornas undervisning innebar enhgt He~lunds me
ning en betydande förmån . "Det är som bekan: en ove1:kl~gad 
brist", framhöll han, "att vi icke äga någon offoenthg un~.ervtsnmgs
anstalt för den kvinnliga ungdomen. Men pa detta satt (d. v. s. 
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genom småläroverkens ombildning till högre folkskolor) skulle man 
bereda de ifr~gavara~de städ.erna. ett tillfälle, att uti sin högre 
folkskola bestamma v1ssa lektwnsttmmar i veckan för flickors un
dervisni?g, .. varigenom man skulle för dessa vinna en betydlig fördel 
g~nom mrattande ~:' de högre folkskolorna, som naturligtvis i 
forsta rummet v oro agnade för den manliga ungdomen". 

Hedlun.d ~ro~.de således icke, att man med någon rätt kunde 
beld~ga, s1g, 1 han de~ se utskottets förslag i denna punkt "bleve en 
sanmng . A andra s1dan vore det helt naturligt, att utskottet icke 
avsett, "att förändringen skulle ske våldsamt". Hade vissa städer 
genom att de byggt skolhus för sina nuvarande läroverk fått rättig
h.~t att fortfara~de .. åt~juta sitt statsanslag, så ägde staten ingen 
ratt att bryta sm forbmdelse, och omöjligen kunde de nuvarande 
lärarna emot sitt begivande förflyttas från de läroverk där de 
voro anställda. Den föreslagna förändringen kunde sålund~ genom
föras endast småningom. Utskottet hade dessutom föreslagit det 
medgivandet åt dessa kommuner, att om deras skolor växte så att 
de icke kunde skötas av en enda lärare, statens bidrag di borde 
ökas med 1000 riksdaler till ytterligare en lärare. "Skulle de befin
nas äga behov av tre- till fyrklassiga läroverk så må de såsom 
hittills gå in till statsmakterna med framställni~g härom, och där 
den ~r sk.äli?, även få. den beviljad - det har jag ingenting emot; 
m:n 1 pnnc1pen tror Jag det vara rätt, att då man tager bort de 
tva nedersta klasserna av elementarläroverket, man i överensstäm
melse härmed ombildar de fristående elementarläroverk, vilka en
dast bestå av en eller två klasser." 

Resultatet av den utdragna debatten blev, att andra kammaren 
med 97 röster mot 41 godkände utskottsutlåtandet i dess helhet 
Minoriteten röstade för rent avslag. Beträffande småläroverke1~ 
innebar kammaren~ beslu~ en hemställan till Kungl. Maj :t att i 
samband med en mdragnmg av elementarläroverkens båda lägsta 
klasser de en- och tvåk.lassiga läroverken måtte ombildas till högre 
folkskolor, under de v1llkor som för sistnämnda skolor vore gäl
lande. 

I första kammaren, dit det av andra kammaren godkända ut
skottsutlåtandet nu överlämnades, upptogs ärendet sedermera till 
behandling, varvid det hänsköts till ett av kammarens tillfälliga ut
skott. Inom detta hade man en helt annan inställning till de be-
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rörda frågorna än i medkammarens skolutskott. Någon sådan full
ständig omgestaltning av småläroverken, som där ifrågasatts,. ville 
man ej vara med om. En viss förändring kunde måhända befmnas 
behövlig, men den borde då gå ut på en upplyftning av dessa skolor 
"i ett högre stadium". Utskottets av kammaren sedermera godkända 
förslag innebar en riksdagsskrivelse med hemställan, att K:mgl. 
Maj :t "täcktes låta tillse, huruvida efter omständigheterna de mm d re 
elementarläroverken må bibehållas med tillökning uppåt av en klass 
i stället för den indragna nedersta (som av utskottet föreslagits) 

eller också till annan ort förflyttas". 
Vid de förhandlingar, som kom till stånd mellan kamrarna i och 

för sammanjämkning av de olika besluten, lät andra kammaren sin 
mening uti förevarande punkt falla och anslöt sig till medkammarens 
skrivelseförslag. Förslaget om en ombildning av småläroverken till 
högre folkskolor hade man således måst o upp?iva, m~n man hade å 
andra sidan fått första kammaren med pa en mdragmng av nedersta 
klassen i elementarläroverket, vilket kunde uppfattas som åtmins
tone ett första steg i önskad riktning. Riksdagsbeslutet i detta av
seende resulterade också följande år i en kunglig kungörelse, som 
stadgade, att elementarläroverkens lägsta kl.ass sk~lle indragas och 
som följd därav inträdesåldern framflyttas nll 1 O ar. 

v. 

FtiRSLAG I SMÅLAROVERKSFRÅGAN AV 1872 ÅRS 

L.i\ROVERKSKOMMITTE 

Frågan om en reglering av småläroverken hade således i samband 
m.~d d~ ~id 18~.8 års riksdag väckta motionen i läroverksfrågan 
stallts m 1 ett storre sammanhang. På reformvänligt håll ville man 
få till stånd en omorganisation av de allmänna läroverken, och där
vid måste även de i småstäderna befintliga allmänna skolanstalterna 
komma med i bilden. I en broschyr, som bifogades en motion i 
andra kammaren vid 1870 års riksdag hade lektor A. Rundbäck 
tillika folkskolinspektör, yrkat på en förnyad utredning i skolfrå~ 
kan och samtidigt fram lagt en utförlig organisationsplan.1 Denna 
innebar beträf!a~de nede;stad

0

iet en ~emår}g allmänbildande grund
skola. Underv1smngen maste a ena s1dan asyfta att "i högre mått" 
fullfölja folkskolans uppgift att meddela medborgerligt allmänbil
dande kunskaper. Lärjungarna skulle därför ha möjlighet "att med 
fullständig och avslutad lärokurs av mindre omfång utträda i det 
praktiska livet". Å andra sidan hade läroverket att "grundlägga 
och förbereda den högre lärda och vetenskapliga bildningen". För 
att kunna fylla denna sin dubbla uppgift måste läroverket enligt 
Rundbäck tudelas i en femklassig enhetlig elementarskola med av
slutade kurser och ett på denna byggt fyraårigt gymnasium med två 
linjer. Det i motionen framlagda förslaget om en utredning av läro
verksfrågan efter de i broschyren angivna riktlinjerna godkändes i 
hu.v:1ds~k a~ andra kammaren. I första kammaren ställde man sig 
k~1t1sk l frag~ om de Rundbäckska linjerna, men man gick med 
~a en utredmng. Resultatet blev således en riksdagsskrivelse med 
tillstyrkan, att en undersökning kom till stånd, dock med den för-

. 
1 ~br. __ _ Rund~äck: C?m brist~rna i ;Ieme_ntarlär~verkets nuvarande orga-

UJsatiOn Jamte forslag till deras andamalsenliga ombildning. Stockholm 1870. 

4 
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kl 
. att man icke ansåg sig kunna avgöra om det berättigade 

ann gen, 
· d f f" da klagomålen. o 
l e ram lord . deJlna riksdagens skrivelse tillsattes samma ar 

Med an e nmg av H · H 
.. . ' d r ordförandeskap av greve ennmg .. a-

en laroverkskotmmtte un .e . . Bl d .. . ledamöter mark-
'1 'd' are ecklesiasukmmtster. an ovnga 

mt ton, t1 tg k . l" ·a" bekante professorn N. J. 
d f" · "Läsebo 1 natur ar . 

tes en or sm . V" o C V Linder professorn Sigurd Rtb-
1. d sten 1 asteras · · ' 

Ber m, oropro . l . k C A Walberg samt läroverksrektorerna 
bing, professo~n l g~e ~s ;ör~ebl~dh . Det av kommitten utarbeta~e 
M. M. Floderus oc 

1
.: d o 1872 gick i starkt konservatiV 

b .. l d t som av amna es ar ' . d 
etan can e ' . . d 11 "nna läroverken anvtsa es ·1 · F" ombtldmng av e a ma ol 

n ttmng. or en d R db" l l. st' n broschyr utstakat . Ma et 
d .. .. n em u n ac t . d 

helt an ra vagar, a l h k Ile vara den formella btl -
l d · nde ver csam et s u 

för sko ans un ervtsa ' Id . . haoll finge eJ· vara "skol-
'll d d Bt nmgens mne 

ningens tl go oseen e. f tt medel för nående av detta" . 
. . h d fte utan astmer e . 

btldnmgens uvu s: .: d mål vore "att bereda lärjungens psylmka 
Skolan~ huvudsakliga a:. l~ in som sätter honom i stånd att uppfylla 
och fystska krafter en ut l ~ g, l l s dåvarande ämnen och en 

. .. l . l' et" Vtssa av s w an .. 
st? bestarorne se l tv . sstoff var enligt kommittens mening nod-
vtss del av dess kunskap b ' ld . g i intellektuellt hänseende, 

d. f" , "'11 rafternas ut l nm , 
vän tga or sp ;~ l ll l"rjungens formella utveckling . I 
eller vad man p .. agar dta al ~ t som enligt kommittens förslag 
f .. t gallde etta atme ' f" ramsta rumme < .. d ol edan i första klassen or 

. "d ldlaggan e spra t r 
skulle mtra a som grm fyraåriga linjen, varefter 

. 1.. . . på den gemensamma 
samtliga aqungar l l . k 1. 'e och en reallinje, . båda fem-

. 1 dd å en t assts 111) • 
uppdelnmg s ce e p b'ld . av lärjungens psykiska och fySlSka 
åriga. Genom denna ut~ o n:Ufta sin uppgift att bilda för det med
krafter kunde skolan oc ~dad Y h aono-falden av kunskaper, som 

l. l' "Icke Vl en oc m t> l 
borger tga tvet. o d dd las bestämmer huru sko an 

.. t varpa e me e ' ' 
meddelas, utan satte ' b'ld f" l'vet ty endast de kunskaper, 

. .. d o l att l a or l ' 
uppfy~~t. sttt an a~a klar och levande insikt tillägnat sig, utgöra 
som la q ungen me . k b" de egendom. och endast om han 

11. f" 1 et fru t aran ' · 
hans ver t tga, or tv . h d detta tillägnande vunmt 
o .11.. · dem har han 1 oc me l . l 

sa t1 agnat stg . ' . ör honom i bästa mening pra etts t t 
den allmänna utbtld~mg, ~o~a~ i livet får sin verksamhet". 
duglig inom det. om.~~ld:, da:ill frågan om innebörden i begreppet 

Med denna mst~ m~g . ch med den utformning av neder-
allmän medborgerlig btbldl'mng ? k .. ne som kommitten föreslagit, 
stadiet med latin som o tgatons t am , 
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blev det nödvändigt att också ta upp frågan om småläroverkens 
framtida ställning inom skolsystemet till avgörande. Vid sina över
väganden i denna fråga kom man inom kommitten fram till den 
uppfattningen, att "den ställning, som de två- och treklassiga ele
mentarläroverken enligt nu gällande läroverksstadga hos oss in
taga", måste anses "olämplig". De vore i själva verket "ingenting 
annat än parallellavdelningar till de högre elementarläroverkens 
lägsta klasser". Att låta dem bibehålla denna sin ställning även 
efter den föreslagna omorganisationen av läroverkets nederstadium 
och sålunda förvandla dem till latinskolor, kunde knappast komma 
ifråga. Indragning kunde visserligen övervägas i en del fall, där 
skolorna var belägna alltför nära de större läroverken eller till följd 
av sitt ringa lärjungeantal förde ett tynande liv. Det syntes emeller
tid obestridligt, framhöll kommitten, "att dessa läroverk blivit 
framkallade av ett verkligt behov" och allt fortfarande hade en 
viktig uppgift sig förelagd, en uppgift, som de dock "med sin nu
varande inrättning" icke förmådde fylla på ett tillfredsställande 
sätt. För att i någon mån tillgodose de mindre läroverkens intressen 
hade man påyrkat en organisation av de högre läroverken på sådant 
sätt, att man fick en avslutning med tredje klassen. I dessa lägre 
klasser skulle då meddelas ett mindre men i sig avslutat bildnings
mått, som sedan i de följande klasserna kunde fullföljas och ut
vidgas för de lärjungar, som fortsatte studierna. Dessa kursavslut
ningar hade man tänkt sig skulle kunna ersätta de mindre läro
verken, vilka var avsedda att meddela de därifrån utgående lär
jungarna den ändamålsenligaste förberedelsen för livet. I den mån 
undervisningsplanen för de högre läroverkens nedersta klasser be
stämdes av syftemålet att ersätta de nämnda läroverken, i samma 
mån måste detta emellertid medföra en rubbning i de förstnämnda 
läroverkens undervisningsplan i det hela, "då denna från början 
till slut måste vara bestämd av det mål de hava sig föresatt". Ville 
man därför tillfredsställa det ganska allmänna och kännbara be
hovet av en lägre elementarbildningskurs utan att för detta ändamål 
uppoffra den högre bildningens intressen, så borde man enligt kom
mittens mening, "i stället för att upphäva de två- och treklassiga 
läroverken, tvärtom inrätta nya sådana vid sidan av de högre". 

Vid organiserandet av den år 1849 tillkomna reallinjen vid de 
allmänna läroverken hade man, framhöll kommitten, sökt tillfreds-
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ställa både den lägre och den högre allmänt medborgerliga bild
ningens fordringar . Man förbisåg, att genom en sådan an~rdning 
den lägre elementarbildningen, "varav dock behovet var vtda all
männare", skulle i väsentlig mån oppoffras "för en av ett jäm
förelsevis ringa fåtal eftersträvad högre real bildning". Härigenom 
hade landet blivit berövat "sina självständiga anstalter för den 
lägre realbildningens meddelande". Det var f~r att fylla det~a be
hov som de av kommitten föreslagna nya laroanstalterna saledes 
borde organiseras och ersätta de två- och tr~.klass~g~ l~~·overken i de 
mindre städerna. De nya läroverken skulle sattas 1 ullfalle att odelat 
ägna sig åt denna sin uppgift, d. v. s. med~ela.nde.av ett jämförelse-
vis begränsat mått av allmänt medborgerhg btldn.mg. .. 

Enligt kommittens mening hade man emell.ertt~ att r~lm~ m:d, 
att kraven på sådan bildning kunde gestalta stg nagot ohka l ohka 
delar av riket. Man borde därför medge dessa nya läroanstalter en 
viss frihet att inom fastställda gränser själva bestämma sin läroplan. 
Främmande levande språk skulle dock vara obligatoriskt ämne 
med frihet att välja det eller de språl~, som obord: uppta~as. A.ven 
lärokursernas utsträckning mer eller mmdre langt 1 de obhgatonska 
läroämnena skulle kunna lämpas efter lokala förhållanden, doc~c 
att vissa minimikrav därvid uppställdes. Denna frihet att argam
sera undervisningen med hänsyn tagen till de lokala. förhållandena 
borde enligt kommittens mening kunna utsträckas .ull a:t omf~tta 
även andra ämnen än de vanliga skolämnena, nämhgen saclana am-

, 'llra orten funne vara av hög vikt för den vid läroverket nen, Vl ~· . . . 
meddelade bildningen, såsom bokhålleri m. m.". Undervtsnmgen l 

dessa ämnen skulle då bestridas av "på kommunens bekostnad an-

ställda lärare". . . , 
Dessa nya anstalter för bibringande av "lägre elementarbddnmg 

borde enligt kommittens mening få ärva det gamla namnet .ped~g?
gier, som sedan länge varit en hos oss hä.:'dvunn~n bet:ckm~~~ for 
ett i detta hänseende likartat slag av laroverk . Enhgt forslaget 
skulle pedagogier inrättas dels i form av fristående läroanstalt~r, 
dels som särskilda linjer vid de högre allmänna läroverken och vtd 
de femldassiga lägre elementarläroverken. De fristående pe~ago-

. l 11 ha 1111'nst två lärare nämligen rektor och adJlmkt. gterna s m e . 
Inträdesåldern skulle vara 9 år, d. v. s. samma ålder som komrott-
ten föreslagit beträffande inträde i elementarläroverkens första 
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klass. Någon anslutning till folkskolan ansågs ej lämplig, och ännu 
mindre hade kommitten någon tanke på att i enlighet med andra 
kammarens beslut vid 1868 års riksdag låta pedagogierna bli en 
påbyggnad på folkskolan. Läroämnena skulle vara desamma som i 
folkskolan, ehuru med tillägg av "minst ett främmande språk". 
Närmaste tillsynen över pedagogien skulle utövas av en inspektor, 
förordnad av eforus, samt två av kommunalstyrelsen utsedda "för 
kunskap och nit om undervisningsväsendet kända män". Tillsam
mans med dessa hade skolans rektor att för varje läroämne upp
göra en särskild undervisningsplan "upptagande dessa läroämnen 
i den omfattning och i det förhållande inbördes, som bäst motiverar 
ortens behov i avseende å beskaffenheten av den bildning ett så
dant läroverk är avsett att meddela". Enligt kommittens förslag 
till stadga borde vid de fristående pedagogierna därutöver tillfälle 
beredas för lärjunge, som så önskade, att utanför den för pedago
gien fastställda läroplanen erhålla undervisning i latinska språket. 

Det av kommitten framlagda förslaget innebar således ett försök 
att i konservativ riktning lösa den sedan länge brännande skolfrå
gan. Kommittens ståndpunkt låg liksom vid sidan av utvecklingen 
på det skolpolitiska området och stod i föga överensstämmelse med 
den inom riksdagskretsar härskande uppfattningen. Förutsättningen 
för kommittens organisationsplan var ett bestämt avvisande för de 
högre läroverkens del av uppgiften att meddela medborgerlig bild
ning. Den högre bildningens vetenskapliga inriktning kunde icke 
förenas, ansåg man, med medborgerliga bildningens mer praktiska 
läggning. Denna borde anförtros åt särskilda lägre elementarbild
ningsanstalter eller lägre realskolor, av kommitten benämnda peda
gogier. Dessa skulle ha i viss mån fri möjlighet att efter skilda lo
kala behov anpassa läroplanen med sikte på en för praktiska lev
nadsbanor inriktad allmän medborgerlig bildning. 



VI. 

KOMMITTEFORSLAGET INFOR REGERING OCH RIKSDAG 

Ecklesiastikminister i den regering, som hade att ta ställning till 
1872 års läroverkskommittes förslag, var Gunnar Wennerberg. I 
den proposition, som på hans föredragning framlades för 1873 års 
riksdag, sköts emellertid det i starkt konservativ anda utarbetade 
kommitteförslaget åt sidan, och utvecklingen på det pedagogiska om
rådet länkades in på banor i mera frisinnad riktning. Närmast 
anslöt sig det wennerbergska förslaget till en i kommitten avgiven 
reservation av ledamöterna Berlin och Kolmodin, som gick ut på 
ett treklassigt gemensamt nederstadium med tyskan som grundläg
gande språk. I sitt yttrande till statsrådsprotokollet förklarade sig 
Wennerberg icke kunna erkänna riktigheten av det resultat, till 
vilket kommitterade ytterst kommit, "nämligen förslaget om in
rättande av två- och treklassiga pedagogier för den lägre realbild
ningen" och i samband därmed "borttagande av de nuvarande två
och treklassiga läroverken såsom sådana. Det synes mig, som om 
dessa pedagogier, vilka för övrigt mycket påminna om de forna 
apologistskolorna, vore att anse som ett slags utväxter på elemen
tarläroverkets organism, framtvungna av latinets införande som 
obligatoriskt läroämne å båda linjerna redan i de lägsta klasserna". 
Dessa skolor skulle enligt hans mening ej kunna tillvinna sig något 
allmännare förtroende inom de berörda städerna på grund av den 
från elementarläroverken avskilda ställning, som blivit dem anvisad, 
"utan snart nog befinna sig i samma förhållande till elementarläro
verken, som en gång apologistskalarna intogo vid sidan av latin-

skolorna" . 
Det syftemål, som kommitten med sitt förslag om pedagogier 

velat vinna, nämligen en önskvärd kursavslutning på lågstadiet 
och en fullständigare allmänbildning i de lägre klasserna, kunde och 
borde enligt Wennerbergs mening uppnås på ett annat och säkrare 
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sätt. Den utväg han hade att anvisa bestod i att låta de klassiska 
språkens inträde i undervisningen uppskjutas, latinets till fjärde 
klassen och grekiska språkets till den sjätte. 

Därmed hade man då också fått en utgångspunkt för bedömande 
av frågan om småläroverkens ställning. Den naturliga formen för 
dessa var, att de organiserades som ett treklassigt lågstadium, ifråga 
om undervisning och kursplan helt överensstämmande med de högre 
läroverkens tre nedersta klasser. Att skilja dem från det högre läro
verket genom en helt olika undervisningsplan, vore "att omöjlig
göra tillgången till högre bildning för mången utmärkt begåvad 
men fattig yngling". Fristående treklassiga elementarläroverk skulle 
således vara den enda erkända formen för statliga småläroverk i 
de mindre städerna. Denna skolform kunde enligt Wennerbergs 
mening ej utan skada för den allmänna elementarbildningen und
varas "i vårt vidsträckta och mångenstädes glest befolkade land". 
De dittillsvarande treklassiga läroverken brukade årligen sända 
några av sina lärjungar till de högre elementarläroverken, och de 
hade där visat sig fullt jämförliga med dem, som från dessa läro
verks lägre klasser blivit uppflyttade. A ven med en samordning 
mellan de treklassiga läroverken och de högre läroverkens tre ne
dersta klasser skulle det bli möjligt att få till stånd "en osökt av
slutning av de studier, som böra anses önskliga för inträde på det 
praktiska livets lägre områden och vid de mindre tillämpnings
skolorna". På sådant sätt organiserade småläroverk i de mindre 
städerna borde därför enligt Wennerbergs mening anses "såsom 
de lämpligaste elementarundervisningsanstalter för den allmännaste 
medborgerliga bildningen". 

I departementschefens framlagda utredning rörande då befintliga 
läroverk uppgavs antalet av fristående lägre läroverk utgöra sam
manlagt 46. Av dessa var 20 femklassiga, 17 treklassiga och 9 två
ldassiga. A v 20 befintliga pedagogier var 1 O tvåldassiga och 1 O en
ldassiga. Kungl. Maj :ts förslag till omorganisation innebar, att av 
de tvåldassiga läroverken 7 utvidgades till treklassiga och att de 
övriga indrogs. Beträffande pedagogierna var ecklesiastikministern 
ej beredd att nu framlägga något förslag. Nyttan av lägre bild
ningsanstalter med mera speciell läroplan kunde ingalunda för
nekas, medgav han, men frågan ägde icke något väsentligt sam
manhang med den nu föreliggande, som uteslutande rörde elemen-
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tarläroverket. Innan man tog ställning i nämnda fråga, borde 
denna bli föremål för en särskild utredning. Aven vid ett inlägg i 
riksdagsdebatten senare betonade Wennerberg, att det framlagda 
förslaget till läroverksorganisation ej avsåg att innebära någon för~ 
ändring i pedagogiernas verksamhet. 

Den avslutning som enligt förslaget skulle anordnas efter genom~ 
gången kurs i det treklassiga läroverket, borde avse följa~de kur~er : 
Kristendom: biblisk historia, efter lärobok och genom btbelläsnmg, 
samt katekesen; M odersm&l: en genom läs e- och skrivövningar 
vunnen färdighet i svenska språkets riktiga behandling muntligen 
och skriftligen samt en häremot svarande insikt i dess formlära, 
efter lärobok; Historia och geografi: kännedom om Sveriges hist?ria 
från början till närvarande tid, om de europeiska ländernas fyst~ka 
och politiska geografi efter en något utförligare sa~t de övn~a 
världsdelarnas efter mera inskränkt kurs; Matemattk : vana vtd 
huvudräkning, de fyra räknesätten i bråk och sorter, regula de tri 
med dess i dagliaa livet vanligast förekommande användningar 

t> l . 
samt geometrisk åskådningslära med tillämpning på en~dare p ~m-
metriska och stereometriska uppgifter; Naturlära: överstkt av dJur~ 
och växtrikets huvudavdelningar och viktigare grupper samt någon 
kännedom om förklaringarna av de vanligaste naturföreteelserna; 
Tyslea spr&ket: språkets formlära, efter lärobok, samt genom läse
övningar och extemporalier vunnen förmåga att översätta lättare 

uppsatser". o o • .. o 

I denna avslutning efter en genomgangen treang larokurs sag 
Wennerberg "ett lämpligt och inom sig jämnvägande mått av bild~ 
ning för alla dem, som ämna ingå vid mindre tillämpningsskolor 
eller genast börja en verksamhet på det praktiska livets. lägre om
råden" . Den var därjämte "tillräckligt högt satt för att mo m dessa 
områden förmå bidraga till en allmännare intellektuell lyftning" . 

Den av Wennerberg utarbetade propositionen om en reformering 
av de allmänna läroverken hänvisades för utskottsbehandling till 
ett för ändamålet tillsatt särskilt utskott. I sitt över Kungl. Maj :ts 
förslag avgivna utlåtande tillstyrkte utskottet i huvudsak d:n i 
propositionen framlagda planen för en läroverksreform med nagra 
smärre jämkningar och därmed också regeringsförslaget, att de två~ 
klassiga elementarläroverken skulle antingen indragas eller ombildas 

till treklassiga elementarläroverk. 
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.. Kommit~efö~slaget om inrättande av särskilda anstalter för den 
lagre realbtldmngen under namn av pedagogier hade således även 
a'! utskottet lämnats utan avseende i dess över propositionen av
g~vna. betänk~.nde . I~ommittens mera konservativa grunduppfatt
nmg 1 de berorda fragorna hade dock framlagts i ett par mycket 
omfattande ~·:servationer till betänkandet, den ena avgiven av ut
skottets ordforande. greve A. Ehrensvärd, den andra av uppsalapro
fessorn H . L. Rydm. I den senares reservation heter det att den 
u.trednin?, so1~1 kommitten förebrakt, hade varit förtjänt 'att tagas 
ttll lednmg vtd skolreformens genomförande. Ecklesiastikministern 
hade emellertid ej ansett sig böra godkänna kommitteförslaget utan 
hade '> dess ställe ställt sig på en annan grund än den, som så väl 
kom~mtterades förslag som vår nuvarande skollag angiver". Vad 
Rydm särskilt vände sig mot var förslaget, att småläroverken 
skul~: inordnas som ett led i de högre läroverkens organisation. 
I stallet borde de, som skett i kommitteförslaget, anordnas som 
självständiga bildningsanstalter. "Anordna dessa läroverk så att de 
få sin slutpunkt inom sig, giv tillfälle till utbildning av färdighet i 
modersmålets behandling, teckning, välskrivning och räkning samt 
de moderna språkens praktiska inhämtande, inför där de allmänna 
grunddragen av svensk statskunskap och nationalekonomi, så bör 
den allmänna medborgerliga bildningen vara på ett tillfredsställande 
sätt tillgodosedd. Vill man fästa avseende på det fåtal, som tänker 
for.tsätta .sina studier till förvärvande av klassisk bildning, så låt 
latmet bhva ett valfritt ämne, som står utom den eaentliga under-
visningsplanen". t> 

Ehrensvärd anknöt i sin reservation likaså till kommitteförslaget 
om fullt självständiga småläroverk. Att de förslagna nya läroan
stalterna skulle få namnet pedagogier, hade han dock tydligen ej 
velat gå med på. I utskottet hade han, enligt vad han i sin reser
vation meddelade, föreslagit, att "såväl de tre- som tvåldassiga 

elementarläroverken samt pedagogierna, efter hand och i den mån 
sådant kunde ske utan att träda någons lagliga rättigheter för nära, 
skulle indragas samt ersättas, under vissa villkor, av lägre realskolor 
eller så kallade borgarsko lo r". I kommittens betänkande hade så
som föredömen hänvisats till bl. a. de "lägre realskolorna" i Bajern 
och "borgareskolorna" i Holland och förmodligen är det också från 



, . 
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betänkandet som Ehrensvärd hämtat uppgiften, att "sådana skolor, 

som bekant finnas i de flesta länder". 
I sin reservation framhöll Ehrensvärd, att han fann det otänk-

bart, att de treklassiga elementarläroverken, sådana de utformats i 
propositionen, skulle kunna bliva någonting annat än förb~redande 
för fortsatta studier i de högre skolorna. När man nu ville under
kasta sig de stora obehag och även vådor, som vore oskiljaktiga 
från varje mer eller mindre genomgående förändring av läroverken 
för landets ungdom, så hade det enligt Ehrensvärds mening varit 
skäl att begagna detta tillfälle "för att i avseende å just de lägre 
nuvarande elementarläroverken vidtaga en sådan förändring, som, 
jämte det att dessa små läroverk komma att bättre än hittills mot
svara flertalet ynglingars behov i de smärre städer, där de i all
mänhet äro förlagda, även större frihet lämnades åt dem att efter 
lokala förhållanden ordna sin undervisning, på samma gång som 
kommunen tillerkändes större så väl skyldigheter som rättigheter 
i avseende å deras upprättande och ordnande, samt staten in
skränkte sig till att i något visst förhållande understödja dem och, 
på grund av det understödet, med lätt hand övervaka skolans verk-

samhet". 
Det förslag till utlåtande, som Ehrensvärd lade fram i utskottet 

men där ej fick tillräckligt understöd för, gick ut på följande: 
Nu befintliga treklassiga elementarläroverk ävensom de tvåklas

siga förändras "efter hand, i den mån sådant kan ske utan rubb
ning av lagligen bestående rättigheter, till lägre realläroverk eller 
s. k. borgars kolor". 'A ven pedagogi må kunna förändras till sådant 
läroverk, om vederbörande kommun "därom hos Kungl. Maj:t gör 
underdåning ansökan". Dvriga pedagogier "indragas så snart ske 
kan". Det lägre realläroverket eller borgarsko lan, "som har folk
skolan till underlag och närmast ansluter sig till denna, har till 
uppgift att åt ynglingar av 10 till 14 års ålder meddela en, jämväl 
efter lokala förhållanden lämpad, allmän medborgerlig bildning, 
som fullständigare än folkskolans undervisning förbereder för in
träde i lägre tillämpningsskolor och för direkt utträdande i det 
praktiska livet". På ortens behov samt förmåga och vilja att bi
draga till sådan skolas underhåll må bero, "om hon skall hava 3 
eller 4 klasser, varje klass beräknad för ett år" . "Skolans styrelse, 
som också uppgör plan för · undervisningen, utgöres av inspektor, 
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utsedd av chefen för ecklesiastikd 
möter, utsedda den ena av l epalrtementet, rektor samt 2 leda-

. wmmuna styrelsen d d . 
straten. Brdrager landstinget till l l d , o en an ra av magr
tinget en ledamot i styrelsen. s ~~r:ns un e~hall, utser även lands-
chefen för ecklesiastikdepartementet plan ~or skolan underställes 
samma för en tid av sex o . .. d, som ager att fastställa den-
. .. ar l san er. Om stad ll l .. . . 
rnratta ~tt lägre läroverk eller till såd .. .. e er .. wpm~ vtll 
pedagogr, göre därom ansöka h K ant fo~andra dar befmtlig 
understöd för sådan skola n . os 2/ ung!. MaJ:t, som äger att till 

anvrsa 3 av b "k d o 1. 
den". Sådant statsbidrag må d l . .. ~ra n~ e ar rga kostna-
läroverk 4000 riksdaler 

0 
h . ;~t ~l ov.erstrga vrd treklassigt real-

understödsbelopp tillkom~erVl t ~r l~ssrg~ .. 4~00 riksdaler. "Samma 
tillstånd till lägre realläroverks ~ler e b er opmg, ~o~ med nådigt 
eller tvåldassiga elementarlärover k". argarskola forandrar sitt tre-

Som framgått av detta referat ut år Eh .. o 
grundprinciper som kom 't '11 ~ rensvard fran samma mr t1 synes 1 det l" 1 1 
framlagda förslaget o d . . av arover ts wmmitten m pe ago<Trer V s ·1 l 
konstateras, så exem el vis i o o . .~ sao avvr ce ser kan dock 
Härvidlag liksom if~ga 

0 
fbrag~ om 

1
forhallandet till folkskolan. 

m estamme sen att d b" d 
mun skulle vara skyldig att bidra a , l ve er oran e kom-
Ehrensvärd tydligen tagit int. k g ;~d la a: kostnaden, har 
dag och den ståndpunkt so ryc dav e atten vrd 1868 års riks-

f 
o , m an ra kamma e d o · · 

ragor. Vid sitt ståndpunktstagande i den r ;.. ~ mtog l dessa 
hade han också tagit intrycl' b nu orehggande frågan 

~ av en rosehyr f" ·f d h 
stadsrektorn H p H l D b . , or atta av alm-. . . . u t. en ar tlteln "O d bod . . 
hnJernas förening vid eleme t l" k m e a a brldnmgs-n ar arover en" h h d 1. 
svärd blivit utdelad till utskottets leda .. oc. a e en rgt Ehren-
frågans behandling inom utskottet I b moter l sam~and med skol
avsnitt återgavs i reservat' h d r~schyren, ur vrlken ett längre 
lan den skolbildning so r~nenf, a. ed JUSt betonats skillnaden mel-

, m asy tas l e all .. l" l 
klasser och den som de f . o d l" manna arover cens lägre 

. nstaen e agre 1 1 1 h bnnga D f" h d .. . rea s w orna ade att bi-
. e orra a e namhgen "endast b 

som under den fölJ'ande l ll f ~~t egynna en utbildning, 
, . s co tursen ortsattes" d d" 
att mom den korta rymd l . , e senare aremot 

d 
en av en om umg t. o . l b'b . 

essa färdigheter (nämligen de t'll l lb 'ld . reang wrs l nnga 
för det praktiska livets behov tr'lll .. l sl~o l o nmgen hörande) i ett rac t rgt matt" 

Det blev i båda kamrarna utdragna debatt . . 
det avlämnade utskottsbetänkandet M .. er .med anledmng av . an vande srg med skärpa mot 
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det av utskottet tillstyrkta regeringsförslaget rörand~ s~ålä~?ver-
' . . h hänvisade till läroverkskomnuttens forslag 

kens orgamsatron oc d 1 .. 
b d f .· o de skolor i de mindre städerna me 1ansyn 

om o eroen e rrstaen d d 
l o t'll de lokala förhållandena. Det betona es, att e 

tagen o c csa 1 . o 1 1 1 · o .. · sina söner 1 de tva- oc 1 tre c assrga 
flesta malsman, som satte 111 ' o ll 
läroverken icke avsåg något annat än att ban~en sk~~l~ erha a ett 

. l { o tt för att sedermera inträda l en nanng eller ett 
vrsst nms caf~sma o l da eJ· att de från dessa läroverk skulle 
Yrke Man orutsatte sa un ' . ' b .. l d 

. . .. l" . k I läroverkskommittens etan can e 
ingå l de hogre arover en. .. . f o o 
l d o . ats att endast ett ringa fåtal av laqungarna ran sma
la e pavrs .. ' , . l ·u l .. studier För att dessa läroverk skulle 
läroverken overgrc c tr 1ogre . . '11 . d 

l bl. t'll nytta för det stora flertalet och bh tr gagn l eras 
cunna l l . f" 1 · f 0 mdad 
bl

. d l e måste de som kommrtt<~n ores agrt, a en avn ' 
rvan .e ~r c l b'ld t'll lägre realskolor, och man hänvisade 

undervlsmng oc 1 om l as l . l . 
. d h g till Ehrensvärds reservatiOn. En av ta arna l 
1 etta samman an l" 
andra kammaren opponerade sig dock mo.t, att ~essa nya . ar~an: 

l 
. l l le som i reservationen föreslagrts, benaronas bor ~al sko 

sta ter S Ul ' d .. r "f" t llsam-
lor vilket han fann "oegentligt". Det sto n am lg,:n .~g.~ l ' o 

' d d t nuvarande representationsskicket . Daqamte pa-
mans me e .11 d ll tad och 

. d d f" . starkt "om den gamla skl na en me an s ' 
111111 e et or o r "som dessa skolor 
l d" och det var sa mycket mer oegent lgt, . 
s~~la 'tillgodose icke företrädesvis st~dernas utan hka m~c~e~ .lan: 

d b " Or·det borde således utga ur det av Ehrensvar ram ets arn . 

lag~~ f~:~::t:~ i andra kammaren kom det till. ~n häftig samman-
.. . ll den bekante konservative pohtlkern greve E . J. 

stotnmg me an . d f" o d o n 
l d h.. d' i Vänersborg, och den l et oregaen e I -

Sparre, an s ov mg . f" d 
.. .. "'l l . Ab Rundbäck. Sparre hade l ett an oran e namnde vaX JO e ctorn r. .11 o o 
' "d .. d' heten av att det i landet fanns tl gang pa 

betonat no van Ig ' bl · 
. . , b H" för fodrades att borgarskolor eve m-

"lntelhgenta ar etare. ar ' oll l" 
.. d" d .. de sig åt "handarbete" kunde erha a amp-

rattade, ar e som agna .. d ,.. ll 

l
. d . . Han hänvisade till Tyskland, dar et overa t 
1g un erv1snmg. l d f" .. 

1.. l l l . eller borgarskolor". Man nm e orutsatta, 
fanns agre rea s w or o d . o l d 

d h Sådana skolor kom till stan även l vart an ' 
mena e an, att om . .. . 
o l 11 l ffiUllens medlemmar på allt satt bemoda Slg om att 

sa s n1 e com .. d · 
.. d . . . dem fruktbringande. Mot detta van e sig 

gora un ervis!1lngen l 

Rundbäck i ett hetsigt anförande. Man hade nyss fattat beslut om 
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en sådan anordning av undervisningen i de tre lägsta klasserna av 
elementarläroverket, "som vi ett h alf t sekel kämpat för". "Då vi 
nu vunnit detta mål, för vilket man strävat så länge, då säger man: 
"de treklassiga läroverken duga icke som statsanstalter, de måste 
bliva kommunala anstalter, ty kommunerna ensamt kunna ordna 
dem bäst". Vilka äro då dessa kommuner, ädle greve? Jo, till en 
del kåkar, där det möjligen ej finnes bildat folk tillräckligt för att 
kunna utgöra en skolstyrelse, under det att i de större städerna 
saknas varje tillstymmelse till dessa borgarskolor, vilka greven vill 
förskaffa några köpingar och småstäder. Och så pekar han på ut
landet - på Berlin i jämförelse med - Värnamo. Vare detta nog 
sagt för att visa, vad hans vackra fraser i verkligheten betyda". 
Sparre fick senare ordet för en replik. "J ag kan lugna den ärade 
representanten från Växjö med den försäkran, att det står icke så 
illa till i de smärre städerna att icke även där finnas människor 
som kunna vara kompetenta att deltaga i en skoldirektion. Det 
tjänar ingenting till att med övermodets säkerhet betrakta alla 
människor, som bo i smärre städer, och jag tror för min del att det 
ä ven där kan finnas mer än en, som vet, vad ungdomen tarvar". 
Betraktade man läroverkskommittens förteckning över de städer, 
som hade två- och treklassiga läroverk, så skulle man finna, att 
dessa städer icke alla vore så obetydliga, som man velat göra gäl
lande, och att där icke skulle finnas personer, som vore lämpliga 
att deltaga i direktionen för ett läroverk av den beskaffenhet, det 
här är fråga om. Att få till stånd sådana skolor vore en trängande 
nödvändighet, och även om frågan föll i dag, så skulle den dock 
icke länge kunna undanhållas. "Det är folket, den stora massan, 
som lever av sina händers arbete, som trängtar efter undervisning 
i sådana skolor, men däremot är här icke fråga om mer eller mindre 
lärda män". 

Resultatet av överläggningarna blev, att båda kamrarna biföll 
Kungl. Maj :ts av utskottet på vissa punkter modifierade förslag 
till läroverksreform. Efter ett kompletterande beslut vid följande 
års riksdag upphöjdes samtliga tvåldassiga elementarläroverk till 
treklassiga med undantag för de i Stockholm befintliga, vilka samt
liga indrogs. På grundval av riksdagens beslut utfärdades år 1878 
en ny läroverksstadga, i vilken de treklassiga läroverken upptogs 
som en särskild skolart men med alldeles samma uppgift som den 
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treklassiga s. k. gemensamma linjen inom de fem- och sjuklassiga 
elementarläroverken. De en- och tvåldassiga pedagogierna lämnades 
däremot alltjämt utanför den statliga läroverksorganisationen, och 
besluten vid 1873 års riksdag innebar sålunda ingalunda, att små
läroverksfrågan därmed fått någon slutgiltig lösning. 

VII. 

FRÅGAN OM INDRAGNING A V SMÅLAROVERKEN 

Diskussionen i småläroverksfrågan togs upp på nytt vid 1880 års 
riksdag med anledning av ett par motioner i andra kammaren, den 
ena väckt av redaktören i Hälsingborg F. T. Borg, den andra av 
affärsmannen, förutvarande botanikdocenten J. S. Axell. I sin ut
förliga motion, som berörde en mångfald olika spörsmål, lade Borg 
fram en plan för "en förändring eller ombildning av vårt under
visningsväsende", vari han anknöt till P. A. Siljeströms motion vid 
1867 års riksdag om inrättande av en "för alla klasser gemensam 
bottenskola". Denna borde enligt Borg utgöras av en "femklassig 
folkskola", byggd på en tvåklassig småskola. Den föreslagna nya 
folkskolan skulle bestå av ett treklassigt lågstadium, motsvarande 
den dåvarande i allmänhet treklassiga obligatoriska folkskolan. I 
detta lågstadium skulle då komma att ingå såväl de treklassiga 
läroverken som de en- och tvåldassiga pedagogierna, vilka sålunda 
skulle avvecklas som självständiga läroanstalter, samt dessutom de 
tre lägsta klasserna av de 5-klassiga och 7 -!dassiga elementarläro
verken. Den nya folkskolans tvåldassiga högstadium skulle omfatta 
dåvarande elementarläroverkens fjärde och femte klasser samt dess
utom de högre folkskolorna. Borg räknade dock ej med, att detta 
högstadium skulle kunna komma till stånd i alla kommuner, "men 
dylika kunde och skulle uppstå i de flesta större kommuner och i 
mindre genom förening av flera". Minimikunskapen för avgång från 
den obligatoriska folkskolan borde tills vidare bliva oförändrad 
"och endast successive höjas", och någon skolplikt beträffande hög
stadiet skulle det således tills vidare icke vara fråga om. 

Först om man kunde få till stånd en på detta sätt organiserad 
enhetsskola, skulle det enligt Borg bli möjligt att åvägabringa 
"verklig nationell enhet eller åtminstone enighet". Byggde man som 
dittills bildningen på redan i botten olikartade skolor, skilde man 
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folkklasserna genom skolor, som stämplades olika för "bättre" och 
"sämre" folk, så skulle nationen förbliva splittrad och svag, fler
talet missbelåtet, "helst om mångdubbelt större uppoffringar göras 
för det ena slaget av skolor än för det andra". En "gemensam, 
likartad bildningsgrund" däremot vore ägnad "att väcka, under
hålla och stärka känslan och medvetandet av nationell enhet och 
av det broderskap, som är målet, vartill både kristendom och för-

nuft hänvisa". 
Aven den av Axell väckta motionen gick ut på att framlägga 

"de huvudsakliga grunder, varpå en reform av vårt elementära 
undervisningsväsende" borde byggas. Han medgav, att 1873 års 
riksdag fattat en del viktiga beslut i reformhänseende, bl. a. om 
latinets uppskjutande till fjärde klassen. Samtidigt framställdes 
emellertid yrkanden, som gick vida längre, bl. a. att elementar
läroverket borde sättas i samband med folkskolan och att i elemen
tarskolans fem lägsta klasser ingen undervisning i döda språk borde 
meddelas. Dessa yrkanden blev dock aldrig föremål för några be
slut i riksdagen. "Hela ansatsen åstadkom icke större rubbning i 
det bestående än några smärre förändringar, vilka avsågo att rätta 
några smärre brister. Man åtnöjde sig med att röra vid ytan. Till 
djupet av undervisningsfrågan har varken representationen eller 
Kungl. Maj :t gjort något försök att tränga under de senaste decen-

. " merna . 
Med sin nu framlagda motion avsåg Axell att i korthet angiva, 

vad som enligt hans uppfattning måste till de tidigare i riksdagen 
framförda yrkandena tilläggas, för att reformen av undervisnings
väsendet skulle bliva "tidsenlig och fullständig". Hur stor och väl
grundad förhoppning man än kunde hysa, att riksdagen skulle be
finnas villig att i huvudsak biträda det i motionen nu framlagda 
reformförslaget, så vore det enligt Axells mening för djärvt att 
begära, att riksdagen skulle hos Kungl. Maj :t anhålla om utarbe
tandet av en ny plan för läroverkens organisation enligt antydda 
grunder. Han ansåg sig därför böra föreslå, att en kommitte fö~ 
ändamålet tillsattes med åliggande att upptaga och besvara de 1 

motionen framlagda spörsmålen men med fullmakt tillika att dess
utom taga i övervägande andra till undervisningsfrågan hörande 
ärenden. Axells motion gick således ut på att riksdagen måtte för 
sin del besluta beträffande elementarundervisningen bl. a., att ele-
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mentarläroverket delades i elementarskola och gy · d mnasmm, en 
förra motsvarande de 5 nedre klasserna, samt att elementarskolan 
~ed?ela~e ~llmän :nedborger~ig bildning och således ingen under
Vl~nmg. l doda :p~ak. l. 1110tlOnen föreslogs vidare, att riksdagen 
matte 1 underdamg sknvelse anhålla, "att Kungl. Maj :t täcktes 
uppdraga åt en kommitte, sammansatt av erfarna män av olika 
s~m~ällsställning och verksamhet, att utarbeta förslag till under
vismngens ordnande i huvudsaklig överensstämmelse med före
nämn.da grunder". I sammanhang härmed skulle kommitten även 
taga 1 övervägande en del andra angivna spörsmål bl a "h "d . , . . UrUV1 a 
1cke elementarskolan kan och bör sättas i samband med folkskolan 
sa~~ de 1-, }- oc~ 3-l~lassiga elementarläroverken möjligen indra
gas , samt huruvida .1ck~ eleme.ntarskolan bör vårdas och styras 
av l~ommun ?ch landstmg mom v1ssa av staten föreskrivna gränser". 

Bada mottonerna remitterades till andra kammarens första till
f~lliga utskott, det s. k. skolutskottet. I ett mycket vidlyftigt ut
latande, efter allt att döma författat av utskottets ordförande d 
liberale politikern Adolf Hedin, underkastades de framförda' föer~ 
slagen en mycket kritisk granskning beträffande de föresiaana all
männa grunderna för en läroverksreform. Utskottet hade h:ter det 
försökt sammanfatta grunddragen av den "nya organis;tion" 0 ' 
B 

. . . , s m 
org l sm motiOn föreslagit, men han hade "tecknat sin plan i så 

o~estämda och sammanflytande konturer, att utskottet mer än en 
gang. t~ekat ?m hans verkliga syfte". Beträffande exempelvis un
der~Ismng~n 1 ~en föreslagna nya femklassiga folkskolan hade i 
motwnen mgentmg annat antytts, än att "den tidsödande och för
slöa~de ~{atekesundervisningen" borde avskaffas, och att "det vä
sentliga 1 hälsolära, affärslära, lagkunskap och statskunskap" där 
bor~e meddelas. Däremot hade man från kursplanen uteslutit allt 
studmm av främmande språk. "Månne ej jordbrukarens industri
idkarens, ingenjör~ns praktiska värv skrida framåt under inflytelsen 
av de vetenskapliga undersökningar, vilkas lysande resultat bilda 
en ~upphörligt vä~ande litteratur på de främmande språk, vilkas 
s~udmm synes mottonären så onödigt? Och ökas ej, i och med vår 
~1ds hel.t nya e~onomi~ka samhällsskick, i och med dess ivriga 
mternattonella tavlan, 1 och med dess på ett så förvånande sätt 
utvecld~de samfärdsel, be~ovet av en allmännare spridd bekantskap 
med frammande tungomal? Om denna uppfattning är riktig, har 
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då motionären verkligen genom de föreslagna femklassiga folk
skolorna på bästa sätt dragit försorg om den "allmänna", den 
"medborgerliga bildningens" behov?" Utan minsta tvekan ansåg sig 
utskottet kunna besvara denna fråga med nej. 

Gentemot Axells yrkande på en utredning, huruvida icke elemen
tarskolan kunde och borde sättas i samband med folkskolan, heter 
det i utskottsutlåtandet med lätt kritisk formulering, att detta vore 
en fråga om den inre organisationen av folkskolan. "Så betraktad, 
besvaras hon teoretiskt mycket lätt, och svaret lyder så: i samma 
mån som folkskolan utvecklas och hinner växa i de på henne ställda 
anspråkens vida kläder, kommer detta samband av sig själv. Prak
tiskt åter tager sig saken så ut, att man ej kan dekretera fram detta 
samband, utan måste vänta det såsom en frukt, vars mognad ej kan 

på dag och timme beräknas". 
En av de få punkter i det av Axell framlagda reformprogram-

met, som utskottet ansåg sig kunna utan invändningar godtaga, var 
förslaget om indragning av småläroverken. Under förutsättning, att 
de fullständiga och femklassiga läroverken utan allt för stor svårig
het kunde taga emot de dåvarande småläroverkens lärjungar, tve
kade ej utskottet, heter det, "att i huvudsak förorda motionärens 
förslag i denna del". Beträffande de en- och två-ldassiga peda
gogierna betraktade utskottet dem "som ett oting". "~y ck et ~må, 
av ett helt ringa antal besökta läroverk äro allt för htet omg1vna 
och övervakade av ett allmännare intresse, för att ej lätteligen råka i 
förfall. Vackra undantag gives, men utskottet befarar, att det sagda 
står fast såsom regel. Utskottet vet väl, att även större läroverk 
kunna, under ogynnsamma omständigheter, sjunka ned till en 
mindre god ståndpunkt, men de äro dock föremål för så många 
intresserades uppmärksamhet, att ett sådant förfall, som vid åt
skilliga småläroverk inträffat, näppeligen vid de förra är möjligt" . 
Man borde enligt utskottets mening kunna ställa det kravet på de 
ifrågavarande stadssamhällena, att de så ordnade sina folkskolor, 
att dessa kunde, "måhända med undantag av någon ringa under
visning i främmande språk", ersätta de nämnda skolorna. Den 
summa, som genom pedagogiernas indragning skulle besparas stats
verket, vore ej så obetydlig, att den ej förtjänade något avseende. 
Samtliga 19 pedagogier räknade 467 lärjungar, och kostnaden för 
varje lärjunges undervisning beräknades uppgå till något över 130 
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kronor. Det rörde s1g o l d o 1 sa e es, ansag uts wttet, om en avsevärd 
summa, som genom en sådan åtgärd skulle kunna inbesparas för 
statsverket. 

Ifråga om. de treklassiga läroverken ansåg utskottet, att även 
dessa borde mdragas. Denna åtgärd borde dock inskränkas till att 
avse sådana läroanstalter i södra och mellersta delarna av landet. 
I Norrland däremot torde de stora avstånden förbjuda en minskning 
av det nuvarande antalet läroverk. Frågan om indragning av de 
treklassiga l~roverken tarvade under alla förhållanden enligt ut
skottets memng en noggrann undersökning av de lokala förhållan
dena. En !wmmun, ':som mot. åtagen och behörigen uppfylld bygg
~adsskyld1ghet - eJ blott s1g utan ock kringliggande landsbygd 
ull gagn - fått ett läroverk, lär ej böra genom ett penndrag berö
vas en sålunda köpt förmån". 

Med ~nledning av det i Borgs motion framlagda förslaget om 
f.~mldaSSlga folkskolor, som skulle i sig upptaga även de femklassiga 
l~rover~~~' ha~e utskottet till behandling upptagit frågan, huru
vida moJhgen aven ett eller annat av dessa läroverk skulle kunna 
"undvaras". Utskottet ville ej föregripa de slutsatser, vartill kam
marens ledamöter måhända kunde föranledas av den till utskotts
betänkandet fogade översiktstabellen, heter det, "men tillåter sig 
dock . den allmänna reflexionen, att sagda tabell synes ådagalägga, 
att v1ssa landsdelar äro nog överflödigt utrustade med läroverk. 
Fem sådana för 425 lärjungar i ett medelstort, med järnvägar sär
deles väl försett län (d. v . s. Elfsborgs län med högre läroverk i 
Vänersborg, 5-klassigt i Borås, 3-klassigt i Alingsås och Åmål samt 
1-klassig pedagogi i Ulricehamn), torde väl, vid jämförelse med 
andra län, kunna sägas vara ett par för mycket". 

Utskottets hemställan gick sålunda beträffande frågan om in
dragning av småläroverken ut på, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t skulle tillkännagiva sin åsikt, "att lägsta klassen av 
~et allmänna läroverket bör indragas; att samtliga pedagogier böra 
mdragas; samt a~t, efter förutgången närmare utredning, alla eller 
de flesta treklaSSlga samt några femklassiga, i södra och mellersta 
delarna av l~ndet belägna, läroverk torde kunna indragas. 

Debatten 1 andra kammaren med anledning av detta utskotts
betänkande blev mycket livlig. Ett par uppmärksammade anföran
den hölls av S. A. Hedlund, som särskilt uppehöll sig vid frågan 
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om förhållandet mellan läroverket och folkskolan. Elementarläro
verket som borde efterträda folkskolan sköt nu i allmänhet ned 
vid sidan av folkskolan. Denna med sina tusentals barn borde 
naturenligt draga ihop sig till en skola, gemensam för flera socknar 
eller ett härad, så att de barn, som ville fortsätta sin skolgång, skulle 
möta en ny skoltyp. Någon sådan fanns emellertid icke att nu t_illgå. 
Följden blev, att det organiska sammanhanget, s~m borde .. ex1stera 
mellan olika skolformer, avbröts, och de som v1lle fortsatta stu
dierna måste söka sig till städernas elementarskolor. "Om en del 
föräldrar, vilka nu betrakta lärdomsskolan som en klasskola, _istället 
sände sina barn till folkskolan, skulle de säkert med mera mtresse 
omfatta denna anstalt". Denna skolas övre avdelning skulle kunna 
skjuta upp litet längre och där fortsätta i elementarläroverket, "t~ 
det är just frågan nu att ställa lärdoms.skolan ~ch folk~_kol_an 1 
organiskt sammanhang, at~ upp~~va klass~ul~~aden 

0
• Ha~, hanv1sad~ 

till förhållandena i Amenka, dar man eJ kande nagon folkskola 
och "lärdomsskola" utan alltsammans var ett enda sammanhängande 
skolsystem. "Dit skulle vi komma". Utskottets förslag att indraga 
småläroverken ansåg han vara ett mycket viktigt steg mot det mål: 
"vartill vi sträva att bringa folkskolan och elementarläroverket 1 
det organiska s;mmanhang, att folkskaleundervisningen kan gå 
uppåt utan allt för stor kostnad och sammanfalla med elementar-

undervisningen". . 
Liknande synpunkter framfördes i ett anförande av Em1l Key, 

godsägaren från Södra Tjust, en av de ledande inom -~antmanna
partiet. Att det fanns en alltför stor klyft: ~ellan d~n larda skolan 
och folkskolan, ansåg han vara en obestndhg ;annmg. Elem::1tar
läroverket kunde liknas vid "ett hus, byggt pa svaga pelare och 
folkskolan vid "en grund, men utan något hus". "Detta mellanrum 
mellan grunden och huset, denna klyfta, har man f~:sökt fylla allt
sedan 20 år tillbaka. Man har försökt det med hogre folkskolo;, 
staten har beviljat anslag därtill, men - man har ~nder dessa o2? ar 
fått summa 13 stycken". Utskottets förslag att m draga smalaro
verken och låta undervisningen på lågstadiet besörjas uteslutande 
av folkskolan betecknade han som ett försök "att bringa överens
stämmelse och sammanhang i bildningsserien". Han hemställde, 
"huruvida icke i många av våra småstäder, där pedagogier finnas", 
man skulle kunna skatta sig lycklig, om man i deras ställe hade väl 
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utvecklade folkskolor, sådana "som de i Stockholm och Göteborg". 
"Jag tror det skulle vara en ren vinst för dem". 

. Repre~entan~er?a för de berörda städerna kunde givetvis ej utan 
~1dare finna .. s1g 1, att ~an på detta sätt avsevärt försämrade möj
h?he~erna for des:a staders befolkning att tillgodose ungdomens 
blld?mgsbehov. Fran flera håll gav man också uttryck åt sina all
varhga bekymmer beträffande framtiden, och protesterade mot att 
s~aten genom att indraga småläroverken skulle svika åtagna för
b~ndelser -~entemot städerna. Dessa hade nedlagt dryga kostnader 
eJ blott for skollokaler utan även för bostad åt skolans rektor, allt 
under den som man trodde givna förutsättningen, att skolan var 
tillförsäkrad framtida fortbestånd. Representanten för Södertälje 
stad framhöll exempelvis, att staden redan förut måste anses ha 
blivit missgynnad i jämförelse med andra städer. Man hade endast 
en tvåklassig pedagogi att tillgå, oaktat staden hade en vida större 
folkmängd än många av de städer, som hade hugnats med fem
klassiga läroverk. Nu hade utskottet beträffande de tre- och fem
klas~_iga läroverken !öreslagit endast utredning, medan förslaget 
betraffande pedagog1erna gick ut på, att dessa skulle indragas 
u_nder vilka för_hållanden som helst. Ett par gånger hade man ingått 
ull Kungl. MaJ:t med anhållan om anslag för utökning av antalet 
klasser men icke lyckats. Med egna medel hade därför staden ända 
sedan 1860-talet måst avlöna en lärare, som undervisat i den på 
?etta sätto tillskapade tredje klassen. Om utskottets förslag ginge 
1genom, sa befarade han, att Södertälje läroverk skulle komma att 
"helt gå under". 

Aven beträffande stad K"" · f h""ll d b en opmg ram o s av ve er örande 
representant, .. att stadens befolkning skulle drabbas mycket hårt, 
om utskottsf~rslage~ godkändes. "Mina kommittenter i Köping 
~kulle ut,~n tv1vel bh mycket ledsna, om deras pedagogi komme att 
mdragas , yttrade han, och han vädjade därför till kammaren att 
avslå ~-tskotte.:s förslag: Med anledning av dessa invändningar från 
de berorda stadernas s1da tog utskottsordföranden Hedin till orda 
för ett genmäle. "Jag kan nog tro", yttrade han, "att om utskottets 
förslag antages, -~e. skulle bli ledsna ?åde i Köping och Södertälje, 
~en detta kan val1cke vara av den v1kt, att det bör inverka mycket 
pa kamma.:ens beslut". Vad pedagogierna angick, tillät han sig ut
tala den formodan, att om de stadskommuner, där sådana var be-
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!ägna, funne dem vara av synnerlig vikt för sig, så borde det icke 
vara omöjligt för vederbörande stadssamhällen att upprätthålla dem 
på egen hand. Det fanns för övrigt, påpekade han, en annan god 
utväg, som utskottet antytt, nämligen att vederbörande stadssam
hälle så vårdade sina folkskolor, att dessa kunde övertaga peda
gogiernas uppgift. Detta skulle icke förorsaka dem några ökade 
kostnader men innebära fördelar i åtskilliga fall. "Det skulle då 
bliva ett slut på ett system, som förekommer i åtskilliga städer, 
eller att där upprättas pedagogier och mindre läroverk, därför att 
det är åtskilliga av dessa samhällens invånare som likasom finna 
sig för goda att låta sina barn gå tillsammans med mängdens barn 
i folkskolorna. Så länge detta fortfar, kan där ej finnas det intresse 
för folkskolans förhjälpande, som vederbör". 

Huvudanförandet på oppositionssidan mot utskottets förslag hölls 
av G. F. Gilljam, rektor vid ett av stockholmsläroverken, seder
mera ecklesiastikminister. I ett brett lagt anförande utsatte han de 
olika punkterna i utskottsförslaget för en mycket ingående kritik. 
Beträffande den föreslagna indragningen av småläroverken framhöll 
han, att med en sådan åtgärd botade man ingalunda de påtalade 
bristerna inom vårt undervisningsväsen. Enligt hans tanke låg den 
största bristen däri, att det saknades tillräckligt många arter av 
läroverk. "Vi tillgodose icke, så som sig borde, de särskilda anlagen 
hos lärjungarna och de särskilda behoven i samhället". Vad som 
behövdes, var en mellanlänk mellan folkskolan och elementarskolan. 
Det var för stort steg mellan dem, "en lucka, ja, en klyfta", som 
behövde fyllas. Man hade talat om folkskolan och de behov den 
hade till uppgift att fylla. "Men gives det då icke en hel mängd 
verksamhetsområden i livet, för vilka folkskolans kunskapsmått är 
för litet, men däremot de högre skolornas fordringar för stora". 
Det fanns föräldrar, som väl kunde hålla sina söner i skolan till 
14 eller 15 års ålder, men som icke kunde påkosta dem skolunder
visning till 18, 19 års ålder. "Finnes icke där ett behov, som be
höver tillfredsställas, men som varken tillfredsställes av folkskolan 
eller elementarskolan". Enligt Gilljams förmenande skulle det inne
bära en väsentlig förbättring i hela vårt undervisningsväsende, om 
man kunde få till stånd särskilda bildningsanstalter i form av lägre 
realskolor, avsedda för ifrågavarande samhällsområde, inom vilket 
det enligt Gilljams förmenande rörde sig "ett mycket rikt liv". 

--....----- - ---- ---- ---------------
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Han yrkade avslag på utskottets hemställan i denna punkt, och 
föreslog, att densamma i stället skulle få följande formulering: "att 
i övervägande må tagas, huruvida icke några pedagogier, 1-, 2- eller 
flerldassiga läroverk kunde anses mindre behövliga och därför 
antingen indragas eller ock ombildas till lägre realskolor, avsedda 
att meddela undervisning åt sådana lärjungar, som vilja ägna sig åt 
lantbruk, den mindre handeln och industrien o. s. v." 

Vid den efter avslutad överläggning företagna voteringen god
kändes utskottsförslaget med 92 röster mot 46, vilka senare röster 
avgavs på det av Gilljam framlagda förslaget . Enligt beslut i kam
mare~1 ett par dagar senare skulle till ifrågavarande punkt fogas 
ett ullägg, att elementarläroverket borde sättas i sådant samband 
med folkskolan, "att inträdesfordringarna må bestämmas till vad 
folkskolan bör kunna åstadkomma". Detta beslut fattades av andra 
kammaren så sent som den 7 maj, och det visade sig senare, att då 
man skulle ta upp ärendet till behandling i första kammaren tiden 
för riksdagsarbetet var så långt framskriden, att man ej kunde få 
till stånd någon remiss till vederbörligt utskott. Arendet togs där
för aldrig upp till behandling i första kammaren. Något beslut kom 
således ej till stånd vid nu ifrågavarande riksdag, utan frågan hade 
för tillfället fallit. 

Den upptogs ånyo till behandling vid följande års riksdag. Borg 
väckte då en ny motion, vari han ordagrant upptog det av andra 
kammaren 1880 godkända förslaget . Han hänvisade till det då 
avgivna utskottsbetänkandet och till kammardebatten och förlda
rade sig ej vilja "belasta protokollet och statsverkets utgifter" ge
nom att upprepa den utförliga motivering för förslaget, som då 
lämnades. 

Trots detta avlämnade andra kammarens skolutskott, även denna 
gång under ordförandeskap av Adolf Hedin, ett mycket utförligt 
betänkande med anledning av Borgs nya motion. I några inledande 
reflexioner konstaterades, hur betydligt den dåtida skolundervis
ningen skilde sig från den som meddelades några årtionden tidigare. 
Den som haft tillfälle att följa reformernas gång och reflekterat 
över både deras orsaker och verkningar, han skall, heter det, inte 
blott befinnas villig att erkänna deras gagnerika inflytande utan 
ock känna sig pliktig att fördomsfritt och med välvilja pröva varje 
åtgärd, som ytterligare kan i reformerande riktning varda ifråga-
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satt. "För den lugna betraktaren ter sig detta reformsträvande, sett 
i stort, såsom ett försök till förmedling mellan det gamla och det 
nya, och det är för en sådan förmedling man alltjämt söker finna 
en mera allmänt erkänd och obestridd form". 

Huvudparten av betänkandet ägnades åt det i motionen fram
förda kravet, att de döda språkens läsning i de allmänna lärover
ken framflyttades till sjätte klassen. Utskottet hyste en livlig för
hoppning, att rättvisa omsider måtte vederfaras en fordran åt vil
ken 1873 års särskilda utskott tydligt och utan meningsskiljaktighet 
givit uttryck genom sitt yttrande, "att det sannolikt ej kan dröja 
länge, förrän latinet måste upphöra att vara tvångsämne i åtskilliga 
universitetsexamina och rättighet att avlägga dessa således beredes 
även för personer, som icke studerat döda språk". Allt starkare 
ljöd nu också fordringarna, att äntligen skolan måtte ordnas efter 
principer, vilka stod i överensstämmelse "med bildningsämnenas 
inre sammanhang sinsemellan, med lärjungarnas efter hand utveck
lade fattningsgåva samt med den innevarande tidens fordringar 
för en god medborgerlig bildning". Naturhistoria, geografi, historia 
och modersmålet jämte ett levande språk var ämnen, som bättre 
lämpade sig för de tidigare skolåren än latinet, som krävde mera 
utvecklade själskrafter. Alla dessa skäl ledde enligt utskottets me
ning "till stadgande av den åsikten, att de döda språkens läsning 
i allmänna läroverken lämpligast bör förflyttas till sjätte klassen". 

Beträffande den ifrågasatta indragningen av de allmänna läro
verkens lägsta klass ävensom av samtliga pedagogier jämte alla eller 
de flesta treklassiga och några femklassiga läroverk tvekade ut
skottet ej, heter det, att uttala den övertygelsen, att indragning av 
lägsta klassen i läroverken borde kunna ske utan olägen~et och ~ill 
en icke oväsentlig besparing av lärarkrafter. "Att en mdragnmg 
av pedagogierna är lika mycket av omständigheterna påkallad, är 
ävenledes utskottets övertygelse". Att de stadssamhällen, som ägde 
sådana läroanstalter, skulle "med någon oro förnimma sådana yr
kanden", vore ej att undra över. Vid närmare eftersinnande t~rde 
det emellertid alldeles givet visa sig, "att pedagogierna alldeles 1cke 
i sin närvarande ställning äro för de respektive samhällena av det 
verkliga gagn, som med ändrad anordning av folkskolan och med 
anlitande av nu använd lärarekraft skulle kunna vinnas". "Det 
kan icke egentligen tillkomma utskottet att här teckna någon fram-
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tidsbild av den för både de smärre städerna själva och kringlig
gande landsbygd välsignelserika verkan av ett sådant folkskolans 
lyftande, varigenom den mur bleve nedbr~ten, vilken alltmera 
förefaller att vara väsentligen bidragande därtill, att ifrån barn
domen.~ första dagar. ic.~e. den inre begåvningen, den livligare kun
skap~torste~, utan ull!alhga yttre omständigheter och en på den 
andliga od!mgens omrade betydelselös klass-skillnad varda för gos
sens framtid bestämmande". 

.. Alldel e~ soamma betraktelser gjorde sig enligt utskottets mening 
gallande 1fraga om de treklassiga läroverken. Vad dessa läroverk i 
främsta rummet skulle hava från början behövt för att motsvara 
flertalet ynglingars behov i de smärre städer, där dessa läroverk 
fanns, var mycket lätt att inse. Väl kunde det hända, att en eller 
annan yngling övergick till ett fem- eller sjuklassigt läroverk för 
f~rtsät~and~ av sina studier, men det ojämförligt största antalet 
g1ck. v1~st 1cke. den vägen. De slutade sin skolgång vid konfir
matlonsaldern, 1 andra eller tredje klassen, och vad hade de då 
"und~r .str~ngt ;a.~ttagande av den gällande undervisningsplanen": 
hu.nmt .m~am~a. Med ~ndantag av e.n just icke synnerligen långt 
dnven ms1kt 1 tyska spraket, hava de 1 allmänhet varken mera om
fattande eller grundligare kunskaper, än som under samma tid gärna 
kunnat i en väl ordnad och skött folkskola inhämtas. Att nu låta 
så beskaffade själv~tändiga läroanstalter taga statens tillgångar i 
anspråk utan att ullgodogöra de använda lärarekrafterna till en 
uppväxande ungdoms fulla gagn, torde icke vara rätt eller lämp
ligt." Såväl beträffande utvägarna att ersätta de nu omförmälda som 
också. de femldassiga läroverk, vilkas indragning satts ifråga, kunde 
det eJ, heter det till slut i betänkandet, "tillkomma utskottet att 
med något förslag föregripa den utredning, som ej minst i detta 
avseende torde påkalla ett omsorgsfullt övervägande av många skif
tande förhållanden". 

~ndra k~mmare? godkändoe utskottets förslag i allt väsentligt. 
Ifraga om mdragmng av smaläroverken skulle dock det av kam
maren vid 1880 års riksdag beslutade tillägget angående inträdes
fo~dringarna till läroverkets första klass erhålla följande formu
lenng: "varjämte undervisningen bör så ordnas, att, efter fullstän
dig genomgång av folkskolan, inträde omedelbart kan vinnas i 
elementarskolans första klass". 
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Arendet gick därefter till första kammare~, som remitterade det 
till ett av sina tillfälliga utskott med ärkebtskop A. N. Sundberg 
som ordförande. Beträffande den föreslagna indragningen av peda
gogierna samt av en del treklassiga och ferr:Id~ssiga läroverk ställde 
sig utskottet helt avvisande. Arendet stod 1 na~maste ~.am~and ~ed 
frågan om begränsning av antalet lärjungar .vtd ~e sarsktlda. lat:o-

1 Och d
enna fråga var under utredmng mom ecklestasttk-

ver ~en, .. . . . o f 
departementet. "En underdånig framstallnmg 1 det tfragasatta sy tet 
torde allstå icke för närvarande vara av behovet påkallad". Skulle 

he stälian om utredning rörande småläroverken ändå anses 
~:skli;, kunde det enligt utskottets mening med skäl ifrågasä~~as, 
om icke en sådan borde gå i en annan riktnin~. "Det skull~ n;m
ligen kunna befinnas ändamålsenligt att o~btlda de nu tfraga
varande läroverken till lägre realskolor eller sa k~lla~e borgarskolor, 
beräknade att lämna tillfälle till en kortare .btldmngskurs, un~er 
vilken lärjungarna kunde inhämta huvudsaklt.gen, vad m.ed h;n
syn tagen till såväl deras ålder och därav betmgad~. fattmngs.gava 
som det praktiska livets allmännaste krav kan for . ~e~ fm~as 
1
.. l' t Härigenom skulle i någon mån fyllas ett sarsktlt btld-
amp tg. . .. . d b d 
ningsbehov, vilket gör sig gällande och h~r s1tt beratttgan e re -
vid dem, som måste tillgodoses genom langre kurser och skolan-

stalter av större omfattning" . 
Det är tydligt, att utskottet med detta sitt uttalande velat hän-

visa till det i det föregående omnämnda förslaget om "lä?re real
läroverk eller s. k. borgarskolor", som greve Ehrensvärd 1 ~nslut-

. till 1870 års läroverkskommittes betänkande framlade 1 form 
::gen reservation till utskottsbetänkandet i skolfr~gan vid 1~.73 
o 'ksdag. De föreslagna läroanstalterna skulle enhgt Ehrensvard 
ars n o o ld dd 1 
ha till uppgift "att åt ynglingar av 10 till 14 .ars a er me . e a. en 
... "l efter lokala förhållanden lämpad allmån medborgerhg btld-
pmva d . . f" b d 

· fullständigare än folkskolans un ervtsmng or ere er 
nmg, som . .. · 1 .. d d 
f

.. · t "de 1' lägre tillämpnmgsskolor eller for dtre ~t uttra an e 
or m ra o Il 1 1 · 

i det praktiska livet" . Någon direkt överbyggnad o ~.a f o ~s w an, l 

enlighet med besluten vid riksdagen 1 ~68 om. sm:laroverkens om
bildning till högre folkskolor var det sa~edes .eJ fraga om. Uttalan
det stod därför också i direkt motsättnmg ull det av andra kam-

. da tt'll'a'gget att undervisningen i läroverkets första klass 
maren g)or , o , 
skulle så qrdnas, att, "efter fullständig genomgang av folkskolan , 
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!~träd~ omedelbart kun~e vin~as . Utskottets hemställan gick ut på, 
att forsta kammaren tcke matte biträda det av andra kammaren 

i ämnet fat:ade beslutet", och vid den följande överläggningen i 
kammaren btfölls denna hemställan. Något riksdagens beslut kunde 
således ej heller denna gång komma till stånd i den mycket om
debatterade frågan om en indragning av småläroverken. 

.. ~ en nåogot ~nnorlund: form kom ärendet upp till behandling vid 
folpnde ars nksdag. Davarande ecklesiastikministern C. G. Ham
marskjöld hade i en proposition framlagt förslag om löneförbätt
ring åt lärarna vid allmänna läroverken och vissa pedagogier. 
Lönefö~bättringen till lärarna vid de senare hade dock begärts en
dast pa. ex~ra stat. Departementschefen hade nämligen ansett, att 
dessa btldnmgsanstalters ställning måste betraktas som i viss mån 
sv~vande. En indragn.ing hade redan länge varit ifrågasatt, och 
s~~a.len hade huvudsakhgen v:ri~, a.:t de flesta haft ett alltför ringa 
laq~ngeantal. _Det hade ocksa mvants, att om man ville se peda
g~gterna som Självstä~di~a läroanstalter med avslutad bildningskurs, 
s~ kunde . ~en undervtsmng, som där praktiskt meddelades, ej anses 
ttllfreds~tallande . Dessa skäl för indragning eller förändring av 
pedagogtema hade jämväl åberopats för indragning eller förändring 
av de treklassiga läroverken. "Granskar man för en följd av år 
uppgifterna på lärjungeantalet, så visar sig, att flera av dessa läro
ver~~, såväl pedagogier som treklassiga läroverk, varit så fåtaligt 
besokta, att man . me~ skäl kan. hysa någon tvekan om lämplig
h~ten .av d~r~s btbehallande. Vtd andra av dessa läroverk synes 
vtsserhgen lårJungeantalet hava stått i skäligt förhållande till lä
rarekraf~erna, men från andra synpunkter utgående viktiga skäl 
synes mtg kunna anföras jämväl emot deras bibehållande åtmins
tone i deras nuvarande form". Denna fråga torde vara fö~tjänt av 
den uppmärksamhet, heter det i statsrådsprotokollet, att den på
kallade en undersökning. 

Statsutskottet tillstyrkte Kungl. Maj :ts förslag rörande småläro
:erken, enär ~:t sy~tes ut.~kot~et "antagligt, att löneregleringen 
tcke .skulle utgora hmder for ull äventyrs blivande indragningar 
av v1ssa. bland dem". Utskottets 12 andrakammarledamöter avgav 
emelle:ud en samf~ld reservation, vari de för tillfället yrkade av
slag pa Kungl. MaJ :ts förslag om lönereglering för lärarna vid små
läroverken under erinran om andra kammarens flera gånger fattade 

l' 
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b l 
. d 'ng av dessa läroanstalter och reformönskningar 

es ut om m ragm . · k 
. "vrigt beträffande läroverken. Vid överläggnmgen l amma~~n 
~l 0 

d t bifall till reservationen, och småläroverksfrågan hade dar-
evd f'~ d' ·1 dagen i fölJ'd hamnat i det ovissa. Resultatet av me or tre Je n cs . 1 

andra kammarens beslut blev, att Kungl. !,"la J :t .. ~enom ~n wn-
.. l d 12 . . 1882 föreskrev att de lararetJanster vid peda-

gore se en JUnl ' bl 1 d ' 
o ier och treklassiga läroverk, vilka efter nämnda d~g ~ve e Iga, 

rcl:e skulle besättas med ordinarie innehavare utan t~ll~ vidare upp
rätthållas å förordnande. Några månader senar~ Igangs:ttes den 

d 
"k _P HammarskJ'öld i sitt yttrande tlll statsradsproto-

un erso mng, som 1 b '11 
f 

. o l 11 d Den kommitt<~ som den 20 o cto er tl sattes 
kollet unmt pa ca a · ' . · 

.. · lo de och förslag angående omorgamsatwnen av for att avg1va ut atan o o 1 .. 'l 11 .. a la"roverk fick i sina direktiv fragan om sma aro-
n cets a mann ' .. d ' 11 b d 

k 
· ol d saosom det främsta bland de aren en, v1 ca or e 

ver en s1g a ag ' , .. . 
utgöra föremål för kommittens undersokmngar. 

VIII. 

FORSLAG FRÅN 1882 ÅRS LAROVERKSKOMMITTE 

Den i oktober 1882 tillsatta läroverkskommitten bestod av eJ 
mindre än 14 ledamöter, "ärliga sakförare för olika riktningar". 
Ordförande blev K. J. Thyselius, förutvarande statsråd, bl. a. 
ecklesiastikminister. Då han följande år på nytt inträdde i rege
ringen, denna gång som statsminister, efterträddes han på ordfö
randeposten i kommitten av dåvarande presidenten i kammarkol
legium Hans Forssell, även han tidigare statsråd. Bland ledamöterna 
i övrigt märktes ett flertal skolmän, rektorerna R. Törnebladh, E . 
L. Borgström och S. von Friesen samt lektorerna Fr. Andersson och 
N. A. Mathesius. Sekreterare blev lektor Carl von Friesen. Till
sättningen av en stor parlamentarisk kommitte för behandling av 
de aktuella skolproblemen torde ha inneburit en eftergift gentemot 
den starkt reformvänliga opinionen inom andra kammaren. I pres
sen kommenterades tillsättningen alltefter partifärg. Den liberala 
Dagens Nyheter ansåg det mer än troligt, att majoriteten inom 
kommitten skulle komma att enas om ett program i enlighet med 
andra kammarens anvisningar. Handelstidningen med Hedlund som 
redaktör påtalade, att ingen av dem som mest verkat för skol
reformen i riksdagen, "Borg, Axell, Hedin, Dahl, Wieselgren, A. 
Rundbäck, funnits värdiga att ingå i kommitten". Det vid den 
tiden konservativa Aftonbladet däremot uttryckte sin tillfredsstäl
lelse över att det "värda triumviratet Hedlund, Hedin, Borg" icke 
kommit med i kommitten och sålunda ej i stånd att "på sitt maner 
och efter måttet av sin fantasirikedom ta hand om dessa problem".1 

Som skäl för att frågan om småläroverken ställdes såsom det 
främsta bland de ärenden, som borde utgöra föremål för kommittens 

1 Gunnar Richardson: Kulturkamp och klasskamp, Göteborg 1963, sid. 
164. 
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undersökningar, anförde departementschefen i sitt anförande t~ll 
statsrådsprotokollet vid kommittens tillsättning, att han "redan vtd 
ett par föregående tillfällen haft anledning nämn:, att. anmärk
ningar gjorts emot bibehållande av de en- och .tvaklasstga .pe~a
gogierna samt de treklassiga l~rove~ken". En mom eck~~stasuk
departementet verkställd utredmng, vtlket antal av dessa laroverks 
lärjungar, som under de senaste åren ö~e~gått till and.ra lär~verk, 
och vilket antal som avbrutit undervtsnmgen antagligen for att 
ägna sig åt prak~iska yrken, syntes visa, att det s~nare. antalet varit 
övervägande. "Men såsom förberedelseanstalter for b.liva~~e yrkes
idkare kunna varken pedagogierna eller de treklaSSlga laroverken 
sägas vara lämpligt anordnade". För att så vitt möjligt "undanrödja 
hinder för genomförande av det beslut, vartill en undersökning må 
föranleda", hade Kungl. Maj :t den 12 sistlidne juni föreskrivit, att 
lärartjänsterna vid nyssnämnda lär?verk . till.s vidare icke sk~lle 
besättas med ordinarie innehavare vtd led1gblivande utan uppratt-

hållas på förordnande". . . . , . 
Sin behandling av ifrågavarande ärende mnktade komromen 1 

första hand på en undersökning, huruvida staten vid dessa läro
verks grundande eller under deras utveckling "möjlig~n, m?t .~tag~a 
uppoffringar från vederbörande s~adsko~muners stda, . tkl~tt stg 
några sådana förpliktelser, att en mdragmng eller ombtldmng av 
läroverket kunde möta rättsliga hinder". Om så icke vore fallet, 
borde ävenledes undersökas, "huruvida dock billighetshänsyn borde 
förbjuda de ifrågasatta förändringarna". En utredning av dessa 
förhållanden, vars resultat sedermera sammanfattades i en särskild 
bilaga till kommittens betänkande, hade gi;,it vid ha~den, att "i~~a 
laga hinder" mötte att beträffande dessa laroverk foretaga de for
ändringar, som kunde befinnas nödvändiga. Några mera kännbar~ 
rubbningar i stadskommunernas ekonomiska förhållanden vore eJ 
heller att befara. Endast tre av de pedagogier, som kunde komma 
ifråga till indragning, ägde särskilda skolh~s. Flerta.~et av ~.e övriga 
var inrymda i byggnader, som huvudsakligen anvandes for an~ra 
ändamål, "såsom till folkskola, rådhus m. m." Där ett treklasstgt 
läroverk skulle kunna bli bestämt till indragning, skulle en förmån
lig utväg för tillgodogörande . av den f~rn; lärove.rksby.ggn~den f? r 
stadskommunens räkning enligt kommtttens menmg eJ bliva svar 
att finna. Med avseende på såväl äldre som senare beviljade anslag 

-79-

~åste statsmakterna således anses oförhindrade att bestämma, för 
vtlken slags undervisning de "efter tidens krav och ortens omstän
digheter" böra användas. På flera ställen hade dylika anslag redan 
i~gåt~ uti eller för;andlats till ~nslag för folkskoleväsendets upp
ratthallande. De b1drag staten 1 senare tid lämnat åt folkskolor 
även i de städer, där pedagogier eller treklassiga läroverk ännu 
u~prätthölls, torde i varje fall fullt motsvara, om ej betydligt över
suga det gamla anslagets belopp. Kommitten drog därför ej i be
tänkande, heter det, "att som sin åsikt uttala, att staten är berätti
~~d att vare. sig i~.draga pedagogianslag, där lärjungarnas fåtal ej 
langre me~g1ver laroverkets upprätthållande, eller ock göra an
slagets utgaende beroende av särskilda bidrag från kommunernas 
sida". 

Vid övervägande av frågan, huruvida pedagogierna allt fort
farande skulle . upprätth~llas genom statsanslag eller helt indragas, 
borde man enligt kommittens mening ta hänsyn till antalet lärare 
vid skolan. Utöver sin vård om folkskolan borde staten icke taga 
någon befattning med sådana skolor för allmän bildning, i vilka 
det endast fanns en enda lärare fast anställd. Läroanstalten var då 
helt beroende av denne endes duglighet, och den "under det sträv
samma skolarbetet väl behövliga sporre som ligger i tävlan och 
samarbete", saknades helt och hållet. Lärjungeantalet vid dessa 
skolor. var också i allmänhet ganska ringa, och särskilt statligt an
sl~g ull dem kunde s~årligen anses motiverad av "den obetydliga 
olikheten mellan de vid dessa och de vid folkskolor i städer vunna 
resultaten". Samtliga pedagogier med endast en fast anställd lärare 
b~rde således enligt kommittens åsikt indragas. Pedagogier med 
mmst två fast anställda lärare skulle däremot bibehållas som stat
liga läroanstalter men ombildas. Förutsättningen borde dock vara 
att lärjungeantalet uppgick till minst 30. Om antalet steg till 45: 
borde skolan få 3 lärare, och med ett antal av 75 kunde skolan få 
bli ombildad till femklassigt läroverk. 

.Dessa i mindre städer belägna skolor med ett lärjungeantal av 
mmst 30, högst 74, som kommitten sålunda räknade med kunde 
enligt kommittens mening betraktas som en övergångsform' mellan 
folkskolan och allmänna läroverket. "Deras betydelse synes vara 
~verväga~de lokal, och med avseende på sin ställning till statens 
mtressen åro de närmast jämförliga med folkskolorna." De borde 



-80-

dock kunna lämna sina lärjungar "ett ej obetydligt högre bildnings
mått, av vilket dessa kunna draga nytta, vare sig de efter avslutad 
skolkurs träda ut i det praktiska livet eller vilja fortsätta sina 
studier vid annan undervisningsanstalt - lägre tillämpningsskola 

eller allmänt läroverk" . 
I ekonomiskt avseende borde de nämnda läroanstalterna enligt 

kommittens mening dock ej jämställas med de allmänna läroverken. 
Deras upprätthållande borde göras beroende av skäligt bidrag från 
den kommun, inom vilken skolan var belägen. Det vore ej obilligt, 
heter det i betänkandet, att sådant bidrag bestämdes till 1/s av 
lärarpersonalens avlöning, varjämte kommunen skulle vara skyldig 
att tillhandahålla lokal för skolan och nödig bostad åt förestån
daren. Ålderstilläggen till lärarnas avlöning skulle staten ensam 
svara för . Staten skulle således komma att deltaga i kostnaderna 
för dessa skolor i högre proportion än för folkskolorna, vilket kom
mitten dock fann skäligt, om man tog i betraktande dessa skolors 
"särskilda ställning" . För att i någon mån minska de olägenheter 
för kommunen, som skulle bli en följd av att statsanslaget ned
sattes till att utgöra endast 2/a av lönekostnaderna, föreslog kom
mitten, att ifrågavarande stadssamhällen skulle få rätt att med nö
dig inskränkning pålägga terminsavgifter, som av dem finge helt 
disponeras. För lärjungar från andra kommuner skulle dessa av
gifter kunna bestämmas till högre belopp än för de egna lärjung
arna, såvida ej särskilda bestämmelser kunde komma att träffas 
med grannkommunerna eller vederbörande landsting. 

Enligt det av kommitten framlagda förslaget skulle de småläroverk, 
som under angivna förutsättningar komme att bibehållas som stat
liga läroanstalter, således utbildas till en ny läroverkskategori, 
utgörande "en övergångsform" mellan folkskola och allmänt läro
verk. För denna skolform föreslog kommitten benämningen "kom
munalskola". Dessa skolor skulle ha till gemensam uppgift, "att 
inom mindre kommuner, där upprättande av vanliga allmänna läro
verk ej kan komma ifråga, med större kraft och till större omfång 
än i folkskolan kan vara möjligt, efter bästa förmåga utveckla 
ungdomens själs- och kroppskrafter" . Inträdesåldern skulle vara 
minst 9 år och ämnena desamma som beträffande folkskolan. Dock 
skulle utöver dessa tillkomma också ett främmande språk. Detta 
vore nödvändigt, enär kommunalskolorna därigenom finge "sin 
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bestämda karaktär såsom en från folkskolan skild art av läroverk". 
Beträffande ~ndervisningsplan och lärokurser skulle man ej vara 
bunden av nagon för alla kommunalskolor gällande officiellt fast
ställd plan, utan den borde få lämpas efter olika orters behov och 
i~tressen, vilk~. utan tvivel v~re bäst kända av orternas egna in
vanare. Den narm;re utformnmgen skulle tillkomma skolstyrelsen. 
Denna skulle bes ta av en a v Kungl. Maj :t förordnad ordförande 
samt skolans rektor och dessutom tre av kommunen valda led _ 
möter, "bland vilka, där så lämpligen kan ske för bevakande :v 
de hygienis~a intressena, en läkare bör finnas". Om grannkommu
ner deltog 1 kostnaderna för skolans verksamhet, borde dessa vara 
representerade genom ombud, på sätt som i varje särskilt fall när
~are bestä~~~s . Vid tillsättning av lärare skulle skolstyrelsen upp
satta tre pa forslag, varefter Kungl. Maj:t "eller den blivande över
styrelsen" ägde att till innehavare av den lediga tjänsten utse en 
av de på förslaget uppförda. 

Kommittens förslag om "kommunalskolor" bygger sålunda i hu
vud:~k på s~m~a grundprinciper som 1872 års kommitteförslag 
o~ pedagogler och greve Ehrensvärds påföljande år reservations
vis fr;,mlagda försl~g o~ '_'lägr: realläroverk eller s. k. borgar
sl~olo~ . Vad man v1lle fa ull stand var en självständig skolform 
v1d Sl~.an av _folkskolan och det allmänna läroverket, organiserad 
med hansyn ull lokala förhållanden och önskemål. De lokala in
tres~~na skulle_ tillgodoses. g~nom att en lokal skolstyrelse fick ett 
bestammande mflytande 1fraga om skolans organisation och verk
s~mhet. Skolorna sk~lle vara kommunala anstalter men berättigade 
ull betydande statsbidrag. Det statliga inflytandet över skolornas 
verksamhet skulle vara begränsat till en viss inspektion och till 
avgörandet ifråga om lärartillsättningarna. 
. ~ ett avseende innebar kommitteförslaget en viss avvikelse från 

tidigare_ uppdragna ri~tlinjer . Kommunalskolor skulle upprättas 
endast 1 f~rm av ombildade småläroverk. Kommitten räknade ej 
med, att saclana skolor kunde behöva anordnas även i städer där 
d~~ ej f.anns ~ågra småläroverk Denna kommittens ståndpunl:t be
mottes 1 en ull betänkandet avgiven reservation av lektor Fr. An
ders.son. Ha~ f~amhöll, att kommitten visserligen genom sitt förslag 
a~v1sat en nkug v~g för lösandet av ett av våra viktigaste sam
hallsproblem, nämhgen "de industriidkan·de samhällsklassernas än-

6 
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damålsenliga skolbildning". De av kommittt!n föreslagna k~mrr.m
nalskolorna skulle just tillgodose behovet av förberedande btldnmg 
åt dem, som redan i tidigare år skulle komma att ägna sig åt de 
praktiska yrkena. Men de skolanstalter, det här var ~rågao om: 
skulle enligt kommittens förslag endast. kunna kom~ a ull .. stand 1 
städer där det förut fanns en pedagog1 eller ett mmdre laroverk, 
sålede~ endast i småstäderna, där det industriella livet var Jam
förelsevis mindre utvecklat. Behovet av en god elementarbildning 
var därför också i sådana kommuner mindre kännbart, och insik
terna om hur denna borde vara inrättad i allmänhet mindre klara. 
skulle d~ föreslagna anstalterna kunna utvecklas till vad de ~orde 
vara så fanns enligt Andersson två möjliga utvägar. Anttngen 
skulie en normalskola upprättas i någon större kommun, där man 
kunde vinna nödiga erfarenheter, hur en sådan skolanstalt lämp
ligen borde organiseras. Eller också, vilket Andersson helst önskade, 

l 11 även i de större och medelstora städerna kommunalskolor s tu e c • •• d o .. 

inrättas på enahanda villkor, som föresla~tts betraffan e .~masta-
dernas skolor. K ven om behovet av särskilda realskolor for .dem, 
som ville ägna sig åt näringarna, för tillfället kunde un~~nsk!utas: 
så skulle detta inom kort så mycket kännbarare framtrada JUSt 1 
de städer, som ägde högre läroverk. Kommitten ha~~ därför, a~såg 
Andersson, bort giva åtminstone en antydan om, hur den tankt 

sig detta behov kunna fyllas". . . . . 
Redan tidigare hade Andersson framlagt sm uppfattnmg 1 htt-

hörande frågor. I samband med behandlingen av läroverksfrågan 
·d 1873 års riksdag hade han i en serie tidningsartiklar riktat upp

:ärksamheten på bristen av lämpliga skolor för borg~rlig bildning. 
För handlande, vissa hantverkare m. fl. borde det fmnas .en. bor
garskola, och att få en sådan till stå~d vor.e ~~n all.~a v.tl~ugaste 
angelägenheten på undervisningens omrade. Vtd lararmotet 1 Örebro 
1881 framlade han ett förslag om inrättande av sådana skolor, 
och i en broschyr samma år sammanfattade han och precise~~~e 
sina synpunkter på frågan. En s~ola,. som ~ar ~ö~sak.~d ombeso.rp 
både en lärd och en praktisk utbtldnmg, maste 1 sm laroplan bhva 
både haltande och' osäker. Varje skola måste redan från första 
klassen och än mer i de följande se som sin uppgift att bilda lär
jungar för utträdet ur den översta och i:ke. för studier~as avb~y
tande på något mellanstadium. Undervtsnmgsstoffet 1 de ohka 

-83-

slagen av skolor var icke endast kvantitativt utan ännu mer kvalita
tivt olika. Den i folkskolan meddelade kunskapen kunde icke vara 
och fick icke vara sådan, att på den kunde grundas en lärd bild
ning, lika litet som man på den grund, som väl bär ett envånings
hus, kan med fördel uppföra ett femvånings. Allt samband mellan 
den lärda skolan och folkskolan måste således enligt hans mening 
förkastas. Han återkommer därmed till sitt tidigare framförda 
förslag om borgarskolor, avsedda för "den högre hantverksklassens, 
de handlandes och de större jordbrukarnas behov. I dessa skolor 
skulle barnen börja i 8-9 årsåldern och undervisningen pågå till 
14-15 årsåldern. Kmnena skulle vara desamma som i folkskolan 
med tillägg av tyska språket, som skulle läsas redan från första 
klassen. De högre klasserna skulle vara delade på två linjer, en 
handelslinje, avsedd att förbereda för det industriella och merkan
tila livet, och en jordbrukslinje, som även skulle fungera som en 
förberedelse för de praktiskt betonade lantbruksskolorna. På han
delslinjen skulle undervisningsämnena utökas med engelska, han
delsräkning och ekonomisk geografi, och på jordbrukslinjen med 
biologi och geometri. Examen från dessa skolor skulle ge kompetens 
för vissa tjänster vid statliga verk, exempelvis tull, post och järn
väg, för häradsskrivare och länsmän m. fl. Flertalet av de lägre 
läroverken i småstäderna borde enligt Anderssons mening kunna 
förvandlas till sådana borgarskolor. Det fåtal lärjungar, som ville 
fortsätta i ett högre läroverk, borde kunna komplettera de för in
träde i dessa nödvändiga kunskaperna medelst privatundervisning. 
Men även i större städer skulle borgarskolor kunna komma till 
stånd vid sidan av de högre läroverken. Dessa kunde då suga åt 
sig en del lärjungar, som nu trängdes i de högre läroverken var-. , 
tgenom det anslag, som nu utgick till parallellklasser, skulle kunna 
reduceras och därmed också en önskvärd minskning ske i antalet 
studenter i landet. 

Kommitteförslaget utsändes av regeringen på remiss till veder
börande myndigheter. Inkomna utlåtanden och yttranden över be
tänkandet sammanställdes sedermera och utgavs av trycket i fyra 

2 Fr. Andersson: I vilken riktning bör en reform av våra undervisnings
anstalter gå? I skriftserien I tidens frågor N:r 3. 1881. Jmfr G. Thunan
der: Folkskola-medborgarskola. Malmö 1946, sid. 389. 
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volymer 1885-1886.3 Av de omkring 120 myndigheter, domkapitel, 
skoldirektioner, läroverkskollegier och kommunalstyrelser, som in
kom till regeringen med underdåniga utlåtanden, var det endast 
ett fåtal, som tillstyrkte kommittens förslag. Oppisitionen mot pla
nerna att göra småläroverken till självständiga kommunala läro
anstalter kom först och främst från samhällsgrupper, som av olika 
skäl önskade, att dessa skolor skulle organiseras i nära anslutning 
till det högre allmänna läroverkets nedersta klasser. Syftet med 
undervisningen borde i båda fallen anses vara alldeles detsamma, 
nämligen att utöver omfånget för folkskolans verksamhet meddela 
medborgerlig bildning. Undervisningsmetoderna borde givetvis också 
vara desamma. skulle meningen med det av kommitten framlagda 
förslaget vara, att kommunalskolorna hade till uppgift att bibringa 
någon i alldeles särskild mening "praktisk" bildning, så förefanns 
det i småläroverks-städerna endast ringa intresse härför. Däremot 
önskade "ett jämförelsevis stort antal lärjungar, söner till ärobets
och tjänstemän, förmögnare borgare och den kringliggande traktens 
allmoge" att i sin hembygd få börja med och pröva sin förmåga för 
lärda studier, som sedan kunde fortsättas vid ett högre läroverk. 
En sådan organisation av kommunalskolorna, som omöjliggjorde 
deras användning för sistberörda ändamål, måste därför "tillintet
göra en stor del av det gagn, som därmed avsetts, och betaga kom
munens medlemmar, särskilt de mera inflytelserika bland dem allt 
livligare deltagande för dessa skolor". Det vore därför nödvändigt, 
att undervisningen vid småstädernas läroverk ägde väsentligen sam
ma karaktär och bedrevs i samma omfång samt efter huvudsakligen 
samma metoder som i de fullständigare läroverkens nedre klasser. 
Småstäderna önskade icke sina läroverks indragning, icke heller 
deras ombildning, utan helt enkelt deras bibehållande samt, tid 

efter annan, deras utvidgning. 
Kommitteförslaget om fristående skolanstalter, parallella med 

folkskolan, möttes också på folkskalehåll av mycket starka invänd
ningar, men på helt andra skäl. Åtskilliga folkskolinspektörer ut
talade sig på det bestämdaste mot de principer, varpå detta förslag 
grundats. Redan tidigare hade från detta håll riktats kraftig kritik 

3 Underdåniga utlåtanden och yttranden ang. läroverkskommittens den 
25/8 1844 daterade betänkande. Stockholm 1885-86. 
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mot det av lektor Andersson framförda f" l b I 'l l d · 1 ors aget om argarskolor 
artl {e me ute "Om borgarskolor" . T' d k 'f f" f . · .. . 1 l s n t or olku d · 

nm~~n vande s1g folkskalinspektör A. 0. Stenkula i Malmön ~r~s-
bestamdaste mot Anderssons mening, att bor arskol p e; 
parallellt med någon del av folkskolan E "'l g .. . an skulle ga 
vore icke blott öve fl"d' d' . n SJa. vstandlg borgarskola 
o t' d r o lg utan lrekt skadhg. Under de senaste 
af:, ~~lnd ena ha~de folk.~~olan tillvunnit sig allt större förtroende från 
ora rarnas s1 a FolJden h d bl' . .. . a e lVlt, att även personer ur för 

mognare kretsar satte sina barn i folk k l O .. . -.. d' b s 0 an. m nu den SJal 
sktanl lga o okrgalrlskf~~~n trängde sig emellan folkskolan och den lär;~ 
s o an, sa s u e olJden av "d f l k . . 
vilar, föräldrarnas förmögenh:~sv~l~o: pnnCip, v~rpå ?~~na s!wla 

d b . ' genast v1sa s1g Manga 
av e arn, som elJest komma att besöka f lk l l . 
ingå i borgarskolan, "och den f" bl o s{~. an, skulle i stället 
ten för· de all f . orra eve den nodtvungna tillflyk-

ra atugastes dagak ·l h .. "F Il k l l ll .. . ' ar arnas oc proletarernas barn". 

vä~d:s s;å~~p~~ukte ~:n~e~om ~~~d~!unka frå? den ganska aktnings-

f 
. ' n l en a manna menmgen redan vunnit till 

e? . atttg:kola, . och en kastskillnad skulle grundläggas redan 'i de 
tldlgare aren eJ blott mellan den lärda klassen och b Il t .. ll d orgar { assen 
u an aven me a.n .. en senare och de egentliga arbetarna" .4 ' 
h ~ e; u~p~ts l Or:su.ndsposten, sedermera utgiven som broschyr 

a e . . org vant mne på samma linje. En borgarskola såda~ 
7~~ ledktor Anders~on föreslagit, skulle kraftigt bidraga tili klass-
s o na ens utvecklmg, framhöll han Lika o" . l' h" 1 l · versvmne 1gt ogt som 
e ementars wlan stod över folkskolan skull b l l l 
att ställa · .. d · .. ' e orgars w an wmma 

slg over en Slstnamnda D d "lb l klasshö f" d 1 11 d · en re an va e {anta svenska 
< g ar en Hu e me en såda l l '111 . 

f
.. . "ffi' .. . n s w as tl wmst fmna en ny 
01 tra 1g nanng "D · "Il ' . .. .. . en eJ sa synta fördomen om stadsbefolk-

nmgens faretraden och höga intelligens skulle fao .. . h 'd Il f ny nanng oc 
Vl ga { y tan mellan befolkningen i städerna och o l d . "Il f" pa an et 1 
sta et or ~tt. ~an borde söka att genom ändamålsenli a och rik-
artade p~ehrm~arskolor omintetgöra eller minska avstå!det" 5 

I ett mlednmgsanförande vid 18 84 års la" ra .. . S l. l l h d F ·d · rmote 1 to c u o m 
a e n tJUV Berg likaledes framhållit det betänkliga i förslaget 

4 Thunander: a. a. sid. 392. 
5 F. T. Borg: De allmänna läro k h b 1882. . ver en oc orgarskolor. Hälsingborg 
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att uppdela skolorna i tre sinsemellan parallella skolformer, av
sedda för olika sociala kategorier: det lärda ståndet, det borgerliga 
ståndet och det kroppsarbetande ståndet. Hela systemet byggde 
nämligen därpå, att dessa tre sociala åtskillnader skulle nedföras 
i barnavärlden, i den offentliga barnaundervisningen. Därmed 
bleve, icke barnens anlag utan föräldrarnas önskemål avgörande 
vid valet av skolform för barnen, alltså "kastprincipen icke person
lighetsprincipen". Enligt Bergs mening kunde det icke vara lämp
ligt, att de högre skolorna och folkskolorna skulle vara två i för
hållande till varandra fristående offentliga undervisningsanstalter. 
De förra borde tvärtom vara byggda på de senare. "Detta är den 
skolorganisation, till vilken den stora skolreformens vänner sträva. 
Naturligtvis har det icke yrkats eller kunnat yrkas, att reformen 
skall genomföras med ens eller inom den närmaste tiden. Men målet 
bör alltid hållas klart för ögat, om ej för annat så åtminstone 
därför, att icke någon ny institution, som ställer sig i vägen, måtte 
bliva införd. Jag syftar här särskilt på förslaget att emellan den 
s. k. lärda skolan och den s. k. folkskolan inskjuta en ny special
skola för barnaåldern - "mellanskolan", den "självständiga bor-
gareskolan" eller vad man ~u kan finna på att o kall~ den". 6 

• , .. 

Den principiella inställnmgen pa folkskolehall ull kommittefor
slaget om kommunalskolor fick en representativ utformning i det 
yttrande, som avgavs av centralstyrelsen för Sveri~es allmänna 
folkskollärarförening, som också fått förslaget på remtss. Styrelsen 
beslöt uppdraga åt ledamoten Fridtjuv Berg att utarbeta ett för~ 
slag till yttrande. Frågan utsändes till de olika lä~arkretsar~a ute 1 

landet med en av Berg avfattad utförlig utrednmg. Svenges all
männa folkskollärarförening hade redan 1883, heter det, nästan 
enstämmigt uttalat sig för en sådan anordning av vårt skolsystem, 
att folkskolan bleve den gemensamma bildningsanstalten för alla 
samhällsklassers barn, och många kretsar hade redan då proteste~·at 
mot försöket att omöjliggöra detta genom upprättande av en särsktld 
barndomsskola för medelklassen. Centralstyrelsen hade därför an
sett den allmänna meningen inom föreningen vara så förberedd, 
att den trott sig böra framlägga ett bestämt formulerat förslag till 

6 Fr. Berg: Folkskolan och läroverket. Inledningsanförande .. Pedagogiska 
skrifter utg. av Sv. allm. folkskollärarförening. Häfte 55, s1d. 73. 
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uttalande i frågan. På grund härav hemställdes till kretsarna att 
såsom sin åsikt uttala: 

"att inrättandet av s. k. kommunalskolor enligt läroverkskommitt<fns 
förslag skulle nedtrycka folkskolan till en fattigskola, innebära 
en orättvisa mot de mindre bemedlade och sålunda söndra de olika 
samhällsklasserna i stället för att närma dem till varandra 

att den mera praktiska bildning nämnda skolor borde meddela, 
lika väl kunde vinnas genom en utveckling av och överbygg
nad på den egentliga folkskolan, blott understöd i lika hög 
grad kommer denna till del, och 

att ~å gr~nd . härav läroverkskommittens ifrågavarande förslag 
tcke bor vmna statsmakternas godkännande. 7 

Det överväldigande flertalet av föreningens 143 kretsar enade 
sig om det av Berg formulerade uttalandet, och i enlighet härmed 
avfattades centralstyrelsens utlåtande i ärendet. Man beslöt också 
att genom pressen göra dessa föreningens åsikter i frågan kända 
för allmänheten. 

7 
Fr. Berg: Folkskolan och småläroverket. Pedagogiska skrifter utg. av 

Sv. allmänna folkskollärarförening. Häfte 55, sid. 8 5. 



IX. 

REGERINGSPROPOSITION 1887 PÅ GRUNDVAL AV 

KOMMITTEFÖRSLAGET 

Trots den starka kritiken mot kommitteförslaget från olika håll 
beslöt regeringen att på grundval av detsamma förelägga riksdagen 
en proposition om en läroverksreform. Ecklesiastikminister i den 
dåvarande Themptanderska regeringen var C. G. Hammarskjöld, 
som stod inför en synnerligen vansklig uppgift. Det gällde att för
söka få fram ett förslag, som kunde överbrygga den skarpa mot
sättningen i frågan mellan å ena sidan konung Oscar och första 
kammaren och å den andra sidan den radikala andrakammarmajori
teten. Det slutliga resultatet blev ett förslag i konservativ riktning 
i stort sett i anslutning till den förhärskande opinionen inom lärar
kretsar med någon eftergift åt riksdagsmajoriteten. 

Beträffande frågan om indragning eller ombildning av småläro
verken framhöll departementschefen, att åtskilliga av de anmärk
ningar mot kommitteförslaget, som framförts fr!n ko~n~unern~s 
sida, utan tvivel förtjänade uppmärksamhet. Nagra g1lttga skal 
hade dock ej blivit anförda mot statens rätt vare sig att indraga 
eller ombilda redan befintliga läroverk, då dessa i följd av för
ändrade förhållanden icke längre motsvarade därmed åsyftade 
ändamål. Den allvarsammaste anmärkningen mot de lägre läro
verken var fåtaligheten av deras lärjungar. Där denna fåtalighet 
överskred en viss gräns, delade han kommittens mening, att deras 
bibehållande vore ett slöseri med statsmedel, som kunde bättre an
vändas. Mot vad kommitten i detta hänseende föreslagit beträf
fande indragning av vissa småläroverk hade han därför . intet att 
erinra. Följande läroverk borde därför indragas: Enklamga peda
gogierna i öregrund, Ulricehamn, Marief~ed, ~äte~, Falkenberg, 
Laholm och Mönsterås, tvåklassiga pedagogtema 1 HJO, Hedemora, 
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Gränna, Kungälv och Kungsbacka samt treklassiga allmänna läro
verken i Värnamo och Sölvesborg. Samtliga dessa läroverk hade 
såväl under 10-årsperioden 1873-1882 som under 5-årsperioden 
1881-1885 haft ett obetydligt lärjungeantal, som dessutom på de 
f!esta ställena varit i sjunkande. De var också i allmänhet förlagda 
tdl orter, som numera ägde eller i den närmaste framtiden kom 
att få lätta kommunikationer med städer, där det fanns allmänna 
läroverl~. Utöver de till indragning föreslagna läroverken ansåg 
emellertid departementschefen, att detta borde ske även beträffande 
enklassiga pedagogien i Linde, tvåklassiga pedagogien i Borgholm 
och treklassiga läroverket i Ronneby. Lärjungeantalet var i sjun
kande, och att under sådana förhållanden upprätthålla ett allmänt 
läroverk på en ort, som ägde lätta förbindelser med ett föga be
folkat läroverk, borde knappast kunna sättas ifråga. 

Beträffande övriga småläroverk ansåg departementschefen, att 
dessa borde bibehållas som statliga läroanstalter men med föränd
rad organisation. Detta gällde de treklassiga läroverken i Söder
köping, Vimmerby, Marstrand, Alingsås, Askersund, Sala, Trelle
borg, Engelholm, Strömstad, Åmål, Filipstad, Arvika, Skellefteå 
och Örnsköldsvik, de tvåldassiga pedagogierna i Södertälje, Köping 
och Nora samt enklassiga pedagogien i Simrishamn. De treklassiga 
läroverken i Falköping och Varberg skulle utökas med ytterligare 
en lärarkraft till sammanlagt 4 ämneslärare mot vid de övriga till 
ombildning föreslagna, som skulle ha 3 ämneslärare. Allt detta 
dock under förutsättning, att vederbörande kommunstyrelser vore 
villiga att ikläda kommunerna viss garanti för till statsverket in
gående terminsavgifter ävensom för tillhandahållandet av lämpliga 
skollokaler och bostad för skolans föreståndare. 

Ombildningen av de nämnda läroverken skulle avse att göra 
dem lämpade att bibringa en med hänsyn till det praktiska livets 
behov avpassad bildning. Lärokursen skulle omfatta en tid av 6 
år, från det nionde till det femtonde året. Klasserna skulle vara 
fem, den översta tvåårig. En organisationsform med i realiteten 6 
klasser men med endast 3 lärare förutsatte, att man frångick klass
läraresystemet. Vid de gamla lärdoms- och apologistskolorna var det 
i~ke ovanligt~ ~ ramhölls. det i propositionen, att en lärare samtidigt 
laste med tva arsavdelnmgar, och utan exempel var det icke, att 3 
a 4 lärare drev undervisningen ända till de kurser, som fordrades i 
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studentexamen. På senare tider hade även några tvåldassiga peda
gogier utsträckt sin undervisning till fjärde klassens kurs och så
lunda förberett sina lärjungar för inträde i femte klassen vid all
mänt läroverk. Med tillämpning av berörda anordning skulle så
lunda med 3 lärare undervisningen kunna utsträckas till femte 

klassens kurs. 
En detaljerad undervisningsplan för dessa praktiskt inriktade 

läroanstalter framlades i propositionen. Utom de i folkskolan före
kommande ämnena upptog planen tyska och engelska språken samt 
bokhålleri. Utbildningen tänktes närmast inriktad på kontors- och 
affärsverksamhet. I geografi exempelvis skulle särskilt avseende 
fästas vid sådana kursmoment, som kunde vara av vikt för handel 
och industri. A.mnet bokhålleri skulle omfatta "enkelt och dubbelt 
bokhålleri, tillämpat på särskilda affärer, upprättande av räkningar, 
rekvisitioner, skuldförbindelser, fullmakter, kontrakt m. m., någon 
insikt i växellära och utsökningslag". I språkundervisningen skulle 
ingå också övningar i "att avfatta affärsskrivelser med stöd av 
kända formulär samt att tala över alldagliga ämnen". Kursen för 
andra året i femte klassen skulle företrädesvis avse "uppövande av 
färdigheterna i att tala och skriva modersmålet och de främmande 
språken" och tjäna "till befästande av kunskaperna i övriga ämne~ 
med tillbörlig frihet för de särskilda lärjungarna att företrädesvis 
ägna sig åt de ämnen, vari de hade särskilt behov av ytterligare 

förkovran". 
Denna praktiskt inriktade bildningskurs vid de ombildade små-

läroverken skulle avslutas med en under särskild kontroll anställd 
avgångsexamen. Huruvida de, som på ett tillfredsställande sätt 
genomgått densamma, skulle, om de eljest funnes lämpliga, vara 
behöriga att anställas vid postverket, vid järnvägarna m. m., vore 
en fråga, som enligt departementschefens mening icke nu behövde 
avgöras. Han förkarade sig dock :j .kunna undertry~k~. det: ta~:ken, 
"att den bokliga bildning, de erhalht, borde vara ullracklig for en 

sådan anställning" . 
Enligt propositionen skulle kommunerna, i samband med ombild-

ningen av småläroverken på föreslaget sätt, ikläda sig ansvaret för 
att de till statsverket ingående terminsavgifterna inflöt till ett be
lopp, svarande mot ett visst antal lärjungar. De belopp, som P~ 
detta sätt tillförsäkrades statsverket, måste anses föga betydande ' 
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jämförelse med de kostnader som underhållet av d 'f o d .. ' e 1 ragavaran e 
laroverken komme att medföra men för en del k k d . ' ommuner un e 
de hkafullt k~mma att bli rätt betungande. En lättnad för dessa 
skulle det enhgt HammarskJ'ölds mening utan t · 1 · b'' . .. . o .. vtve mne ara, om 
tilltrade ttll saclana laroverk kunde lämnas a0 t k . l' t·· . "f· . . o .. o vmn tga aqungar, 

.. or vtlka d~t ~ sma stader ofta är svart att bereda tillfälle till 
hogre underv.~snmg". Just o i dylika mindre samhällen "med deras 
enklare och lattare överskadade förhållanden" syntes d t ··. 
d l 1

.. 1· e vara sar-
e es amp tgt att anställa försök "med den av mo h'' · d anga ogt pnsa e 

samuppfostran av gossar och flickor, helst åtskilliga kommunal
styrelser redan uttalat sig för en sådan anordning". 

D.en om.ständi?heten, att kommunen skulle garantera en viss sum
ma t ter~msavgtfter, kunde enligt departementschefens mening icke 
betaga laroverket dess karaktär av statsla··roverlr " 11 b ·· · .. ,, e er eratttga 
kommunen eller dess fortroendemän till en så vidsträd t d' 1 ·· l" ' 1 < my n tg 1et 
over . arover <et o;h dess lärare, som läroverkskommitten velat åt 
d~m mry~ma. If~agavarande läroverk syntes därför allt fortfarande 
bora benamnas lagre allmänna läroverk i sta''llet f' ' k · ' .. , or av oromitten 
fores~agna kommunalskolor". Kommunens direkta inflytande över 
det ttll densamma förlagda läroverket borde bestao d" t' 1 aru 1, att wm-
~unostyrelsen skulle be~tämma, huruvida kvinnliga lärjungar finge, 
t man av utrymme, vtd läroverket mottagas, samt att utse vissa 
n:.edlemm~.r av läro~erkets lokalstyrelse. Denna styrelse skulle ut
g~ras av laroverkets mspektor, såsom ordförande, läroverkets rektor, 
sasom sekreterare och kassaförvaltare, samt tre av kommunen valda 
medlemmar. 

. Egend?mligt nog räknade Hammarskjöld med, att kommunernas 
dtrel~:a mflytande över de berörda läroanstalterna skulle kunna 
utstrackas ända därhän att bestämma att det omb1'ldad 1·· 1 · ··11 ' e arover <et 
1 sta et för en praktisk lärokurs skulle omfatta samma lärokurs 
som de allmänna läroverkens latinlinje eller reallinje. Den garanti 
som kommun~~ s.kulle lämna statsverket beträffande terminsavgif~ 
t.~rna skulle nam~tgen beräknas efter olika grunder, beroende på om 
l~r?verket vore tnrättat "i enlighet med den klassiska eller reala 
l~~~en", e~ler "om den praktiska linjens undervisningsplan därvid 
folJdes, vtlket kommunalstyrelsen ägde att fatta beslut om". 
. Behovet av ~~ praktis~<t inriktad utbildningskurs gjorde sig en

ltgt HammarskJolds menmg gällande även på annat håll än i de 
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småstäder, vilkas läroverk nu föreslagits till ombildning. I dessa 
städer var det kommersiella och industriella livet föga utvecklat, och 
kravet på och intresset för en särskild utbildning för detsamma 
kunde därför icke vara synnerligen starka. I de stora städerna 
däremot, i handelns och industriens medelpunkter, var det som en 
bildning av denna art vore företrädesvis behövlig, för att icke säga 
alldeles oumbärlig. Han hänvisade till lektor Anderssons reservation 
till läroverkskommittens betänkande, vari denne betonat behovet 
a v särskilda realskolor för dem, som ämnade sig åt näringarna, och 
detta just i de städer, som ägde högre läroverk. I anslutning här
till föreslog nu Hammarskjöld "att för tillgodoseende av deras 
bildningsbehov, som vid tidigare år böra utgå till det praktiska 
livets värv", en femklassig s. k. praktisk bildningslinje, organiserad 
på samma sätt som beträffande de till ombildning föreslagna små
läroverken, skulle vid sidan av den klassiska och den reala linjen 
upprättas vid högre allmänna läroverken i Norrköping, Örebro, Jön
köping och Malmö, vid högre realläroverket i Göteborg samt i 
Stockholm vid högre latinläroverket å Södermalm ävensom vid 
Jakobs och Ladugårdslands femklassiga läroverk. 

I den avlämnade propositionen fanns det åtskilliga förslag rö
rande läroverkens omorganisation, som den radikala andrakammar
majoriteten, då det gällde skolfrågor, omöjligen kunde acceptera. 
Dit hörde förslaget om en praktisk linje, som i sitt nederstadium 
skulle komma att löpa parallellt med folkskolans klasser, istället 
för att organiseras som överbyggnad på denna. Vidare att man i 
propositionen räknade med, att ett småläroverk skulle, efter beslut 
av vederbörande kommunalmyndighet, kunna ombildas till en fem
klassig latinskola. Med hänsyn till andra kammarens tidigare klart 
deklarerade ståndpunkt i latinfrågan var det helt uteslutet, att 
man där skulle kunna gå med på ett i propositionen framlagt för
slag, att latinstudiet på klassiska linjen i de högre allmänna läro
verken skulle börja redan i tredje klassen istället för, som det 
stadgades i 1878 års läroverksstadga, i fjärde klassen. 

Redan då propositionen skulle remitteras till utskottsbehandling, 
blev det i andra kammaren en debatt, varvid den bekante politikern 
Adolf Hedin fick tillfälle att framlägga sin allmänna syn på de 
föreliggande frågorna. Man hade föreslagit, att för behandling av 
propositionerna skulle tillsättas ett särskilt utskott. Som skäl hade 
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anförts, dels att förslag om större ändringar 1' sk 1 · · . o orgamsatwnen 
alltid brukade behandlas av ett sådant utskott och d 1 e s att statsut-
skottets arbetsbörda var så stor att det eJ· vore ·· ·1· o . .. .. , moJ tgt att pa ett 
ullfredsstallande satt behandla ärendet Mot dett · .. d H d ' · a 111van e e 111 
att statsutskottet näppeligen skulle behöva spt'lla o .. d' . .. . o nagon a vs evar 
ud for att .av!tva ett sadant förslag som det i propositionen fram-
lagda. Det 111nehöll nämligen några punkter av sao reakt' .. 1 1 .. tOnar ~ara~-

tar, att om de antoges, skulle det "kasta vårt uncle · · .. d o . . . . rvtsnmgsvasen e 
atslul!tga decenmer ullbaka i tiden och låta gao fo"rl 11 d · . .. orat a t va vt 
1 detta hanseende lyckats tillkämpa oss under d o · e senaste artwn-
dena". Vad Hedin här syftade på var andra ka d . . o mmarens un er 
decenme~ orubb!tgt fasthallna krav på att latinstudiet skulle ute-
slutas fran läroverkens nederskola och hänv1'sas tt'll · f" .. .. gymnastet or 
att lamna plats for meddelandet av en enhet!1'g all .. db . . . . , man me orger-
hg bt!d~mg, ovtlkeot b~r~e anses som nederskolans egentliga uppgift. 
I en sknft nagra ar udtgare med titeln "Om lat· h "Id " h d . o . .. . 111 er ra va et a e 
Hed111 ga~.t ull .hafu~t angre~p på de: i läroverken härskande syste-
met med overvtkt pa det lat111ska sprakstudiet "so b d · · .. o ' m ygg e upp en 
kmestsk mur, som begransade var horisont och st" d · · .. . ang e m oss 1 ett 
fangelse med utstkt blott åt gården".1 

Det fanns således all anledning till förmodan att do · 
f

.. 1 , a regenngs-
ors aget efter u~skottsbehandling åter kom på riksdagens bord, det 

skulle ko~ma ull en häftig sammanstötning mellan den radikala 
falangen 1 andra kammaren och representanterna fo" · o . r regenngens 
standpunkt l de föreliggande frågorna. Så blev emellertid · f 11 

h 1 h" 'll . eJ a et, 
oc orsa ~en aru var en 111träffad politisk händelse utan samband 
med skolfr~gan . I riksdag.en hade frågan om tullskydd för näring
a~na lett. ~tll skarpa menmgsmotsättningar. Regeringen anklagades 
for att vilJa mot~rb~ta ~n r~form, vars fördröjande nära nog stämp
lades som land~forraden. Fcir att stärka regeringens ställning beslöt 
konung. Oscar t mars 1887 att upplösa riksdagen och låta nationen 
u.ttala .. st g gen~m nya oval till andra kammaren. Därmed lades rege
r~~gsforslaget 1 skolfragan åt sidan utan att det ens blivit föremål 
for utskottsbehandling. Det togs ej heller upp till behandling vid 

1 A. Hedin: Om latinherraväldet. Ur vår tids forskning 31. Stockholm 
1883. 
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den riksdag, som efter nyvalen ånyo sa~mant:ä~de i början av maj. 
Hammarskjöld avgick i början av fölJanode ar 1 ~.am?and med re
geringsskifte. Ecklesiastikminister blev da landshovdmgen Gunnar 
Wennerberg, som därmed för andra gången övertog denna post 

inom regeringen. x. 

SMÅLAROVERKSFRÅGAN INFOR 1890 ÅRS RIKSDAG 

Först vid riksdagen 1890 togs frågan om småläroverkens orga
nisation upp på nytt genom en regeringsproposition med Gunnar 
Wennerberg som föredragande. I sitt anförande till statsrådsproto
kollet hänvisade Wennerberg till den av Hammarskjöld vid 1887 
års riksdag avlämnade propositionen och de däri framlagda för
slagen. Beträffande de treklassiga allmänna läroverken framhöll 
Wennerberg, att man sedan länge klagat över resultaten av dessa 
skolors verksamhet. Det hade därvid framför allt framhållits, att 
undervisningens omfång var så ringa, att någon avsevärd bildning 
där icke stod att vinna, vare sig det gällde studiernas fortsättning 
eller en omedelbar övergång till det praktiska livet. Dessutom var 
lärjungeantalet vid de flesta av nämnda skolor så obetydligt, att 
kostnaden för deras undervisning blev allt för dyr. Förslag hade 
också upprepade gånger framställts angående berörda skolors in
dragning eller ombildning, och med anledning därav hade även 
åtskilliga läroanstalter av detta slag utvecklats till fullständigare 
läroverk samt en och annan blivit indragen. Annu återstod dock 
19 treklassiga allmänna läroverk och 18 pedagogier, 9 med två och 
9 med en ämneslärare. Mot en indragning av dessa läroverk hade 
invänts, att de högre läroverk, som skulle upptaga lärjungarna från 
de således indragna, ofta redan förut var överbefolkade, samt att 
det vore "en stor ekonomisk fördel för föräldrarna och av synner
ligt gagn för lärjungarnas moraliska fostran", om en så stor del 
som möjligt av dessa under sin skolgång finge bo i föräldrahemmet 
eller åtminstone i dess omedelbara närhet. Skolor, som kunde på
räkna ett mot lärarantalet något så när svarande lärjungeantal, 
borde därför icke indragas utan så ombildas, att de bättre fyllde 
sitt ändamål. 

Det av förre departementschefen framlagda förslaget om indrag-
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ning av vissa småläroverk och ombildning av de övriga fann Wen
nerberg "beaktansvärt" och instämde däri i allt väsentligt. Han 
fann det också "ändamålsenligt", att, som det föreslagits, två Idas
ser undervisades av samme lärare, "så att undervisningen med tre 
lärare må kunna utsträckas till femte klassen på en av de båda 
bildningslinjerna, den klassiska eller den reala, vilken, det må stå 
kommunalstyrelsen fritt att välja" . skulle denna styrelse finna 
ändamålsenligare "att i stället för någon av de nämnda linjerna 
inrätta en s. k. praktisk linje, må detta vara tillåtet, och äger då 
styrelsen att obunden av den för klassiska eller reala linjen gällande 
läsordning föreslå en annan, som bättre tillgodoser ortens behov 
och därå söka Kungl. Maj:ts fastställelse". Mot det av förre de
partementschefen framlagda förslaget rörande tillträde för kvinn
liga lärjungar till de ombildade mindre läroverken och villkoren 
därför förklarade sig Wennerberg intet ha att invända. Däremot 
ansåg han det olämpligt att, som Hammarskjöld föreslagit, in
rätta praktiska bildningslinjer vid sidan av de klassiska och reala 
vid några av de större allmänna läroverken. Rektorerna vid dessa 
vore nämligen redan förut överhopade med arbete och kunde där
för icke ägna den nya linjen den tillsyn och vård, av vilken den i 
sin begynnelse alldeles särskilt måste anses vara i behov. Det kunde 
också lätt hända, framhöll han, att lärjungarna på de äldre linjerna 
med studentexamen såsom mål, skulle komma att se lärjungarna 
på den nya linjen över axeln "såsom de gamla lärdomsskolornas 
lärjungar fordom gjorde det med apologisterna". Vidare ansåg han, 
att de föreslagna kursavslutningarna i tredje och femte klasserna 
jämte latinets införande först i fjärde klassen skulle göra behovet 
av den praktiska bildningslinjen väsentligt mindre än inom den år 

1887 föreslagna läroverksorganisationen. 
Detta uttalande innebar dock ingalunda, att Wennerberg förbisåg 

betydelsen av, att småläroverken ombildades i praktisk riktning. 
Han ville på intet sätt bestrida behovet av en skola, "vars hela 
organisation, läroämnen och undervisningssätt uteslutande vore 
lämpade efter deras behov, som vid tidigare år ville utgå till d; 
särskilda levnadskallen". En sådan skola skulle med avseende pa 
dessa lärjungar ge ett bättre resultat och - "med den konkurrens, 
som för närvarande på berörda områden äger rum - kunna anses 
fullt behövlig". Han förklarade sig även övertygad om, "att en 
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sådan skola lämpligen kunde anordnas enligt den läroplan och med 
det undervisni.~gs~ål, so~ av förre departementschefen angivits". 
Behovet av sarsktlt utbtldade lärarkrafter, särskilda läroböcker 
lämplig unde.rvisningsmateriel jämte en önskan att först praktisk~ 
P.:övao den ttll~änkta u~de:visningsplanen föranledde Wennerberg 
foresla, att dyhk undervtsmng "till en början" skulle anordnas vid 
~a~obs ~~roverk i Stoc~holm. För utbildning av lärare vid praktiska 
lmJer foreslogs, att vtd samma läroverk skulle anordnas en sär
s~ild pro~årskurs:. I allt v~sentligt anslöt sig således Wennerberg 
ttll det forslag rorande smaläroverkens ombildning, som av före
trädaren framlagts i propositionen till 1887 års riksdag. 

Det för ändamålet tillsatta särskilda utskott, som hade att be
hand!~ den avlämn.ade. propositionen, tillstyrkte i allt väsentligt 
den foreslagna ombtldmngen av småläroverken. Till utskottets be
tänkande hade emellertid fogats en reservation av en av skolmän
nen i utskottet, Stockholms stads dåvarande folkskelinspektör dr 
C. G. Bergman. Av departementschefens yttrande till statsråds
pr.otokollet ha~e fra~?ått, framhöll han~ ~tt denne tänkt sig den 
bitvande prakttska lmJen sasom en ny lmJe med samma inträdes
ålder och inträdesfordringar som i de allmänna läroverkens första 
klass, "och sålunda gående parallellt med de tre lägsta klasserna i 
dessa .samt, där undervisningen drives längre, som en tredje linje 
bredvt~ 4 :de ~ch 5 :te klassernas reala och klassiska linjer". Då 
~an vtda~e .en~tgt uttalande i samma protokoll vid undervisningen 
a denna lmJe tcke borde taga hänsyn till dem, som eftersträvade 
en förberedande vetenskaplig bildning, hade utskottet icke bort 
underlåta, ansåg han, att som sin mening uttala, "att inträdesford
r~.ngarn~.- och följaktligen även inträdesåldern - lämpligen bort 
sa t tas hogre, helst hk a med folkskolans full t genomgångna kurser". 
"Dessa läroverk skulle i sådant fall komma att väl lämpa sig för 
dem bland folkskolans lärjungar, som hade håg och tillfälle att 
i~hämta en för utträdet i det praktiska livet avpassad högre bild
nmg. Ordnade efter olika orters skilda behov skulle dessa läroverk 
jämväl .kunna bereda till inträde i lägre tekniska skolor, i bergs
skolor, 1 högre lantbruksläroverk m. m." 

Då ?et av särskilda utskottet avlämnade betänkandet i början 
av maJ upptogs till behandling i kamrarna, blev det rörande fler
talet punkter mycket utdragna debatter. Det visade sig, att i så 
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gott som alla huvudfrågor kamr~r~a had: diametralt motsatta upp
fattningar. Mot den liberala maJontete~. 1 andra k~.m~aren stod en 
kompakt konservativ majoritet i den forsta. Motsattnmge~ mellan 
kamrarna kom att ytterligare skärpas under debattens gang. Un
der behandlingen i första kammaren av punkten om smålärover~~en, 
fick man under hand kännedom om, att medkammaren kort for~t 
fattat ett beslut, som innebar att indragning av .första. lda~sen .. ~nd 
d ll änna läroverken och framflyttning av latmstud1et ull sptte 
k~a:se: ställdes som villkor för bifall till det framlagda förslaget 

om lönereglering för läroverkslärarna. .. . .. o • 

I ett skarpt formulerat anförande vande s1g vasterasb1skopen 
Gottfrid Billing mot det tillämpade förfaringssättet att lå.ta fr!~an 
om löneförhöjning för lärarna bli beroende "a~ pedagog1ska asli~
ters genomförande på vissa punkter". Han ansa g det vara ett ~~
drövligt beslut att göra denna fråga b~roende av: huru andra. an 
lärarna ordna undervisningen. Beslutet mnebar enhgt hans menmg, 
att man erkände rättvisan och billigheten av en löneförhöjning, 
men att lärarna ej skulle få en sådan, "såvida ej. först~ .kammaren 
och Kungl. Maj :t ville korrigera sin~ pedago?1s~; as1kter efter 
andra kammarens pluralitets pedagog1ska memng . Detta beslut 
· b 'dare "att flera hundra lärare skola lida därav, att första mne ar v1 , . o 'k 
och andra kammarens ledamöter hava olika pedagog1ska as1 ter, 
och att flera hundra lärare skola - många av dem åtminstone -
lida verkligt ekonomiskt betryck, därför att det finns ~lil~a me
ningar i riksdagen angående latinets betydelse för underv1smngen". 
Han fann det nödvändigt med "något slags försvarsrörelse" från 
första kammarens sida "för de många, många lärares bästa, som 
här hotas att bliva för nära trätt". Ett medel till deras !ör svar st~ d 
enligt hans mening till buds, då man nu behandlade fragan om .. m-

d ·ng av vissa småläroverk. Första kammaren skulle uppstalla 
ragm . · .. l d 

som villkor för bifall till den av andra kammaren 1vn.g~ onHa .. e 
indragningen, att den av utskottet föreslagna löneförhöJnmgen for 

lärarna fastställdes. .. . 
I detta förslag fick Billing en del instämmanden. Land~ho;dmg 

T ff b menade att den nuvarande läroverksorgamsat10nen re en erg , . . .. o f '' 
ägde en slags "köpkraft", som man borde utnyttja o ull f~rman or 
lärarna. Det kunde vara skäl, menade han, "att halla pa den. nu
varande organisationens köpkraft för vinnande av ny lönereglenng" 
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och således bifalla Billings förslag. Det kunde nämligen vara gott 
att hava denna tillgång, d. v. s. småläroverkens oförändrade orga
nisation, "om det möjligen blir fråga om sammanjämkningar de båda 
kamrarna emellan". "Man kan icke veta, vad betydelse andra kam
maren kan fästa vid första kammarens beslut om bibehållande av 
de gamla pedagogierna, och om man icke möjligen därigenom skulle 
kunna befrämja löneregleringen". En annan landshövding i kam
maren, förra statsrådet P. A. Bergström, fann Billings förslag vara 
klokt och välbetänkt. Här som annorstädes gällde det, att då man 
förde krig, "måste man, för att icke stå värnlös, begagna samma 
vapen som fienden". "Det är möjligt att en sammanjämkning av 
kamrarnas olika beslut kan åstadkommas, men för att realisera en 
sådan möjlighet är det också nödvändigt, att denna kammare upp
ställer några villkor, som vid en sammanjämkning kunna efter
skänkas, därest medlemmarna gör på samma sätt". Såvitt han visste, 
var dessa småläroverk "synnerligen misshagliga för andra kam
maren", och han trodde därför, att det föreslagna villkoret skulle 
kunna bli av betydelse vid en blivande sammanjämkning av kam
rarnas olika beslut i läroverksfrågan. 

Planerna att på detta sätt göra småläroverken till en bricka i det 
politiska maktspelet mellan de båda kamrarna fördömdes å andra 
sidan på det kraftigaste av ett flertal talare. Det vore varken klokt 
eller värdigt av första kammaren att antaga det föreslagna tillägget 
till punkten ifråga. En av talarna förklarade, att han alltid varit 
och alltid komme att vara emot, att frågor, som icke hade med 
varandra något inre eller oskiljaktigt sammanhang, hopkopplades. 
Han ansåg sig icke kunna vara med därom, "även om därmed 
åsyftas ett mål, som jag själv mycket gärna skulle vilja uppnå". 

Just häri låg svagheten i det av Billing framlagda förslaget. I 
särskilda utskottet hade man enhälligt gått med på regeringsförslaget 
om indragning av ett antal pedagogier och treklassiga läroverk, 
som ej längre ansågs fylla sitt ändamål, och redan tidigare hade 
man även på konservativt håll anslutit sig till kraven i denna rikt
ning. Särskilda utskottets ordförande ärkebiskop A. N. Sundberg 
fann sig också vid kammardebatten föranlåten att ställa sig bestämt 
avvisande till det av Billing framlagda förslaget. "Jag kan visst 
mycket gärna", yttrade han, "instämma med den förste talaren i 
ett beklagande av det beslut, som inom andra kammaren är fattat 
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angående själva löneregleringen vid våra allmänna :är?.verk, men 

d .. dock icke mödan värt att mycket beklaga stg over denna 
et ar . . o f · f 

händelse emedan man i detta fall hksom 1 andra far oga stg e ter 
vad medlemmarna med laglig rätt har gjort och b~ra med. tålamod, 
vad som icke kan ändras". Utskottets förslag om mdragt~mg av ett 
antal småläroverk hade grundats på mycket fullständtga utr~d-

. ·· 1· av läroverkskommitten år 1882, Kungl. MaJ :ts nmgar, nam tgen . o d 
·t· t'll 1887 ao rs riksdag och av nuvarande regenng, da en propost 10n 1 . o . .. 

framlade sin proposition för mnevarande ars nksda?. ~et for~~a~ 
till indragning som utskottet framlagt, grundade stg saledes pa 
ganska stora a~ktoriteter", och han kunde därför e?. gå med på att 

f o"' da··rom gJ'ordes beroende av den framlagda loneplanens god-
ra0an f · " 

l .. d p0··r egen del hade han nämligen den upp attmngen, att 
{annan e. · 11 · 
dessa läroverk i allmänhet utgöra sådana besynnerhga me antmg 
mellan folkskolor och vad vi förstå med allmänna läroverk, att ~; 
egentligen motsvara varken den en~,. eller :ndra sortens skolo~ . 
Han hade därför, förklarade han, tcke n~go~ e~ot att de for
svinna". I utskottet hade han således anslutit stg ttll yrkandet om 
bifall till Kungl. Maj :ts förslag om ind.ragning .av san:manlagt 17 
pedagogier och treklassiga läroverk. Vtd votenng~n 1 kammaren 
bifölls utskottets förslag med betydande röstö~er~11kt mot det av 
Billing framlagda förslaget om bifall endast pa vtllkor av genom-

förd lönereglering. 
I ombildningsfrågan blev det endast en kortare ~ebatt. ~an ~.ar 

tydligen ej fullt på det klara med, vad .I~ungl. MaJ :t med st:t for-

l · kligheten avsåg. Enligt proposltlonen skulle vederborande 
s ag 1 ver b'ld · 1· · 
k Unalstyrelse äga avgöra, "enligt vilkendera 1 nmgs 111JeS 

omm l · , ·11 
undervisningsplan läroverket bör inrättas" .. For~.u enngen. VI ~.en-
dera" beslöt utskottet skulle ändras till "vtlken . Man vtlle nam
ligen, att någon tvekan icke skulle få rå~a därom, att även de~ 

. kt' k linJ'en skulle få väljas. Att man mom utskottet velat sla 
pta ts a o • l" 

1 t om den föreslagna nya skoltypen, framgar även av ett 111 a~g 
~~:batten av utskottsledamoten rektor Törnebladh. ?et fö:höll stg 

.. 1· ao betonade han att i utskottets förslag hksom 1 Kungl. 
nam tgen s , ' l · 1 l' · 
M ·. · · k tanken på "att en mer eller mindre p ra {tts { m Je 

aJ.tS mgtc ' . . . .. l" 1 " 
skulle kunna inrättas vid de ttll ombtldnmg foreslagna arover {en . 
Han ville ej bestrida, att det fanns anledning till tveksamhet, och 
att den föreslagna nya skolformen borde bli föremål för enbart 
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försök, så länge institutionen icke vore fullt prövad. Det måste dock 
erkännas, framhöll han, att "om den praktiska linjen skulle visa sig 
hava någon framtid", så skulle läroverken "lättare kunna fylla 
lärosalame med lärjungar än annars" . Härtill kom en annan 
omständighet, som enligt hans mening ej blivit till fullo beaktad. 
Ombildningen till praktisk linje skulle nämligen innebära, att läro
verkets styrelse finge rättighet att i mån av utrymme mottaga även 
kvinnliga lärjungar. 

På denna punkt var emellertid meningarna inom kammaren de
lade. Arkebiskop Sundberg förklarade, att han inom utskottet haft 
mycket starka betänkligheter mot den föreslagna samundervisningen 
men icke velat reservera sig mot utskottets beslut att tillstyrka 
Kungl. Maj :ts förslag även i denna punkt. "Det vore märkvärdigt, 
om vid våra elementarläroverk en sådan samundervisning skulle 
vara en lycklig ny anordning, vilken på folkskolans område icke 
slagit lyckligare ut än så, att över allt där det låtit sig göra, skiljer 
man gossarna från flickorna och undervisar vardera könet för sig". 
Erfarenheterna av denna samundervisning vore hittills inom den bil
dade världen mycket liten och hade slagit ut på ett sätt, där denna 
undervisning i större skala varit tillämpad, att det icke manade till 
efterföljd. Han yrkade därför, att punkten om, att kvinnliga lär
jungar i mån av utrymme finge mottagas, skulle utgå. "Ju mera 
jag tänker på denna sak, dess mera reser sig mitt samvete upp emot 
att genom lag stadfästa att vid 19 läroverk på en gång skall införas 
samundervisning. Riksdagens makt är stor, det vet jag nog, men 
den är icke tillräckligt stor för att förändra olikheten mellan de 
båda kön, som kallas man och kvinna". 

Mot detta invände biskop Billing, att även om han för sin del 
hyste vissa betänkligheter i detta hänseende, så kunde det ej be
stridas, att programmet om samundervisning innebar något gott . 
Om man begynte tillämpningen med stor försiktighet och så små
ningom, så kunde det enligt hans mening ej innebära någon våda. 
Varken Kungl. Ma j :t eller utskottet hade föreslagit, att samunder
visning skulle påbjudas. Förslaget innebar endast, att om "kom
munalstyrelserna på grund av anställda särskilda undersökningar 
ville besluta sådant, skulle det vara dem tillåtet att hava samunder
visning i dessa läroverk". När han tänkte på, att dessa läroverk var 
mycket små och att lärjungarna under barndomen i allmänhet 
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~evde.tillsba.~manos och ~:1: :~cl:;dgg~~=n~::\~:e:r~:~ ~~~\~~~~: 
1cke mne ara nagon l f" h betydde 
M det fanns också ett positivt skä , som or onam o 

en k . d tta hänseende. Det var "den mycket stora sva-
g~nhska m[.c e~ la semå stadssamhällen att bereda åt sina flickor en 
ng eten or var d d . . , Om de nu kunde undervisas 

o lunda fullstän ig un ervlsnmg . o o 
n·~for med gossarna och detta blott under loppet av nag.~a ar, 
~o::~:;n~etta icke så farligt, menade ha~. Det s~ulle tvarto;; 
b d h"llet mycket stora fördelar. Vld votenngen . segra e 

ere a sam a b t dande minoritet stödde ärkeblskopens 
utskottsförslaget, men en e y k U tgå Röstsiffrorna blev 
förslag att ifrågavarande moment s u e u . 

64 mot 40. . d Ad lf H d' ynner-
Vid debatten i andra kammaren nkta e o e ~~ en s 

l' en häftig kritik mot de i propositionen framiagoda ~orslagen. D~~ 
/:nns i densamma endast två förslag,. som ha~ ansa g slg j'-~nnao ~~ -
känna. Det ena var det, som avsåg mdragmn~ av ~n e sm~. aro 

d 
o derstöd åt en del enslulda laroverk. Langre 

verk Det an ra avsag un d .. . b t k 

l d
. h f" sin del icke vara med. "Saken är en, nar pg e ra -

wn e an or · · k o f er reform
tar den kungl. propositionen i övrigt, att Jag lC e ater mn o 

. . f o o 1873 Det är olyckan, att nuvarande statsradet och 
mm1stern ran ar · h · .. · d efter stats-
chefen för ecklesiastikdepartementet ar m tratt ~tl en. . 
rådet Hammarskjöld öppnade successionen. Jag fraga~. m:g m:d dJU~ 
bedrövelse: varför har han icke gjort sig urarva? ~~r aterfmna Vl 

. l o d han var." Den kungliga proposmonen, som nu 
honom 1c {e sa an . . d · · 27 u nk ter 
underställts riksdagens pröv~mg, mnefattal' e utl ~ma hittifts hade 
. . det som man l ordets egent lga memng . 
mgentmg av .. , l f o , "Med läroverksfrågan hava Vl alla 
kallat för "larover {S ragan . o . f 

.. . . alla reformvänner - menat fragan om tnre r~ ?rmer 
- namhge~1 ~l .. d M här uti den kungl. proposltlonens 
av undervlsnmgsvasen et. . en , . 

.. . l e fråga om någonting annat än den yttre orgamsa-
2_7 punktea .. rm, lal· grel~ \äroverkens antal, läge och omfattning, löne- och 
ttonen, n 

l . , 
penBsio~.sfrfeg de~nje~i mp~opositionen framlagda förslaget on: ombild-

erta an o H d' d" · ,. ntmg annat 
. d treklassiga läroverken, sag e m an mge o . . 

nmg av e . d . f" klädnad av vad som för atsktlhga 
än ett återupdphvlanll:;e:no;~ d~r med goda skäl kunde påyrkas -
decennier se an {a o d ·d d o folkskolan 
b l olor". För det yrkandet fanns pa en tl : a o l "l 
.. orgars {d o mycket låg ståndpunkt, utan tvlvel nagot s {a . 
annu sto pa en 

,_--

1 
l 
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Detta skäl hade emellertid sedermera försvunnit i följd av tvenne 
omständigheter, nämligen dels folkskolans betydande utveckling, 
dels reallinjens utveckling inom de allmänna läroverken. "När sista 
läroverkskommitten upptog förslaget om borgarskolor, så kände den 
med sig själv, att den kom fram med någonting, som var alldeles 
föråldrat, ty den ansåg nödigt att förkläda detta gamla begrepp 
under en lika ny som orimlig benämning, nämligen kommunalskolor. 
Dessa hava vi nu fått tillbaka under namn av ombildade treklassiga 
läroverk." Beträffande dessa läroverk, vilkas undervisningsplan man 
ville lämna åt "de styrande mästarna i våra småstäder, nämligen 
stadsfullmäktige", att besluta, ansåg Hedin, att man därigenom be
redde dessa styrande mästare tillfälle "att skaffa en finare folkun
dervisning åt sina barn uti för dem inrättade särskilda herrskaps
skolor, i stället för att skicka barnen tillsammans med folkskolans 
barn". Frestelsen var då naturlig att göra vad som här föreslagits 
såsom en rättighet, nämligen att anordna dessa treklassiga läroverk 
med blott latinlinje i fjärde och femte klassens kurser samt slopa 
reallinjen. "Ställer man så till, att de som dirigera våra småstäders 
angelägenheter icke få något verkligt intresse vid att följa undervis
ningen vid folkskolan och övervaka dess verksamhet, så frågas: vad 
skall då folkskolans öde bliva?" Han betecknade förslaget som ett 
attentat mot folkskoleundervisningen, "som ju en gång bör bliva det 
gemensamma underlaget för hela den uppväxande ungdomens med
borgerliga uppfostran". 

Lika litet var det honom möjligt, förklarade han, att se något 
framsteg utan tvärtom i regeringsförslaget om den s. k. praktiska 
linjen. "Det är också ett av de olyckliga arven från ett förslag till 
läroverksreform, för vilket en annan man bär ansvaret, men det är 
underligt, att det har kunnat accepteras av den nuvarande ecklesia
stikministern". Den förutsättning, som kunde giva något sken av 
skäl åt förslaget om den praktiska linjen i 1887 års proposition, 
nämligen det "lindrigast sagt illa motiverade, mer än illa motiverade 
förslaget om latinets nedflyttning till tredje klassen", det hade nu 
försvunnit, då det visat sig, att reformatorn från 1873 höll fast vid 
sin ståndpunkt från då (d. v. s. latinstudium först i 4:de klassen). 
Skälet hade ännu mer försvagats av utskottet, då det förordat lati
nets uppflyttande ända till sjätte klassen. "Med dessa förslag, som 
utskottet olyckligtvis har accepterat, driver man oss tillbaka i mot-
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satt riktning mot den, i vilken vi långsamt och tvekande hava un
der decennier arbetat oss fram, nämligen att mer och mer samman
sluta undervisningen till en samfälld skola, sträckande sig så långt 
upp som möjligt för att först vid en senare och mognare ålder delas 
i linjer efter mera speciella behov". 

Hedins häftiga angrepp mot det föreliggande regeringsförslaget 
och i viss mån också mot Wennerberg personligen bemöttes av denne 
i ett modest formulerat anförande. Den föregående talaren hade 
erinrat om "reformriksdagen" 1873 och hur föga löftena från be
sluten den gången blivit förverkligade. Det är sant, yttrade han, att 
"vad jag föreslog, Kungl. Ma j :t gillade och denna kammare i syn
nerhet var med om att genomföra", det blev icke genomfört. "Men, 
mina herrar, då det 1875 skulle genomföras, hade min stämma tyst
nat i statsrådet. Det drog ut på tiden, innan en skollag på grund 
av besluten från 187 4 utkom, och, när den äntligen 1878 utkom, hade 
strukits bort nästan allt, vad jag hade föreslagit". I det föreliggande 
förslaget hade han nu återigen begärt detsamma som 1873. "J ag 
har lyckats få Kungl. Maj :ts bifall därtill. Jag strävar nu att få 
kammarens. Det ser mörkt ut, just därför att mitt i dessa verkliga 
reformer är av utskottet inblandat sådant, som verkar på lärover
ken i inre avseende väl endast indirekt men som även på det sättet 
kan verka synnerligen skadligt". Man hade nämligen samman
kopplat lönefrågan med en förväntan, att Kungl. Maj :t behagade 
se till, huruvida icke latinets inträde i skolan måtte kunna uppskjutas 
till den sjätte klassen. Han hade i jämförelse med 1887 års förslag 
flyttat latinstudiet till fjärde klassen, men längre ansåg han sig icke 
kunna eller böra gå denna gång, emedan det skulle ha varit förhastat 
och oklokt. Huvudsaken vore, att man toge varje steg framåt med 

full säkerhet. 
Beträffande den praktiska linjen förklarade sig Wennerberg vara 

övertygad om, att ett antagande av regeringsförslaget också i denna 
punkt skulle innebära fördelar. Förslaget inskränkte sig till inrät
tande av ett enda försöksläroverk. Lyckades detta läroverk, så kunde 
man emellertid sedermera inrätta flera dylika praktiska läroverk 
i det övriga landet. I 18 87 års proposition hade ifrågasatts inrät
tande av flera sådana, men Wennerberg hade fruktat, att ett sådant 
förslag skulle ha kunnat medföra "hela denna frågas nedslående 
hos riksdagen". Vid försöksläroverket i Stockholm, Jakobs läroverk, 
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hade man tänkt sig att undervisningen i moderna språk skulle givas 
av utlänningar, på samma sätt som barnen lärde sig dessa genom 
samtal med. guvernant, eller äldre genom umgänge med utlänningar 
eller resor 1 deras hemland. I andra ämnen skulle undervisningen 
tillgå på samma praktiska sätt förmedelst undervisning av vid till
lämpningsskolor använda eller bildade lärare. På detta sätt hade 
han tänkt sig "att åt den praktiska linjen skulle kunna givas en 
gagnelig och nyttig gestaltning, och man finge snart se, om den 
bleve dugande eller icke". 

Wennerberg bestred, att den föreslagna ombildningen av små
läroverken, som Hedin velat göra gällande, kunde komma i strid 
med folkskolans intressen. Han ansåg sig ej kunna helt och hållet 
gå in på denna fråga, men ville med ett exempel visa, att ett om
bildat småläroverk verkligen hade en uppgift att fylla vid sidan 
av folkskolan . Det fanns i småstäderna ett behov av språkkunskap, 
och detta kunde fyllas av ett läroverk men ej av folkskolan. Han 
trodde nämligen icke, att det var Hedins mening att införa under
visning i moderna språk i folkskolan. Detta vore väl icke det rätta 
sättet i en skola, "som är till för hela svenska folkets nödvändi
gaste bildningsbehov". F rån Marstrands pedagogi hade man för 
kort tid sedan begärt, att lärjungarna måtte få undervisning i engel
ska i stället för tyska, emedan de flesta pojkarna gick ut till sjös 
på handelsfartyg. "Man ville bereda åt dessa fattiga ynglingar, som 
sändes till sjös, den undervisning, som var för dem mest lämplig". 
Wennerberg hade funnit denna begäran billig och ansett sig böra 
bifalla densamma. Liknande förhållanden kunde, menade han före
komma. litet varstädes i städerna. Den föreslagna ombild~ingen 
skulle mnebära, att det överlämnades till kommunerna själva att 
utsträcka undervisningen efter det schema, som de önskade. För
slaget till kursplan skulle visserligen underställas ecklesiastikdeparte
mentets prövning för att tillse, att det icke alltför mycket avvek 
från goda pedagogiska regler, men det vore ej att förmoda, att 
bifall till dylika önskningar skulle komma att förvägras från Kungl. 
Maj:ts sida. 

I sitt utlåtande över propositionen hade särskilda utskottet i 
huvudsak tillstyrkt Kungl. Maj :ts förslag angående ombildning av 
vissa småläroverk till lägre allmänna läroverk med tre ämneslärare 
och sådan organisation, som i statsrådsprotokollet närmare angivits, 
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under villkor att vederbörande kommun åtog sig att tillhandahålla 
erforderliga och lämpliga undervisningslokaler och bostad eller 
hyresersättning åt rektor. Efter avslutad överläggning om denna 
punkt företogs votering, varvid utskottets förslag avslogs med 99 
röster mot 47, således en betydande röstövervikt för avslagsyrkandet. 
Beslutet innebar, att Kungl. Maj :ts av utskottet tillstyrka förslag 
om en provårskurs vid Jakobs läroverk i Stockholm för blivande 
lärare vid den föreslagna praktiska linjen blev meningslöst. Vid 
behandlingen sedermera av punkten 10 i utskottsbetänkandet be
gärde Hedin ordet och yttrade: "Jag anhåller, att kammaren i 
konsekvens med sina beslut, fattade i den andra och den näst före
gående nionde punkten, måtte avslå utskottets hemställan i denna 
punkt. Sedan kammaren fattat sitt beslut, att latinet skall upp
skjutas till sjätte klassen, är väl dess mening, att hela nederskolan 
från första till och med femte klassen skall bliva ett rent realläro
verk, så praktiskt, som något över huvud kan inrättas. Då sålunda 
det icke kan komma i fråga att inrätta en särskild praktisk linje, 
så lär det väl icke vara behövligt att upprätta provårskurs för en 
praktisk linje, som icke funnits, finns eller kommer att finnas". 

Resultatet av de långvariga överläggningarna i kamrarna blev 
således ett riksdagens beslut om indragning av ett antal pedagogier 
och treklassiga läroverk i huvudsaklig överensstämmelse med Kungl. 
Ma j :ts förslag. A v den föreslagna ombildningen a v ett antal små
läroverk till treklassiga lägre allmänna läroverk med möjlighet att 
anordna dem i form av en praktisk linje blev det däremot intet 
resultat, till följd av att kamrarna vid frågans avgörande stannat 
i olika beslut. Ett försök gjordes av utskottet att få till stånd en 
sammanjämkning av de stridiga besluten. Det framlagda förslaget 
gick ut på, att andra kammaren skulle frångå sitt beslut om latinets 
uppflyttande till sjätte klassen som villkor för bifall till lönereg
leringen. Å andra sidan skulle första kammaren gå med på ett 
tillägg till beslutet om småläroverkens ombildning innebärande, att 
dessa ej finge organiseras med latin som undervisningsämne i Idas
serna 4 och 5. Första kammaren biföll förslaget till sammanjämk
ning, andra kammaren däremot vidhöll sitt tidigare beslut. 

XI. 

REGERINGSFORSLAG OM SAMSKOLOR 

.. I stats:erkspr~pos.itionen till 1892 års riksdag framlades ett nytt 
forslag ull ombd~nmg av småläroverken. Wennerberg hade i no
vember 1891 avgatt som ecklesiastikminister och efterträddes av 
dåvarande lektorn :i~ högre allmänna läroverket på Norrmalm i 
S~ockholm G. F. GillJam. Denne hade tidigare varit docent i gre
k.~ska och sedermera en tid rektor i Hudiksvall, innan han 1872 
f~rflyttades som rektor till Stockholm. Till sin politiska uppfatt
m~.g var hano strängt konservativ och motståndare till de reform
stravanden pa skolans område, som ville ge mera utrymme åt de 
re:la äm~ena. I d:n a~ honom utarbetade propositionen i läroverks
fragan ull 1892 ars nksdag anslöt han sig emellertid beträffande 
frågan om småläroverkens ombildning i stort sett till det år 1890 
framlagda wennerbergska förslaget. 

I sitt yttrande till statsrådsprotokollet erinrade GillJ'am f o_ 
b h dl' . om ra 

g.ans e an m? VI~. nämnda riksdag. Utskottsförslaget om bifall 
ull K~mgl. MaJ:ts forslag hade bifallits av första kammaren men 
avslagits av andra kammaren Sedan därpaa det sa ... 1 · .. · mmanJam mmgs-
forsla~, som utskottet framlagt, genom andra kammarens beslut 
avslagits; ha~~ sål~nda frågan om småläroverkens ombildning för 
?enna gang forfalht. Som skäl för avslaget hade under diskussionen 
I an~ra kammaren anförts, att ett avslag å föreliggande punkt i 
regenngsförslaget utgjorde en konsekvens av kammarens tidigare 
fattade beslut. med avseende på latinets uppskjutande till sjätte 
klassen. Ett bifall skulle nämligen ansågs det o 'd · .. . , , a ena si an mne-
ba~a medgivandet, att vid de ifrågavarande mindre läroverken 
latm ~kulle få före~omma i .de lägre klasserna. Genom latinets 
~ppsk~~t.ande skulle a andra sidan en särskild praktisk linje bliva 
overflodig. 

I sammanhang med frågan om de mindre läroverkens ombildning 
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ansåg sig Gilljam böra erinra om det betänkande, som år 1888 
avgivits av den s. k. flickskolekommittc~n och vari bl. a. till behand
ling upptagits den både i 1887 och 1890 års proposition berörda 
frågan om samundervisning av gossar och flickor . Kommitten hade 
i sitt betänkande framhållit, att samundervisning ingalunda var 
oprövad i vårt land. Vid landets folkskolor hade denna undervis
ningsform praktiserats i mer än fyrtio år. Utan att ha blivit under
kastad någon prövning ur principiell synpunkt hade samundervis
ningen i verkligheten utvecklat sig i den riktningen, att den all
mänt tillämpades på landsbygden och även i åtskilliga mindre stä
der. I de större städerna däremot hade man i allmänhet infört sär
skild undervisning för de båda könen. Orsakerna till denna olikhet 
var enligt kommittens mening lätt insedda. Där lärjungeantalet var 
stort och rekryterat från en mängd tämligen olikartade hem och där 
lärarkrafter och penningtillgångar var tillräckliga, hade man skilt 
könen i olika skolor. Därmed hade man instinktmässigt påverkats 
av den betraktelsen, att ju större lärjungeantalet var, som skulle 
undervisas av samme lärare, desto nödvändigare måste det bliva, 
"därest skolan skall kunna i undervisning och disciplin taga veder
börlig hänsyn till lärjungarnas individualitet, att undvika den svå
righet för lösningen av denna uppgift, som måste uppstå genom 
sammanförandet av de båda könen i samma skola". Å andra sidan, 
där lärjungeantalet icke var synnerligen stort, där man måste hus
hålla med lärarkrafterna och där lärjungarna kom från tämligen 
likartade familjer och vore syskon, grannar, bekanta till varandra, 
växande upp under jämförelsevis enkla livsförhållanden, där måste 
samundervisningen anses vara fullt naturlig, och det skulle vara 
fåfängt att försöka där avskaffa densamma. Den allmänna meningen 
torde också vara, att samundervisning, där den var införd, "före-

tett övervägande fördelar" . 
Flickskolekommitten hade därför kommit till den uppfattningen, 

att man borde kunna begagna sig av de obestridliga ekonomiska 
fördelar, som samundervisningen onekligen erbjöd, på alla de orter, 
där 1) invånarantalet icke var stort och följaktligen levnadsvanorna 
kunde antagas vara jämförelsevis enkla och okonstlade, på samma 
gång som ett allt för stort lärjungeantal icke kunde vara att befara, 
samt där 2) man icke behövde kräva av skolan, vad gossarna be
träffade, någon grundläggning för lärda studier, utan endast bi-
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bring~ndet. av ett kunskapsmått, som kunde anses motsvara det 
prakt1ska livets behov för de många, som icke fortsatte st d' .. 

15 
o o l u 1erna 

utover -16-arsa dern. Dessa betingelser hade kommitt' f" h d · 1 en ansett 
vara ~r an en .l. a la de städer, vilkas läroverk för gossar blivit i 
18.8: a~~ propos1t10n föreslagna till ombildning. Kommitten hade 
bliv1t foranledd att uppställa som ett önskemål att d 11 .. l" 1 · b , e a manna 
arover cen 1 erörda städer förändrades till samsko lo "d 1 .. ·1· h o o o r, e s av 

omOJ 1g eten att pa sa manga ställen utan alltfo··r 1 ·· b 1 .. o . cann ara costna-
der uppratthaHa fullt tillfredsställande separata flickskolor och 
~els av de~ omst~ndigheten, att de ifrågavarande läroverken samt
~~.ga vore .~ag.~e, v1lkas läropl!m s~ntes kunna utan större svårigheter 
J~mkas darh~n, . att den avsage, rcke grundläggandet av lärd bild
n.~ng, utan b1bnng~ndet av en allmänt medborgerlig bildning av 
f~rut antydd .art, tillräcklig för det stora flertal av både gossar och 
flickor, som 1cke fortsatte studierna utöver 15 till 16-o o Id " D '11 k ars a ern . 

~~ tl . om~ittebetänkandet fogade undervisningsplanen för 
~en egentliga flickskolan, fullständigt utvecklad", upptog följande 
am n en och kurser: 

Krfstendom: insikt i bi.bliska historien och katekesen, kännedom 
a.: b1bel~ och de.!) kyrkliga bekännelsen; M odersmåle t: säkerhet i 
rattstavnmg och mterpunktion färdighet 1' va''lla··s · ·· · · . . , mng, ovnmg att 1 
tal och sknft red1gt och korrekt framställa sina tank .. l" . .. ... d ar over attare 
amnen Jamte ärför erforderlig kännedom av form- och t l" 

fl
. · 1· sa s ara, 

en genom rug rtteraturläsning vunnen bekantsirap med o f o .. ~ vara mera 
~a~staende forf~ttare; Historia: icke blott bekantskap med de 

vrkug.~ste p~~sonligheterna och tilldragelserna i svenska historien, 
utan aven kanne~om av mänsklighetens utveckling i dess huvud
punkter; Geogra/t: kännedom av jorden såsom människornas hem. 
Ett elle1· två främmande levande språk: korrekt innanläsn1'ng f" o ' 

f 
o , orma-

ga att upp atta saclana hörda eller lästa stycken på det f .. d ok . . ramman e 
spra et, som ~ck~ erbJuda större svårighet, någon övning att munt-
l~?e~ och .sknftl1~en yttra sig över alldagliga ämnen; Matematik: 
fard1ghet 1 prakttsk räkning och förandet av hushållsbok · I.. _ d l" . , canne 
.?m . av aran om tnangeln, fyrhörningen och cirkeln; vana vid be-

rakmng o~h mät~ing av plana och solida figurer; Naturkunnighet: 
en med h~ns~n ~rll det praktiska livets krav, särskilt hälsovården, 
meddelad msrkt 1 grunddragen av zoologi, botanik fysik och 1 ·. 
T k . f" d' h , (eml, 

ec mng: ar rg et att avteckna fristående fo"rema0 l· V "l k · · , a s rtvmng: 
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förmåga att skriva snabbt och väl; Slöjd och kvinnliga handarbeten: 
vana vid bruket av de i träslöjden förekommande verktygen; för
måga att förfärdiga och vidmakthålla egna kläder och hemmets 
linneförråd. 

En undervisningsplan i enlighet med den sålunda angivna borde 
enligt kommittens mening kunna tillämpas även i samskolan, dock 
med några modifikationer. Naturligtvis kunde icke någon under
visning i kvinnliga handarbeten sättas i fråga för gossarna. De 
timmar, som dessa i följd därav finge lediga, kunde lämpligen i de 
lägre klasserna ägnas åt träslöjden, i de högre åt en vidsträcktare 
undervisning i matematik och naturkunnighet samt åt linearritning. 
I samma ämnen eller möjligen några andra kunde extra undervis
ning lämnas åt gossarna även i det fall, att dessa skulle befinnas 
icke blott tåla, utan verkligen behöva större mått av arbete, än 
som lämpligen kunde åläggas flickor av samma ålder. Det upp
givna kunskapsmåttet kunde enligt kommittens mening icke blott 
anses tillräckligt för det stora flertalet flickor, som icke fortsätter 
studierna utöver 16-årsåldern; det kunde också anses innebära "den 
grundläggande bildning, som är behövlig för de många gossar, som 
icke ägna sig åt lärda studier, utan vid nyssnämnda tidpunkt välja 
något praktiskt yrke". 

I fråga om samundervisningen hänvisade Gilljam vidare till er
farenheterna från Tyskland. A v en redogörelse från en studieresa 
dit hade framgått, att skolor med samundervisning i hög grad åt
njöt allmänhetens förtroende och besöktes av barn av alla samhälls
klasser. I sedligt avseende hade samundervisningen visat sig "icke 
blott icke farlig, utan snarare fördelaktig". Flickorna hade i allmän
het utan svårighet följt med undervisningen och understundom er
hållit bättre kunskapsbetyg än gossarna. Försök med samunder
visning i Norge hade enligt ett kommissionsbetänkande från år 
1891 givit vid handen, att densamma, "som i början blev införd 
av ekonomiska skäl och under åtskilligt tvivel och motstånd från 
föräldrarnas sida", nu i allmänhet betraktades "såsom pedagogiskt 
försvarlig och delvis även gagnelig". De grunder, som anförts till 
stöd för en sådan anordning, var i det hela desamma som också 
annorstädes åberopats. Erfarenheterna gick väsentligen i enahanda 
riktning och syntes därigenom enligt kommissionens mening vinna 
i tillförlitlighet. Från ett och annat håll hade visserligen gjorts åt-
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skilliga förbehåll och varnats för att draga alltf·· 1 1 or ras {a s utsatser 
såsom om det, som passade u~der vissa förhållanden, också skull~ 
passa överallt, men det hade mgenstädes varit tal om att övergiva 
samundervisningen. 

o Förslage: ?m s:mundervisning hade i såväl 1887 års som i 1890 
ars proposJtwn gatt ut på, att det skulle medgivas vederbörande 
kommunalstyrelse att avgöra huruvida kvin 1· 1·· · f' · o . ' . n 1ga aqungar mge 1 
man av ~tr!mme v1d de ombildade läroverken mottagas. Av de 
ordalag, 1 v1lka detta förslag avfattats synte d t 1· d 

h f . o ' s e en 1gt eparte-
mentsc e ens menmg framga att det icke varJ't · 1 · . .. . ' memngen, att {VJnn-
hga laqungar skulle vara lika berättigade t1'11 · t ··d 'd d .. m ra e VI essa 
laroverk som gossar, utan att de endast t1'11 b ·· 1 k 11 o egransat anta s u e 
da utrymme och tillgängliga lärarkrafter sådant medga f 0 ' 

D b'ld v, a mot-
tagas; e om 1 ade läroverken skulle emellertid antagligen komma 
att fa ett ganska s~ort .antal manliga lärjungar. Därest det icke vid 
mottagandet av kvmnhga lärjungar också sÖrJ'des f·· ·· · 1.. or storre utrym-
~e 1 aroverkslokaleno och nödig ökning av lärarkrafterna, så skulle 
v1d dessa endast ett fatal flickor kunna mottagas och b h 
·· k'ld fl' 1 k e ovet av en sars l 1c {S ola för de återstående därmed kvarsto f .... d d 

"Sk 11 b ·· d . a o oran ra . 
a eror a medgivande bliva av verkligt v·· d f.. J o .. f.. ar e or wmmunen, 

maste dar or det nuvarande läroverket ombildas till en verklig 
sa~skola, med samma o rätt ~ill inträde för flickor som för gossar". 
VIl!e ma? .upptaga ~ragan 1. denna större omfattning, krävdes det 
enligt GillJams. menmg otvivelaktigt åtskilliga anordningar som 
kunde anses mmdre behövliga, då det endast gällde att ' ti'll-f'll' · o mera 
a Jgt.vJs motta~a. nagra flickor såsom lärjungar i gass-skolan. 
Enl~g~ prop

11
osJtJonen skulle de ombildade småläroverken benäm-

nas mm re, a männa läroverk, detta till skillnad från de h'' h 
f kl · L'k ogre oc 
em ass1ga. 1 som förre departementschefen fann han d t ·· d 

0 1 r e an a-
~a sen 1gt, att, där lärjungeantalet så medgav, två årsklasser under-
~Jsades .. av samme lärare, så att undervisningen med tre eller fyra 
amneslarare kunde utsträckas till femte klassens kurser Ha o 
d d 1 • k .. .. . · n ansag 

et oc { lC e nodvand1gt med en direkt föreslrr1'ft att d · · ·d · . o ' , un ervJs-
mngen Vl o samtliga de Jfragavarande skolorna skulle drivas till 
detta omfang. Det borde med hänsyn till de lokala för h o 11 d 
f.. · ·· k ·1 l a an ena 
or vaqe sars 1 t är~verk a~~öras, huruvida undervisningen vid 

detsamma skulle utstrackas utover tredJ'e klassens kurser n·· o h · k . aremot 
ansag an 1c e, att berörda läroverk skulle kunna ordnas alternativt 
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efter den klassiska eller den reala linjens undervisningsplan enligt 
vederbörande kommunalstyrelses val. I stället föreslog han, att 
samtliga de till ombildning ifrågasatta läroverken skul~e. inr~ttas 
enligt reallinjens undervisningsplan, dock med de modlf1kauoner 
och ändringar, som av lokala önskningar och behov kunde föran
ledas. Dessa läroverk kunde nämligen aldrig bli i tillfälle att med
dela undervisning på mer än endera av de båda bildningslinjerna. 
Flertalet av de lärjungar, som komme att besöka dem, måste antagas 
bliva sådana, som icke ämnade fortsätta sina studier utan hade för 
avsikt, att, sedan de genomgått en eller flera klasser vid desamma, 
träda ut i det praktiska livet. För detta flertal skulle det utan 
tvivel vara till förfång, om berörda skolor ordnades enligt latin
linjens undervisningsplan. Att det i 1890 års proposition föreslagits 
rätt för kommunalstyrelse, att, om den så funne lämpligt, välja 
latinlinjen, torde enligt Gilljams mening ha :ari~ den ege~~~iga 
anledningen till att hela förslaget rörande omb1ldnmg av smalaro-

verken avslogs av andra kammaren. 
Med det av Gilljam framlagda förslaget om enbart reallinje för 

de ombildade läroverken hade också den i 1890 års proposition upp
tagna praktiska linjen uteslutits. Den i samband med den föreslagna 
ombildningen av Jakobs läroverk i Stockholm ifrågasatta provårs
kursen för lärare i skolor, där sammanslagning av skilda årsklasser 
för gemensam undervisning måste äga rum, borde visserligen komma 
till stånd i enlighet med vad som tidigare föreslagits. Däremot fann 
Gilljam icke tillräckliga skäl vara anförda för upprättande vid 
nämnda läroverk av en särskild avdelning, "ordnad enligt den s. k . 
praktiska bildningslin j en", där blivande lärare "vid skolor av sist
nämnda art skulle genomgå sin provårskurs". Det syntes honom 
nämligen vara för tidigt "att upprätta provårsläroverk för ett slag 
av skolor, vars införande ännu icke blivit beslutat". 

Det av Gilljam framlagda förslaget till ombildning av småläro
verken innebar således, att han i viss mån sökt taga hänsyn till 
de krav som framförts i andra kammaren vid den tidigare behand
lingen ~v frågan. Därtill kom, att han räknade med att i en icke 
allt för avlägsen framtid största delen av de mindre läroverken 
skulle kunna organiseras som samskolor, varför den möjligheten 
redan från början borde uteslutas, att de skulle kunna organiseras 

efter latinlinjens undervisningsplan. 
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. De i proposi~ionen till ombildning föreslagna skolorna var föl-
Jande: Treklamga allmänna läroverken i Söde k" · v· b Al' o r opmg, 1mmer y 

mgsas, Falköping, Askersund, Sala, Sölvesborg, Trelleborg, Engel~ 
holm, Varberg, Marstrand, Strömstad, Åmål Filipstad A 'k 
Sl ll f o h O k .. . o , , rvl a, 

~~ .e tea oc rns oldsv~k; Tvaklassiga pedagogiema i Södertälje, 
I~opmg och. Nora; Enklamga pedagogien i Simrishamn samt Enskilda 
laroverket 1 Motala. 

För att åt dessa läroverk, därest de inrättades som samskolor 
b~try~ga. en fram?.ång!ri~~ v~r~samhet, fann departementschefen de~ 
nodvand1gt o att for~sla atslulhga tillägg till de bestämmelser med 
avseen~~ pa doe mmdre läroverkens ombildning, som upptagits i 
propos1t10nen ar 1890. Såsom av flickskolekommitten framhållits 
borde det sålunda anses lämpligt, att lärarpersonalen vid en sam-
skola bestod av både män och kvinnor helst t'll f" .. , 1 unge ar samma 
antal. Jamte fast anställda lärare fordrades vid en samskola ä e 
fast. an~tällda ämneslärarinnor. Med anställning endast som ex~a~ 
ordmaner skul.le dessa lärarinnors ställning bli alltför ogynnsam, 
?ch de .skulle 1cke kunna göra sig vederbörligen gällande vare sig 
l kolleg1et eller vid undervisningen. Lönen föreslogs do 1 bl' o 
lägre för de kvinnliga lärarna nämligen 1500 l c~... 

1 
nago; old . .. , ' cronor Jam te tva 

a ersullagg a 250 kroonor e.fter 5 och 1 O års tjänstgöring mot 2000 
k~onor oc~ samma aldersullägg för manlig ordinarie lärare, be
namnd ~dJu~kt. Rektorsbefattningen skulle dock alltid bestridas 
av manhg larare och avlöningen till denne utgöra 3500 1 . o · d l uonor. 
.. m et~ mm. re är~verl~ i.nrättades som samskola, vore det vidare 
andamalsenhgt, ansag GlllJam, att en särskild lokalstyrelse tillsattes. 
Denna styrelse skulle bestå av den nämnd som hade t'll d f" o . o , 1 upp rag 
a~t oresla befnelse fran den till statsverket ingående terminsav-
giften, d. v. s. rektor jämte en av landstinget och en av kommunal
styrelsen vald ledamot, förstärkt med läroverkets inspektor, vilken 
s~~ulle vara styrelsens ordförande, samt en av landstinget och en av 
l~roverksstadens kommunal~~~relse vald medlem. Styrelsens upp
glft. skulle ovara, att noga folp och övervaka skolans verksamhet, 
avg1va ~tlatande angående erforderliga lärarkrafter samt föreslå 
extraordmarie lärare och lärarinnor. 

I .sitt .utlåtande ~~.er det i propositionen framlagda förslaget till 
omb1ldmng av smalaraverken framhöll statsutskottet att det till 
fullo uppskattade vikten av de skäl, som anförts, ~ch ej heller 

l! 
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förbisåg angelägenheten därav, "at: det sedan fler~ år. til:baka 
rådande för undervisningsväsendet 1 hög grad menhga ullstandet 
av ovissl1et med avseende å dessa läroverks öde snart bliver undan
röjt". Utskottet hade likväl ej ansett si~ bö~a bi~räd~ Kungl. M_~j:ts 
förslag om ifrågavarande läroverks omb1ldnmg :111 mmdre, ~llmanna 
läroverk med den organisation, som angavs 1 den kunghga pro
positionen och det densamma åtfölja~de statsrådsprotok~lle~. I 
likhet med 1882 års läroverkskomm1tte hyste utskottet namhgen 
den åsikten, att de skolor, varom här var fråga, hade över.vägande 
lokal betydelse och ifråga om sin ställning till statens mtre~sen 
närmast vore jämförliga med folksko~orna, "e~uru .. de n~tur~1gen 
böra kunna lämna sina lärjungar ett eJ obetydligt hogre blldmngs
mått". Av denna utskottets uppfattning av dessa skolors betydelse 
följde, att utskottet måste på samma s.~tt ~om kom~itten uppställa 
den fordran, att dylika skolors uppratthallande .gJordes b.eroende 
av ett skäligt bidrag från den kommun, inom v1lken vaqe skola 
var belägen. Genom vederbörande kommunalstyrelses ome~elbara 
och utsträckta inverkan på omförmälda skolor skulle enhgt ut
skottets mening vinnas en dubbel fördel. Dels kunde . man näm.ligen 
förutse att det intresse från kommunens sida, "utan v1lket en mmdre 
skola :j kan utöva någon livskraftig verksamhet", säkrare vore att 
påräkna. Härtill kom, att det ej längre, som nu ofta vore fallet, 
skulle komma ifråga att upprätthålla en skola, som förde ett ty-

nande liv. 
Vad beträffade organisationen av ifrågavarande skolor ställde 

sig utskot.tet i huvudsakliga delar på samma ståndpunkt, so~ into~s 
av 1882 års läroverkskommitte, d. v. s. att de skulle omb1ldas ull 
s. k. kommunalskolor. Kommittens organisationsplan för dessa skolor 
borde emellertid enligt utskottets mening utvidgas därhän, att sam
undervisning för gossar och flickor, efter framställning .fr~n veder
börande kommun, kunde få äga rum. Om samunderv1smng hade 
utskottet ingen anledning att uttala sig, heter det i utlåtandet. Den 
allmänna meningen syntes emellertid både hos skol~n~ och ung
domens målsmän med allt större förtroende omfatta 1den om sam
undervisning även på ett högre stadium än folkskolans. "Och 
obestridligt torde vara, att, om samundervisning kommer till st~nd 
i dessa skolor, de skola i ojämförligt mycket högre grad än elJest 
bliva av gagn för de kommuner, för vilka de närmast är avsedda, 
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vilket i sin ordning torde hava till följd, att största delen av de 
anmärkningar, som från de mindre kommunernas sida framställdes 
mot kommittens förslag om de treklassiga allmänna läroverkens 
samt pedagogiernas indragning och ombildning skulle förfalla". 

Det av Kungl. Maj:t i propositionen framlagda förslaget till 
ombildning av småläroverken innefattade emellertid också bestäm
melsen, att de skulle inrättas enligt den nuvarande reallinjens under
visningsplan med de ändringar däri, som på framställning av veder
börande kommunalstyrelse eller läroverkskollegium kunde av Kungl. 
Maj :t medgivas. Denna uppfattning förklarade sig utskottet icke 
kunna dela. Ifrågavarande skolors mål borde enligt utskottets me
ning vara "att åt sina lärjungar meddela en vid konfirmations
åldern någorlunda avslutad, i främsta rummet för det praktiska 
livet gagnelig undervisning". Undervisningsplanen för dessa skolor 
borde således göras oberoende av planerna för undervisningen i de 
högre läroverken. Utskottet hemställde därför, att vad Kungl. 
Maj :t i propositionen föreslagit med avseende på de mindre läro
verkens ombildning icke måtte vinna riksdagens bifall. Detta blev 
också riksdagens beslut. 

statsutskottets välvilliga inställning till frågan om samunder
visning föranledde Gilljam att till påföljande riksdag framlägga ett 
förslag, som mera direkt tog sikte på denna angelägenhet. De för
slag till ombildning av vissa pedagogier och allmänna läroverk, 
som av Kungl. Maj :t framlagts för riksdagen både 1890 och 1892 
hade icke blivit antagna. Vid behandlingen av frågan härom dels i 
de utskott, som haft att däröver avgiva utlåtande, dels i kamrarna 
hade, heter det i propositionen, framställts "så olika och vitt från 
varandra gående meningar", att departementschefen icke "för när
varande" ansett lämpligt att framställa något förslag till definitiv 
lösning av denna fråga. I en punkt hade emellertid en ganska stor 
samstämmighet visat sig, nämligen angående lämpligheten att vid 
de ifrågavarande läroverken mottaga flickor till samundervisning 
med gossarna. Den osäkerhet med avseende på deras framtida öde, 
som under en lång följd av år försvårat och nedtryckt de mindre 
läroverkens verksamhet, hade inneburit talrika anledningar till 
bryderi och bekymmer för de orter, vilka dessa läroverk tillhörde, 
"särskilt då fråga varit om byggande eller förändring av skollokaler 
eller om ordnandet av undervisningen för den kvinnliga ungdomen" . 
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Utan tvivel skulle det därför enligt Gilljams mening lända til~ g~gn 
och tillfredsställelse för dessa läroverk och kommuner, .~m .en ~tg:rd 

'd "om den också icke innebure en fullstandig losnmg v1 togs, som, o d 
av frågan om läroverkens framtida. stäl~ning, dock gave e~ en 
n uppgift att lösa samt därmed uts1kt ull fortfarande framgan.gs-

_Yl k h t" En sådan åtgärd ansåg han det vara att medg1va n<: ver sam e . . . . 
· d fi1'ckor vid nämnda läroverk ull samunderv1smng mtagan et av . 
med gossarna samt att vidtaga därav föranledda anordnmgar. 

Enligt av departementschefen meddelat uppdrag hade t. f. rek
torn vid allmänna läroverket i Askersund J. G. Spangenberg och 
t. f. rektorn vid pedagogien i Köping M. P. Mattson utarbetat en 
detaljerad läsplan med kursfördelning för e~. samskola. Denna 
.. t" de helt med den plan, som uppstalits av den ovan-overenss am f" 
nämnda flickskolekommitten beträffande d.e av ~e~sam~~ are-
slagna samskolorna, endast med ett par mmd~~ ullag~. l a~nena 
matematik och naturkunnighet. I kursplane~ for. det .. forra amne,~ 
h d 'Il t . "för gossarna dessutom en särsk1ld v1dstracktare kurs a e t1 ag s. f" " 
och för det senare ämnet: "en något utförligare k~~s or gossarna . 

Under hänvisning till vad sålunda anförts hem.stallde nu departe-

h f att Irungl MaJ· ·t måtte föreslå nksdagen att med-
mentsc e en, ·'- · · o o .. • d 
giva, "att treklassigt allmänt läroverk ma pa framstall~.mg av ve er-
hörande kommunalstyrelse anordnas som samsko l; for. gossar .. och 
flickor", under villkor att vederbörande lw.mmun atog s1g att ga~da 
d l d fo"r undervisningens bednvande bleve erforderhga e <:ostna er, som o 

utöver vad som utginge av statsmedel. Dock skulle kommunen sa-
som bidrag till betäckande av sina nämnda kos~~:der var.a befogad 

b .. a en terminlig avgift av läroverkets laqungar ull belopp, 
att upp ar · f "lid 
som på kommunalstyreisens förslag av . !(u~g.l. Ma! :t .. aststa es 

· 1 e f1'clr o"verstiga 10 kronor for larJunge 1 forsta, andra men som 1c <: .~ . · ... h f 
och tredje årskurserna och 20 kronor för läqunge 1 fprde oc emte 
o k ed rätt för läroverkskollegiet att från hela eller en 
ars urserna, m . b dl d l" 
del av denna avgift befria meddellösa eller mmdre eme a .. e ar-
jungar, vilka genom fallenhet för studier, flit och gott u~pforan~e 

o f" t"' ta av denna förmån. Summan av de avgifter, fran ansags or Jan . o •
11 

.. 2so; 
vilka befrielse meddelades, finge dock 1cke up~~~ t1 mer an ° 

d b l Om Skulle inflyta om alla laqungar erlade full av et e opp, s , 

avgift. d G'll' 
Ej heller med detta sitt något modifierade förslag ha e 1 Jam 
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någon framgång. I sitt utlåtande över propositionen framhöll stats
utskottet, att det egentliga syftet med "det förslag till lösning av 
den s. k. småläroverksfrågan", som Kungl. Maj :t nu framlagt, 
"synes vara att genom anordnande av samundervisning vid de 
ifrågavarande läroverken ingjuta nytt liv i dem och därigenom be
vara dem åt de kommuner, där de nu finnas". Ehuru den ifråga
satta lösningen enligt departementschefens uppfattning icke skulle 
vara definitiv, "lärer likväl något tvivel knappast kunna råda 
därom, att genom ett bifall till förslaget läroverken skulle komma 
att fastslås i vederbörande städer". Den handlingsfrihet, som riks
dagen allt sedan år 1882 ägt att kunna, då omsider meningarna 
hunnit enas, på ett ändamålsenligt sätt ordna ifrågavarande del av 
undervisningsväsendet, skulle därigenom komma att väsentligt in
skränkas, i det att lärarna skulle vid dessa läroverk åter anställas 
på ordinarie stat. Uppfattningen inom landet hade emellertid enligt 
utskottets mening, alltmera gått i den riktningen, att ifrågavarande 
läroverk borde indragas och ersättas med någon skolform, mera 
avpassad för behovet hos det stora flertal lärjungar, som nu från 
dem utgå i det praktiska livet. 

Mot den i propositionen nu föreslagna skolformen kunde enligt 
utskottets uppfattning tungt vägande anmärkningar riktas. På sam
ma gång den, som nyss blivit anmärkt, skulle medföra ett fast
låsande av de smärre allmänna läroverken, innehöll förslaget en 
alldeles oprövad nyhet. Den skolform, som föreslagits, saknade 
nämligen helt och hållet fotfäste i vårt undervisningsväsende. Den 
var uppenbarligen företrädesvis avsedd för de mera bemedlades 
barn, men kunde icke ens tillfredsställa dessas behov, då den icke 
medförde dimissionsrätt till högre läroverk. Den ledde vidare in på 
en väg, som i sin fortsättning måste medföra högst betydliga ut
gifter för statsverket. "Om statens uppoffringar för ifrågavarande 
skolor endast kunna försvaras därigenom, att även flickor få till
träde till dem, torde nämligen med skäl kunna frågas, varför staten 
i så stor utsträckning skall tillgodose flickundervisningen endast i 
de smärre städerna, och befogade anspråk synas då kunna fram
ställas från de större städernas sida, att staten måtte under liknande 
former sörja för undervisningen av deras kvinnliga ungdom." På 
anförda skäl ansåg sig därför utskottet icke kunna förorda Kungl. 
Maj:ts framställning i berörda hänseende. 
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Trots detta avstyrkande bifölls i första k:mmareon _Kungl. Maj :ts 

f .. 1 utvidgande av småläroverken ull femanga samskolor. 
ors ag om o h 1 ·· f" 

I andra kammaren däremot slog man in p~ en e o t -~y vag oor att 
··t f 0 "11 o d en lösning av den segshtna smalaroverksfragan, so ~a a tl stan . . . d 

detta närmast i anslutning till en där väc~t mouon. K ven om e 
· d f 1 d förslagen eJ· ledde till nagra omedelbara resultat l enna ram ag a . . d f"" r d 
·11 f""l"d kamrarnas helt olika uppfattnmg 1 e ore 1ggan e 

tl o J av d l f "" d f"l 
f o k dock motionen att få en viss bety e se or en o -ragorna, om 
jande utvecklingen. 

XII. 

MOTION OM OMBILDNING A V SMALKROVERKEN 

TILL MELLANSKOLOR 

Vid riksdagsvalen på hösten 1891 hade Fridtjuv Berg blivit in
vald i andra kammaren som representant för huvudstadens liberala 
parti. Redan från sin första riksdag kom han att inta en ledande 
plats inom den reformvänliga andrakammarmajoriteten. Tillsam
mans med partikamraten Emil Hammarlund framlade han vid 1892 
års riksdag en utförlig motion i läroverksfrågan med anledning av 
den då framlagda regeringspropositionen om inrättande av sam
skolor. 

Det framlagda regeringsförslaget om samskolor erbjöd enligt 
motionärernas mening goda utgångspunkter för den ombildning av 
våra läroverk i praktisk riktning, som man så länge arbetat på. 
A andra sidan visade det sig vid en närmare granskning, att för
slaget var behäftat med ännu flera olägenheter och led av ännu 
svårare inre motsägelser än de som vidlådde det vid 1890 års riks
dag framlagda förslaget. Följaktligen var det i sitt nuvarande skick 
så att säga förutbestämt att dela dettas öde. Under sådana förhål
landen kunde man emellertid begära, att ivrarna för en verklig och 
varaktig läroverksreform genom framläggande av ett bestämt formu
lerat motförslag skulle söka visa, hur en dylik reform efter deras 
mening lämpligast kunde åstadkommas. Det var för att tillmötesgå 
denna rimliga begäran, som motionen nu blivit framlagd. 

Enligt propositionen skulle småläroverken ersättas med en helt 
ny skolart mellan folkskolan å ena sidan och de allmänna läro
verken å den andra. I detta avseende överensstämde den föreslagna 
skoltypen med de äldre förslagen om "borgarskolor", "kommunal
skolor", "praktisk bildningslinje" och "lägre allmänna läroverk", 
vilka alla avsett att skapa en motsvarighet till utlandets "Mittel
schule", "Middelskole", "Bi.irgerschule" o. s. v. Aven för motionä-
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rerna framstod det som ett oavvisligt tidens krav att åstadkomma 
en dylik mellanskola. Den borde emellertid vila. på helt andra 

grunder än de i propositionen angivna. 
Det i motionen framlagda motförslaget för en ombildning av 

småläroverken innebar, att riksdagen med förkastande av den fram
lagda propositionen skulle för sin del besluta: dels att samtliga ännu 
bibehållna treklassiga allmänna läroverk samt två- och enklassiga 
pedagogier inom den 1 juli 1895 helt och hållet skulle indragas, 
dels att i deras ställe skulle upprättas ett nytt slags undervisnings
anstalter, utgörande praktiska överbyggnader på folkskolan ("real
skolor", "mellanskolor", "borgarskolor"), anordnade enligt följande 

grunder: 
1. Mellanskolans syfte bör vara att tillgodose de lärjungars bild-

ningsbehov, vilka kunna fortsätta sina studier utöver den egentliga 
folkskoleåldern (6-12 eller 7-13 år) men vid den s. k. konfirma
tionsåldern (15, 16 år) måste lämna skolan för att övergå till de 

olika praktiska levnadskallen. 
2. Mellanskolan bör vara tillgänglig för såväl gossar som flickor 

samt förses med såväl manliga som kvinnliga lärarkrafter. 
3. Den undervisning, som mellanskolan skall meddela, bör avse 

allmän medborgerlig bildning: icke någon speciell grundläggning för 
lärda studier utan endast bibringande av ett kunskapsmått, som kan 
anses motsvara det praktiska livets behov för de många, som icke 

fortsätta studierna utöver 15 till 16 års ålder. 
4. För de lärjungar, vilka fullständigt inhämtat mellanskolans 

kurs, bör vara anordnad en särskild avgångsprövning, vars genom

gående medför vissa rättigheter. 
5. Fordringarna för inträde i mellanskolans första årsklass bör 

vara fyllda 12 år samt fullständig kännedom av det kunskapsmått, 
som en väl ordnad folkskola (enl. normalplan A) kan bibringa. 

6. Undervisningen i mellanskolan bör liksom i folkskolan och den 

högre folkskolan vara alldeles avgiftsfri. 
7. Folkskollärare eller -lärarinnor, som på sätt Kungl. Maj :t ge

nom särskilda bestämmelser kan finna lämpligt föreskriva, styrkt 
sig äga de för undervisning i mellanskolan erforderliga kunskaper 
och färdigheter, böra vid densamma kunna vinna anställning. 

8. Kostnaderna för dylik skola böra bestridas dels av staten, dels 
av kommunen, detta enligt väsentligen samma grunder, som nu 
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gälla för folkskolor och som av 1882 års läroverkskommitt<:! före
slogos beträffande de ifrågasatta "kommunalskolorna". 

9. Mellanskolor böra kunna upprättas på alla sådana orter där 
behovet av en dylik bildningsanstalt gör sig så kännbart att v~der
börande kommun vill åtaga sig de därmed förenade kost~aderna. 

B~trä~fande .. de .~lika punkterna lämnades i motionen utförliga 
mouvenngar f?r _forsla~ets utformning. I motiveringen till punkt 2 
?m samunder~m~mg ~nnrades om beslutet vid riksdagen 1868, som 
mnebar, att ullfalle ull undervisning kunde öppnas även för kvinn
liga lärjungar. I yttranden över 1882 års kommitteförslag hade 
flera kommunalstyrelser yrkat, att de ombildade småläroverken 
skulle vara tillgängliga även för flickor . I 1887 års proposition ville 
departementschefen medgiva försök "med den av många så högt 
pnsade .~amuppfostran av ~ossar och flickor", och 1890 upprepades 
detta fors~ag. I nu föreliggande proposition hade departements
c~efen ta~1t steget fullt ut. De ombildade småläroverken skulle göras 
ull verkhga samskolor med samma rätt till inträde för flickor som 
för go~sa~. "Sedan sål~n~a den hittills så ivrigt bekämpade sam
undervlsmngstanken bhvlt sanktionerad av vårt undervisningsvä
sendes högste vårdare, torde man kunna hoppas, att den skall vinna 
ett snabbt och allmänt erkännande icke blott i de samhällen där 
:.vå~ och trekl~~siga läroverk f. n. finnas, utan därjämte på, alla 
ovnga orter, dar de nu föreslagna mellanskolorna kunna komma 
att uppstå". 

Huvudfrågan gällde emellertid de ombildade läroverkens ställ
n~.ng i förhållande till folkskolan, och i denna fråga hade motio
narer~a en helt annan inställning än departementschefen Gilljam. 
~or~nn~arna, som de formulerats i punkt 5 av förslaget, skulle för 
mtrade 1 mellanskolans första årsklass vara fyllda 12 år och kun
s~aper enligt fordringarna för avgång från en väl ordnad folkskola. 
Sa anordnad skulle densamma komma att ungefärligen motsvara det 
skede i den naturliga utvecklingen, som man brukade kalla över
gångsåldern, d. v . s. åldern från 12 a 13 år till 15 a 16 år. I fliclc
~kolekommittens betänkande hade framhållits, att det i allmänhet 
1cke före fyllda 12 år kunde avgöras, huruvida ett barn hade verk
lig begåvning för studier eller icke. A ven andra skäl än de nu an
förda syntes motionärerna tala för, att de föreslagna mellanskolorna 
borde göras till överbyggnader på den egentliga folkskolan. "Ju 
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mera våra folkskolor förbättras, ju allmännare inses också behovet 
av en fortsättningskurs, där de lärjungar, som fullständigt genom
gått den egentliga folkskolan och äro i tillfälle att ägna ännu några 
år åt studier, kunna få inhämta de praktiskt medborgerliga insikter, 
för vilka de först nu under övergångsåldern vinna tillräcklig mog
nad". 

Om nu mellanskolan, som i propositionen föreslagits, gjordes sex
årig, så skulle man för åldern 9-12 år få icke mindre än tre offent
liga undervisningsanstalter löpande parallella med varandra. "Vi 
veta visserligen mycket väl, att det just är ett dylikt tredelnings
system (folkskolan för massan, mellanskolan för medelklassen och 
allmänna läroverket för dem, som vid 9 års ålder förutbestämmas 
att uppstiga till samhällets höjder), som man inom vissa kretsar 
länge eftersträvat och att flera försök blivit gjorda att på filosofisk 
väg framkonstruera en artskillnad mellan den undervisning, som 
skulle bjudas 9-åringen i folkskolan samt hans jämnåriga i mellan
skolan och i allmänna läroverket". Alla dylika försök hade emeller
tid strandat mot det enkla faktum, "att det är efter barnens natur
liga utveckling, som undervisningen på varje punkt har att rätta 
sig, såvida den skall bilda och icke missbilda". Mellan en väl skött 
folkskoleundervisning å ena sidan och en väl skött undervisning i 
mellanskolan eller allmänna läroverket å den andra fanns enligt 
motionärernas mening ingen skiljaktighet till art och väsende. Litet 
främmande språk gjorde i det avseendet varken till eller ifrån. Det 
nuvarande systemet med två skilda undervisningsanstalter för barD: 
i åldern 9-12 år var både obehövligt och skadligt, enär det hindrade 
folkskolans utveckling till en fullgod barndomsskola samt under
höll och skärpte de sociala motsatser, som man borde vara angelägen 
att med alla lovliga medel utjämna. "Att under sådana förhållanden 
vilja upprätta en ny tredje skolart för alldeles samma ålder, vore 
att 'reformera baklänges' och skulle i högsta grad förvärra de 
olägenheter, vilka äro en följd av det nu rådande dubbelsystemet". 

Eftersom motionen anknöt till regeringspropositionen, remitterades 
den till statsutskottet för behandling. Tydligen var man inom de 
reformvänliga kretsarna i andra kammaren inställd på, att de fram
lagda förslagen skulle komma att stöta på motstånd från den kon
servativt präglade majoriteten inom statsutskottet. För att få frå
gan upp till behandling även inom skolutskottet i andra kammaren, 
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vars .~rdförand: var .. Emil Hammar~und, väckte folkskolläraren A. 
F. Ltl!.eh~lm fran Goteborg en motwn med begäran om utredning 
och darpa grundat förslag om ändringar i gällande bestämmelser 
för högre folkskolor. Det konstaterades, att högre folkskolorna förde 
ett tynande liv. På en del håll hade den blivit en förberedande 
skola för inträde i läroverk, varvid bestämmelserna om inhämtade 
kunskaper för avgång från folkskola åsidosattes. För att råda bot 
på de uppenbara missförhållandena borde riksdagen hemställa hos 
regeringen, att låta utarbeta en läroplan för dessa skolor till led
ning fö; skolstyrelserna. Denna skoltyp borde kunna inrättas ej 
blott pa landsbygden, som författningen föreskrev, utan även i 
städerna. För de stadssamhällen, som till följd av besluten vid 1890 
~:s riksdag avhänd~s 

0

Sina undervisningsanstalter, nämligen små
laroverken, skulle tEragavarande skolform, praktiskt anordnad, 
kunna utgöra en fullgod ersättning. En överbyggnad på folkskolan, 
avpassad efter det praktiska livets behov, skulle för dessa städer 
~mnna b~~ till stort gagn. Efter motionärens förmenande ägde man 
1 den hogre folkskolan en historisk grund, på vilken en sådan 
överbyggnad skulle kunna åstadkommas. 

I motionen föreslog Liljeholm, att ifrågavarande läroanstalter 
skulle vara organiserade enligt följande huvudgrunder: 

1. Skol~ns ~ppgift skall vara att på grundvalen av den vanliga 
folkskolebtldnmgen meddela en fortsatt undervisning avpassad f" 
d k · 1 · ' or et pra tts {a livets behov och särskilt lämpad för dem, som vid 
14 eller 15 år avsluta sina skolstudier och avgå till yrken och nä
nngar. 

2. Skolan skall vara 2- eller 3-årig (från det 13:de till det 14:de 
eller 15 :de året) och såsom villkor för inträde skall fordras att 
hava inhämtat det kunskapsmått, som i en väl ordnad folkskola 
kan bibringas. 

3. Tillträde till högre folkskola skall stå öppet för såväl gossar 
som flickor. 

. 4. Högre folkskola skall kunna upprättas på sådana orter (såväl 
I stad som på land), där behovet av en dylik undervisningsanstalt 
gör sig gällande. 

.. 5. I hög:e folkskola skall undervisning meddelas i följande läro
amnen: . kn~ten~omskunska~ (bibelläsning), modersmålet, räkning, 
geometn, htstona, geografi, naturkunnighet, bokföring, teckning, 



.. 
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sång, gymnastik, trädgårdsskötsel (i sk~lor på land;t) och slöjd. 
(I högre folkskolor i städerna borde ett fraromande sprak - engelska 

eller tyska - vara obligatoriskt) . 
6. Kostnaderna för skolan skall bestridas dels av kommunen, 

dels av staten efter samma grunder, som gälla för högre folkskolor. 
7. Framstående folkskollärare - lärarinnor, som på sätt Kungl. 

Maj :t kan finna lämpligt föreskriva avlagt en högre lärarexamen, 

bör kunna vinna anställning vid denna skola. . . . 
G e dylik överbyggnad på folkskolan skulle enhgt LllJe-

enom n o o r r· 
holms mening frågan om småläroverken vmna s1~ natur 1ga ~s-

. Han fo··reslog därför, att riksdagen i skrivelse ull Kungl. MaJ :t 
nmg. b l"" l 
skulle anhålla, att Kungl. Maj :t täcktes låta u tar eta en arop an 

för högre folkskolan. 
I sitt utlåtande över motionen framhöll utskottet, att det delade 

· ·· fattn1"ng om de nuvarande högre folkskolorna. motlOnarens upp 
Denna fråga sammanhängde emellertid på det närmaste n:ed ?en 

å dagordningen stående frågan om småläroverkens omb1ldnmg. 
p d"" tt Såväl riksdag som regering syntes o numera vara _ense o arom, a. en 
ombildning av dessa läroverk maste komma ull _ stand. I v1lken 

"k · d a komme att ske vore däremot 1cke fullt klart. n tmng enn ' . . 
Å ena sidan yrkades, att de ombildade smålärove_rke~ gJ~rdes ull 
verkliga överbyggnader på _folkskola? _med e~ mtradesalder a: 
12 år och med kostnadsfn underv1sn~ng. _Fran. ?en. ~ndra Sl
dan yrkades, att de mindre läroverken v1sserhg~n 1 atslulhgt borde 
omdanas, men att de, liksom nu vore fallet, delv1s ~orde vara pa~al
lella med folkskolan (in trädesåldern skulle sä~tas ull 9 eller 1 O -~r), 
och att terminsavgifter skulle i dessa skolor f_a u~ptagas. D~n forra 
meningen hade vid innevarande riksdag tag1t s1g uttryck 1 en av 
Berg och Hammarlund avgiven motion, som legat under annat 
utskotts behandling. Huvudgrunderna för ordandet av de sko_lor, 

b ·· d · deras motion var "alldels desamma" som de v1lka som e g ar e s 1 . . . . . 

framställdes i den nu föreliggande av LtlJe~oln: avlamnade !notl~-
nen. "Om utvecklingen skulle gå i denna nktmng, o~ alltsa sma
läroverken skulle komma att ersättas med en ny prakttsk skolform, 
byggd på folkskolan, så har man i och med detsamma et: a_~tal 

kl" h""gre folkskolor, av just den beskaffenhet som mononaren 
ver tga o d f o b"" · h 
önskar. Dessa nya högre folkskolor skulle re a_n ran OfJan a~a 
att övertaga det i åtskilliga avseenden ganska nka arvet efter sma-
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läroverken; dels dessas betydande ekonomiska tillgångar, dels det 
synnerligen livliga intresse, som vederbörande kommunala myndig
heter för ifrågavarande läroverk ådagalagt och fortfarande ådaga
lägga". 

Under sådana förhållanden borde det enligt utskottets mening 
anses lämpligt, att söka få de nuvarande högre folkskolorna om
organiserade i huvudsaklig överensstämmelse med motiveringen i 
den föreliggande motionen. Denna omorganisation borde således 
gå ut på, att staten gav sitt erkännande och understöd även åt högre 
folkskolor i städerna, att detta understöd tilltogs vida rikligare än 
för närvarande vore fallet, att karaktären av överbyggnad på folk
skolan ("mellanskola" d. v. s. läroverk för övergångsåldern) sträng
are upprätthölls, och att högre folkskolans uppgift blev att på 
grundvalen av den vanliga folkskolebildningen meddela en fortsatt 
undervisning, avpassad för det praktiska livets behov och särskilt 
lämpad för dem, som vid 15-16 års ålder lämna skolan för att 
övergå till yrken och näringar. 

Ehuru hela motiveringen för den föreliggande motionen gick ut 
på en fullständig omgestaltning av "den nuvarande i förtynande 
stadda högre folkskolan", hade emellertid motionären inskränkt 
sitt yrkande till en riksdagsskrivelse med anmodan till Kungl. Maj :t 
att låta utarbeta en "läroplan" för högre folkskolan. Beträffande 
detta yrkande fann utskottet det vara väl obetydligt för att på
kalla någon riksdagens åtgärd. Kungl. Maj :t hade av eget initiativ 
tvenne gånger låtit utarbeta läroplaner för folkskolan och små
skolan. "Om Kungl. Maj:t anser utarbetande av ett häfte kursför
delningar och schemata för våra 12 högre folkskolor vara av någon 
vikt och betydelse för dessa skolor, lär han nog ej underlåta att 
därom gå i författning. Vad som behövdes var enligt utskottets me
ning ej en läroplan utan en fullständig omorganisation av högre 
folkskolan, för så vitt nämligen denna skulle "fortvara". Genom 
utarbetande av en läroplan skulle man för övrigt ej vinna det mål, 
som motionären i främsta rummet åsyftade, nämligen upprättande 
av högre folkskolor även i städerna. Härför behövdes nämligen en 
ändring i kungörelsen angående anslag till högre folkskolor. Däri 
definierades nämnda skola som en läroanstalt, avsedd för en eller 
gemensamt för flera församlingar på landet. Då utskottet alltså i 
likhet med motionären ansåg en omorganisation av de högre folk-
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skolorna vara huvudsaken, men det nu av honom föreslagna skri
velseförslaget om utarbetande av · en s. k. läroplan kunde om det 
bifölls möjligen föranleda att denna omorganisation fördröjdes, 
så föranläts utskottet hemställa, att motionen ej måtte föranleda 
till någon kammarens åtgärd. 

Granskningen i statsutskottet av den Berg-Hammarlundska mo
tionen resulterade, som väntat var, i ett klart avstyrkande. I utlå
tandet, som på utskottets vägnar var undertecknat av ordföranden 
greve Gustaf Sparre, riktades skarp kritik mot förslaget om in
trädesåldern. Utskottet fann det ej tillrådligt, att berörda ålder 
bestämdes till 12 år. Avgörande i detta hänseende var språkunder
visningens fordringar. Motionärernas åsikt, att denna undervis
nings inträde utan olägenhet kunde anstå till uppnådda 12 år, 
"torde icke vara i någon allmännare grad delad". Vad särskilt 
angick ifrågavarande slag av skolor, från vilka lärjungen borde 
avgå vid 15-16 års ålder, föreföll det utskottet minst sagt ovisst, 
om de, i händelse inträdestiden och därmed även språkundervis
ningens början bestämdes till 12 års ålder, skulle vara i stånd att 
meddela en sådan insikt i ett främmande språk, att densamma 
bleve av verkligt och varaktigt gagn i det praktiska livet. Under 
hänvisning till vad utskottet beträffande denna och andra punkter 
i förslaget haft att erinra, hemställdes, att Bergs och Hammarlunds 
förslag om skrivelse till Kungl. Maj :t angående upprättandet av 
"mellanskolor" av viss angiven beskaffenhet icke måtte vinna 
riksdagens bifall. 

Vid påföljande års riksdag återkom Berg och Hammarlund med 
i stort sett samma motion i anslutning till det då på nytt framlagda 
regeringsförslaget om samskolor. Aven Liljeholm framlade ånyo 
sin motion från föregående år, dock med mera preciserade yrkan
den bland annat på möjlighet att upprätta högre folkskolor även i 
städer och på utarbetande av plan för undervisningen i sådana 
skolor. statsutskottets inställning till de i motionerna framlagda 
förslagen var denna gång betydligt välvilligare än föregående år. 
Utlåtandet hade på utskottets vägnar undertecknats av vice ord
föranden Anders Persson, en man med i stort sett liberal läggning. 
Denna gång hade utskottet funnit det av Berg och Hammarlund 
framlagda förslaget "förtjänt av synnerlig uppmärksamhet". Ge
nom att uttala sig till förmån för bemälda motionärers yrkande 
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på ~ndragning av de återstående treklassiga läroverken samt peda-
goglerna skulle riksdagen gå vidare på den år 1890 b t "dd .. 
" 'Il e ra a vagen 

v1 (en ensam synes föra fram till det mål so 1· 1 ' f ' .. ' m, en 1gt uts wttets 
ormenande, bor uppställas för småläroverksreformen elle · .. 

d . o , r m ra t-
tan et av JUst saclana överbyggnader på folkskolan 'II · .. f" d , Vl (a motw-
narerna oror a och vilka, då desamma i SJ'älva verket lro 

.. kl' ~ mme att 
utgora en utvec mg av den högre folkskolan, i motsats till d 
Koungl. Maj :t föreslagn~ ~amskolorna, skulle nära ansluta sig e t:~ 
vart nuvarande underv1smngsväsende. 

Uts!wttet ansåg emellertid, att något definitivt beslut om in
dragmng ~v o samtliga ifrå~avarande läroverk och pedagogier ej 
~u bord~ 1fragakomma. Nagra av dessa läroverk kunde anses så 
hvskrafuga, att de till äventyrs borde förändras till f Il · f" d . . em ( ass1ga, 
var or . u tre mng 1 detta hänseende uppenbarligen måste föregå 
ett dyhkt beslut. Icke heller borde riksdagen nu fatta b 1 .. d es ut om 
upprattan_ e av mellanskolor i enlighet med av Berg och Hammar-
lu~d ~nglvnoa grunder, enär även i detta hänseende ytterligare 
uttednm~. ma~te .. an~es vara av nöden. Bemälda motionärers förslag 
sammanfoll for ovngt med det förslag t1'11 fo" .. d · d h" ran nng a v en og re 
folkskolan, som framställts av Liljeholm i hans mot1'0 

D o d 
· .. 'f o n. a enne 

mouonar 1 ragasatt en skrivelse till konungen i ämnet f _ 
1 d 1" 1. , ann ut 
s_~ottet et :mp 1gast, att riksdagen beslöt i enlighet med detta 
forslag. Ett sad.~nt beslut. borde då anknytas till den av Berg och 
Hammarlund vackta motwnen, enär i denna J'ämväl yrkat 1 

o K 1 M . . f o s a vs ag 
pa u.~ g ·. aJ :~s I r:ga om de treklassiga läroverken nu gjorda 
f.ramstallmng. T1ll utg~ng~_punkt för utredningen borde då lämp
hgen ku~na tagas de 1 namnda motion avgivna grunder varvid 
dock enhgt utskottets förmenande någon viss ålde · 1' b ·d f ' l · f" . r lC (e 01 e 
o res (n vas or vmnande av inträde i skolan "e .. . o d · "d . l .. .. .. o , na1 sa ant mtra e 

l~ .(e bor fo:vagras nagon, som verkligen innehar det a v motio
narerna for mträde fordrade kunskapsmått". 

Utskottets förslag gick därför ut på en skrivelse till Kungl M ·. 
dh "11" 'kd . aJ.t me emsta an.'. ~tt n so ~gen, med avslag å Kungl. Maj :ts före-

varande fram~tallm?g, ~a 1 anledning av herrar Bergs och Ham
marlunds motwn ut1 sknvelse till Kungl. MaJ· :t anhålla det K 1 
M . . .. 1 f f " o ' ung . aJ.t tac Ues, e ter oregaende utredning taga 1· o"v .. d · · d . . . ' ervagan e eJ 
~m re, huruv1da 1cke samthga nu befintliga treklassiga allmänna 
laroverk och pedagogier kunna indragas, med undantag för sådana 
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läroverk, vilka kunna anses böra förändras till femklassiga, än 
även, huruvida icke åtgärder böra vidtagas för inrättande i de 
indragna läroverkens och pedagogiernas ställe av högre folkskolor, 
anordnade i huvudsaklig överensstämmelse med av utskottet ovan 

angivna grunder". 
Det av utskottet avlämnade betänkandet föranledde utdragna 

debatter i båda kamrarna. I andra kammaren tog ecklesiastikminis
tern till orda i ett längre anförande. Enligt utskottet skulle de kvar
stående småläroverken ersättas av ett slags överbyggnader på folk
skolan, som i motsats till de av Kungl. Maj :t föreslagna samsko
lorna skulle komma att utgöra en utveckling av den högre folk
skolan. Detta påstående hade väckt hans stora uppmärksamhet. 
"Den som vet, vad det menas med den högre folkskolan, har mycket 
svårt att förstå, huru denna, såsom utskottet och några motionärer 
sagt 'utgör en skolart, uti vilken smål~roverken helt .~atu~ligt l~un~a 
uppgå". Högre folkskolan var nämligen avsedd foretradesv1s for 
lantbefolkningens barn, vilka antagas redan hava bestämt sig för e~ 
likartad verksamhet och redan börjat en dylik. I riksdagens slm
velse 1858, som var den egentliga anledningen till dessa skolors 
upprättande, talades om "den till arbet!dugli~het u~pvuxne lä.~
jungen, som icke bör alltför lång tid av aret vistas vi? s~olan for 
att icke bliva för sitt framtida levnadsyrke mindre skicklig genom 
den förvekligande inverkan av studerkammarlivets stillhet". Det 
talades vidare om, att vid de vanliga skolorna "läseterminernas 
långvarighet icke medgiver de för kroppsarbetsövningen behövliga 
avbrott, som vid en högre folkskola måste beredas". Och Gilljam 
fortsatte: "Tycka herrarna sig se så stor likhet mellan dessa högre 
folkskolor och de treklassiga läroverken eller mellan dessa högre 
folkskolor och de skolor, som i Bergs och Hammarlunds motion 
äro föreslagna? För mig synes skillnaden vara mycket stor". 

Utskottets talan fördes av lektor Sixten von Friesen. Departe
mentschefen hade i sitt anförande kritiserat förslaget, att högre 
folkskolor skulle komma till städerna, yttrade han. För att stärka 
denna kritik hade han läst upp § 1 i författningen om högre folk
skolor, att därmed skulle förstås "en sådan skola, som för en eller 
gemensamt för flera församlingar på landet inrättas i ändamål att 
bereda de arbetande klassernas barn tillfälle att inhämta ett högre 
mått av bildning utan att barnen dragas från sina vanliga levnads-
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förhållanden eller nödig övning för duglighet och härdighet vid 
kroppsarbete". "Jag har läst paragrafen förut och hörde den nu. 
Jag har alltid tyckt och tycker fortfarande, att det är ett mycket 
vackert program för en skola, som i denna paragraf finnes angivet". 
Han fann det givet, att bestämmelserna behövde modifieras, då 
dessa läroanstalter skulle organiseras för att ersätta de treklassiga 
läroverken och pedagogierna. Reglementet kunde mycket väl ändras, 
men med de föreslagna bestämmelserna visste man åtminstone, på 
vilken basis man skulle stå vid ombildningen, nämligen folkskolans 
basis. 

I sitt anförande hade departementschefen varit inne på frågan om 
inträdesåldern. Motionärernas förslag hade inneburit en minimiålder 
av 12 år. Denna bestämmelse hade utskottet i sitt förslag utelämnat, 
och enligt vad ecklesiastikministern velat göra gällande hade man 
därmed tagit bort den enda punkt, som skilde regeringsförslaget 
från det i motionen framlagda förslaget. Härvid vore dock att 
märka, framhöll von Friesen, att utskottet uttryckligen framhållit, 
att för inträde i högre folkskola skulle fordras det mått av kun
skaper, som en väl ordnad folkskola kunde bibringa, och detta vore 
enligt hans mening detsamma som att fordra en viss inträdesålder. 
Visserligen kunde det hända, att något barn före 12 års ålder in
hämtat sagda kunskapsmått, men han trodde icke, att detta så ofta 
bleve fallet. "Men det kan ju hända, och då bör man väl ej låta 
detta barn gå och slå dank, istället för att begagna sig av högre 
folkskolan". Enligt hans mening var det således en högst obetydlig 
skillnad mellan utskottets förslag på denna punkt och motionärernas 
förslag. 

Till försvar för utskottsbetänkandet uppträdde också Emil Ham
marlund. Statsrådet hade yttrat, att man icke borde indraga små
läroverken, förrän man satt andra i stället. Det var just detta, 
som motionärerna velat. De hade i sin motion dragit upp kontur
ritningen till en ny skolform i stället för de nuvarande miniatyr
läroverken. Om det, som statsrådet velat göra gällande, ej fanns 
någon större skillnad på Kungl. Maj :ts förslag och motionärernas 
så borde han ju vara belåten och ej motsätta sig en riksdagsskrivels~ 
i enlighet med utskottets förslag. I verkligheten var det emellertid 
nog så, att det fanns en ganska väsentlig skillnad. Fordringarna 
för inträde skulle nämligen vara folkskolans kunskapsmått. Det 

9 
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var denna bestämmelse, som gjorde den föreslagna högre folkskolan 
till en verklig överbyggnad på folkskolan, ej, som i Kungl. Maj:ts 
förslag, till en med folkskolan delvis parallell och sålunda med 
denna konkurrerande skola. "Det är i denna punkt, den stora 
skillnaden ligger mellan förslagen". 

Efter avslutad debatt skred man till omröstning, varvid utskot
tets förslag bifölls med 116 röster mot 77, vilka senare röster av
gåvos på ett yrkande om avslag på den Berg-Hammarlundska 

motionen. 
Då frågan några dagar senare upptogs till behandling i fö~.sta 

kammaren, beklagade ecklesiastikministern utgå~1gen av oomrost
ningen i medkammaren. Den innebar, att . det eJ fanns nagot att 
hoppas på för Kungl. Maj :ts förslag. Sklllnaden mellan det av 
motionärerna framlagda, av utskottet förordade förslaget och rege
ringspropositionen var dock ej s~örre, än att .. ~~ s~mmanjämk~i.ng 
borde ha kunnat komma till stand, som moJhggJort ett pos1t1vt 
beslut i den segslitna frågan om en ombildning av småläroverken. 

.Aven biskop Billing uttryckte sitt beklagande av den uppkom~a 
situationen. Läroverksfrågans behandling i riksdagen var enhgt 
hans mening ett bedrövligt kapitel. "Kungl. Maj :t må framlägga 
vilka förslag som helst och gå riksdagens uttala~.e. önska~ ~n så 
mycket till mötes i ett eller annat hänse:nde -;- folJde~ bhr 1 all~ 
fall ett avslag, och skälen för avslaget bhva nagra allmanna fraser, 
vilkas innehåll man icke ens gjort sig besvär att genomtänka". Han 
fann det otacksamt att yttra sig i denna fråga, men som målsman för 
åtskilliga små läroverk ansåg han sig pliktig att föra deras talan, 
och han gjorde det så mycket hellre, som han f~nnit ut~kottets 
förslag vara "i hög grad obilligt och i hög grad tlla motiverat". 
De skäl som anförts för Kungl. Maj:ts förslag däremot voro "mycket 
starka och bindande". Kungl. Maj :t hade fäst uppmärksamheten på 
de små samhällenas berättigade anspråk att få frågan om sina små 
läroverk definitivt avgjord. Dessa samhällen älskade sina små läro
verk. De höll fast vid dem med den allra största iver. De hade gjort 
stora uppoffringar för dem och var färdiga att göra ä~nu större. 
"Men vad skola de göra, när de kanske en vacker dag fa veta, att 
läroverken skola indragas eller måhända förvandlas till något helt 
annat än de hava varit". Det viktigaste skälet att få denna fråga 
avgjo~d var att undervisningen i dessa läroverk icke kunde skötas 
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som sig bör, ~å länge frågan om anordningen inom dem svävade i 
det ovissa och dunkla. Därtill kom att riksdagen upprepade gånger 
uttalat sig i den riktning Kungl. Maj :ts förslag anvisade. Det syntes 
enligt Billings mening då ha kunnat förväntas ett annat utslag från 
statsutskottet än det, som det föredragna betänkandet utvisade. 
Den anvisning rörande ombildningen av småläroverken, som utskottet 
givit genom att använda termen högre folkskolor, var enligt Bil
tings mening alldeles missvisande. Den pekade "antingen åt ett 
håll, dit denna term icke kan peka, eller också åt ett håll, dit man 
icke borde gå". "Men utskottet har här valt en viss term, och däri 
tror jag, att huvudsaken ligger, ty på senare tider har det blivit 
en vana i riksdagen, att så snart man talar om de allmänna läro
verken i städerna genast slå fram en fras, i vilken uttrycken "folk
skola" och "folkskollärare" förekommer, även om man icke närmare 
har granskat, vad dessa ord innebära. Om blott orden folkskola och 
folkskollärare står där, tror man sig genast stå på folklig och liberal 
grund, utan att man anger, vad man menar och föreslår, då man 
nämner dessa termer" . Det syntes därför Billing, "som om utskottets 
förslag icke vore det ringaste värt att fästa sig vid". 

Efter avslutad debatt bifölls utan votering Kungl. Maj :ts i pro
positionen gjorda framställning, dock med tillägg av ett av ut
skottet tillstyrkt förslag, att av anslaget till högre folkskolor bidrag 
skulle kunna utgå även till sådana skolor i städer, där det ej fanns 
läroverk eller pedagogi. Detta tillägg blev det enda positiva resul
tatet av de utdragna kammardebatterna. Småläroverksfrågan för
blev olöst, och den fick tills vidare vila. 



XIII. 

LAROVERKSFRÄGAN VID 1896 ÄRS RIKSDAG 

Först vid riksdagen 1896 kom frågan om läroverkens organisation 
åter upp till behandling. Anledningen var en i andra kammaren 
väckt motion med långt gående krav på undervisningsväsendets 
reformering. Döda språk och filosofisk propedeutik borde uteslutas 
från undervisningsämnena vid elementarläroverken. I de moderna 
språken krävdes mera praktisk undervisning, det historiska studiet 
borde inskränkas och lärotiden begränsas till 6 årskurser, efter vilken 
tid lärjungen skulle få avlägga s. k. mogenhets- eller avgångsexamen. 
Med anledning av dessa förslag avlämnade Berg och Hammarlund 
en motion, vari de återkom till sina tidigare framlagda förslag 

ifråga om småläroverken. 
I motionen framhölls, att de ovannämnda yrkandena på en läro-

verksreform var av mera genomgripande art än någon tidigare i 
riksdagen föreslagen. De innebar i själva verket studentexamens 
avläggande tre år tidigare, än vad nu var fallet, och som konsekvens 
härav de tre högsta läroverksklassernas avskiljande från skolstadiet 
och anslutning till universitetsstadiet. Ehuru motionärerna för sin 
del ansåg den grundåskådning, varpå de framlagda förslagen vilade, 
i huvudsak riktig, så tvivlade de dock på, att riksdagen skulle be
finnas villig att förorda en så radikal omdaning av det bestående. 
De önskemål man genom en dylik omdaning ville vinna kunde en
ligt motionärernas mening i väsentlig mån uppnås "genom anord
ningar, vilka ej behövde uppkalla den nuvarande läroverksorga
nisationens vänner till motstånd utan borde kunna genomföras 
under medverkan även från dem". För att sätta vederbörande 
utskott samt andra kammaren och eventuellt jämväl den första i 
tillfälle att taga under omprövning ett reformförslag, som på annan 
väg sökte tillgodose samma intressen, hade motionärerna ansett sig 

böra förelägga riksdagen ett sådant. 
A v tillgänglig läroverksstatistik hade framgått, heter det, att mer 
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ä.n tre fjärdedel:r av deo i allmänna läroverken studerande utgå i 
l~.vet .utan a:t ~a det mal, varpå deras studier enligt hela sin an
laggmng vant nktade, nämligen studentexamen. Försök hade visser
ligen . ej saknats att tillgodose dessa "i förväg avgåendes" behov, 
~en 1 stort s~tt h~de försöken stannat på papperet. Den uppfatt
nmgen hade gJort s1g alltmer gällande, att barn som v1'd 12-13 o 
o Id o o ' ars 
a er mastco utga i live:, i de flesta fall hade långt större nytta av 
att genomga en ordentl1g folkskola än de tre lägsta klasserna av ett 
allmänt läroverk. Man stod således inför det sakförhållandet att det 
allmänna läroverket genom hela sin inrättning var avpassa~ nästan 
utesluta~de för den fjärdedel av lärjungarna, som genomgå det
samma ull sl:1t, medan det däremot lämnar de övrigas bildningskrav 
u~.an synnerhgt a~seende. Läroverket måste därför enligt motio
~arernas up.pfatt~mg antingen undergå en genompripande yttre och 
mre omdamng, sa att det i första hand kom att tillgodose det stora 
flertalets behov, eller också måste för nämnda stora flertal n a 
banor anvisas, på vilka det kan få sina berättigade bildningslu~v 
tillfredsställda. 

Enlig: motionärernas uppfattning vore det första av de nämnda 
alternat~~en att föredraga. Allmänbildningen måste nämligen föregå 
och ut~ora grund.va~en för de olika slagen av specialbildning. Det 
~~f~nthga underv1smn~sväsende: b.~rde därför, så vitt möjligt, giva 
laqungen och hans malsman ullfalle och anledning att såväl vid 
barndomsål~ern~ som vid övergångsålderns slut fritt välja den lev
nadsbana, for vllken han under sina grundläggande studier funnits 
mest passande. Den i och för sig riktigaste skolorganisationen skulle 
då v~ra en sådan~ som bestod av tre på varandra följande stadier: 
en o for barnd.omsalderno (till 12-13 år), en för övergångsåldern 
~fran 12, 13 ull 15, 16 ~r) samt en för ungdomsåldern (från 15-16 
ar). Det torde emellertid vara föga sannolikt, heter det att en så 
fullstän~ig .om~aning av det offentliga undervisningsväse~det, skulle 
under nmhg t1d vara att förvänta. Gentemot de många, som öns
kade e~ genomgrip~nde /eform, stod fortfarande de många, som yr
kade la~ov~rkets b1behallande vid, vad det var. Det högsta, som 
under sht.mngen dem emellan skulle kunna vinnas, var en rad av 
kompr?m1~ser ~ch halvhetsåtgärder, vari varken det gamla eller nya 
kom t1ll sm ratt, och varmed ingenderas vänner kunde vara till
fredsställda. 
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I betraktande härav föreföll det motionärerna önskvärt, att man 
från båda sidor måtte enas om en lösning, "varigenom den nya 
organisationen, vilken är avsedd för flertalet och har allmänt med
borgerlig bildning såsom mål, kunde få utveckla sig vid sidan av 
den hittills bestående, vilken är anlagd för studentexamen och uni
versitetet samt omedelbart endast kan komma ett mindretal till 
godo". Ett förslag i denna riktning hade av motionärerna framlagts 
vid tvenne föregående tillfällen, då läroverksfrågan varit under
kastad riksdagens prövning, nämligen genom motioner i andra 
kammaren 1892 och 1893. I dessa hade hemställts, att riksdagen 
måtte för sin del besluta upprättandet av ett nytt slags undervis
ningsanstalter, utgörande praktiska överbyggnader på folkskolan. 
I samband därmed hade föreslagits, att samtliga ännu bibehållna 
pedagogier och treklassiga läroverk måtte inom viss tid helt och 
hållet indragas. Motionen hade av andra kammaren bifallits men 
förfallit genom första kammarens härifrån avvikande beslut. 

Under de år, som gått sedan dess, hade, heter det vidare i motio
nen, behovet av en läroverksreform gjort sig alltmera kännbart. 
Y ritanden härom hade gång på gång framkommit icke allenast från 
allmänheten och från folkskolans män utan ock från lärare vid de 
allmänna läroverken och universiteten. "Var och en, som tagit 
kännedom om dessa från skilda håll framställda yrkanden, skall 
hava lagt märke till den grundväsentliga likhet, som de förete med 
det av oss 1893 framställda och av andra kammaren i huvudsak 

gillade". 
Det i motionen nu framlagda förslaget gick ut på en riksdags

skrivelse till Kungl. Maj :t med anhållan, att Kungl. Maj :t måtte 
låta utarbeta och för riksdagen framlägga förslag till en läroverks
reform gående i ovan antydda riktning och sålunda i huvudsak 

avseende följande: 
1. införande av en allmänt medborgerlig examen, beräknad att 

avläggas av dem, som vid 15-16 års ålder utgå i det praktiska 
livet, och åsyftande att vitsorda en över omfånget av folkskolans 
verksamhet utsträckt allmänbildning (bland annat omfattande fär
dighet i ett främmande levande språk) samt medförande kompetens 
för inträde på vissa praktiska levnadsbanor (vid järnväg, post, 
telegraf och tull, i lantbruksskolor, handelsskolor, tekniska läroverk 
och hänned jämförliga fackskolor m. m.); 
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2. upprättande av för både gossar och flickor kostnadsfritt till
gängliga läroanstalter med uppgift att förbereda för nämnda all
mänt medborgerliga examen, vilka läroanstalter borde ordnas såsom 
överbyggnader på folkskolan och därför såsom inträdesvillkor fordra 
det bildningsmått, som en väl ordnad folkskola kan bibringa, samt 
förses med såväl manliga som kvinnliga lärarkrafter, avlönade av 
kommun och stat enligt väsentligen samma grunder som de nu för 
folkskolan gällande; 

3. beredande av härför nödiga statstillgångar genom indragning 
av samtliga ännu bibehållna pedogogier och en del ofullständiga all
männa läroverk, i främsta rummet de treklassiga. 

I den nu framlagda motionen hade Berg och Hammarlund så
lunda lagt huvudvikten vid, att man fick till stånd en allmänt med
borgerlig examen, och att de nya läroanstalterna organiserades 
med sikte på att förbereda för denna examen. Bestämmelserna i 
övrigt ansluter sig helt till de grundprinciper, som angivits i motio
nen 1893. Anvisningen på de praktiska levnadsbanor, för vilka den 
föreslagna medborgerliga examen skulle utgöra kompetens, har dock 
fått en något fylligare formulering. Den närmare utformningen av 
de nya läroanstalterna liksom formerna för den nya examens an
ordnande har man inte gått in på. Meningen var ju ej heller att 
lägga fram något detaljerat program utan endast en hemställan 
till Kungl. Maj :t att låta utarbeta och för riksdagen framlägga 
förslag till en läroverksreform, enligt de i motionen angivna grun
derna. Anmärkningsvärt nog hade man i motionen undvikit att 
sammankoppla de nya läroanstalterna med den högre folkskolan. 
Redan i motionen 1893 hade man för övrigt framhållit, att namn
frågan var av underordnad betydelse. Under ärendets tidigare be
handling hade namnet "högre folkskolor" ansetts vara det rikti
gaste, heter det, men möjligen skulle benämningarna "realskolor", 
"mellanskolor" o. d. vara mera tilltalande. Det viktiga var, att de 
verkligen ställdes över folkskolan, icke vid sidan därav. På frågan 
om indragning av småläroverken lades denna gång rent ekonomiska 
synpunkter. Genom indragningar skulle nödiga statstillgångar vin
nas för upprättande av de nya läroanstalterna. 

Andra kammarens första tillfälliga utskott, det s. k. skolutskottet, 
som hade att behandla den föreliggande motionen jämte ett par 
andra i läroverksfrågan väckta motioner, avlämnade sedermera ett 
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mycket digert betänkande. Efter att ha lämnat en utförlig historisk 
översikt konstaterade utskottet, att i snart 30 år hade "en ständigt 
återkommande fråga varit den om vårt skolväsendes reformerande 
i sådan riktning, att därigenom en högre medborgerlig bildning än 
den av folkskolan meddelade behörigen främjades" . Den övertygel
sen hade börjat arbeta sig fram, att vad som erfordrades för den 
medborgerliga bildningens tillgodoseende på ett verkligen effektivt 
sätt, var att de läroanstalter, åt vilka dess meddelande var anför
trott, erhålla en självständig ställning i förhållande till dem, som 

hava en vetenskapligt grundläggande uppgift. 
Ett synnerligen verksamt medel att giva den medborgerliga un

dervisningen den åsyftade självständigheten ansåg utskottet vara, 
att som Berg och Hammarlund i sin motion föreslagit en examen 
infördes varigenom de som sökt skaffa sig en över folkskolans 
verksam'het utsträckt allmänbildning, kunde få denna officiellt 
vitsordad. Den ifrågasatta medborgerliga examen borde enligt ut
skottets mening medföra en kompetens av ungefär den utsträckning, 
som i motionen antytts, och sålunda giva ett tillräckligt vitsord om 
allmän medborgerlig bildning "för erhållande av vissa landstats
tjänster samt anställning vid järnvägar, post, telegraf, ;ull, apotek 
m. m". Det ungefärliga omfånget av denna examen ansag utskottet 
böra vara sådant, som angavs i Kungl. Maj :ts i det föregående om
nämnda proposition till 1887 års riksdag. Från denna plan borde 
dock enligt utskottets mening en väsentlig avvikelse göras, nämligen 
den att endast kännedom om ett främmande språk - tyska -
bleve obligatorisk. Dessutom ville utskottet såsom sin mening fram
hålla, att vid undervisningen i statskunskap hänsyn borde tagas 
även till viktigare delar av kommunallagarna och den allmänna 
lagen, att vid kursen i geografi avseende borde fästas vid ~a~ som 
vore av vikt för samtliga näringarna samt att hela underv1smngen 
i matematik borde hava en praktisk riktning. I 1887 års proposition 
hade kursen i historia och geografi angivits på följande sätt: "fäder
neslandets historia jämte enklare för det borgerliga livet synnerligen 
viktiga delar av svensk statskunskap, en kort översikt av_ allmänn~ 
historien företrädesvis nyare tiden, en utförligare kurs 1 geograf1, 
särskilt avseende vad som är av vikt för handel och industri" . 

Med avseende på frågan, i vilka läroanstalter den undervisning 
lämpligast borde meddelas, som skulle leda till den medborgerliga 
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examen, hade tid efter annan tvenne olika strävanden framträtt. 
Den ena hade gått ut på att dessa skulle upprättas vid de allmänna 
läroverken. Det första yrkandet av sådant slag hade framställts i 
1887 års proposition, men reformen skulle då genomföras endast 
vid ett fåtal läroverk. Det andra strävandet, som kommit till ut
tryck i motion av Berg och Hammarlund såväl vid nu innevarande 
riksdag so~ vid. rik~dagen 1892 och 1893, hade gått ut på, att de 
medborgoerhga b1ldmngsanstalterna skulle upprättas som överbygg
nader pa folkskolan . De förnämsta skäl, som anförts till stöd för 
att de medborgerliga läroverken borde vara överbyggnader på 
f~lksl~olan, kunde sammanfattas i följande tre junkter : 1) att den 
b1ldnmg, som meddelas i folkskolan, är för all bildning gemensam 
och att därför det teoretiskt riktiga är, att den bibringas före varje 
slags specialbildning, således även före den högre medborgerliga; 
2~ ~tt det för allmänheten vore en väsentlig fördel, om barnen finge 
ga l kommunens folkskola, tills de fyllt 12 a 13 år, och först där
efter behövde sändas till en högre läroanstalt; samt 3) att folksko
lans utveckling därigenom skulle främjas. Utskottet hade upptagit 
dessa punkter till ingående granskning, och kommit till det resul
tatet, att principiella skäl talade emot, att läroanstalterna för med
delande av en högre medborgerlig bildning anordnades som över
byggnader på folkskolan. Enligt utskottets mening var det de all
männa läroverkens lägre klasser, som i första hand borde ombildas 
till sådana anstalter. 

Aven av rent praktiska skäl ställde sig utskottet avvisande mot 
förslaget, att de medborgerliga bildningsanstalterna skulle organi
seras som överbyggnader på folkskolan . Då det tidigare varit fråga 
o~ att främja en allmän medborgerlig bildning genom att upprätta 
sa kallade borgarskolor, hade man uttalat den icke ogrundade far
hågan, att dessa skolor ej skulle kunna i allmänhetens förtroende 
tävla med de allmänna läroverken. "De av herrar Berg och Ham
marlund föreslagna överbyggnaderna till folkskolan skulle emellertid 
tydligen bliva just sådana särskilda borgarskolor, och om det all
männa läroverkets organisation, såsom det i motionen förutsättes 
l~mnas orubbad, och de ensamma sålunda skola sörja för en prak~ 
t1sk medborgerlig bildning i vårt land, är det ingalunda sannolikt, 
att denna erhåller den kraftiga utveckling, som man så allmänt 
önskar må komma den till del. Särskilt torde dessa skolor bliva 
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olämpliga att utföra en sådan mission, om de huvudsakligen förläggas 
till de mindre orter, vilkas treklassiga allmänna läroverk och peda
gogier enligt motionärernas förslag skulle ind:agas för att bereda 
medel till reformen, och billigheten synes verkhgen fordra, att dessa 
orter i främsta rummet hugnas med de nya anstalterna". 

Utskottets förslag gick därför ut på, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t skulle uttala sig för önskligbeten av en läroverksreform 

i följande syfte: . .. 
a) att en medborgerlig examen, avsedd. för ~em, som vtd u.~gefar 

15-16 års ålder utgå i det prakt1ska hvet, och medforande 
kompetens till vissa yrken och statsanställningar samt till inträde 

i vissa fackskolor, införes; 
b) att denna examen erhåller i huv~tdsak det omfång, som i Kungl. 

Maj :ts proposition till 1887 års riksdag angives för ~vgån?s
examen från den i nämnda proposition föreslagna prakt1ska lm
jen, dock med det undantaget, att endast ett av de främmande 

språken blir obligatoriskt; o . .. 
c) att de allmänna läroverken sa ombtldas, att de kunna forbereda 

till avläggande av denna examen; . 
d) att nuvarande första klassen vid de allmänna läroverken m-

drages inträdesåldern i den blivande första klassen bestämmes till 
fyllda' 10 år och fordringarna för inträde dä.ri förhåll~n~evi~ 
ökas dock så att för intagning i densamma eJ fordras mstkt l 
någ;t ämne, vari folkskolan icke meddelar undervisning; . 

e) att under förutsättning av bifall till föregående punkt, samthga 
hö~re och femklassiga allmänna läroverk, som böra bibehållas, 
organiseras som femklassiga läroverk, vilkas .lärokurs avslutas 
med den i mom. a) och b) nämnda medborgerhga examen. 

Vid högst 20 allmänna läroverk skulle. dessutom uppr~t~as en 
fyrårig gymnasielinje, fördela~. på en klass.~sk o.~h en real lmJe, ut
gående från de ovannämnda larover}\:ens nast hogs~a ldas.~. 

Enligt utskottets förslag skulle saledes de. a~lmanna .. laroverkens 
nederstadium helt omorganiseras och undervtsnmgen dar leda fram 
till en medborgerlig examen, avsedd för de lärjungar, som ej .ä~
nade fortsätta studierna på gymnasiets klassiska eller reala lmJe. 
K ven om den medborgerliga bildningen skulle helt tillgodoses ge
nom de omorganiserade allmänna läroverken, kunde det givetvis 
sättas i fråga, om ej vid sidan av dem de av Berg och Hammarlund 
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föreslagna öv:rbyggnaderna på folkskolan hade en uppgift att fylla. 
Utskottet ansag, att dessa anstalter först och fra"mst k d o · . .. un e vara pa sm 
p!ats 1 s:orst.aderna, som hade ett högt utvecklat folkskaleväsen och 
v1lkas ~tldnmgsbehov var så mångfaldiga, att olika slags läroan
stalter 1 dem o kunde vara önskliga. Men därtill kom, att dessa över
byggn~der P~ folkskolan ku~de bliva till gagn som ersättning för 
de smarre stader~as .~rel~laSS1ga allmänna läroverk och pedagogier. 
Utskottet fann s1g harv1dlag böra erinra om, att när andra kam
moare~ 1893 på statsutskottets förslag uttalade sig till förmån för de 
da, hksom nu av Berg och Hammarlund föreslagna läroanstalterna 
~kedd.e detta medo ~ttryckligt angivande av att de skulle inrätta~ 
1 de mdragna smalaraverkens ställe. En fördel, som skulle vinnas 
g.en~.m sådana läroanst~lte:s inrättande, vore också, att därigenom 
t1llfalle .bereddes att 1 vart land praktiskt pröva samskoleiden. 
E~ellertld syntes det utskottet nödigt att taga i övervägande, huru
vlda d:ssa anstalter skulle bliva i stånd att föra fram till en med
borgerhg examen av den beskaffenhet, som vore av behovet på
kallad, samt, i händelse så icke vore fallet, huruvida de ändock 
kunde hava en uppgift att fylla. Då dessa frågor behövde närmare 
undersökas, än som nu vid riksdagen torde kunna ske, ansåg sig 
utskot:et blott bör~ tillstyrka, att hos Kungl. Maj :t begärdes en 
utredmng av hur~v1da den högre medborgerliga bildningen endast 
borde meddelas v1d de allmänna läroverken, eller om detta även 
kunde och borde ske i öve:b~ggnader på folkskolan av det slag, 
som Be:g och. Hammarlund 1 sm motion föreslagit. 
.~et 1 .. motwnen väckta förslaget om indragning av en del all

manna laroverk oc? av pedagogierna avsåg, som ovan blivit nämnt, 
at~ bereda medel t1ll de föreslagna överbyggnaderna på folkskolan. 
~a ~t~lwtte.~ angående småläroverken endast tillstyrkt en utredning, 
~a folJd.e darav, att utskottet ej utan vidare kunde tillråda deras 
mdragnmg. ~tskott~t ansåg sig därför böra föreslå, att den ifråga
satta ~Jtrednmgen fmge utsträckas även till dem, "varvid då kan 
tagas 1 ~vervägande, hur~vida de böra indragas utan ersättning av 
annan laroanstalt, huruvtda de böra ersättas med anstalter av det 
slag, so~ de båda motionärerna föreslagit, eller huruvida de i större 
e.~ler mmdre ~ntal böra få fortbestå såsom ofullständiga allmänna 
laroverk, ombtldade i praktisk riktning". 

Skolutskottet, i vilket både Berg och Hammarlund ingick som 
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ledamöter, den senare därjämte som ordförande, hade således i vik
tiga principfrågor avstyrkt den föreliggande motionen. Utlåtandet 
hade dikterats av en majoritet inom utskottet. Vid ärendets avgö
rande hade emellertid förelegat ett annat förslag till utlåtande, ut
arbetat av Berg, som gick i tillstyrkande riktning. Detta förslag, ett 
mycket omfångsrikt aktstycke med utförliga historiska öv~rsikter, 
kom att bifogas utskottets utlåtande i form av en reservauon, un
dertecknad av Hammarlund, Berg och D. Persson, vilka ansett, 
heter det, att utskottets yttrande och förslag bort hava den i reserva
tionen formulerade lydelsen. 

Enligt reservanternas förslag skulle beträffande småläroverken 
utskottets utlåtande ha gått i den riktningen, att det var en mycket 
dyr undervisning, som staten nu beredde det fåtal gossar, samman
lagt 965, som besökte de nuvarande 21 treklassiga läroverken och 
pedagogierna. End4st synnerligen trängande samhällsbehov skulle 
kunna rättfärdiga en så långt driven frikostighet med allmänna 
medel. Inträdesfordringarna motsvarade, vad som inhämtades i 
småskolan och i den egentliga folkskolans första årsklass. Småläro
verkens trenne klasser var således avsedda för åldern 9-12 år och 
följaktligen parallella med den egentlig: folkskolans andra, . tr:dje 
och fjärde årsklasser. F rånsett tyska spraket var den u~d~rv1s111ng~ 
som i dem erbjöds, väsenligen likartad med den som b1bnngades l 

nämnda folkskoleldasser, och småläroverken vore följaktligen i stort 
sett ingenting annat än ett slags rikare utrustade folkskolor, som 
staten i 21 småstäder underhöll vid sidan av dessa städers av staten 
understödda kommunala folkskolor. "Såsom avsedd för samma 
åldersstadium, följaktligen för lärjungar med samma naturlig~ ut
veckling och mottaglighet, kan den undervisning de meddela givet
vis icke bliva av någon i egentlig mening annan eller högre art än 
den i en ordentlig folkskola erbjudna." 

Det av Berg formulerade förslaget till utskottsbetänkande gick 
ut på att småläroverken skulle i enlighet med innehållet i den fram
lagda motionen ombildas, varigenom de finge sig anförtrodd en ny 
uppgift, som de till vidsträcktare gagn och med större framgång 
borde kunna fylla. Denna skulle bestå i att utöver omfånget för 
den egentliga folkskolans verksamhet, således utöver 12 årsåldern, 
meddela allmänt medborgerlig bildning. Inträdesfordringarna skulle 
omfatta den egentliga folkskolans fullständigt genomgångna kurs, 
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och undervisningen under en därpå grundad treårig fortsättnings
kurs ha till ändamål att tillgodose de lärjungars bildningsbehov, som 
vid 15-16 års ålder komme utgå i det praktiska livet. "I stället för 
tvenne, med varandra parallella skolarter, folkskolan och småläro
verket, av vilka ingen sträcker sig högre än till 12-13 år eller kan 
föra sina lärjungar utöver, vad den egentliga barndomsålderns mot
taglighet medgiver, skulle vederbörande kommuner härigenom er
hålla tvenne varandra fullständigande skolarter, av vilka den ena 
avsåge åldern 6-12 år, den andra åldern 12-15 år, och av vilka 
den förra skulle genomgås av alla barn, den senare därefter av dem, 
vilka vore i tillfälle att ägna ännu några år åt skolstudier. Små
läroverket skulle genom denna åtgärd bliva förvandlat från en 
skola för barndomsåldern till en skola för övergångsåldern, och 
ifrågavarande kommuners skolsystem i det hela taget skulle bliva 
tillökat med trenne klasser på höjden." 

Enligt reservanterna borde således utskottsbetänkandet ha gått 
ut på, att utskottet med anledning av Bergs och Hammarlunds 
motion funnit sig böra tillstyrka: 

a) att samtliga nu befintliga treklassiga allmänna läroverk och 
pedagogier indroges; 

b) att som ersättning för dessa läroverk statsunderstöd lämnas åt 
av kommunerna upprättade treklassiga "mellanskolor" (högre folk
skolor), anordnade i huvudsaldig överensstämmelse med av 1893 
års statsutskott förordade och av andra kammaren godkända grun
der. 

Kursen i dessa mellanskolor skulle avslutas med en allmänt med
borgerlig examen medförande kompetens till vissa yrken och an
ställningar samt till inträde i vissa fackskolor . Denna examen borde 
vitsorda en över omfånget av folkskolans verksamhet utsträckt 
allmänbildning av ungefärligen den omfattning och beskaffenhet, 
som angavs i Kungl. Maj :ts proposition till 1893 års riksdag an
gående samundervisning vid vissa allmänna läroverk, dock att blott 
ett främmande språk bleve obligatoriskt. 

Utskottsutlåtandet upptogs till behandling vid plenum i andra 
kammaren den 2 maj 1896. Utskottsordföranden Emil Hammarlund 
redogjorde därvid för de förhandlingar, som inom utskottet före
gått det framlagda betänkandet. Det hade rått fullständig enighet 
i ett avseende, nämligen därutinnan, att en reform av det offentliga 
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undervisningsväsendet vore behövlig. Däremot hade trots många och 
långa förhandlingar, vilka pågått alltsedan början av mars månad, 
enighet icke kunnat vinnas ifråga om vad man skulle tillstyrka 
andra kammaren att besluta. Utskottet hade varit delat i två grup
per, vardera omfattande fyra medlemmar. Den ena gruppen hade 
visserligen velat i åtskilliga punkter medgiva bestämda uttalanden, 
men i andra punkter hade denna grupp lika bestämt hållit på, att 
man endast skulle begära en ytterligare utredning. Den andra grup
pen, till vilken talaren hört, hade ansett, att det nu kunde vara 
slut med dessa allmänna utredningar, och att tiden kunde vara inne 
för kammaren att en gång säga bestämt ifrån, i vilken riktning den 
önskade, att en reform av de allmänna läroverken skulle gå. Den 
nionde medlemmen av utskottet hade i vissa punkter anslutit sig 
till den ena och i vissa punkter till den andra gruppen med det 
resultat, att han blivit den ende, som fått alla sina meningar igenom 
inom utskottet, medan alla de andra måst reservera s1g mot ut
skottets betänkande i olika punkter. 

Beträffande den av Hammarlund, Berg och Persson avgivna 
reservationen, så hade denna, förklarade talaren, tillkommit särskilt 
med anledning därav, att yrkandet angående den ordning i vilken 
utlåtandets särskilda punkter borde avfattas, icke hade gillats av 
utskottets majoritet. Majoriteten hade velat börja med en i luften 
svävande examen och därefter tala om de läroverk, som skulle 
förbereda till denna examen. Reservanterna däremot hade ansett, 
att det skulle bliva enklare och för kammaren lättfattligare "att 
utgå ifrån det faktiskt givna, ifrån de nu befintliga läroverken, 
och tala om, huru man ville hava dem organiserade, och därefter 
komma till slutmålet : examen". Hammarlund yrkade nu bifall 
till de i reservationen framlagda förslagen och hänvisade till att 
de däri angivna grunderna för en läroverksreform vore "alldeles 
desamma, som de av 1893 års statsutskott förordade och av andra 
kammaren godkända". 

Huvudpunkterna i reservationen var indragning av smålärover
ken, deras ersättande med treklassiga mellanskolor samt inrättande 
av en allmänt medborgerlig examen. Indragning av småläroverken 
hade andra kammaren, framhöll Hammarlund, flerfaldiga gånger 
uttalat sig för, senast 1893. Kammaren fann då rimligt, att man i 
alla fall lämnade dessa småstäder någon ersättning, och beslöt där-
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för ~tt medgiva statsunderstöd åt av kommunerna upprättade tre
ldas~lga "mellanskolor" eller högre folkskoler, anordnade i huvud
saklig överensstämmelse med vissa av statsutskottet då angivna 
grunder. Reservanterna hade fullkomligt anslutit sig till dessa grun
der och sålunda hemställt, att statsunderstöd lämnades åt av kom
munerna upprä~t~de treklassiga mellanskolor, "nämligen åt kommu
n~r,. s~,m det .:'dp, ty det skulle icke vara något tvång, utan fri
villigt .. Betraffande den allmänt medborgerliga examen skulle 
denna Vltsorda en över omfånget av folkskolans verksamhet ut
sträckt allmänbildning av ungefärligen den omfattning och beskaf
fenhet, son_t ~ngav~ i p~opositionen till 1893 års riksdag angående 
samunderv1smng v1d v1ssa allmänna läroverk, dock att blott ett 
fr~mmande språk bleve obligatoriskt. I detta avseende förelåg en 
slnllnad mellan reservanternas och utskottsmajoritetens förslag. I 
d;tta senare ~ad~ ~ämligen hänvisats till 1887 års proposition an
gaende prakt1sl~ lmJe, medan reservanterna yrkat, att till grund för 
den medborgerliga examen skulle läggas den modifikation i nämnda 
förslag, som gjordes först av 1888 års flickskolekommitte och seder
mera av Kungl. Maj :t i det för 1893 års riksdag framlagda sam
skole.förslagoet. Då de~ h~r g~llde en allmänt medborgerlig bildning 
och 1cke nagon spec1alb1ldnmg för handel och industri, hade det 
syn~s. reservantern.a, att det modifierade förslaget i 1893 års pro
posmon hade avgJort företräde, och till stöd härför hänvisades till 
statsu~skottets utlåtande över den då framlagda propositionen. 
. Enligt res~rvanterna borde ifrågavarande medborgerliga examen 
1cke vara nagot monopol varken för mellanskolan eller det om
~rganiserade lärover~et. Där~ör b~rde denna examen få avläggas 
~ve.~ av den, som eJ genomgatt nagon av dessa läroanstalter utan 
l~~amtat de härför nödiga kunskaperna och färdigheterna på annan 
vag. Denna punkt saknades alldeles i utskottets förslag, men reser
van~.erna hade ansett den ej oviktig och därför i sitt förslag infört 
bestamm~!ser om rätt f?r lärjunge att avlägga allmänt medborgerlig 
e~a~en, aven 0~1 han mhämtat de härför nödiga kunskaperna och 
fard1gheterna pa annan väg än som lärjunge i mellanskola eller 
läroverk. 

Hammarlund betonade till slut, att reservanterna i sitt förslag 
strängt hållit sig till, v~d andra kammaren förut upprepade gånger 
beslutat, helst de funmt, att dessa förslag varit praktiska och väl 
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avvägda. "Om kammaren någon gång skall vinna gehör för sina 
åsikter, är det av vikt, att kammaren icke vacklar utan bestämt 
vidhåller sina en gång uttalade åsikter. Jag hoppas, att kammaren 
skall bliva sina traditioner trogen. Och det är i denna förhoppning, 
som jag ber att få yrka bifall till vad vi reservanter hemställt". 

Utskottsmajoritetens talan fördes av professor S. J. Boethius. 
Denne hade i en motion påyrkat en mera allsidig läroverksreform 
än den, som föreslagits i den Berg-Hammarlundska motionen. Hans 
förslag gick ut på införande av en allmänt medborgerlig examen 
och en ombildning av de allmänna läroverken på sådant sätt, att 
de förberedde till nämnda examen. I stort sett var det detta för
slag, som lades till grund för det av utskottsmajoriteten dikterade 
betänkandet. I sitt anförande vitsordade Boethius den av Hammar
lund lämnade redogörelsen för de inom utskottet förda förhand
lingarna. I det längsta hade man hoppats, särskilt då talaren, att det 
skulle bli möjligt att förena sig om ett enhetligt utlåtande med vissa 
reservationer. Detta hade emellertid gått om intet därigenom, att, 
sedan besluten var fattade och då man skulle komma överens om 
dispositionen av betänkandet, det uppstod en principiell olikhet. 
Hammarlund och Berg hade nämligen då yrkat, att utskottet skulle 
börja med frågan om småläroverkens indragning. Majoriteten där
emot hade ansett, att det borde börja med frågan om den med
borgerliga examen. Det förelåg till behandling inom utskottet två 
motioner, som gick ut på en reform av de allmänna läroverken, 
och en om småläroverkens indragning. Av de förra var en den först 
inkomna. Det hade då synts utskottet, att frågan om de allmänna 
läroverken också borde tagas först. "Men riktningen av denna 
reform - ja, den berodde just på målet för de allmänna läroverken. 
Och därför skulle man börja med denna examen. Herrar Bergs och 
Hammarlunds motion innefattade dels indragning av ett visst antal 
obetydliga allmänna läroverk, dels upprättande av en ny skolform. 
Då syntes det oss, att det var mycket olämpligt att sätta en sådan 
detaljfråga som denna om indragning av några obetydliga läroverk 
framför den stora huvudfrågan : en reform, en allmän reform av 
de allmänna läroverken". 

Härtill kom emellertid en annan omständighet, som enligt Boethius' 
mening gjorde det omöjligt att gå den av Berg-Hammarlund an
visade vägen. Därmed kom han in på den principiella olikheten 
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mellan de båda förslagen . De nämnda motionärerna hade föreslagit 
småläroverkens indragning, under förutsättning att deras mellan
skolor komme till stånd. Utskottets majoritet hade ansett, att denna 
fråga om upprättande av deras mellanskolor vore en fdl.ga, som, 
om en allmän reform av läroverken komme till stånd, behövde när
mare utredas. Men behövde grunden till småläroverkens indragande 
utredas, så kunde icke utskottet börja med att tillstyrka en åtgärd, 
för vilken grunden saknades. Då skulle betänkandet ha kommit att 
sväva i luften, ifall man börjat med att säga, huru det skulle bliva 
med småläroverkens indragning, och sedan kommit och talat om 
förutsättningen för en dylik åtgärd. Således måste utskottsmajori
teten gå den väg, som i betänkandet blivit anvisad. Boethius ville 
dock fästa uppmärksamheten på att utskottsmajoriteten därmed icke 
gjort sig till riddare för den åsikten, att dessa småläroverk med sin 
dryga kostnad och sitt ringa utbyte skulle bibehållas oförändrade. 
"Vi hava endast sagt : deras öde skall avgöras i sammanhang med 
frågan om, vad som skall sättas i stället. Därigenom hava vi särskilt 
velat skydda småstädernas rätt, så att dessa småstäder skulle få ett 
ord med i laget, vid det slutliga avgörandet kunna få uttrycka en 
önskan, antingen de ville i stället för sina småläroverk få mellan
skolor, sådana som herrar Berg och Hammarlund föreslagit, eller 
de tilläventyrs kunde vilja få dessa småläroverk ombildade i samma 
stil, som nu är föreslagen angående de allmänna läroverken, och då 
bidraga därtill. Det skulle vara någonting i samma riktning, som 
Kungl. Maj :t s förslag år 1893". 

. Mot slutet av ?en utdragna debatten tog också Fridtjuv Berg 
t1ll orda. Han ansag, att det fanns en ganska väsentlig överensstäm
melse mellan utskottets förslag och reservationen. Ifråga om ut
skottets hemställan hade dock enligt hans mening klämmarna och 
motiveringarna kommit litet i oordning. Till utskottets klämmar 
hade snarare passat åtskilliga motiveringar ur reservationen, och till 
utskottets motiveringar borde hava fogats åtskilliga klämmar ur 
reservationen. "Då hade det hela passat ganska bra ihop". Den 
väsentligaste skillnaden mellan de båda förslagen var den, att i 
reservationen föreslogs, att kammaren nu liksom tidigare skulle 
uttala en bestämd åsikt, då man vände sig till Kungl. Maj :t. Ut
skottet däremot ville, att kammaren skulle lämna ifrån sig hela 
saken till en allmän utredning. 

lO 
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Olikheten visade sig framför allt i frågan om småläroverken, vil
ken fråga reservanterna ansett vara den, som vore mest mogen för 
sin lösning. I denna fråga hade utskottet, som Berg uttryckte det, 
åkt fram och tillbaka. Talaren belyste med utförliga citat, hur be
tänkandet utgjorde en sannskyldig provkarta på diametralt mot
satta uppfattningar rörande de av reservanterna föreslagna mellan
skolornas nytta eller skada. "Ibland påstår utskottet, att de skulle 
vara skadliga, ja rent av vådliga; å andra ställen medgiver det, att 
de skulle vara till mycken nytta både i småstäder och stora städer. 
De enda orter, där de rakt icke skulle passa, vore alltså de medel
stora städerna. Det synes mig alldeles i sin ordning, att utskottets 
i denna sak gjorda framställning utmynnar i en begäran om utred
ning; men vad som behövt utredas, det är nog i främsta rummet, 
vad utskottet i fråga om dessa läroverk tänkt eller icke tänkt". 

Det hade förefallit reservanterna, framhöll Berg vidare, som om 
det icke vore någon mening i att skriva och be Kungl. Maj :t låta 
utreda, huruvida en gosse, som först ordentligt genomgått en sådan 
folkskola, som enligt den till reservationen fogade tabellen fanns i 
smålär.overksstäderna, och därefter, sedan han vid inträdespröv
ningen till "mellanskolan" visat sig hava väl inhämtat folkskolans 
lärokurser blivit under tre år undervisad i sådana kunskaper och 
färdighete~, som kunnat göra honom duglig för det pr~ktiska l}vet, 
"att man skulle bedja Kungl. Maj :t låta utreda, huruv1da en saclan 
gosse skulle kunna: sägas hava i den treåriga mellanskolan erhållit 
ett utöver omfånget av folkskolans verksamhet utsträckt mått av 
allmänt medborgerlig bildning". Att så var förhållandet, h~de 
synts reservanterna så självklart, att en hemställan om utredmng 
härav förefallit dem "rent av orimlig" . 

Den avlämnade motionen hade ej gjort anspråk på att komma 
med några nyheter. Det var endast andra kammarens gamla önske
mål som återkommit i en smula modifierad gestalt . Kravet att 
ned~e delen av läroverket skulle ombildas till en allmänt med
borgerlig skola hade upprepade gånger fr~mförts a: andra kam
maren. Det var visserligen sant, att detta allud yrkats 1 samband med 
latinfrågan. Men anledningen härtill hade icke va~it ~änsyn till 
latinet i och för sig, utan helt enkelt av den omstand1gheten, att 
latinet markerade gränsen mellan den nedre delen av läroverket, 
som skulle meddela allmänt medborgerlig bildning, och den övre, 
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som skulle grundlägga "lärd" bildning. "Det är detta som medfört 
att läroverksfrågan så ofta framträtt i formen av latinfråga". ' 

Som argument mot den nu föreslagna läroverbreformen hade 
bl. a. ~nförts, att folkskolan icke borde degraderas till ett "underlag" 
eller ull en "förstuga" för läroverket eller göras till "tjänarinna" 
för detta. Man måste låta folkskolan "behålla sin självständighet 
oförkränkt", icke utsätta henne för något tryck, som kunde tynga 
på hennes organisation, icke "förrycka henne från hennes egentliga 
bestämmelse" o. s. v. Härtill ville talaren anmärka, att motstån
darna till ett samband mellan läroverket och folkskolan oupphör
ligen hade måst vika tillbaka från den ena ställningen till den andra. 
För ungefär ett halft århundrade sedan hade den allmänna me
ningen varit, att barn, som skulle förvärva en högre bildning, icke 
kunde gå i småskolan utan måste redan från 6 års ålder sättas in 
i en särskild "förberedande" skola. För ungefär 15 år sedan var 
man allmänt ense om, att sådana barn kunde få genomgå småskolan, 
men sedan, menade man, finge de icke fortsätta i folkskolan utan 
måste ingå i en förberedande klass till läroverkets lägsta klass. Efter 
den förändring av läroverksstadgan, som senast ägt rum, hade man 
kommit så långt, att sådana barn kunde få genomgå småskolan 
och folkskolans första årsklass, men därefter måste de, säger man, 
ga 111 i läroverkets första klass, ty i annat fall skulle deras finare 
bildning icke kunna rätt grundläggas, och folkskolans andra, tredje 
och fjärde årsklasser förlora sin självständighet. När man betrak
tade denna utvecklingshistoria och såg, hur motståndarna till sam
bandet mellan folkskolan och allmänna läroverket tid efter annan 
hade måst flytta sig från den ena förskansningen till den andra, så 
fick man enligt talarens mening det intrycket, att man befann sig 
inför en arme, som var på reträtt och som måste låta driva sig till
baka just till den punkt, som reservanterna utpekat som den enda 
hållbara, "d. v. s. att de slutligen måste gå in på att låta mellan
skolan bliva en överbyggnad på den fullständiga folkskolekursen". 
"Jag tror, att i grunden ingen kan sväva i tvivelsmål om, att där
hän kommer det att gå". 

Resultatet av den långvariga överläggningen blev, att vid slut
voteringen utskottsförslaget erhöll endast 49 röster, under det att 
ett yrkande om avslag på såväl utskottets hemställan som på samt
liga i ärendet väckta motioner samlade ej mindre än 141 röster. 



XIV. 

NY UTREDNING I LAROVERKSFRÅGAN 

Två av andra kammaren sedan gammalt hävdade reformkrav 
hade härigenom kommit i viss motsättning till varandra, vilket haft 
till följd, att hela frågan om småläroverken hamnat i ett dödläge. 
Utskottets ståndpunkt, som grundade sig på de av professor Boethius 
i hans motion uppdragna riktlinjerna, innebar, att vad som i första 
hand borde komma till stånd var en reform av läroverkens neder
stadium. Detta måste ombildas till en enhetsskola för allmänt med
borgerlig bildning, och en nödvändig förutsättning härför var latin
studiets uppskjutande till gymnasiestadiet. Först därefter kunde det 
bli möjligt att ta itu med frågan om småläroverken, och därvid 
måste småstäderna själva få ett ord med i laget. En närmare ut
redning av hithörande frågor vore därför en nödvändig förutsättning 

för ett ställningstagande. 
Reservanternas uppfattning, följdriktigast utformad av Fridtjuv 

Berg i hans inlägg i kammardebatten, grundade sig också på det 
gamla kravet från andra kammarens sida, att nedre delen av läro
verket skulle ombildas till en allmänt medborgerlig skola. Men 
denna skulle grundas på folkskolan som bottenskola och resultera 
i en ny skoltyp, mellanskolan. Det naturliga var då att anknyta 
reformen till den sedan gammalt brännande frågan om småläro
verken, vilken fråga enligt Bergs mening vore mest mogen för en 
lösning. Omorganisationen av läroverkets nederstadium borde man 
tills vidare lämna åt sidan och först efter en lösning av småläro
verksproblemet göra denna fråga till föremål för en allsidig ut

redning. 
Det blev den av Boethius hävdade uppfattningen, som kom att 

bestämma den följande utvecklingen. Den av honom i motionen 
1896 utvecklade tankegången togs upp i en motion vid 1899 års 
riksdag av dåvarande lektorn i Göteborg, sedermera överdirek
tören i läroverksöverstyrelsen Ernst Carlson. Varje sakkunnig måste 
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erkänna, framhöll han, att läroverken i sin nuvarande gestalt 
väsentligen var inriktade på att grundlägga de vetenskapliga in
sikter, som vid universitetet eller högre tillämpningsskola vidare 
utbildas, medan den medborgerliga bildningen alltför mycket fått 
sitta emellan. Vid 1893 års riksdag hade förslag framställts, åsyf
tande att tillgodose ifrågavarande bildningsbehov genom att ersätta 
de treklassiga läroverken och pedagogierna med fem- eller treklas
siga samskolor, i senare fallet byggda på genomgången fullständig 
folkskolekurs. Sådana förslag skulle enligt Carlsons mening å som
liga orter med fördel kunna genomföras och innebure måhända en 
lämplig lösning beträffande en ombildning av en del av småläro
verken. "Men frågan om de mindre läroverkens framtida öde är en 
detalj-fråga, som gärna kan lämnas å sido, tills den stora reform
frågan vunnit sin lösning. Och denna gäller framför allt för de 
fullständiga läroverken (för närvarande 36) och de femklassiga 
(för närvarande 22), vilka böra tänkas utgöra stommen i en ny 
läroverksorganisation". · 

I avseende på de fullständiga och femklassiga läroverken hade 
många reformvänner tänkt sig, heter det i motionen, att kravet på 
en allmän medborgerlig bildningskurs, avslutad vid lärjungarnas 
15 :de-16 :de år, borde kunna tillgodoses inom desamma genom 
upprättande av en särskild avslutningsklass ovanpå den femte real
klassen och parallell med nedre sjätte klassen. Vid slutet av denna 
nya klass borde vidare inrättas en avgångsexamen, vars avläggande 
skulle medföra kompetens för vissa levnadsbanor. Detta var det 
reformförslag, framhåller Carlson, som vid 1896 års riksdag vann 
mest anklang från olika håll. Två ledande grundsatser kunde därvid 
sägas ha blivit allmänt omfattade, nämligen latinets uppskjutande 
till nedre sjätte klassen och nederskolans enhetliga organisation. Dessa 
grundsatser medförde i själva verket såsom en nödvändig konsekvens 
läroverkets delning i två stadier, ett högre och ett lägre, samt åt
gärder för det lägre stadiets avslutning genom en särskild examen. 

Motionen utmynnade i ett yrkande om en allsidig utredning av 
läroverksfrågan. Visserligen var det bekant, att ecklesiastikministern 
nyligen igångsatt en utredning i åtskilliga läroverken angående 
frågor, men för att den åsyftade utredningen skulle bliva tillräckligt 
mångsidig och ledas i en för läroverksfrågans lösning fruktbärande 
riktning, så syntes det motionären redan nu påkallat med ett ut-
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talande fr:1n riksdagens sida i ovanberörda viktiga principfr:1gor, 
vilket ocks-1 vore ägnat att underlätta sakens framg:1ng. Han hem
ställde därför, "att riksdagen m:1tte hos Kungl. Maj :t anh:1lla om 
utarbetande och framläggande inför riksdagen av förslag till in
rättande vid rikets fullständiga och femldassiga allmänna läroverk 
av en under offentlig kontroll ställd och av viss kompetens :1tföljd 
avg:1ngsexamen för lärjungar, som vid 15-16 :1rs:1ldern önska sluta 
sin skolg:1ng, samt till de ovan antydda ändringar i läroverkens 
organisation, som därmed st-1 i samband". . 

Andra kammarens tillfälliga utskott, som hade att behandla den 
carlssonska motionen, tillstyrkte i allt väsentligt de däri framlagda 
förslagen. Med sin i ärendet förebrakta utredning för ögonen, heter 
det, tvekade utskottet icke att s:1som sin mening uttala, att inrät
tandet av en avg:1ngsexamen, ungefärligen av den beskaffenhet 
och förlagd till det stadium, som i motionen angivits, borde upp
ställas s:1som ett av de viktigaste m:1len vid läroverkets omorga
nisation. Huruvida de former, under vilka denna examen borde 
avläggas, kunde tänkas n:1got enklare, än motionären förutsett, 
liksom även omfattningen av den kompetens, som borde :1tfölja 
avläggandet av densamma, ans:1g utskottet böra överlämnas :1t den 
kommande utredningen att närmare föresl-1. P-1 övriga i motionen 
antydda organisatoriska :1tgärder ans:1g utskottet ej vara skäl att 
närmare ing-1. I detta avseende liksom ifr:1ga om kurs- och tirn
fördelningens detaljer m. m. borde man ej g-1 en kommande utred
ning i förväg. 

I detta sammanhang hade utskottet ocks-1 haft att behandla en av 
rektor E. Hj . Sjövall väckt motion, vari denne opponerat mot de av 
Carlson framlagda förslagen. Om dittills ett missförh:1llande legat 
däri, att den medborgerliga bildningens krav f:1tt sitta emellan för 
den vetenskapliga förbildningens, s-1 torde det enligt Sjövalls me
ning ej kunna bestridas, att förh:1llandet skulle bli föga mindre 
beklagansvärt, om den vetenskapliga förbildningen, som Carlsons 
förslag gick ut p-1, skulle komma att lida intr:1ng av den medborger
liga bildningen. L:1t därför, menade han, "den s. k. lärda skolan, 
d . v. s. det allmänna läroverket, arbeta fortfarande som hittills i 
den vetenskapliga bildningens tjänst och detta fr:1n roten till top
pen, men 1:1t den medborgerliga bildningen f-1 sina egna skolor och 
i dem meddelas också fr:1n begynnelse- till avslutningsklassen". 
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Att Carlson med sina förslag fög~ tagit hänsyn till minoriteten 
av lärjungarna och deras i varje fall berättigade krav p-1 vetenskap
lig förbildning, visade sig enligt Sjövalls mening bjärtast, d-1 han i 
sin motion p-1 två rader avfärdat de s. k. sm:1läroverken. Dessa 17 
treklassiga allmänna läroverk och 4 pedagogier med över 1000 lär
jungar tillhörde samhällen med ett inv:1narantal av över 60.000 
personer och hade en tätt befolkad landsbygd i sin omedelbara 
närhet. "D-1 dessa läroverk icke inbegripas i den föreslagna nya 
organisationen, vilken ställning skola d-1 de komma att intaga? Som 
nogsamt bekant är, utgöra de endast ett bestämt antal klasser av 
de högre allmänna läroverken, förlagda under andra tak än dessa. 
De arbeta för precis samma m-11 och subordinera i viss m:1n under 
var s~tt högre läroverk. Dettas läroböcker och undervisningsmetoder 
ansluta de sig ocks-1 till, enär deras lärjungar antagas vid dem komma 
att fortsätta sina studier. Då nu så varit och är förh:1llandet, och 
motionären gör sig till m:1lsman för dem, som insett och inse dessa 
klassers oförm:1ga att fylla ett erkänt bildningsbehov, varför icke 
utsträcka den äskade reformen till de läroverk, som allra mest äro 
i behov av densamma? Att m:1let på åtskilliga platser skulle vinnas 
genom en ombildning av sm:1läroverken, erkänner motion.ären, men 
skyndar att tillägga, att dessa läroverks öde är en detaljfråga, som 
ännu alltjämt kan lämnas åsido." 

Frågan hade dock, framhöll Sjövall vidare, h:1llits svävande allt 
sedan 1882, d. v . s. i över 16 :1r, så nog kunde väl tiden för dess 
avgörande nu anses vara inne, helst meningarna inom riksdagen i 
denna fråga syntes vara stadgade. Icke avspisades frågans målsmän 
med ett sådant slagord som "detaljfråga", och de samhällen, som 
så livligt berördes av frågan, vore föga belåtna med att bli be
traktade såsom detaljer, när det rörde en för dem så övermåttan 
viktig sak som deras ungdoms undervisning och uppfostran. Små
läroverkens ställning vore enligt Sjövalls mening helt enkelt omöjlig, 
sedan de brakts i en s:1dan ställning, att de varken kunde förbereda 
för den nya avslutningsklassen icke heller till n:1gon klass av det 
blivande allmänna läroverket. "De bliva ett oting, på vilket det 
vore oförsvarligt att offra ett öre av statsmedel. Nej, det är nog s-1, 
att dessa småläroverk stå i ett organiskt sammanhang med de högre 
allmänna läroverken, och det 1:1ter sig därför helt enkelt icke göra 
att avfärda dem blott med slagord. Antingen m:1ste de samtliga 
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nolens volens amputeras bort och det genom en hastig och kort 
operation eller ock efter rättsliga grunder utgallras och så tagas 
med i nu ifrågasatta reform. Endast ett sådant förfarande är rätt
vist, billigt, klokt och politiskt". 

Sjövalls förslag gick därför ut på, att samtliga femklassiga och 
därtill lämpliga treklassiga allmänna läroverk samt nuvarande 
pedagogier omorganiserades till så organiserade skolor, som de, till 
vilka Carlson i sin motion uppdragit grundlinjerna. Därmed skulle 
man nämligen tillgodose allmänhetens och den bildningssökande 
ungdomens alltmer oavisliga krav på statsläroverk för bibringande 
av medborgerlig bildning. Man skulle då tillsvidare kunna nöja sig 
med att vid några av de högre allmänna läroverken omdana neder
skolan på samma sätt. Därmed inskränktes experimentalfältet på 
detta viktiga område till det minsta möjliga, och man sattes enligt 
Sjövalls mening i tillfälle att avbida några års erfarenhet av denna 
åtgärd, innan man gav till spillo det för sitt ändamål (d. v. s. den 
vetenskapliga förbildningen) erkänt goda, som man hade. 

Utskottet förklarade sig i sitt yttrande över Sjövalls motion ej 
kunna dela dennes uppfattning, att den föreslagna medborgerliga 
avgångsexamen borde införas endast vid några högre allmänna 
läroverk. Vidare ansåg utskottet, att frågan om småläroverkens om
bildning borde särskilt och möjligen efter andra grunder behandlas, 
än de av Sjövall angivna, varför föreslogs, att motionen "icke må 
till någon vidare åtgärd föranleda". 

Med tanke på första kammarens inställning till liknande frågor 
tidigare var det givetvis att befara, att det skulle bli mycket svårt 
att få denna kammare med på de i Carlsons motion framlagda för
slagen. Motionen hade för behandling remitterats till första kam
marens andra tillfälliga utskott, som i sitt utlåtande så gott som 
helt anslöt sig till de i motionen angivna grunderna. Endast ifråga 
om latinets uppflyttande framfördes betänkligheter, men utskottet 
ansåg sig endast böra referera olika yrkanden, som blivit gjorda, 
och icke uttala något bestämt omdöme, "vilket borde stödja sig på 
en utredning, som enligt sakens natur icke kan åstadkommas av ett 
riksdagens utskott". Betänkandet utmynnade således i exakt samma 
hemställan, som avgivits av andra kammarens första tillfälliga ut
skott, nämligen "att riksdagen måtte hos Kungl. Maj :t anhålla om 
utarbetande och framläggande inför riksdagen av förslag till in-

p 
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rättande vid rikets fullständiga och femldassiga allmänna läroverk 
av en under offentlig kontroll ställd och av viss kompetens åtföljd 
avgångsexamen för lärjungar, som vid 15-16 årsåldern önska sluta 
sin skolgång, samt till de ändringar i läroverkens organisation, som 
därmed stå i samband". 

Detta egendomliga förhållande, att huvudparten av de båda ut
skottens betänkande liksom själva "klämmen" kom att ordagrant 
överensstämma, berodde på att man under ärendets behandling fått 
till stånd ett slags samarbete. Vid debatten i andra kammaren då 

' utskottsbetänkandet sedermera behandlades, lämnade utskottsord-
föranden Hammarlund en del upplysningar om ärendets behandling 
inom utskottet. Med anledning av Carlsons motion hade samma 
yrkande framlagts i en motion i första kammaren av landshövding 
F. A. Boström. Det var, framhöll Hammarlund, som om den tanken 
legat i luften, att nu måste ett allvarligt försök göras "att åtmins
tone i någon mån lösa den så segslitna skolfrågan". "Då vi nu alla 
voro besjälade av önskan att verkligen komma till ett positivt 
resultat, sökte vi skaffa dessa motioner en i någon mån bättre be
handling än den, som eljest plägar komma ett dylikt ärende till del. 
Efter samråd mellan de båda utskotten överenskom man att utse tre 
kommitterade från vartdera utskottet att å utskottets vägnar föra 
de förberedande underhandlingarna". Genom ömsesidiga eftergifter 
blev det möjligt att få till stånd ett utlåtande, varom i det närmaste 
full enighet hade rått. "Man möttes på halva vägen". Sedan man 
på detta sätt enats om och kommit till ett gemensamt slutresultat, 
hade ärendet gått tillbaka till de tillfälliga utskotten, som sedermera 
i grundlagsenlig ordning avgav sina betänkanden. Granskade man 
dessa, skulle man finna, att de i det stora hela var mycket lika 
varandra, "så lika som det gärna är möjligt", och båda slutade med 
alldeles samma yrkande. Endast ifråga om latinet visade det sig 
ej möjligt att sammanjämka åsikterna. Härvidlag var det icke ens 
Önskligt att få alldeles lika utlåtande. Hade man i denna punkt 
framlagt alldeles samma utlåtande, skulle resultatet enligt Hammar
lunds mening helt säkert ha blivit det, att om det varit sådant, 
att det kunnat godkännas i första kammaren, så hade andra kam
maren icke kunnat godkänna det, och tvärtom, hade det kunnat 
godkännas i andra kammaren, hade nog icke första kammaren 
kunnat taga det. Det var därför som utlåtandena i fråga om latinet 
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hade kommit att skilja sig från varandra. Resultatet skulle under 
alla förhållanden bli en skrivelse till Kungl. Maj:t med de yrkan
den som framställdes i klämmen, under förutsättning att vardera 
kammaren nu godkände sina utskotts utlåtanden. 

Att man lyckades få till stånd ett i huvudsak enstämmigt betän
kande i den segslitna frågan berodde till stor del på att man denna 
gång liksom renodlat problemet och koncentrerat sig på själva 
huvudfrågan, nämligen omorganisationen av läroverkets nedersta
dium. Detta betonades också av professor Boethius i ett anförande, 
vari han också berörde sin tidigare insats för frågans lösning. Det 
var så mycket tydligare, att han hälsade resultatet av utskottets 
arbete med tillfredsställelse, yttrade han, "som jag vid riksdagen 
1896 tog mig friheten frams:älla en moti?n i samma riktni~g". 
Han ville gratulera utskottet ull att denna gang ha lyckats undv1ka, 
"att själva huvudfrågan genom en mängd bifråg?r f?rkvävts". ~.an 
hade vissa erinringar beträffande en del detalJer 1 utskottsbetan
kandet, men han ville inte låta detta bli något hinder för ett till
styrkande av utskottets förslag. 

Vid debatten i första kammaren framhöll Carl von Friesen, att 
hans åsikter i den föreliggande frågan var vida mera pos1t1va än 
utskottets. Han hade dock gått med utskottet och låtit bli att 
reservera sig av det skäl, att han ansett, att vad utskottet föreslagit 
i allt fall var ett steg framåt, ehuru visserligen vida mindre deciderat, 
än han skulle ha önskat. Med anledning av ett ändringsförslag av 
biskop Billing förklarade han, att han icke ville vara med om, 
att förslaget ytterligare uttunnades, varigenom det som återstod 

bleve "bra litet". 
Enigheten inom utskottet hade således vunnits genom att man 

på båda sidor prutat av på sina önskemål och und:ikit alla f.~~gor, 
som föranlett den i det föregående omnämnda mouonen av SJovall. 
Vid debatten i andra kammaren återkom Sjövall till sina i motionen 
framförda synpunkter. Han hade, yttrade han, med sin motion 
velat hävda de s. k. småläroverke:1s rätt att icke vara uteslutna 
från den nu ifrågasatta reformen av de allmänna läroverken. Efter 
att i över 30 år hava tjänstgjort såsom lärare vid statens läroverk, 
hade han dock större delen av denna tid verkat på en plats och 
bland ungdom, som just livligast känt behovet av en sådan bild
ning som den, varom nu var fråga. A v egen erfarenhet kunde han 
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därför vitsorda nyttan och behovet av just småläroverkens om
organisation på det föreslagna sättet. Lämnade man dem utom 
räkningen, så förfor man obilligt och deras ställning bleve ohållbar. 
Län?e no~· hade de varit ställda så att säga på vakans, "och san
!~erl~~en vakans.sät:ningen .~ar .bidragit att göra dem livskraftigare". 
Enar emellerud Ingen rost 1 utskottet har höjts för dessa små, 

s~ är ~ag icke så förmäten o att här vilja med avseende på dem 
gora nagot yrkande, utan fa dessa läroverk väl fortfarande som 
hittills öva sig i att med tålamod se tiden an". 

På detta svarade Carlson i ett inlägg i andrakammardebatten 
en s~ula .. överlägset, att Sjövall fört åtskillig veklagan å de tre
klas~~ga laroverke~~ v~gnar. Utan tvivel var det av behovet påkallat, 
a;t aven doer~s st~llnmg ~e.d det första togs under omprövning, 
~asom ocksa 1 motwnen bhv1t antytt. "Men jag tror icke, att hans 
angestr~p ?,ör verka d~rhän, 

0

att vi nu skulle upptaga frågan; det 
bleve da for mycket p a en gan g. Ha va vi väl sörjt för de 1 5 000 
l~rjungar, so1!1 finnes i de 36 fullständiga och de 22 femklassiga 
laroverken, sa torde det sedan gå lätt nog att komma tillrätta 
med de 900 lärjungarnas krav, vilka nu undervisas i de 17 tre
ldassiga läroverken. Detta lärer då följa av sig själv såsom ett 
korollarium". 

I andr~ l~ammaren bifölls utskottets förslag utan votering, me
d.~n d~~ 1 forsta ka.~maren blev omröstning. Utskottsförslaget bi
folls har med 80 roster mot 29, vilka senare dock ej avgavs för 
a.vslag u.tan för ett ändringsyrkande, som gick ut på att omorganisa
tionen eJ skulle omfatta samtliga allmänna läroverk utan ett mindre
tal efter Kungl. Maj:ts beprövande. I enlighet med dessa beslut i kam
rarna avläts den 6 maj en riksdagsskrivelse till Kungl. Maj :t med 
anhållan om förslag till inrättande av en avgångsexamen för lär
j~ngar, som vid 15-16 årsåldern önskade sluta sin skolgång, samt 
ull de ändringar i läroverkens organisation, som stode i samband 
därmed. 

Redan den 26 maj var Kungl. Maj:t på föredragning av då
varande ecklesiastikministern N. L. A. Claeson färdig med ett för
beredande beslut för begärda utredningen, nämligen tillkallande av 
sakkunniga med uppdrag att avgiva yttrande och förslag i ären
d~t. De~. blev en mycket manstark ny läroverkskommitt<! på ej 
mmdre an 15 personer. Bland dem märktes motionären i ärendet 

, .. 
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Ernst Carlson, professor S. J. Boethius, läroverksadjunkten H. 
Dahlgren, rektor C. von Friesen, lektorerna R. Darin, N. Höjer, 
Arvid Lindhagen och P . E. Lindström samt rektorn F. W. Åmarlc 
Kommittens ordförande blev professor Th . M. Fries och vice ord
förande C . von Friesen. Den senare avgick ur kommitten på som
maren 1902 i samband med att han utnämndes till statsråd och chef 
för ecklesiastikdepartementet. Till sekreterare i kommitten förord
nades lektor A. Nordfelt. Efter något mer än 31

/2 års arbete av
lämnade kommitten den 8 december 1902 ett mycket omfångsrikt 
betänkande i 3 delar på tillsammans över 1000 trycksidor. 

I sitt betänkande säger sig kommitten ha fattat som sin förnämsta 
uppgift att på ett fullt verksamt sätt söka främja den allmänna 
medborgerliga bildningen, nämligen för så vitt densamma gick ut
över vad som i folkskolan meddelas. Beträffande de allmänna läro
verken föreslog kommitten följande huvudgrunder för en omorga-

nisation : 
1. Rikets allmänna läroverk skulle vara av två slag, nämligen 

dels realskolor, som skulle bestå av sex ettåriga klasser och ha till 
ändamål att utöver omfånget för folkskolans verksamhet meddela 
allmän medborgerlig bildning, dels högre allmänna läroverk, som 
skulle bestå av en sexklassig realskola och ett gymnasium med fyra 

ettåriga klasser eller ringar . 
2. Realskolan skulle utgå från inträdesfordringar, som ej översteg 

det i första klassen av fast folkskola litt. A . inhämtade kunskaps
måttet, och avslutas med en avgångsexamen i huvudsaklig överens
stämmelse med angivna riktlinjer och med den kompetens, som 

kunde bliva bestämd. 
3. Realskolan på vissa orter finge anordnas som samskola för 

gossar och flickor, inrättad i huvudsak efter enahanda grunder, som 

gällde för övriga realskolor. 
I sin utredning ägnade kommitten ett särskilt avsnitt åt frågan 

om småläroverken. Enligt stat utgjorde de treklassiga läroverken 
sammanlagt 17, vartill kom 4 pedagogier. Emellertid hade åtskilliga 
kommuner på egen bekostnad utvidgat sina skolor med högre Idas
ser och för dessa erhållit dimissionsrätt till motsvarande klasser 
vid de allmänna läroverken. De lägre läroverkens faktiska ställning 
hade således blivit en annan än den enligt stat tedde sig. A v små
läroverken var det endast 2 pedagogier som saknade sådan dimis-
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sionsrätt, . det övervägande flertalet hade utvidgats till femklassiga. 
Den fakuska utvecklingen, sådan den under de senaste årtiond 

··11 · ena 
sta t stg genom kom~unernas . fr~a beslut och under regeringens 
~edverkan, pekade e~hg: kommittens uppfattning givet mot tvenne 
la.~·ov~rlm:,per, som 1 stg upptog alla andra, nämligen det full
standtga laroverket och det femklassiga. Sedan folkskolan blivit så 
utvecklad, att e~ sådan bildningskurs som de gamla pedagogiernas 
eller de treldas~tga läro:erkens icke längre vore av behovet på
kallad, funnes eJ heller nagot skäl att längre bibehålla sådana läro
verk. Kommitten ansåg därför, att om den föreslagna organisationen 
av de .allmänna läroverken, d. v. s. med en sexårig realskola an
tages, mga läroverk med mindre klassantal än vid dessa borde av 
staten upprättas eller underhållas. Huruvida ett läroverk skulle helt 
och hållet .. bekostas av st~ ten, måste också bli beroende av lärjunge
antalet. For ett sexklasstgt läroverk borde man räkna med minst 
120 lärjungar. Vad anginge de nuvarande läroverken borde man 
kunna utgå ifrån, att detta antal skulle kunna påräknas i de läro
verk, som nu i fem klasser hade 100 lärjunaar. Alla de läroverk 
som hade minst detta lärjungeantal i sina :uvarande fem klasse; 
borde således .enligt .kommittens förslag helt och hållet på statens 
bekostnad utvtdgas ull sexklassiga realskolor. 

Annorlunda ställde sig frågan med hänsyn till de ort d" l" 
l 

o o • er, ar aro-
ver (en vore sa fatahgt besökta, att statens omkostnader f" · 
l". · bl .. . or vaqe 
a1 J!mge e: e , oskahgt stora. Det kunde visser !igen ej förnekas, 

ansag ~~~~mitten, att en ort, som i långa tider haft ett statsläro
verk, dangenom förvärvat en viss hävdens rätt, som icke utan vä
gande skäl borde åsidosättas. Härtill kom, att de flesta av ifråga
~~rande kommuner underkastat sig betydande uppoffringar för 
lamverkshus m. m. för att erhålla sina läroverlr En d 1'1 h" 

• • • .. o • ~. y 1 ( ansyn 
~m~e dock eJ dn~as for langt. En skähg gräns, grundad på de 
tfragakommande laroverkens nuvarande lärjungeantal borde i detta 
avseend: up~ställas. Genom utvidgning till sexklassiga läroverk, 
som enhgt ~orslaget skulle vara villkoret för upptagande på stat 
skulle samthga lägre läroverk erhålla en ny förmån, för vilken ick~ 
någon historisk rätt kunde åberopas. Att åter indraga samtliga ell .. l er 
et.t storre anta av ~e~, som ej kunde beräknas komma upp i det 
supulera.de antale~ l~qungar, skulle enligt kommittens mening icke 
blott stnda mot btlhghet och rättvisa utan även tillfoga vår odling 
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en allvarsam skada. Dessa läroverk beredde nämligen inom mycket 
stora områden av vårt land möjlighet för många lärjungar till högre 
bildning, som de utan dem icke skulle kunna erhålla, vartill kom 
att ifrågavarande läroverk också kunde sägas utgöra kulturcentra 
för dessa områden. Med stöd av den utredning rörande samunder
visningen, som kommitten i det föregående framlagt, föreslogs där
för, att på de orter, där det i anseende till lärjungarnas ringa antal 
måste anses som en misshushållning att underhålla skilda goss- och 
flickskolor, de nu befintliga allmänna läroverken för gossar för
vandlades till realskolor, anordnade som samskolor samt bekostade 
av staten och kommunen gemensamt. 

De orter, vilkas läroverk kunde ifrågakomma till dylik ombild
ning, skulle således bliva sådana, där antalet lärjungar ej uppnådde 
ett antal av 100 i fem klasser. Alla dessa läroverk kunde emellertid 
ej hava samma anspråk på statens medverkan, enär de hade mycket 
skiljaktig betydelse för det allmänna, större i Sf!.mma mån som 
lärjungarnas antal vore större. Där detta , vore så litet, att även 
under förutsättning av ett lika antal flickor i en blivande samskola 
antalet 100 i fem klasser ej skulle uppnås, d . v. s. där lärjunge
antalet i den nuvarande gosskolan ej motsvarade ett antal av 50 i 
fem klasser, syntes enligt kommittens mening statens förpliktelse 
till bidrag böra upphöra och därvarande allmänna läroverk indra
gas. Men läroverk mellan nämnda gränser, d . v. s. sådana, som i sina 
nuvarande klasser i medeltal hade ett antal av 10-20 lärjungar i 
varje klass eller 50-100 i fem klasser, vilket under förutsättning 
av ett lika antal flickor skulle giva 20-40 lärjungar i varje klass 
eller 120-240 i hela den sexklassiga samskolan, kunde med skäl 
anses till den grad fylla sin uppgift, att de fortfarande borde vara 
föremål för statens omedelbara omvårdnad. Det var således dessa 
läroverk, som enligt kommittens förslag skulle ombildas till av sta
ten och kommunen gemensamt upprätthållna samskolor. 

Kommunens bidrag borde enligt kommittens mening lämpligen 
kunna bestämmas till samma andel, som 1882 års kommitte före
slagit för de då ifrågasatta kommunala gosskolorna, d. v. s. ett be
lopp motsvarande en tredjedel av lärarnas minimilöner. Det eko
nomiska ansvar, som kommunen skulle hava att därigenom ikläda 
sig, behövde icke bliva synnerligen betungande. Först och främst 
borde de understöd, som dittills utgått till flickskolan från vissa 
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fonder, från stadens sparbank eller från enskilda i några fall .. 
f o l d . , aven 
ran an stmget, framdeles kunna påräknas för samskolan. Vidare 

syntes läm~.ligt ~tt, såsom redan 1882 års kommitte föreslagit, kom
munen erholl ratt att av samskolans lärjungar uppbära termins
avgifter intill visst belopp. Detta belopp borde enligt kommittens 
åsikt bestämmas till högst 20 kronor. 

.. De ~llmänna grund.ern~ för kommittens förslag ifråga om de 
lagre l~roverkens omb1ldmng och indragning var således följande: 

1. Laroverk som har och synes påräkna ett antal av minst 100 
lärjun~ar i fem klasser, ombildas till en sexklassig, av staten helt 
och ballet bekostad realskola för gossar. 

2. Läroverk, som har och synes påräkna ett antal av minst 50 
intill 100 gossar i fem klasser, ombildas till sexklassig samskola 
under förutsättning att kommunen bidrager med ett belopp mot~ 
svarande 

1
/s av lärarnas minimilöner. Staten bekostar återstående 

delen av lärarnas löner och ålderstilläggen, men anslaget till ortens 
flickskola indrages. 

3. Läroverk, som icke har eller synes kunna påräkna minst 50 
lärjungar i fem klasser, indrages. 

I överensstämmelse med de allmänna grunder, som kommitten 
uppställt, och med stöd av den utredning, som i betänkandet läm
nats, hade en undersökning företagits för att utröna till vilken av 
nämn.~a .. tre grupper de oli!{a, läroverken och ped~gogierna vore 
att hanfora. Det av kommitten framlagda förslaget innebar föl
jande: 

1. Till av staten bekostade sexldassiga realskolor för gossar ut
vidgas följande läroverk: Femldassiga läroverken i Borås, Eskils
tuna, Göteborg: det västra och det östra, Karlshamn, Kristinehamn, 
Landskrona, Malmö, Skövde, Stockholm : Jakobs, Katarina och 
Kungsholmens, samt Uddevalla; Treklassiga läroverken i Arvika 
och Varberg. 

2 .. Till s~~ldassig.~ samskolor uncle~ ovan angivna förutsättningar 
omb.~l~as folJan~e laroverk: Femklass1ga läroverken i Arboga, Eksjö, 
Enkopmg, Manestad, Norrtälje, Oskarshamn, Piteå, Söderhamn 
och Vadstena; Treklassiga läroverken i Alingsås, Askersund Falkö
ping, Filips~~d, Sala, Skellefteå, Strömstad, Trelleborg, Åmål: Angel
holm och Ornsköldsvik; Tvåldassiga pedagogierna i Köping och 
Södertälje. 
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3. Följande läroverk indragas: Treklassiga läroverken i Marstrand, 
Söderköping, Sölvesborg och Vimmerby; Tvåldassiga pedagogien i 
Nora; Enklassiga pedagogien i Cimrishamn. 

Beträffande läroverket i Haparanda ansåg kommitten, att detta 
borde intaga en undantagsställning, trots att lärjungeantalet under 
flera av de senaste 10 åren understigit 50. Med hänsyn till önsk
värdheten av, att den nationella odlingen bevarades och det svenska 
språket stärktes i gränsbygden mot Finland samt på grund av denna 
bygds avlägsenhet från annan stad med svenskt läroverk, borde det 
femklassiga läroverket i Haparanda ombildas till sexklassig sam
skola och denna helt och hållet bekostas av statsverket. 

Kommittens betänkande remitterades till myndigheterna i de av 
läroverksreformen berörda städerna. De samhällen, vilkas läroverk 
skulle ombildas till realskolor för gossar, hade i allmänhet ingenting 
haft att invända. Däremot var myndigheterna i de städer, vilkas 
läroverk föreslagits ombildade till samskolor mindre tillfredsställda. 
De tilltänkta kommunala bidragen ansågs innebära en orättvisa 
mot de mindre städerna. De skulle trots sin ringa ekonomiska bär
kraft nödgas bidraga till lärarpersonalens avlöning, under det att 
de större städerna med deras större ekonomiska resurser finge sina 
läroverk helt och hållet bekostade av staten. Den nya skolformen 
skulle komma att draga med sig dyra omkostnader i och för in
rättande av tillräckliga och i övrigt lämpliga skollokaler. De ut
gifter, som ifrågavarande samhällen sålunda finge vidkännas, kom
me att bliva för dem i hög grad betungande. De i utsikt ställda 
terminsavgifterna vore icke någon faktor att räkna med, enär en 
stor del av de föräldrar, vilkas barn besökte läroverket, befunne 
sig i de ekonomiska omständigheter, att de skulle nödgas taga bar
nen från skolan, därest ej billig undervisning därstädes kunde bere
das. Mången fattig yngling, som under nuvarande förhållanden vore 
i tillfälle att förvärva sig en högre bildning, skulle på grund av 
terminsavgifterna därifrån utestängas. Införandet av dylika avgifter 
skulle dessutom föra med sig, att gossarna å den kringliggande 
landsbygden hellre skulle söka inträde vid en realskola, där under
visningen vore kostnadsfri, varigenom samskolans lärjungeantal 
skulle avsevärt förminskas och densamma komma att föra en ty
nande tillvaro. 

XV. 

1904 ÅRS LAROVERKSREFORM 

Lärover.k~kom~ittens U0tred~ing och förslag förelades riksdagen i 
en proposition ull 1904 ars nksdag med ecklesiastikministern Carl 
von Friesen som föredragande. I sitt yttrande till statsrådsproto
ko}l:t framhöll ?enne, att de allmänna läroverken länge lidit av 
svangheten att mom samma organisation tillgodose tvenne olik
artade bildningsbehov, nämligen grundläggande insikter hos lär
jungar, som fullständigt genomgå läroverket för att sedan fortsätta 
si~.a studier,. dels ock meddelande av allmän medborgerlig bildning, 
u~over v~d 1 folkskolan inhämtas, åt lärjungar, som efter några års 
vistelse v1d läroverket övergå till vissa fackskolor eller omedelbart 
träda ut i det praktiska livet. Kärnpunkten i kravet på en tidsenlig 
läroverksreform hade blivit, att läroverken skulle så inrättas att de 
kunde bli till avsevärt gagn även för det stora flertalet, fÖre mo
genhetsexamen avgående lärjungar genom att på ett bättre och 
verksammare sätt än hittills främja den medborgerliga bildningen. 
. Detta hade läroverkskommitten fattat som sin förnämsta upp

gift och efter omsorgsfull utredning framlagt förslag till grunder för 
en ny läroverksorganisation, gående bl. a. ut på nederstadiets om
organisation till en sexårig realskola, vilkens lärokurs skulle avslutas 
med en avgångsprövning, benämnd realskoleexamen. Kommitte
förslagets grundtanke var densamma, som mer eller mindre med
vetet varit den ledande i de sista årtiondenas skolreformatoriska 
strävanden i vårt land. Enligt ecklesiastikministerns mening hade 
denna grundtanke blivit på ett lyckligt sätt utförd i det av kom
mitten framlagda förslaget . På grund av de skäl, som av kommitten 
anförts, och med stöd av utlåtanden från ett flertal myndigheter 
tvekade icke statsrådet att tillstyrka den av kommitten förordade 
organisationen av det allmänna läroverket. 

En viktig organisatorisk grundsats, icke minst med hänsyn till 
II 
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det öde, som eljest kunde komma att drabba de efter utfärdandet 
av 1882 års förordning av indragning hotade småläroverken, inne
hölls i kommittens förslag, att realskolan å vissa orter där lärjunge
antalet ej var alltför stort, skulle kunna anordnas som samskola 
för gossar och flickor . Att sålunda söka förbinda frågan om vissa 
läroverks ombildning med upprättande av samskolor, innebar, heter 
det i statsrådsprotokollet, ingen nyhet. Riksdagens båda kamrar 
hade ehuru i olika form, år 1892 och 1893 i princip godkänt en 

) 

dylik anordning. På framställning av Kungl. Maj :t hade riksdagen 
år 1896 och 1902 medgivit, att av anslaget till högre skolor för 
kvinnlig ungdom statsunderstöd finge utdelas även till samskolor 
å orter, där allmänt läroverk för gossar ej fanns, under villkor 
bland annat att vederbörande kommun eller enskilda tillsköt ett 
belopp, minst lika stort som statsunderstödet. Användningen av 
nämnda anslag hade begränsats år 1902 i avvaktan på läroverks
kommittens förslag i detta hänseende till sådana samskolor, som 
redan vore i åtnjutande av statsunderstöd, men genom beslut av 
1903 års riksdag hade förmånen av understöd utsträckts till alla 
samskolor, som före utgången av år 1902 fullgjort då gällande vill
kor för erhållande av understöd från ifrågavarande anslag. Rege
ring och riksdag hade således ställt sig välvilligt till frågan om 
samundervisning, och den praktiska erfarenheten därav betydligt 
vidgats även i vårt land, där för närvarande 20 statsunderstödda 
samskolor vore i verksamhet. Som resultat av kommittens under
sökning av samskalefrågan hade framgått förslaget, att en del lägre 
läroverk och pedagogier, som kunde påräkna ett visst antal lär
jungar, skulle ombildas till sexldassiga samskolor. Departements
chefen hade funnit de av kommitten för dylik samskolas anord
nande föreslagna grunderna för ändamålet väl avpassade och därför 
tillstyrkt upptagande i propositionen av en bestämmelse i enlighet 
härmed. 

Beträffande småläroverken heter det i statsrådsprotokollet, att 
den omorganisation av de allmänna läroverken, som nu föreslagits, 
ej kunde genomföras utan att den sedan länge på dagordningen 
stående frågan om de mindre läroverkens och pedagogiernas plats 
och uppgift inom skolorganisationen i sammanhang därmed bleve 
avgjord. Frågan om de s. k. småläroverken hade sedan en mans
ålder tillbaka spelat en viktig roll i förhandlingarna om lämpligaste 
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sättet att främja läroverkens uppgift att bibringa allmän medbor
gerlig bildning. Senast hade vid 1896 års riksdag förslag om små
läroverkens indragning och ersättande med påbyggnader på folk
skolan motionsvis förelagts andra kammaren. Genom andra motio
ner i båda kamrarna och genom de tillfälliga utskottens och kam
rarnas behandling av dessa motioner hade frågan kommit att växa 
ut till att omfatta hela läroverksorganisationen. Ehuru kamrarna 
avslagit samtliga de väckta förslagen, hade därigenom förberetts 
1899 års riksdagsskrivelse, som väl icke direkt berörde småläro
verken, men dock vid ett genomförande av den ifrågasatta nya 
skolorganisationen måste få ett stort inflytande på de lägre läro
verkens ställning. 

Efter att ha redogjort för läroverkskommittens förslag i frågan 
framlade departementschefen sin syn på det ifrågavarande spörs
målet. Till en början ansåg han sig böra framhålla statens rätt att 
med de av densamma bekostade läroverken företaga de anord
ningar, som på grund av ändrade förhållanden kunde befinnas er
forderliga, ävensom statsmakternas plikt, att, då sådant av omstän
digheterna påkallades, göra bruk av denna rätt . "Ty högre än den 
hävdens rätt, som i åtskilliga utlåtanden starkt framhålles, står de 
skattdragandes krav, att statens medel skola användas på ett sätt, 
som motsvarar ändamålet, detta vare sig det gäller allmänna 
undervisningsanstalter eller offentliga inrättningar över huvud taget. 
Men denna oavvisliga fordran lämnas obeaktad, därest staten uppe
håller läroverk, som äro så föga anlitade, att omkostnaderna för 
varje särskild lärjunges undervisning ställa sig oskäligt höga. Med 
denna uppfattning kan jag ej tillmäta en för frågan avgörande be
tydelse åt de ofta återkommande klagomålen över den orättvisa, 
som skulle ligga däruti, att de större samhällena med deras rikliga 
tillgångar skulle erhålla sina läroverk kostnadsfritt, under det att 
de mindre samhällena med deras svagare ekonomi icke skulle åt
njuta denna förmån . Ty statens plikt att uppehålla ett läroverk är 
ej beroende av ett samhälles större eller mindre ekonomiska bärkraft 
utan väsentligen därpå, om för ett sådant kan påräknas ett tillräck~ 
ligt antal lärjungar. Att mindre samhällen nödgas umbära åtskilliga 
förmåner, som stå de större till buds, må visserligen beklagas, men 
lärer svårligen kunna ändras". 

De förhållanden i avseende på befolkningens fördelning och bild-
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ningsbehovets omfattning, som på sin tid föranlett in~ättandet av 
allmänna läroverk på de olika orterna, hade under udernas lopp 
undergått ej oväsentliga förändringar, heter det vidare i departe
mentschefens anförande till statsrådsprotokollet. Samhällen, som en 
gång spelat en mera framskjuten roll, hade ej förmått ~å~la j.ä~na 
steg med utvecklingen, andra åter hade efter hand bhv1t v1~cuga 
medelpunkter för kringliggande trakter. Att dessa av utvecklmgen 
betingade förhållanden förr eller senare måste !öranleda en om~~ytt
ning eller indragning av lär~~er}c, syntes ~tatsrade.t uppenbart. K~~n 
i ett annat avseende hade forhallanden ullkommlt, som kunde for
anleda indragning av en del s. k. småläroverk Dessa hade inrät~~~s 
på en tid, då folkskaleväsendet ännu ej var ordnat, och h~de folJ
aktligen då ett kännbart bildningsbehov att fylla. Men 1 samma 
mån som folkskolan utvecklats och satt sig ett högre mål före, i 
samma mån hade enligt statsrådets mening dessa mindre läroverk 
förlorat sitt berättigande. Att tanken på småläroverkens indragning 
självmant måste inställa sig, vore sålunda uppenbart .. Nu ha?e emel
lertid kommitten sökt finna en utväg att betrygga mmdre laroverks 
fortbestånd genom att föreslå visst bidrag från kommunens sida. 
För detta bidrag skulle kommunerna få vederlag dels däruti, att 
läroverket utvidgades till sexklassigt, dels i tillåtelsen för den kvinn
liga ungdomen att åtnjuta skolans undervisnin~, del~ och ~ rät~ig
heten att av skolans lärjungar upptaga termmsavg1fter ull v1sst 
belopp. För sin del fann departementschef~n denn.~ tanke s:,nner
ligen tilltalande och den föreslagna anordnmgen for vederborande 

kommuner förmånlig. 
Vad angick den gräns, som med avseende på lärjungeantalet 

skäligen borde sättas mellan blivande ~ealskolo: och samskol.or å 
den ena sidan och läroverk, som skulle mdragas a den andra s1dan, 
medgav von Friesen, att olika meningar kunde göra sig gällande. 
Kommitten hade föreslagit siffran 100, d. v. s. att läroverk, som 
har eller synes kunna påräkna minst 100 lärjungar i 5 klasser, 
skulle ombildas till sexklassig realskola för gossar. Beträffande nedre 
gräns för samskola, hade komm~tten föres!a~it siffra~. ~0, d. v.' s. 
att läroverk, som ej hade eller eJ kunde paralma 50 laqungar 1 5 
klasser skulle indragas. Mot det senare förslaget hade departements
chefen intet att erinra. Däremot ansåg han i likhet med ett par 
reservanter i kommitten, att gränssiffran för läroverk, som skulle 
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ombildas till realskola för gossar, borde sänkas från 100 till 75. 
Enligt hans mening låg det nämligen mycken makt uppå, att sam
skolan, särskilt i begynnelsen av dess tillvaro, fick arbeta under 
möjligast gynnsamma förhållanden. En viktig betingelse härför var, 
att samskolans klasser ej vore för stora. De vid samundervisningen 
ovana lärarna och lärarinnorna borde ej hava flera lärjungar att 
handleda åt gången, än att de kunde ägna noggrann uppmärksamhet 
åt varje särskild lärjunges individuella anlag och utveckling. Detta 
förslag om sänkning av gränssiffran till 75 innebar att ytterligare 
följande femklassiga läroverk skulle ombildas till sexklassiga realsko
lor för gossar, såvida ej vederbörande kommunalstyrelser själva an
höllo om deras förändring till samskolor, nämligen Eksjö, Enköping, 
Lidköping, Oskarshamn, Söderhamn och Mariestad. 

Beträffande de till indragning föreslagna småläroverken näm
ligen treklassiga läroverken i Marstrand, Söderköping, Söl~esborg 
och Vin;me~by: d~n tvåldassiga pedagogien i Nora samt enklassiga 
pedagoglen 1 S1mnshamn, hade kommitten föreslagit, att de nämn
da samhällena, i stället för det indraga läroverket, borde kunna 
vart för sig erhålla bidrag av statsmedel till en kommunal eller 
privat samskola på samma villkor, som var fastställda för under
stöd ur anslaget till skolor för kvinnlig ungdom. Mot detta förslag 
förklarade sig departementschefen intet ha att erinra. Då kommu
nerna borde hava något rådrum för ordnandet av sitt skolväsen 
föreslog han vidare, att indragningen ej borde påbörjas förr ä~ 
efter slutet av läsåret 1904-1905. Den borde försiggå på det sättet, 
att första året den första, andra året den andra och följande år den 
tredje klassen indrogs. Pedagogien i Cimrishamn skulle alltså in
dragas efter vårterminen 1905, pedagogien i Nora efter vårtermi
nen 1906 och de ifrågavarande treklassiga läroverken efter vårter
minen 1907. I övergångsbestämmelserna föreslogs vidare, att därest 
kommunalstyrelsen i några av de samhällen, där småläroverken 
föreslagits ombildade till sexklassiga samskolor, icke före den 1 juli 
1906 förklarat sig villiga att ingå på de av staten erbjudna vill
koren, d. v. s. svara för en tredjedel av lärarpersonalens begyn
nelselöner, läroverket i sådant samhälle skulle indragas. 

I anslutning till propositionen väcktes ett antal motioner med 
yrkanden på ändringar i ena eller andra avseendet. Särskilt in
tresse tilldrog sig en motion i andra kammaren, undertecknad av 
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Fridtjuv Berg och Emil Hammarlund, vari yrkades att de av Kungl. 
Maj :t föreslagna realskolorna skulle göras femåriga och att real
skoleexamen skulle få avläggas med blott ett främmande språk. 
Redan i läroverkskommitten hade denna fråga ingående dryftats 
och föranlett ett par reservationer, bl. a. av Ernst Carlson, som 
gentemot kommittens majoritet med styrka hävdat, att realskolan 
borde ha endast ett obligatoriskt främmande språk. I den Berg
Hammarlundska motionen hade vidare föreslagits, att de städer, 
som i propositionen föreslagits erhålla samskolor, skulle ha rätt att 
före den 1 juli 1906 välja mellan femklassiga samskolor och läro
verk med nuvarande lärarstat samt av kommunen bekostad utvidg
ning för lärjungarnas förberedande till realskoleexamen, förutsatt 
att denna examen förlades till femte realskoleklassen. Samma rätt 
skulle tillkomma de städer, vilkas läroverk och pedagogier föresla
gits till indragning, nämligen städerna Marstrand, Söderköping, 
Sölvesborg, Vimmerby, Nora och Cimrishamn. Därest kommunal
styrelsen i något av de nämnda samhällena icke före den 1 juli 
1906 förklarat sig villig att ingå på de av staten erbjudna villko
ren, skulle läroverket omorganiseras på sätt i proportionen före
slagits eller också indragas. 

I andra motioner hade föreslagits, att de treklassiga läroverken 
i Sala och Trelleborg samt den tvåldassiga pedagogien i Södertälje 
skulle utvidgas till sexklassiga realskolor för gossar i stället för till 
samskolor. 

Det särskilda utskott, som hade att behandla propositionen och 
de i ärendet väckta motionerna, tillstyrkte i allt väsentligt Kungl. 
Maj :ts förslag. Den sexklassiga realskolan tillstyrktes, och Berg
Hammarlunds motion om femklassig realskola avstyrktes bestämt. 
Utskottet anslöt sig obetingat till den uppfattningen, att två främ
mande språk skulle vara obligatoriska i realskoleexamen, och ville 
för sin del tillstyrka en genomgripande omreglering av de nuva
rande småläroverken till realskolor för gossar, respektive samskolor. 
Beträffande motionerna om förändring av vissa till samskolor före
slagna läroverk till realskolor för gossar ansåg utskottet, att man 
för närvarande icke borde gå längre än vad Kungl. Maj :t föreslagit. 
En rubbning i detta, enligt utskottets mening väl genomtänkta för
slag, skulle vara förenat med åtskilliga vanskligheter. Ett bifall i 
fråga om föreslagen ändring av läroverkets art i en eller ett par 
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av dessa städer skulle lätteligen kunna leda till en orättvisa mot 
andra städer, som, vad de föreslagna läroverken beträffade, hörde 
till samma grupp, under det att Kungl. Maj:ts förslag, som kunde 
sägas ha stått under debatt alltsedan avgivandet av läroverkskom
mittens betänkande, innebar större garantier mot misstag i sådant 
hänseende. Vid en uppdelning i grupper måste givetvis alltid upp
komma fall, som stode på gränsen. Då det emellertid var ganska 
ovisst, om i sådana fall utvecklingen komme att gå i den ena eller 
andra riktningen, torde det enligt utskottets mening vara skäl att 
låta bero vid den utsträckning utöver kommittens förslag av real
skolornas antal, som propositionen innebar, d. v. s. den ovannämnda 
sänkningen av gränstalet från 100 till 75. 

Kungl. Maj :ts förslag, att ett antal småläroverk skulle ombildas 
till samskolor, innebar, att vederbörande kommun finge åtaga sig 
att årligen till statsverket inbetala en tredjedel av lärarpersonalens 
begynnelselöner, vilket bidrag skulle uppgå till omkring 7200 
kronor. De mot detta förslag framställda invändningarna hade, 
heter det i utskottsbetänkandet, såväl i myndigheternas utlåtanden 
som under förhandlingarna inom utskottet spelat en så framträ
dande roll, att den ganska allmänt uttalade önskan att i stället för 
samskola erhålla realskola för gossar i väsentlig mån torde få anses 
bero på de betänkligheter ifrågavarande villkor framkallat . Ut
skottet fann det naturligt, att vederbörande kommuner ej utan be
kymmer motsåg ökade utgifter för sitt högre skolväsen, men an
såg å andra sidan så väsentliga fördelar genom upprättande av 
samskolor komma att beredas ifrågavarade mindre städer, av vilka 
de flesta för närvarande å stat endast hade treklassiga, ett par två
ldassiga skolor, att saken väl torde för dem vara värd en upp
offring. Av de över läroverkskommittens betänkande avgivna ut

låtandena hade emellertid framgått, att flera av de här ifrågavarande 
städerna redan vore ganska starkt betungade av utgifter för kom
munala ändamål och att några av dem ägde jämförelsevis ringa 
ekonomisk bärkraft. Det måste vidare anses osäkert, i vad mån 
de från fonder, sparbanker, landsting m. fl. till flickskolorna i dessa 
städer utgående bidrag kunde vara att påräkna för samskolorna. 
Vid sådant förhållande ansåg utskottet, att någon nedsättning i det 
av kommunerna fordrade bidraget borde medgivas. En lämplig 
form för den önskade nedsättningen kunde enligt utskottets mening 
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vinnas på det sättet, att det kommunala bidraget bestämdes till ett 
belopp motsvarande en fjärdedel - i stället för en tredjedel, som 
Kungl. Maj :t föreslagit - av lärarepersonalens begynnelselöner. 
Det årliga bidraget från kommunen skulle i så fall komma att 
minskas från omkring 7200 kronor till omkring 5400 kronor. 

Med anledning av Kungl. Maj :ts förslag om indragning av vissa 
småläroverk hade motioner avlämnats beträffande läroverken i 
Söderköping, Vimmerby och Cimrishamn, innebärande att dessa 
skulle ombildas till sexklassiga samskolor, trots att det föreslagna 
minimiantalet, 50 lärjungar, ej skulle komma att uppnås. A ven om 
någon tvekan enligt utskottets mening kunde råda beträffande Vim
merby, vars lärjungeantal under senaste femårsperiod uppgått till nå
got över 52, ansåg utskottet det vara försiktigast att räkna med fak
tiska förhållanden, iakttagna under någon längre tid, och ej med 
utvecklingsmöjligheter, vore de än för närvarande ganska lovande. 
Ej heller behövde en indragning av de ifrågavarande läroverken 
utgöra en så allvarlig olägenhet i våra dagar, då de bekväma kom
munikationsförhållandena satte de olika orterna i mycket nära 
förbindelse med varandra. Dessutom stod kommunerna den ut
vägen öppen att söka statsbidrag till upprättande av kommunala 
samskolor, vilka kunde komma i åtnjutande av statsunderstöd. På 
grund av denna sin allmänna uppfattning ansåg sig utskottet ej 
kunna tillstyrka de i nämnda motioner framställda yrkandena. 

Beträffande den pricipiella frågan, huruvida de lägre läroverk, 
som ej komma att indragas, borde ombildas till sexklassiga skolor, 
eller bibehållas vid sitt nuvarande klassantal, som yrkats i en av
given motion, anslöt sig utskottet fullständigt till kommittens och 
Kungl. Maj:ts uppfattning. Den av motionären framhållna bespa
ringssynpunkten borde ej få hindra den länge uppskjutna omreg
leringen av de lägre läroverken. Den faktiska utveckling, som 
samtliga här ifrågavarande läroverk genomgått, i det de på kom
munernas bekostnad utvidgats till femklassiga, ett par till och med 
till sexklassiga, talade ett alltför övertygande språk emot bibehål
landet av det nuvarande otillfredsställande systemet med ett antal 
treklassiga läroverk, som endast skulle komma att meddela en 
stympad kurs i allmän medborgerlig bildning. 

Vid den därpå följande kammardebatten utvecklade Berg ännu 
en gång sina i motionen framförda synpunkter på de föreliggande 
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frågorna. Kärnan i utskottsbetänkandet var, framhöll han, att läro
verkets nederskola skulle utvidgas från femklassig till sexklassig. 
Under ärendets förberedande behandling hade emellertid detta 
spörsmål blivit sammankopplat med löne- och pensionsförbätt
ringen för läroverkens lärare. Följden hade blivit, att de riksdags
män, som velat bereda läroverkslärarna bättre löner och pensioner, 
nu pressades att giva sin röst åt organisationsförslagets alla detaljer, 
hur mycket de än kunde ha att invända mot detta förslag i och för 
sig. En annan fråga, som man låtit spela in vid bedömandet, var 
av, så att säga, storpolitisk art. Man hade i det yttersta av dessa 
dagar låtit förstå, att frågan: fem klasser eller sex? rent av skulle 
göras till en kabinettsfråga. "Kgde sådant tal någon grund, vore 
alldeles givet, att med det stora och berättigade förtroende, som 
andra kammaren hyser för den nuvarande innehavaren av eckle
siastikministerportföljen, hela denna sak vore på förhand klappad 
och klar, och att allt diskuterande för och emot, med skäl mot skäl, 
endast vore ett tidsödande spegelfäkteri, eftersom de avgörande skä
len i alla händelser icke vore de, som låg i saken själv, utan de, som 
ligga utanför densamma." 

Gentemot utskottsmajoritetens ståndpunkt i den föreliggande 
frågan ville Berg framhålla, att denna i väsentliga punkter avvek 
från den, som andra kammaren sedan decennier intagit. Jag tror, 
yttrade han, "att ingen, som med fördomsfri blick studerar den 
hållning, andra kammaren under mer än en mansålder intagit i 
läroverksfrågan, skall kunna undgå att finna, att denna hållning 
bestämts av en mer eller mindre klart medveten demokratisk ten
dens, vilken under årens lopp fått sitt uttryck i det reformprogram, 
som trots alla politiska växlingar i övrigt blivit av denna kammare 
med märklig seghet fasthållet och fullföljt. Korteligen kan detta 
program sammanfattas så: en allmänt medborgerlig skola med högst 
5, helst 4 eller ännu färre klasser, med en inträdesålder av minst 
10 år, med en avgångsålder av högst 15-16 år och med en avslu
tande prövning, obligatoriskt omfattande blott ett enda främmande 
språk." I samtliga dessa punkter innebar utskottsbetänkandet enligt 
Bergs mening ett klart avsteg från de av andra kammaren sedan 
gammalt hävdade demokratiska principerna. 

Den utdragna debatten i andra kammaren, som pågick under 
två dagar, kom huvudsakligen att röra sig kring dessa huvudpunk-
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ter i det kungliga förslaget. Frågan om småläroverken, deras om
organisation eller indragning, kom därigenom mera i bakgrunden. 
Kraven på bättre villkor för flera av de berörda läroverken föran
ledde Ernst Carlson att med eftertryck betona, att vad det för 
närvarande gällde var frågan om läroverkens omorganisation. 
Denna fråga måste först och främst avgöras, och således borde man 
hänskjuta till framtiden avgörandet av de förslag till läroverks
utvidgningar, som kunde befinnas önskvärda. Det torde vara hälso
samt, yttrade han, att först inhämta någon tids erfarenhet, innan 
man skred till att upprätta flera läroverk i överensstämmelse med 

den nya typen. 
I ett anförande klargjorde ecklesiastikministern von Friesen sin 

inställning till den föreliggande frågan om vissa ändringar i det 
av Kungl. Maj :t framlagda förslaget. Kommiwfn hade med ut
gångspunkt från vissa principer indelat småläroverken i Idas
ser och på grundval härav framlagt sitt förslag. Innan detta skulle 
föredragas i konselj, hade från en del städer, vilkas läroverk blivit 
satta i en lägre klass, inströmmat petitioner om att dessa läroverk 
skulle uppflyttas till högre klass. Då departementschefen hade att 
för konungen föreslå åtgärder i detta avseende , ansåg han stg 
icke kunna gå längre, än vad några reservanter i kommitten före
slagit, nämligen sänkning av minimitalet från 100 till 75, varigenom 
sex läroverk uppflyttades så att säga i en högre klass. Han hade 
icke vågat gå längre, då han visste, att det inom riksdagen fanns 
gehör för tanken på en indragning av samtliga småläroverk. ~ed 
anledning av de i motioner framförda yrkandena om uppflyttmng 
av vissa läroverk utöver vad Kungl. Maj:t föreslagit ville von 
Friesen framhålla, att han i sin egenskap av undervisningsminister 
givetvis icke kunde hava något emot, att riksdagen vore frikosti
gare, än vad Kungl. Maj :t, utskottet och kommitten ansett sig 
kunna vara. Faran låg däri, att en sådan frågas utgång kunde bliva 
beroende av gemensam votering och därigenom underkastad till
fälligheternas nyck. Ett läroverk skulle kunna gynnas av lyckan 
och bliva uppflyttat till högre klass med förbigående av ett annat, 
som varit mera förtjänt av uppflyttning. Däri låg faran, ansåg han, 
under det att Kungl. Maj:t och utskottet härvidlag stod på fast 

botten. 
Trots dessa inlägg med avrådan från ändringar i den Kungl. 
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Maj :t framlagda klassificeringsplanen blev det fortsatt debatt 
rörande de enskilda fallen. Typisk för situationen i ett fler
tal städer var förhållandena i Vadstena, som enligt planen 
skulle omorganiseras från femårig realskola för gossar till sex
årig ~amskol~. Motionäre? f~amhöll, att han mycket ~äl insåg, 
att da det gallde en ombtldmng eller indragning av läroverk det 
var mycket svårt att tillmötesgå alla de krav, som från olika håll 
framställdes. Läroverket i Vadstena intog emellertid en särställning. 
Det hade för närvar~nde ett lärjungeantal av 74, således alldeles 
intill gränsen av föreslagen minimisiffra, och han fann det då natur
ligt, att det skulle kännas svårt för läroverket att icke komma i åt
njutande av de stora förmåner, som en ombildning till sexårig real
~.kola för. gossar innebar, ut:n att läroverket i stället skulle tvingas 
overga ull samskola. En saclan skulle komma att innebära stora 
uppoffringar från kommunens sida. Det gällde här icke blott det 
förutsatta bidraget i form av kontant utgående penningsumma 
utan det gällde också bekostande av nödiga lokaler. Läroverkshuse~ 
i Vadstena var icke mer än 25 år gammalt och i gott stånd och 
lämpade sig synnerligen väl för en sexklassig gosskola. Men om det 
måste bli en sexklassig samskola, ställde sig förhållandena annor
lunda. Detta förutsatte ovillkorligen antingen tillbyggnad eller om
byggnad, vilket skulle medföra ganska stora utgifter för samhället, 
så mycket mer kännbara som småstäderna i allmänhet förut vore 
tungt belastade med skatter. Det lyckades emellertid ej motionären 
att vinna gehör för sina argument till förmån för vadstenaläro
~erket. Med 150 röster mot 40 bifölls Kungl. Maj :ts av utskottet 
ullstyrkta förslag om ombildning av läroverket till samskola. 

Samma resultat blev det beträffande det treklassiga läroverket 
i .~ala och tvåklassig~ peda.gogien i Södertälje, vilka enligt regerings
for~laget sk~lle ombildas ull samskolor, men i en motion föreslagits 
utvtdgade ttll av staten bekostade sexklassiga realskolor för gossar. 
Under debatten i andra kammaren framhöll motionären att när 
~~n .gick att anställa försök med en helt och hållet ny ;kolform, 
narnitgen samskolan, så måste stor försiktighet iakttagas. För sin 
egen del hyste h.an visserligen icke så stor farhåga för detta försök, 
men han kunde tcke göra sig blind för det förhållandet att försöket 
i alla fall var förenat med många och rätt betyda~de vansklig
heter. Beträffande förhållandet i Sala skulle läroverket där genom 
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ombildning till samskola bliva den tredje samskolan i Västmanlands 
län. Detta vore enligt talarens mening att göra väl många läroverk 
inom ett och samma län till försöksobjekt i detta hänseende. Det 
hade varit önskligt, att ett av de tre ifrågavarande läroverken 
hade kunnat ombildas till en realskola för gossar, så att även denna 
läroverkstyp hade kommit till stånd inom detta län. Nu ställde 
sig verkligen saken så, att Västmanlands län icke skulle få ett enda 
realläroverk för gossar. 

För de städer, vilkas läroverk enligt regeringsförslaget skulle 
indragas, var givetvis situationen bekymmersam. Debatten i andra 
kammaren kom i denna punkt att anknyta till reservationer i ut
skottsbetänkandet och motioner, vari yrkats att läroverken i söder
köping, Cimrishamn och Vimmerby skulle bibehållas och ombildas 
till sexklassiga samskolor. Beträffande Söderköping framhöll motio
nären, att läroverket varit treklassigt till år 1900, men att det 
nämnda år utvidgades till femklassigt realläroverk Under den nya 
formen hade lärjungeantalet vuxit från 26 till 49. Det fanns an
ledning förmoda, att lärjungeantalet om några år skulle växa till 
50, liksom man i läroverkskommitten förmodat beträffande Ström
stads läroverk och därför föreslagit, att detta skulle ombildas till 
samskola. Han menade därför, att om nu Söderköpings skola bleve 
ombildad till samskola istället för att indragas, så skulle denna 
förändring stå i full konsekvens med läroverkskommittens uttalande 
beträffande skolan i Strömstad. En indragning av läroverket i 
söderköping skulle för övrigt ekonomiskt sett icke bli så synner
ligen fördelaktig för staten. Enligt talarens mening måste då det 
närmast liggande läroverket, Norrköpings läroverk, utvidgas. Detta 
läroverk var nämligen redan nu överfullt. En utvidgning av läro
verket i Norrköping skulle komma att för staten medföra en kost
nad, som bleve lika stor, om ej större, än om söderköpings läroverk 
ombildades till sexklassig samskola. Framstöten till förmån för 
Söderköpings skola lyckades dock ej. Utan votering bifölls utskot
tets förslag om indragning. 

Samma resultat blev det beträffande läroverket i Cimrishamn. 
En talesman för staden framhöll under debatten, att orsaken till 
den nedgång i lärjungeantalet, som kunnat konstateras under de 
senaste åren berodde på, att allmänheten bibringats den uppfatt
ningen, att Cimrishamns pedagogi under alla förhållanden skulle 

-173-

komma att indragas. Denna omständighet hade vållat att folk 
~ragit sig för att sätta sina barn i skolan, då man ej visst~, hur lång 
ud en så~an åtgärd behövde taga för att hinna bli fullt genomförd. 
Han ansag det vara en tillfällighet att lärjungeantalet sjunkit och 
att man kunde vänta en uppgång. För blott 4 år sedan hade i sta
den inrättats en flickskola. 1\nnu var dennas organisation ej fullt 
~enomförd, men. än~ock undervisades där för närvarande ej mindre 
an 60 elever. Cimnshamn utgjorde centralpunkt för ett stort om
råde inom en del av Skåne, som hörde till de rikaste inom land
skapet. Det var den enda staden på Skånes ostkust, och till när
maste stad var det 31

/2 a 4 mils järnvägsresa. Han ansåg därför 
rättvisan fordra, att riksdagen sökte tillgodose stadens intressen 
genom ett beslut om pedagogiens ombildning till sexklassig sam
skola. Beslutet blev emellertid också här, att utskottsförslaget om 
indragning bifölls utan votering. 

Däremot lyckades det beträffande Vimmerby att få till stånd 
en ändring i utskottets förslag. Motionären framhöll i debatten att 
om man ville godtaga den principen, som tidigare i debatten blivit 
beton~d, att läroverk, o som syntes kunna påräkna ett lärjungeantal 
av mmst 50, skulle fa leva kvar och ombildas till samskolor så 
borde Vimmerby läroverk få leva. Detta läroverk hade nämligen 
under flera år haft mer än 50 lärjungar. Det återstod endast att 
draga slutsatsen. Man kunde fråga sig, varför läroverket då före
slagits att indragas. Kommitten var icke att klandra. Den hade 
tillsatts 1899 och avslutade sitt arbete 1902. Den måste stödja sig 
på siffror under en föregående period och då var siffran för läro
verket i Vimmerby lägre av det skäl, att läroverket då var tre
klass!gt. Dett: ändrades 1901 och då steg lärjungeantalet genast. 
De sista fyra arens medeltal var 64 och siffran för senaste året var 
67. I ett inlägg i debatten medgav också Ernst Carlson att Vim
merby således redan fyllt det mått man uppsatt för att e~t läroverk 
kunde ha anspråk på att bli sexklassig samskola. Detta mått hade 
dock icke varit fyllt under den tid kommitten gjort sina beräkningar 
nämligen tidsperioden 1891-1900. Han höll före, att här verk~ 
!igen förelåg ett fall, där riksdagen utan orättvisa mot andra små
städer o~h deras läroverk skulle kunna göra ett undantag och upp
flytta VImmerby bland de städer, som skulle få en sexklassig sam
skola. "Utan tvivel skulle det lända till främjande ej blott av 
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stadens utan även av den kringliggande landsbygdens bildnings
intressen, om kammaren ville bifalla det av den förste talaren 
gjorda yrkandet i nu föredragna punkt. Detta blev också kam
marens beslut. Vid voteringen blev det 117 röster för bifall till 
reservationen mot 91 för utskottets förslag om indragning. 

I första kammaren kom debatten i småläroverksfrågan att i stor 
utsträckning röra sig omkring utskottsförslaget att sänka kommun
bidraget till lärarnas avlöning från en tredjedel till en fjärdedel av 
grundlönen. För var och en av de berörda 17 skolorna skulle detta 
innebära en lindring med ungefär 1800 kronor, tillsammans således 
omkring 30 000 kronor, vartill skulle komma de kommuner, som 
undan för undan beräknades erhålla samskolor. I en motion hade 
nämligen, framhölls det i debatten, yrkats, att alla de platser, som 
kunde anföra giltiga skäl för erhållande av dylika skolor, också 
skulle få det, varvid räknats med icke blott städer utan även större 
industricentra och municipalsamhällen. Man uttalade sina tvivel på 
att den föreslagna nedsättningen var behövlig. stadsfullmäktige 
i en av de berörda städerna hade förklarat sig vara nöjda, om de 
finge en samskola på de av Kungl. Maj :t föreslagna villkoren, 
d. v. s. med ett kommunbidrag av 1/a, såvida de ej kunde få en sex
klassig realskola. För tre av de städer, där läroverken föreslagits 
till indragning, hade motioner framlagts om att få samskolor på de 
av Kungl. Maj :t föreslagna villkoren. Man kunde visserligen säga, 
att kommunerna skulle få utgifter isynnerhet för nybyggnader eller 
utvidgning av skollokalerna och att detta för dem kunde bliva 
ganska kännbart . "Men det är ju för våra svenska kommuner ett 
hedrande drag, att de i allmänhet icke draga sig för just sådana 
utgifter, som gälla undervisningsväsendet, och i ett fall som detta 
skulle de dessutom få en ej så ringa valuta. Man kan väl icke gärna 
förutsätta, att icke dessa orter, som erhålla en sexklassig samskola 
väl ordnad och försedd med goda lärarekrafter och där såväl den 
manliga som kvinnliga ungdomen beredes undervisning av be
skaffenhet, som är till avsevärt gagn för framtiden, att icke de, 
säger jag, skulle finnas villiga till en dylig uppoffring." Talaren 
yrkade därför bifall till Kungl. Maj :ts förslag och avslag på lit
skottsförslaget i denna punkt. 

Aven greve Klingspor, ledamot av läroverkskommitten, vände 
sig mot utskottet ifråga om den föreslagna nedsättningen. Då denna 
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fråga var före i kommitten, hade man, framhöll han, talat mycket 
om grunderna för kommunens medverkan till dessa samskolor. Efter 
mycket o övervägande hade man stannat vid, att det rättaste vore 
att behalla samma grund, som gällde beträffande kommunernas bi
drag till folkskolan, d. v. s. att staten bidrog med två tredjedelar 
o.~~ kommunerna med reste~. Man trodde det vara lämpligast att 
folJa samma norm, som en gang var fastställd, och därför stannade 
kommitten vid ett bidrag av en tredjedel från kommunen till sam
skolan. Detta tedde sig icke så synnerligen farligt, om man tog i 
betraktande, att det endast var en tredjedel av begynnelselönen, 
som skulle betalas. När lärarna kom upp i de högre lönegraderna, 
ökades statens bidrag, och i verkligheten blev kommunens bidrag 
till avlöningen kanske då ej mera än en fjärdedel av den verkliga 
kostnaden. 

Landsbygdens syn på det ifrågavarande spörsmålet framlades i 
ett anförande av den bekante ledaren för lantmannapartiet Olof 
Jonsson i Hof. Jag vet icke, yttrade han, vad det finnes för skäl 
uti, att de grundläggande skolorna för den stora massan av folket 
skola i mindre grad omhuldas av staten än dessa samskolor som 
i många fall på visst sätt måste betecknas som ett slags klasskolor. 
"Det är nämligen icke så, att det endast är de barn, som genomgå 
hela skolan, vilka sluta sig till dessa real- eller samskolor utan rätt 
många gå igenom ett par tre klasser och lämna sedan skol~n, kanske 
av det skäl, att de icke trivas rätt bra i denna samling, som annars 
begagnat ~ig av folkskolan". Beträffande kommunalutskylderna 
fanns det Icke en enda stadskommun, som nådde upp till de lands
~~m~uner, o som .hade .. de högsta utskylderna. "Om man vill skipa 
rattvtsa, fragar Jag: ar det mera nödvändigt, att kommuner som 
anlägga sådana samskolor, som det nu är fråga om, skola beh~ndlas 
bättre än de fattiga kommuner, som icke ens kunna ordna folk
s~wlorna på de.t sätt~ som de borde vara ordnade. Det finns ingen 
nm och reson 1 en saclan tankegång, och därför tror jag skälen äro 
starkast för Kungl. Maj:ts plan". 

Frågan togs upp i ett längre anförande av biskop Billing. Han 
opponerade sig mot att samskolan i statsbidragshänseende jämställts 
med folkskolan. Samskolan var ett allmänt läroverk och hade i 
alla avseenden räknats till denna kategori av skolor och icke till 
folkskolor. "Vad hava herrarna för anledning att jämföra dem med 
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folkskolorna, då de både i hela sin anläggning och i den kungliga 
propositionen ställts i paritet med realskolorna, d. v. s. med de 
allmänna läroverken". För sin del ville Billin g motsätta sig en så
dan jämförelse med folkskolan "både för ögonblicket och för fram
tiden" . Skulle man handla principiellt skulle dessa små städer vara 
fria från att deltaga i kostnaden för de små läroverken liksom 
fallet var ifråga om de allmänna läroverken. "Och när jag därför 
anser, att jämförelsen, som gjorts, är alldeles obefogad, principen 
alldeles godtyckligt uppställd, kan jag icke det minsta fästa mig 
vid de befarade konsekvenserna, icke på annat sätt, än om vi skola 
komma därhän, att alla våra allmänna läroverk skola ställas lika 
med folkskolorna - ty dessa samskolor äro allmänna läroverk 

och icke folkskolor". 
Utöver detta ville Billing peka på en synpunkt, som för honom 

hade en mycket stor betydelse, lika stor som den ekonomiska. Det 
var i allmänhet icke så roligt att vara liten, och det var mindre 
roligt att höra till de små, när frågor avgjordes med storleken som 
norm. Och normen för de allmänna läroverkens anordnande var 
storleken. "Kr man riktigt stor, ja, då får man ett högre allmänt 
läroverk, är man någorlunda stor, får man en realskola, är man 
liten, får man en samskola, och är man ännu mindre, får man 
ingenting". Dessa små städer hade älskat sina läroverk, och de hade 
kämpat för och offrat så mycket de kunnat för sina små läroverk. 
"Nu förlora de dem, åtminstone i den form de önskat behålla dem, 
och då få de känna hela tyngden av att vara små" . Han ville icke 
klandra denna behandling, då han ansåg, att sakens tvång nödvän
diggjorde att beröva dessa städer de fördelar, som de haft. Men det 
syntes honom, som om man borde göra denna förlust för dem så 
litet smärtsam, eller om han så fick säga, så litet retsam som möj
ligt. Detta kunde man enligt hans uppfattning göra på ett enkelt 
sätt utan ringaste fara, om man gick deras representanters önskan 
till mötes och gjorde denna lilla avprutning från 1/3-del till en 
1/ 4-del, som utskottet föreslagit . Vid votering segrade också utskot
tets förslag med 77 röster mot 34. 

I den fortsatta debatten behandlades de i motioner framställda 
vrkandena beträffande läroverken i Vadstena, Sala och Södertälje, 
~om gick ut på att dessa läroverk skulle "uppflyttas" från samskolor 
till realskolor för gossar. Samtliga yrkandena avslogs efter kortare 
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debatter. Beträffande läroverket i Vimmerby, som av utskottet, 
ehuru med en viss tvekan, föreslagits till indragning, hade reserva
tionsvis yrkats på att läroverket skulle bibehållas och ombildas till 
samskola. Efter en stunds debatt beslöt kammaren efter votering 
med 55 röster mot 50 att bifalla reservationen. I övrigt bifölls 
utskottets förslag i samtliga punkter. Kamrarnas beslut ifråga om 
småläroverken innebar således full samstämmighet. Någon gemen
som votering eller sammanjämkning av stridiga beslut blev det där
för aldrig fråga om. Riksdagsbeslutet innebar, att indragning av 
läroverk kom att drabba endast fem städer, nämligen Marstrand, 
Söderköping och Sölvesborg med treklassiga läroverk, Nora med 
tvåldassig och Cimrishamn med enklassig pedagogi. Övriga små
läroverk skulle utvidgas antingen till sexklassiga realskolor för 
gossar eller också till sexklassiga samskolor, i senare fallet under 
förutsättning att vederbörande kommun gick med på att svara för 
en fjärdedel av lärarnas begynnelselön. 

I slutuppgörelsen hade frågan om småläroverkens öde och fram
tida gestaltning kommit att infogas i ett större sammanhang, vari
genom den i någon mån skjutits i bakgrunden. Huvudfrågan hade 
gällt att få till stånd en lösning av spörsmålet om de högre läro
verkens organisation efter alla de hårda striderna och långa för
beredelserna. Men härför krävdes, att de båda kamrarnas stånd
punkter i själva grundproblemen jämkades samman. Latinvännerna i 
första kammaren måste uppge sina krav på latinstudiets bibehållande 
även på nederstadiet, och reformvännerna i andra kammaren måste 
uppge sitt gamla önskemål om första läroverksklassens indragning. 
Vad man under de långvariga förhandlingarna vid 1904 års riksdag 
till slut kom fram till var trots denna kompromiss dock ett bety
dande steg i reformvänlig riktning i enlighet med andra kammarens 
sedan decennier intagna hållning i läroverksfrågan. Man hade fått 
ett enhetligt nederstadium för bibringande av allmän medborgerlig 
bildning och en avslutningsexamen för det stora flertalet av lär
jungar, som ej önskade eller ej förmådde att fortsätta fram till 
studentexamen. Att den reform av den högre skolundervisningen 
som härmed genomfördes och vars grundtanke var det lägre läro
verksstadiets omdaning till en självständig läroanstalt, skulle få en 
avgörande betydelse för frågan om bildningsmöjligheter för små
städernas ungdom, stod kanske inte fullt klart för den tidens makt-

12 
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havare. Det visade sig också i det följande, att det i detta avseende 
fanns en del problem att lösa, som man_ vid den stora lär?~erks
reformen ej tagit tillbörlig hänsyn till eller som man un~vllut att 
då aktualisera för att ej riskera hela den omsorgsfullt forberedda 
läroverksfrågans fall och därmed trolige~, s~m ?~an blivit :ntytt, 
den inom alla läger högt värderade ecldes1astlkmm1sterns avgang. 

XVI. 

DEN SLUTLIGA LOSNINGEN A V SMÅLAROVERKSFRÅGAN 

GENOM RIKSDAGSBESLUTET OM KOMMUNALA 

MELLANSKOLOR 

Ett av de reformkrav, som man i den dåvarande politiska 
situationen ej ansåg lämpligt att för tillfället aktualisera gällde 
läroverkets förhållande till folkskolan och det gamla kravet från 
andrakammarmajoritetens sida, att de till ombildning föreslagna 
småläroverken skulle organiseras som överbyggnader på folkskolan . 
I den förut omnämnda motionen vid 1904 års riksdag hade Berg 
och Hammarlund också begränsat sina yrkanden till frågan om 
nederstadiets organisation. Realskolan borde vara femårig och en
dast ett främmande språk vara obligatoriskt i realskoleexamen. 
Detta skulle nämligen innebära större möjligheter för de överbygg
nader på folkskolan i form av folkskolans högre avdelning, som 
på ett flertal platser blivit inrättade, att föra de mera begåvade 
lärjungarna fram till samma kunskapsnivå som beträffande real
skolans elever. I stället fick man nu inrikta sig på en tävlan under 
mera ogynnsamma förhållanden, då det gällde att praktiskt ådaga
lägga möjligheten av folkskolan som bottenskola. I verkligheten 
hade man genom 1904 års läroverksreform fått en ny typ av med 
folkskolan parallella skolor, nämligen de sextdassiga samskolor, som 
skulle ersätta större delen av de tidigare småläroverken. Vad det 
nu för folkskolans män gällde att slå vakt om, var att hindra till
komsten av ytterligare ett parallellskolesystem på en del mindre 
orter. De faror, som i detta avseende hotade, kom från de privata 
samskolorna. 

Sedan 1875 hade statsbidrag med ett visst belopp utgått till 
högre flickskolor . Med tiden hade på en del håll även gossar mot
tagits till undervisning i dessa skolor. I en proposition till 1896 års 
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riksdag hade föreslagits en höjning av det i riksstaten upptagna 
anslaget och i samband därmed hade departementschefen fram
hållit, att å vissa mindre orter det till följd av folkmängdens ring
het ej var möjligt att i längden uppehålla en skola endast för 
flickor lika litet som en högre skola endast för gossar. Däremot 
kunde elevantalet visa sig vara tillräckligt för uppehållande av en 
samskola. Utan statsbidrag kunde en sådan skola dock icke reda 
sig, och det syntes departementschefen hårt och obilligt att neka 
en dylik skola varje bidrag. Han föreslog därför, att av anslaget 
till högre flickskolor bidrag skulle kunna utgå även till samskolor 
med minst fem klasser på orter, där allmänt läroverk för gossar 
ej fanns. Riksdagen biföll det framlagda regeringsförslaget, dock 
med tillägg av ytterligare ett villkor för erhållande av statsbidrag, 
nämligen att kommun eller enskilda donatorer till skolans uppe
hållande lämnade bidrag, vars värde för år räknat uppginge till 
minst samma belopp som statsunderstödet. 

I statsverkspropositionen till 1902 års riksdag upptogs framställ
ning om ytterligare ökning av statsanslaget till de högre flick
skolorna. Departementschefen framhöll i sitt yttrande till stats
rådsprotokollet, att flera ansökningar dels om understöd åt nya 
skolor, dels om förhöjning av redan beviljat understöd hade måst 
avslås, emedan tillgång saknats å det för ändamålet anvisade an
slaget. En utredning av de ekonomiska förhållandena vid de av 
staten understödda högre skolorna för kvinnlig ungdom och med dem 
likställda samskolor hade givit vid handen, att anslaget borde höjas 
därhän, att bidragen till skolorna kunde utgå med 50 procent högre 
belopp än förut. Anslaget för ifrågavarande ändamål borde därför 
höjas med 160 000 kronor till 360 000 kronor. 

Med anledning av denna proposition avlämnades i andra kam
maren en motion av Fridtjuv Berg och Emil Hammarlund, vari 
yrkades sådan ändring i villkoren för erhållande av statsbidrag 
från anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom, att skyldig
heten för statsunderstödd skola att i viss omfattning meddela 
undervisning åt lärjungar kostnadsfritt eller mot nedsatt avgift 
skulle upphöra. Denna skyldighet hade enligt uttalanden från 
flick- och samskolornas målsmän inneburit en belastning av skolor
nas budget och varit en bidragande orsak till det ekonomiska tryck, 

-181-

vari dessa skolor befann sig. Visserligen kunde genom ifrågavarande 
bestämmelse ett stort antal lärjungar komma i åtnjutande av högre 
bildning mot en ringa avgift eller utan någon avgift alls. Det kunde 
emellertid ifrågasättas, huruvida ej för många av dessa lärjungar 
det varit lika bra, att icke säga bättre, om de genomginge folk
skolan och därpå folkskolans högre avdelning eller en högre folk
skola samt huruvida ej den undervisning i tre främmande språk, 
som i flick- och samskolorna lade beslag på deras tid och intresse, 
mer än väl uppvägdes av den grundligare undervisning i hand
arbete och huslig ekonomi, som på folkskolans högre stadium i 
stället skulle komma dem till del. 

För folkskolans del innebar denna skyldighet att meddela under
visning kostnadsfritt eller mot nedsatt avgift en stor olägenhet och 
en fara för dess utveckling, heter det vic{are i motionen. "Så länge 
nämligen flick- och samskolorna vore formligen ålagda att skaffa 
sig lärjungar ur de samhällsklasser, vilka eljest för sina barn när
mast vore hänvisade till ortens folkskola, så måste de ovillkorligen 
medvetet eller omedvetet komma att även bland dessa samhälls
klasser utbreda den föreställningen, att folkskaleundervisningen 
under alla omständigheter vore något sämre och ringare, något som 
man endast i yttersta nödfall kunde låta sig nöjas med. Denna fara 
vore så mycket större, som antalet skolor, vilka åtnjöte understöd 
från anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom, i betydande 
grad varit och fortfarande vore i stark tillväxt. Detta förhållande 
syntes giva anledning till den frågan, huruvida en dylik utveckling 
i rent kvantitativt hänseende verkligen vore fullt sund och kunde 
vara förtjänt att av statsmakterna befrämjas." Enligt motionärernas 
mening borde det understöd, som lämnades till de högre flick- och 
samskolorna, begränsas till sådana skolor, som visat sig äga livs
kraft nog att kunna existera och draga till sig nödigt antal elever 
utan den lockelse, som låge i beviljandet av nedsatta avgifter eller 
gratis undervisning åt lärjungar på folkskolans åldersstadium. 

Någon ändring av ifrågavarande bestämmelser ville emellertid 
riksdagen ej vara med om. Skyldigheten att mottaga elever mot 
nedsatt avgift eller utan avgift borde enligt riksdagens mening 
bibehållas i sin förutvarande lydelse,"på det att Kungl. Maj :t skulle 
vara oförhindrad att efter de i varje fall sig företeende omständig
heter bestämma antalet elever, vilka kostnadsfritt eller emot ned-
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satt avgift borde vid viss skola erhålla undervisning". Däremot de
lade riksdagen motionärernas uppfattning, att anslaget till nya 
sådana skolor borde begränsas. Då utlåtande och förslag rörande 
de allmänna läroverkens organisation inom kort vore att förvänta 
från den för ändamålet tillsatta kommitten, "och denna kommitte 
kunde väntas därvid även avgiva förslag om ordnande och under
stödjande av samskolor på orter, vilkas folkmängd icke ansåges 
betinga bibehållande eller inrättande av allmänna läroverk, syntes 
det riksdagen icke lämpligt att då medgiva, att från ifrågavarande 
anslag, vilket huvudsakligen syntes böra avse uppmuntrande av 
skolor för kvinnlig ungdom, skulle kunna utgå understöd till andra 
samskolor än dem, som vid de nya grundernas trädande i tillämp
ning redan vore i åtnjutande av statsbidrag från anslaget i fråga". 
Då de av riksdagen samtidigt godkända allmänna grunderna i allt 
väsentligt var desamma som de av 1896 års riksdag antagna, inne
bar detta beslut, att bidrag till nya samskolor tillsvidare ej kunde 
beviljas. I enlighet med departementschefens förslag höjdes dock 
anslaget till de redan statsbidragsberättigade samskolorna med 50 
procent; nämligen från 30 till 45 kronor för var och en av dess 
lärjungar i klasserna över de förberedande, med iakttagande av att 
detta understöd finge utgå med högst 4500 kronor mot 3000 
kronor enligt förut gällande bestämmelser. 

Vilken verkan detta beslut om förbud mot anslag till nya skolor 
kunde få i de enskilda fallen belyses av en skrivelse till regeringen 
år 1903 från styrelsen för Trollhättans samskola. Samskolan hade 
i september 1901, hette det i skrivelsen, nått den utveckling, att 
den enligt de då gällande bestämmelserna var berättigad till under
stöd från anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom. Vid denna 
tidpunkt hade emellertid ej så mycket återstått av berörda anslag, 
att skolan då kunnat erhålla bidrag från detsamma. Siwlan hade 
sedan dess fortsatt sin framgångsrika verksamhet i förhoppning att 
för åren 1903-1905 kunna komma i åtnjutande av understöd från 
de medel, som 1902 års riksdag väntades komma att anslå till un
derstöd åt flick- och samskolor för sistnämnda treårsperiod. 
Då emellertid denna förhoppning genom 1902 års riksdags
beslut att från delaktighet av berörda anslag utesluta samskolor, 
som vid 1902 års utgång ej vore i åtnjutande av statsunderstöd, 
blivit besviken, anhöll styrelsen, "att Kungl. Maj :t täcktes för 1903 
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års riksdag framlägga propos1t10n om ändring uti sistberörda av 
1902 års riksdag fastställda bestämmelse'? 

I sin föredragning av denna skrift erinrade departementschefen om 
att det i det tidigare riksdagsbeslutet angivna skälet för åtgärden att 
begränsa anslagen till att avse endast förut statsbidragsberättigade 
skolor numera bortfallit. Det avvaktade kommittebetänkandet hade 
nämligen nu avgivits. I detta hade kommitten bland annat föreslagit 
dels inrättande av statssamskolor å ett visst antal orter, dels uttalat 
önskvärdheten därav, att kommunala samskolor å vissa andra orter, 
vilka enligt 1902 års riksdags beslut ej vore berättigade till stats
understöd, måtte komma i åtnjutande därav. Departementschefen 
hemställde därför, att Kungl. Maj :t måtte föreslå riksdagen, att 
samskolor på orter, där allmänt läroverk för gossar ej funnes, måtte 
erhålla understöd av anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom, 
även om de, då de av riksdagen fastställda grunderna trädde i 
tillämpning, icke varit i åtnjutande av statsbidrag från anslaget. 

Den med anledning av denna hemställan avlämnade propositio
nen föranledde Berg och Hammarlund att i en motion yrka, att 
Kungl. Maj :ts förslag om ändring i grunderna för tilldelande av 
understöd från anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom icke 
måtte av riksdagen bifallas. De skäl, varpå 1902 års riksdag grun
dat sitt meromnämnda beslut, hade, heter det i motionen, ingalunda 
förfallit genom det framlagda kommittebetänkandet, utan tvärtom 
genom detsamma vunnit i styrka. skulle nämligen kommittens för
slag om upprättande genom statens försorg av 23 samskolor bliva 
förverkligade, måste de mindre städernas rimliga anspråk på stats
understöd för sina högre samskolor vara i rikligt mått uppfyllda, 
och all anledning att använda det för flickskolorna avsedda an
slaget till understöd åt läroverk av annan art hava bortfallit. Gjor
des detta anslag tillgängligt även för nya privata och kommunala 
samskolor, skulle anspråken på delaktighet däri komma att växa 
i snart sagt obegränsad utsträckning. "Skulle staten åtaga sig att 
åt varje för barn i åldern 9-14 år inrättad samskola, som räknade 
30 lärjungar, fördelade i 5 klasser, giva ett årligt understöd mot
svarande 45 kronor för lärjunge, så kunde man vara förvissad 

1 Skrivelsen citerad i Kungl. Maj:ts proposition 1906 nr l sid. 87. 
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därom, att utvecklingen icke skulle avstanna, förrän man hunnit 
därhän, att hela vårt land blivit överspunnet med ett nät av högre 
samskolor, lika dyrbart som vårt nuvarande folkskolesystem, men 
i olikhet med detta avsett icke för alla samhällsmedlemmar, utan 
endast för de mera bemedlade". 

Riksdagens beslut innebar en medelväg mellan Kungl. Maj:ts och 
motionärernas förslag. Samskolor på orter, där allmänt läroverk 
för gossar ej fanns, kunde, därest de före utgången av år 1902 full
gjort då gällande villkor för erhållande av understöd från anslaget 
till högre skolor för kvinnlig ungdom, erhålla sådant understöd 
enligt de år 1902 stadgade grunder, även om de vid samma grun
ders trädande i tillämpning icke varit i åtnjutande av statsbidrag 
från anslaget. 

Overinseendet över de privata samskolorna utövades från och 
med 1905 års ingång av den i samband med läroverksreformen till
komna överstyrelsen för rikets allmänna läroverk. Inom denna 
styrelse upptogs frågan om statsunderstöd till dessa skolor till be
handling i slutet av nämnda år. I en skrivelse den 28 oktober 1905 
hemställde styrelsen på anförda skäl om höjning av anslaget till 
högre skolor för kvinnlig ungdom med i runt tal 53 000 kronor till 
400 000 kronor. Samtidigt påyrkades vissa ändringar i grunderna 
för tilldelande av understöd från anslaget ifråga. Det av 1903 års 
riksdag fattade beslutet hade enligt överstyrelsens mening varit av
sett att bliva gällande endast till dess den nya läroverksorganisatio
nen hunnit bliva fastställd. Denna förutsättning vore nu fylld, var
för det av nämnda riksdag stadgade villkoret för samskolans del
aktighet i flickskoleanslaget saklöst kunde bortfalla. Ansökningar 
om understöd hade nämligen inkommit från flera icke statsunder
stödda samskolor ävensom från flera skolor om förhöjda anslag. 
Det kunde därjämte med visshet förutses, att ytterligare ansök
ningar skulle inkomma i den mån lärjungeantalet växte och kom
munerna befunnes villiga att öka sina bidrag till skolorna. Då riks
dagen visat sig behjärta det ekonomiska tryck, varunder många av 
dessa skolor arbetade, syntes det vara i överensstämmelse med riks
dagens önskan, att dylika ansökningar, i den mån de vore befogade, 
kunde vinna avseende. På de orter, där staten enligt läroverks
reformen komme att upprätta samskolor, skulle de enskilda flick
skolorna och samskolorna bli indragna efter en viss övergångs-
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period. Under avvecklingsperioden kunde det då komma att in
träffa, att antalet årsklasser och lärjungar nedginge under det 
minimum, som riksdagsbeslutet föreskrev för erhållande av stats
understöd. Då det icke syntes billigt att fordra, att dylika under 
avveckling stadda skolor skulle fullständigt uppfylla alla före
skrivna villkor, vore det enligt överstyrelsens mening önskvärt med 
en tilläggsbestämmelse, som möjliggjorde att bevilja statsunderstöd 
ä ven i sådana fall. 

I statsverkspropositionen till 1906 års riksdag upptogs denna 
framställning till behandling. Ecklesiastikminister var då sedan 
regeringsskiftet i november 1905 Fridtjuv Berg. I fråga om de 
under avveckling varande statsunderstödda flickskolorna och sam
skolorna i samhällen, där statssamskolor komme att inrättas, delade 
Berg överstyrelsens uppfattning och ansåg billigheten bjuda, att man 
beredde ifrågavarande enskilda skolor de lindringar i villkoren 
för understödets erhållande, varav de under avvecklingsperioden 
påtagligen vore i största behov. Däremot ansåg han sig ej kunna dela 
överstyrelsens uppfattning, att rätten till statsunderstöd för privata 
samskolor borde utsträckas på ett sätt, som skulle komma att inne
bära obegränsad möjlighet till dylikt understöd. Till stöd för sitt 
förslag om upphävande av det år 1903 fattade beslutet om in
skränkningar i rätten att erhålla statsunderstöd hade överstyrelsen 
framhållit, att nämnda riksdagsbeslut skulle vara avsett att gälla 
endast till dess ny läroverksorganisation blivit fastställd. Enligt 
Bergs mening kunde det starkt ifrågasättas, huruvida man verkligen 
var berättigad att giva riksdagens uttalande i frågan denna inne
börd. Han hade nämligen anledning antaga, heter det, "att riks
dagens beslut i viss mån påverkats av innehållet i en inom andra 
kammaren väckt motion, åsyftande, att den föreslagna utsträck
ningen icke måtte vinna riksdagens bifall. De skäl som härför an
fördes i nämnda av mig, såsom ledamot av kammaren, jämte en 
annan ledamot av densamma, framlagda motion hava fortfarande 
för mig avgörande betydelse. Jag anser icke skäl förefinnas för 
staten att genom understöd bidraga till uppehållandet av ett obe
gränsat antal enskilda samskolor, vilkas tillkomst och fortvaro i 
många fall visat sig vara grundade på ett konstlat behov samt på 
ett oberättigat strävande att enbart av sociala skäl vid undervis
ningen från varandra avskilja barn från olika lager av samhället". 
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Ehuru departementschefen således ej kund~ instämm~. me~ över
styrelsen ifråga om den allmänna utsträ~knmgen. av ratt. t1ll ~~1-
aktighet i anslaget till flickskolor, såo ansag ha~ s1g. dock l ett .. sar
skilt hänseende böra tillstyrka en sadan utstrackmng. Det galide 
de samhällen, vilka ägde statsläroverk, som enligt läro:e~ksrefor
men skulle indragas. Enligt uttalande av läroverksko~mttten borde 
dessa samhällen kunna erhålla bidrag av statsmedel ull en kommu
nal eller privat samskola på samma villko:, son: va.r fastställda f~r 
understöd ur anslaget till högre skolor for kvmnhg ungdoom. Vtd 
framläggande av förslaget till läroverksreform 1904 h.ad~ davarande 
departementschefen förklarat sig dela denn~ ko:nmtttens uppfatt-

. A ven Berg ansåg sig kunna ansluta s1g ull detta uttalande 
nmg. d d l" l' 
med det förtydligandet, att eventuella dylika un erstö am p .tgen 
borde utgå ur anslaget till de högre flick~kolor~a. De städer, vtlkas 
läroverk enligt 1904 års riksdagsbeslut mdragtts eller komme att 
indragas, var Söderköping, Nora, Cimrishamn, Sölvesborg och 
Marstrand och dessa skulle således enligt det av Berg framlagda 
förslaget kunna erhålla bidrag av statsmedel till en kommunal eller 

privat samskola. . .. 
Med anledning av det av Berg 1 statsverks?roposltlonen f.~am-

lagda förslaget väcktes i båda kamrar~a mottoner om att .:atten 
till statsbidrag skulle utsträckas även o ull an~ra sams~olor :n de, 
som före 1902 uppfyllt villkoren för sadant b1drag. I s1tt utlatande 
över propositionen och motionerna framhöll statsutskott~t, att det 
från statens sida icke fanns anledning att uppmuntra. t:llkomste~ 
och fortbeståndet av privata samskolor, vilkas underv1smngsplan 1 
allmänhet väsentligen sammanföll antingen med de lägre klasserna 
vid realskolorna och de högre flickskolorna eller med de högre folk~ 
skolorna. Härtill kom, att kostnaderna tvivelsutan komme . att bh 
synnerligen avsevärda. Mot utskottets avstyrkande .av mot~onerna 
avgavs en av sex reservanter undertecknad reservation, van yrka
des att statsunderstöd skulle kunna tilldelas samskolor på orter, 
so~ saknade allmänt läroverk. Vid kamrarnas behandling av ären
det bifölls i andra kammaren utskottets förs.lag, medan r~s.erv~n
ternas förslag segrade i första kammaren. FölJden .av de sk1lJakt1ga 
besluten blev gemensam votering, som resulterade 1 att andra kam-

marens mening segrade med 216 röster m~t 141. .. . 
Man hade således på reformvänligt hall lyckats forhmdra, att 
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landet, s?.m Berg i s.in motion 1903 uttryckte det, blev överspunnet 
av ett nat av ensktlda samskolor till förfång för de enhetsskole
strävanden, som man sedan lång tid haft på sitt program. Vad 
man efter läroverksreformens genomförande framför allt inriktat 
ansträngningarna på var att förhindra en ytterligare utökning av 
parallellskolesystemet, som kunde bli till hinder för förverkligande 
av den gamla tanken på en ersättning för småläroverken i form av 
en skoltyp, som utgjorde en överbyggnad på folkskolan med en all
mänt medborgerlig examen som slutmål. Huruvida Berg haft för 
avsikt att i sin ställning som ecklesiastikminister aktualisera denna 
fråga i någon form under den närmaste tiden, har han ej gjort nå
gon antydan om i sina uttalanden från denna tid. Det är anmärk
ningsvärt, att han under de närmaste åren efter läroverksreformens 
genomförande både som riksdagsman och statsråd undvikit alltför 
tillspetsade formuleringar i den gamla stridsfrågan om folkskolan 
som bottenskola. Möjligen ville han avvakta något lugnare tider 
på det skolpolitiska fältet, innan han tog något nytt steg till för
verkligande av denna sin gamla tanke. Vilka hans närmaste planer 
i denna fråga än må ha varit, så kom hans avgång som ecklesiastik
rr;'iniste: redan i maj 1906 i samband med det då inträffade rege
nngssklftet att sätta punkt för hans möjligheter att på högsta nivå 
inverka på utvecklingen i detta hänseende. 

Tillkomsten av en högerregering med den konservative riksdags
mannen och godsägaren Hugo Hammarskjöld som ecklesiastikmi
nister syntes varsla om systemskifte också i skolpolitiskt avseende. 
Så blev emellertid ej förhållandet. Utvecklingen på detta område 
under de närmast följande åren kom i verkligheten att gå i en rikt
ning i nära överensstämmelse med Bergs skolpolitiska strävanden, 
då det gällde folkskolan som bottenskola. Det närmaste ansvaret 
för åtgärderna från regeringens sida i dessa frågor åvilade en man, 
som i mycket delade Bergs uppfattning i detta avseende, nämligen 
Per Elof Lindström. Han hade varit ledamot av läroverkskommit
ten och sedermera biträtt von Friesen vid utarbetandet av läro
verkspropositionen till 1904 års riksdag. Ar 1906 blev han före
dragande i läroverksärenden inom ecklesiastikdepartementet och 
följande år kansliråd. I en uppsats år 1903 hade han redogjort för 
den danska skolreformen och den skoltyp på mellanstadiet, som 



-188-

där blivit införd under namn av mellanskola.2 Han fann denna 
reform vara kännetecknande för strävandena på detta område inom 
samtliga de nordiska länderna. De hade väsentligen framgått ur 
"folkskolans ungdomsstarka och målmedvetna strid med det all
männa läroverkets nederskola". I en artikel i W. Reins "Handbuch 
der Pädagogik" framlade han sin uppfattning om den svenska sko
lans närmaste framtid.3 Kampen om skolan hade förts mellan över
klassen och medelklassen, och med tillkomsten av 1904 års enhets
skola hade den senare klassen stått som segrare. I framtiden skulle 
striden komma att stå mellan över- och medelklassen å ena sidan 
samt underklassen å den andra. Sannolikt skulle också den kampen 
komma att resultera i en enhetsskola, nämligen folkskolan som bot
tenskola för alla samhällets barn. För åldersstadiet 7-13 år skulle 
det då finnas blott en enda skola, nämligen folkskolan. Ovanpå 
denna skulle sedan följa realskolan och gymnasiet, vardera med 
treårig lärokurs. Enligt Lindströms mening borde programmet 
folkskolan som bottenskola för närvarande bäst kunna förverkligas 
genom införande i största möjliga utsträckning av den skoltyp, 
som fått benämningen kommunal mellanskola. 

Samma grunduppfattning i den föreliggande frågan kom till ut
tryck i den av Lindström på uppdrag av ecklesiastikministern ut
arbetade propositionen till 1908 års riksdag angående statsunderstöd 
till kommunala och enskilda läroanstalter. Beträffande samskolorna 
erinrades i propositionen om beslutet vid 1896 års riksdag att från 
anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom understöd skulle 
kunna utgå jämväl till sådana skolor. Riksdagen hade sedermera 
ändrat uppfattning och inskränkt rätten till delaktighet av ifråga
varande anslag till samskolor, som före utgången av år 1902 full
gjort då gällande villkor för erhållande av understöd från anslaget 
eller upprättats på orter, vilkas läroverk genom 1904 års läroverks
reform underkastats indragning. Orsaken till den av riksdagen be
slutade inskränkningen torde, heter det i propositionen, "åtminstone 
delvis vara att söka i den av tvenne motionärer i andra kammaren 

2 Den danska skolreformen. Nordisk tidskrift 1903. 
3 W. Rein: Encyklopädisches Handbuch der Pädagogik, art Schwedisches 

Schulwesen. 
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påvisade olämpligheten av att staten gynnade uppkomsten landet 
runt av smärre med folkskolorna konkurrerande samskolor" 

Riksdagen~. nän:nda beslut hade givit upphov till en skoifråga, 
som bord~. losas 1 samband. n:ed frågan om fastställande av nya 
grunder for statens understddJande av enskilda skolor. Under de 
senaste årtiondenas ekonomiska uppsving hade i samband med 
landets fortgående industrialisering och kommunikationsväsendets 
utveckling uppstått en del stadsliknande samhälligheter vilka i 
avseende på såväl invånareantal som kommersiell och i~dustriell 
betydelse för den kringliggande orten överträffade ej så få städer 
där allmänt läroverk av ålder varit inrättat. Det säger sig självt' 
heter det i propositionen, att å flera av dessa orter behovet av e~ 
skolbildning, som ginge utöver omfånget för folkskolans verksam
het, skulle göra sig gällande. Till ecklesiastikdepartementet hade 
under senare tid ingått talrika förfrågningar, huruvida de å sådana 
orter upprättade samskolorna skulle kunna komma i åtnjutande av 
statsbidrag, änskönt de icke uppfyllde de av riksdagen för sådan 
förmån stadgade villkor. Då svaret på dessa framställningar måst 
utfalla nekande, hade i stället anvisning lämnats å anslaget till 
understöd åt högre folkskolor. Mot anlitande av denna utväg före
fanns emellertid på åtskilliga orter en bestämd obenägenhet. Orsa
ken ~ärtill o var den, att gen?mgåendet av en högre folkskola ej 
medforde nagon kompetens, vilket däremot var fallet med avgångs
betyg från statens realskolor. Vad de ifrågavarande orterna efter
strävade, var icke en högre folkskola, utan en skola, som kunde 
föra lärjungarna fram till realskoleexamen, detta därför att denna 
examen medförde behörighet till inträde i en mängd fackskolor 
och anställning i åtskilliga statstjänster. 

Då det bildningsbehov, som här gjorde sig gällande torde få 
a~ses berä~.tigat, bo.rde enligt departementschefens menin~ åtgärder 
v1dtagas for dess tillgodoseende. Att föreslå riksdagen att utvidga 
samskolornas rätt till delaktighet i flickskoleanslaget, kunde icke 
anses lämpligt, enär de skäl, som bestämt riksdagens hållning i 
~enn~ frå.g~, syntes hava of?rminskad giltighet. "Men om riksdagen 
1cke ar vilhg att understödJa klasser, som äro parallella med folk
s~olan, ~orde riksdagen däremot icke befinnas ovillig att lämna 
b1drag t1ll klasser utöver den egentliga folkskolan. Och om dessa 
klasser anordnades så, att de föra lärjungarna fram till huvud-



-190-

sakligen samma bildningsmål som statens realskolor, så torde be
hovet av högre skolbildning å dessa orter vara behörigen tillgodo
sett. Som villkor för erhållande av statsunderstöd bör stadgas, att 
folkskolan å orten skall vara anordnad enligt gällande normalplans 
typ till litt. A. Overbyggnaden å folkskolan, som jag här i brist på 
annat namn vill kalla mellanskola, alldenstund den utgör ett mel
lanstadium mellan folkskolan och gymnasiet, bör vara minst tre
årig. För inträde i mellanskolans lägsta klass bör fordras det kun
skapsmått, som inhämtas i folkskola, anordnad på sätt nyss nämnts. 
Med hänsyn till skolans betydelse för orten, hör som villkor för 
dess understödjande av staten föreskrivas, att kommunen ikläder 
sig ekonomisk garanti för skolans behöriga skötsel under den tid, 
för vilken understöd sökes. Samtliga nu ifrågavarande skolor torde 
komma att bliva samskolor". 

De av departementschefen föreslagna kommunala mellansko
lorna var närmast avsedda att tillgodose bildningsbehovet i mindre 
samhällen, där allmänna läroverk ej fanns inrättade. K ven i de 
största städerna fanns det emellertid behov av liknande art, som 
borde tillgodoses. Där hade det alltsedan realskaleexamen infördes 
vid statsläroverken varit ett önskemål att få anordnade överbygg
nader, "där dennas mera begåvade lärjungar kunde fortsätta sina 
studier till realskoleexamen". Enligt departementschefens mening 
borde sådana i städerna anordnade fortsättningskurser av staten 
understödjas enligt samma grunder som de föreslagna kommunala 
mellanskolorna i de mindre samhällena. Dessa i de större städerna 
upprättade mellanskolorna kunde förutsättas understundom bliva 
särskolor för de olika könen. 

Den av departementschefen sålunda förordade anordningen 
väckte, heter det i statsrådsprotokollet, självmant tanken på det nu 
mycket debatterade programmet: folkskolan som bottenskola. Men 
då den ifrågasatta nya skoltypen endast skulle komma till använd
ning å vissa orter och då de allmänna läroverkens organisation 
skulle lämnas oberörd, hade han "ingen anledning att ingå på den 
mycket omfattande frågan om ett generellt genomförande av bot
tenskoletanken". Det torde emellertid kunna antagas, att en och 
annan av de invändningar, som göras mot nämnda program, även 
anses äga tillämplighet på mitt förslag. Sålunda torde det komma 
att framhållas, att folkskaleväsendet ännu icke är så utvecklat, att 
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folkskolan kan tjänstgöra som hottenskola samt att lärjunge, som 
genomgår den av mig ifrågasatta bildningskursen, ej skulle komma 
att erhålla en lika god undervisning som vid statens allmänna läro
verk eller vid de efter mönstret av dem inrättade enskilda skolorna. 
Med avseende härå tillåter jag mig erinra därom, att mitt förslag 
vilar på den förutsättningen, att ort, där kommunal mellanskola 
upprättas, skall hava sin folkskola anordnad enligt den bäst ut
vecklade folkskoletypen. Då härtill kommer, att det personliga 
intresset för folkskolorna å ifrågavarande orter skulle komma att 
sträcka sig till alla de olika befolkningslagren inom samhället, 
torde det kunna antagas, att skolorna komma att bliva föremål för 
en sådan omvårdnad och omsorg, att de ej blott skola draga till 
sig goda lärarkrafter utan även i övrigt sättas i stånd att på ett 
tillfredsställande sätt fylla sitt uppfostrande värv". Vid bedömande 
av den föreliggande frågan måste enligt departementschefens me
ning hänsyn tagas ej blott till, huruvida undervisningen vid skolor 
av den nya typen kunde komma att bliva lika god som vid de 
allmänna läroverken utan även därtill, huruvida nämnda under
visning kunde komma att bestå vid jämförelse med undervisningen 
vid de sexklassiga samskolor, som de föreslagna kommunala mellan
skolorna vore avsedda att ersätta. Med kännedom om undervis
ningens ståndpunkt vid flertalet av nämnda samskolor, tvekade 
han ej att i detta avseende giva företräde åt skolor anordnade 
enligt den nu föreslagna typen. 

Vad dessa samskolor beträffade, så innebar ej förslaget någon 
omedelbar avveckling. De borde allt fortfarande av staten under
stödjas enligt samma grunder och på samma villkor som de kom
munala mellanskolorna. Dock skulle detta ej gälla villkoren be
träffande inträde i lägsta klassen, d. v. s. att det för inträde i sam
skolans första klass skulle fordras ett kunskapsmått, motsvarande 
fordringarna enligt folkskolans normalplan litt. A. Ett sådant in
grepp i de statsunderstödda samskolornas organisation ansåg sig 
departementschefen ej böra föreslå. För övrigt torde ett förslag i 
detta syfte enligt hans mening vara i det hela överflödigt. Det 
kunde nämligen förväntas, att de nu statsunderstödda samskolornas 
organisation åtminstone i flertalet fall komme att påverkas, så att 
dessa med tiden anpassade sig efter den egentliga mellanskoltypen. 

Hittills hade understöd både till de högre flickskolorna och 
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kommunala samskolorna utgått från samma anslag. Nu föreslogs, 
att dessa båda skoltyper borde skiljas och understödjas från sär
skilda anslag. För de högre flickskolorna, som fortfarande borde 
understödjas av staten under villkor av motsvarande bidrag från 
kommunernas sida, skulle upptagas ett särskilt anslag under titeln 
högre flickskolor. För de föreslagna kommunala mellanskolorna 
skulle upptagas ett särskilt anslag under nämnda titel, och från 
detta skulle understöd jämväl kunna utgå till de samskolor, som 
under år 1908 åtnjutit understöd från anslaget till högre skolor 
för kvinnlig ungdom. statsunderstöd till kommunala mellanskolor 
skulle enligt propositionen kunna; utgå med högst 3600 kronor, 
därest skolan omfattade tre årsklasser utöver den egentliga folk
skolan, och med högst 4800 kronor, om skolan omfattade flera 
sådana klasser. Samskola, som för år 1908 åtnjutit understöd från 
anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom, kunde, ändock de 
för kommunal mellanskola stadgade villkor ej till alla delar upp
fylldes, intill utgången av år 1911 komma i åtnjutande av understöd 
från anslaget till kommunala mellanskolor, under förutsättning att 
kommunen eller enskilda donatorer till skolans uppehållande läm
nade ett bidrag, vars värde för år räknat uppginge till minst samma 
belopp som statsunderstödet. 

Den för riksdagen år 1908 framlagda propositionen kom ej att 
upptagas till realbehandling vid då pågående riksdag. I sitt utlå
tande anförde statsutskottet, att propositionen innebar förslag om 
inrättande av en ny, hittills ej i vårt land förekommande skolform. 
Den kunde således sägas innehålla förslag om en skolreform, som 
helt visst skulle få en djupt ingripande betydelse för landets under
visningsväsen utan att dock lämna någon antydan om, huru många 
skolor av den nya formen, som skulle kunna väntas bli inrättade, 
en sak varom utredning vore önskvärd. Härtill kom, att proposi
tionen' inkommit till riksdagen så sent, att det för utskottet varit 
en omöjlighet att med tillräcklig noggrannhet pröva ett till sin 
innebörd och sina konsekvenser så djupt ingripande och så vittom
fattande ärende som det, varom propositionen handlade. Utskottet 
föreslog därför riksdagen att för år 1909 upptaga anslagen till 
understöd åt de privata samskolorna med oförändrade belopp och 
dessutom å extra stat vissa tilläggsanslag. 

K ven i sak hade under ärendets behandling i utskottet och under 
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kammardebatterna gjorts en del kritiska invändningar och d tt . . f o • , e a 
eJ mmst ran regenngens eget parti, d. v. s. högerpartiet. Trots detta 
framlades vid nästa års riksdag i nästan oförändrat skick den av 
P. E. Lindström utarbetade propositionen om kommunala mellan
skolor eller som överskriften lydde "angående statsunderstöd till 
~ommun~la och enskilda läroanstalter". För behandling av proposi
twnen ullsattes denna gång ett särskilt utskott bestående av g 
ledamöter från vardera kammaren. Från andra kammaren insattes 
tre folkskolemän, nämligen Fridtjuv Berg samt E. Kristensson och 
J. O. Forsling .. Ordförande i utskottet blev landshövding F. E. 
Pettersson och VIce ordförande Fridtjuv Berg. 

I anslutning till propositionen väcktes ett antal motioner. En 
myck~~ utförlig motion framlades av Fridtjuv Berg, och denna 
~~de. aven undertecknats av samtliga ledamöter och suppleanter i 
sarskilda utskottet. I motionen framhölls, att man funnit de i 
~ro~ositionen framlagda förslagen i syfte att bereda privatskolorna 
nkligare understöd och i samband därmed deras lärarinnekår en 
gynnsammare ekonomisk ställning behjärtansvärda och förtjänta 
av bifall. I fråga om vissa enskildheter syntes emellertid en del 
ändringar v.~ra av nöden. Först och främst borde det dragas en 
skarpare grans mellan kommunala och enskilda skolor än som 
skett i propositionen. De utgående privatskaleanslagen b~rde upp
delas ?å de .~lika läroverksformer, som av dem skulle tillgodoses. 
~~ pnva.:a lamanstalterna kun?e uppdelas i följande naturliga och 
val begransade grupper, nämligen högre flickskolor, högre goss
och samskolor och enskilda småläroverk Till de senare hänfördes 
då de till sexklassiga samskolor omorganiserade småläroverken. 
Skulle dessa samskolor i enlighet med propositionen få frihet att 
f?rtfarande inrätta sig delvis som parallellanstalter till den egent
liga folkskolan och sålunda i det hänseendet bibehålla sin hittills
varande karaktär, så borde de enligt motionärerna betecknas med en 
däremot svarande benämning, förslagsvis privata lägre samskolor. 
Ställdes åter, som motionärerna ansåg riktigt, på dem den fordran, 
att de skulle organisera sig som verkliga mellanskolor alltså som 
överbyggnader på folkskolan, borde de däremot kalias enskilda 
mellanskolor. 

Då motionärerna sålunda yrkade, att de till privatläroverken 
utgående statsanslagen skulle hållas skilda från de för kommuner

I3 
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nas skolor avsedda, så innebar detta ingalunda, heter det, att staten 
ej borde kraftigt understödja dessa senare och bland andra även 
dem, som mest gjorde skäl för namnet kommunala mellanskolor, 
nämligen folkskolans högre avdelning och de högre folkskolorna. 
Tvärtom vore det uppenbart, "att det bildningsbehov, som genom 
inrättande av dessa överbyggnader på folkskolan tagit sig uttryck, 
är av den art att det i vår demokratiska tid icke längre kan till
bakahållas, u:an alltjämt växer i styrka". Utvecklingen på detta 
område hade gått i snabb takt, oaktat de högre folkskaleavdel
ningarna var av mycket sent datum och ej åtnjöt särskilt statsan
slag samt att de högre folkskolorna på grund av gällande snäva 
bestämmelser om statsbidrag ej kunnat erhålla mer än två årsklasser, 
närmast motsvarande läroverksklasserna 4 och 5. 

Den naturliga utgångspunkten för de föreslagna kommunala 
mellanskolorna var enligt motionärernas mening då högre folk
skolorna. Om dessa kunde erhålla i statsbidrag tillnärmelsevis lika 
mycket, som enligt propositionen skulle tilldelas de lägre sam
skolorna med deras ringa klass- och barnantal, så komme de högre 
folkskolorna samt de verkliga kommunala mellanskolor, som ur 
dem utvecklade sig, att få en avsevärd utbredning. Framför de i 
propositionerna föreslagna mellanskolorna hade nämligen de högre 
folkskolorna på grund av redan bestående förhållanden en mängd 
synnerligen betydande fördelar. På grund av det nära samband, 
som rådde mellan den kommunala högre folkskolan och den kom
munala egentliga folkskolan, kunde till ekonomisk besparing för 
kommunerna och ömsesidig båtnad för de båda skolarterna en sam
verkan mellan dem lätt komma till stånd med avseende å skoltomt, 
skolhus, slöjdsalar, skolkök, gymnastikinrättning, tecknings- och 
naturkunnighetsrum, undervisningsmateriel, övningslärare m. m. 
Härtill kom, "att de högre folkskolorna äro genom sin omedelbara 
förbindelse med de egentliga folkskolorna skyddade mot frestelsen 
att i likhet med de enskilda mellanskolorna och övriga privatskolor 
grunda sin tillvaro på systemet med höga lärjungeavgifter och ett 
ringa antal friplatser, vilket system i mer eller mindre grad skulle 
förläna dem karaktären av skolor huvudsakligen för de förmögna, 
vilket på intet sätt kunde anses för här ifrågavarande läroanstalter 

gagneligt eller önskvärt". 
De högre folkskolorna skulle ingalunda vara stöpta i samma 
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form utan ha en ganska vidsträckt möjlighet att anpassa sig efter 
de lokala förhållandena, heter det vidare i motionen. "På somliga 
orter lämpar det sig måhända bäst, att de äro en- eller tvåklassiga, 
på andra ställen torde man vilja ha dem treklassiga och intet bör 
efter vår mening hindra, att de å sådana orter, där befolkningen 
själv finner det önskligt, kunna ordnas som fyrklassiga kommunala 
mellanskolor med realsko/ekurs och sålunda bliva i stånd att bi
bringa sina lärjungar den 'för praktiska behov lämpade kurs i all
män medborgerlig bildning', som realskaleexamen alltifrån början 
uttryckligen varit avsedd att vitsorda. Att bereda de mest studie
begåvade av folkskolans hundratusental lärjungar tillfälle att för
värva de praktiska fördelar, som avläggandet av nämnda examen 
kan medföra, får på inga villkor göras till ett monopol för städerna 
och de stora stadsliknande industrisamhällena, utan tillfället här
till bör stå öppet för alla kommuner, vilka kunna och vilja ikläda 
sig de därför erforderliga uppoffringarna." 

På grund av vad sålunda i motionen anförts ansåg motionärerna 
att de verkliga kommunala mellanskolorna borde frigöras ur sin i 
propositionen föreslagna hopfogning med de privata lägre sam
skolorna och i stället sammanföras med de till ursprung och syfte 
med dem närmast likställda högre folkskolorna samt erhålla del
aktighet i det för dessa senare beviljade anslaget jämte alla andra 
dem tillförsäkrade förmåner. Anslaget till understöd åt högre folk
skolor på 32 000 kronor föreslogs därför höjt till 60 000 kronor och 
titeln ändrad till "understöd åt högre folkskolor och kommunala 
mellanskolor". A v detta anslag skulle utgå understöd dels till högre 
folkskolor, dels till kommunala mellanskolor, "vilka äro överbygg
nader på folkskolan och avse att bibringa sina lärjungar den fÖr 
praktiska livet lämpade allmänt medborgerliga bildning, som vits
ordas genom realskoleexamen". A v anslaget till enskilda mellan
skolor skulle understöd utgå dels till enskilda skolor, som utgjorde 
överbyggnader på den egentliga folkskolan, dels intill utgången av 
år 1914 även till samskola, "som icke utgör överbyggnad på folk
skola men för år 1909 åtnjutit understöd från anslaget till högre 
skolor för kvinnlig ungdom". 

Genom bifall till de framlagda förslagen skulle, framhölls det i 
motionen, privatskolorna erhålla det statsunderstöd och deras lära
rinnekår de förbättrade villkor, som i propositionen för dem be-
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gärts. Vidare skulle "det i proposition upptagna samt med så varmt 
och livligt bifall hälsade uppslaget. om . kommun~la ~ellanskolor 
bliva genomfört i organisk anslutnmg t1ll den histonska utveck
lingen och till de överbyggnader på folks~ola~, .som redan arbetat 
sig fram samt med iakttagande av full hkstalhghet kommunerna 
emellan så att även landsbygdsbefolkningens berättigade krav på 
möjligh~t för densamma att bereda sina barn til.lfälle .~ill inhäm
tande av den för praktiska behov lämpade kurs 1 allman medbor
gerlig bildning, som förefinnes för erläggande av realskoleexamen, 

bleve tillgodosett". 
Utskottets utlåtande innebar i allt väsentligt ett tillstyrkande 

av de i den bergska motionen framlagda försl~gen. Utskottet dela?e 
den uppfattningen, att det icke varit lyckhgt, att Kungl. MaJ;t 
sammanknutit frågan om de kommunala mellanskol~:na. med .fra
gan om de privata lägre samskolorna. Detta hade namhgen gJO~~· 
heter det att i den kungliga propositionen mellanskolorna alltfor 
mycket lösryckts ur sitt naturliga och historiskt givna s~mband 
med de högre folkskolorna och de högre folkskoleavdelnmg~rna. 
Det var detta samband, som Berg m. fl. i den av dem avg1vna 
motionen velat bevara för att såmedelst möjliggöra högre folk
skolors organiska utveckling till kommunala mellanskolor, där en 
sådan utveckling befanns vara av de lokala förhålla?de.~a påkallad. 
Utskottet förklarade sig i detta hänseende dela motionaremas upp-

fattning. .. .. 
Beträffande det i motionen framlagda forslaget, att understodet 

till kommunala mellanskolor skulle utgå av anslaget till högre 
folkskolor, hade utskottet en något avvikande mening. De förra 
skolorna hade till uppgift att förbereda sina lärjungar. till realsko~e
examen och måste därför förete flera särdrag, som sk1lde dem fran 
de högre folkskolorna, vilka icke vore i sa~ma grad inriktade .~å 
en examen och bundna vid därtill ledande larokurs. Utskottet for
ordade därför i anslutning till en i kammaren väckt motion, att 
de kommunala mellanskolorna uppfördes såsom en skolart för sig 
med understöd från ett särskilt anslag att utdelas enligt enkom för 

dem avpassade grunder. . . . 
Frågan om de högre folkskolornas orgamsatwn blev en tviste-

fråga inom utskottet mellan representanterna frå~ först; och. andra 
kammaren. Avgörandet om utlåtandets formulermg maste t1ll slut 
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avgöras genom lottning, och härvid segrade andra andrakammar
representanterna. Utskottets förslag innebar, att anslag till högre 
folkskola skulle kunna erhållas även på ort med allmänt läroverk 
samt utgå till en, två, tre eller fyra klasser med ett belopp av högst 
4800 kronor, således samma maximibelopp som till kommunal mel
lanskola. Utskottsrepresentanterna från första kammaren fick fram
lägga sitt förslag i form av reservation, som gick ut på, att bestäm
melserna om anslag till högre folkskolor skulle bli oförändrade 
med tillägg, att högre folkskola, som var ämnad att övergå till 
kommunal mellanskola, skulle kunna erhålla bidrag även till en 
tredje årsklass. 

En annan tvistefråga mellan de båda kamrarnas representanter 
i utskottet gällde anslaget till de privata samskolorna. Utskottets 
förslag gick här, som ovan blivit nämnt, ut på att understöd till 
de sexklassiga samskolorna skulle utgå endast intill utgången av år 
1914, efter vilken tidpunkt de således skulle vara nödsakade att 
övergå till kommunala mellanskolor för att fortfarande erhålla 
statsunderstöd. I en reservation från två förstakammarrepresen
tanter yrkades på uteslutande av bestämmelsen om viss tidpunkt 
för avveckling av nuvarande organisation. Men borde icke, heter 
det i reservationen, utan föregående utredning tvinga nu befintliga 
statsunderstödda enskilda samskolor att ombilda sig till på folk
skolan direkt byggda mellanskolor, "detta så mycket mindre som 
en dylik omläggning till mellanskola torde komma att ske på plat
ser, där förhållandena så kräva och där ej en friare skolform kan 
befinnas mera påkallad". Understöd borde således utan tidsbegräns
ning utgå till samskolor, som för år 1909 åtnjutit understöd från 
anslaget till högre skolor för kvinnlig ungdom. 

Bakom denna reservation såg andrakammarrepresentanterna tyd
ligen en medveten avsikt att söka bevara de privata samskolorna i 
så vitt möjligt orubbat skick till förfång för de kommunala över
byggnaderna på folkskolan. Det kunde då också befaras, att första 
kammaren i anslutning till sina representanter i utskottet skulle 
vara mera intresserad för de privata samskolorna än för folkskolans 
överbyggnader och i följd därav icke bifalla förslaget om anslag till 
högre folkskolor och kommunala mellanskolor. För att förhindra 
att denna senare fråga behandlades fristående framställde andra
kammarrepresentanterna ett yrkande, att bifall till utskottets för-
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slag rörande högre folkskolor och kommunala mellanskolor skulle 
ställas som villkor för beviljande av de föreslagna anslagen till de 
privata samskolorna. De tre förslagen om statsunderstöd åt enskilda 
läroanstalter, åt kommunala mellanskolor och åt högre folkskolor 
kunde nämligen ej behandlas isolerade utan utgjorde ett samman
hörande helt. "I betraktande av det inbördes samband, som sålunda 
gör sig gällande, ha vi funnit nödvändigt, att bifall till hemstäl
landena angående de högre folkskolorna och kommunala mellan
skolorna göras till en förutsättning för bifall till hemställandena on
gående de privat<+ läroanstalterna". Vid lottning segrade denna gång 
förstakammarrepresentanterna och yrkandet från utskottets andra 
hälft fick framläggas i form av reservation. 

Debatten i andra kammaren den 12 maj öppnades av P. E. Lind
ström med ett längre anförande. Han hade i mars inträtt i rege
ringen som konsultativt statsråd och vid Hammarskjölds avgång i 
juni övertog han posten som ecklesiastikminister. I sitt anförande 
redogjorde han för de motiv, som varit vägledande vid utarbetandet 
av regeringens proposition i läroverksfrågan. Han hade fått i upp
drag att företräda departementschefen, förklarade han, eftersom 
denne var upptagen i medkammaren. Efter en redogörelse för det i 
propositionen framlagda löneregleringsförslaget och en del andra 
frågor i samband därmed övergick han till regeringsförslaget om 
understöd åt mellanskolor. Detta förslag hade, yttrade han, ansetts 
vara det viktigaste i den kungliga propositionen, "så viktigt till och 
med, att den kungliga propositionen i det allmänna umgängesspråket 
av detta förslag fått sitt namn". I några snabba drag gav han en 
överblick över den skolpolitiska situationen. Ingen av de förändringar 
i skolväsendet, som ägt rum under det senare femtitalet år hade 
genomförts utan att förslaget därom varit utsatt för starka angrepp 
från skilda håll, "från å ena sidan vad man skulle kunna kalla den pe
dagogiska högern, å andra sidan den pedagogiska vänstern, å ena sidan 
från anhängarna av det s. k. parallellskolesystemet eller dem, som 
vilja att skolväsendet skall byggas på olika, från början skilda 
skolor, avsedda var och en för sin samhällsklass, å andra sidan från 
anhängarna av enhetsskolesystemet eller dem som vilja, att skol
organisationen skall byggas på den grunden, att alla samhällsklas
sers barn sammanföras i en enda skola, som sedermera förgrenar sig". 
Anhängarna av båda dessa skolsystem hade alltid mötts i en punkt, 
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nämligen i motstånd, då det gällt att genomföra någon ändring 
på undervisningens område. "Å ena sidan har det ropats: giv akt, 
den högre bildningen är i fara! Å andra sidan har det sagts, att det 
förslag, som legat före, icke varit tillräckligt långt gående, en sken
reform o. s. v. Samma öde, som vederfarits dessa förut genomförda 
reformer har också kommit den av Kungl. Maj:t nu föreslagna re
formen till del." 

Lindström sade sig ej vilja upptaga kammarens strängt upptagna 
tid med att rulla upp hela den nu föreliggande frågan och bemöta 
alla framställda anmärkningar. Han ville inskränka sig till att i 
korthet angiva de grunder, som varit bestämmande för Kungl. Maj :t 
vid framläggande av nu ifrågavarande proposition. Med anledning 
av beslut vid 1907 års riksdag hade det för regeringen gällt att 
utarbeta förslag till ändrade grunder för tilldelande av understöd 
åt enskilda läroanstalter. "Då vi hade att göra upp detta förslag, 
kommo vi till en skolform, som var mycket besvärlig, nämligen de 
s. k. lägre samskolorna." Riksdagen hade på 1890-talet beslutat 
lämna understöd åt dessa skolor, men i början av 1900-talet beslöts 
att icke vidare fortgå på den vägen och att icke lämna understöd åt 
nya sådana samskolor. "Anledningen till detta beslut var den om
ständigheten, att man befarade, att, om man fortginge på den in
slagna vägen och lämnade understöd åt nya samskolor, det skulle 
uppkomma ett nät av mindre, ganska klena samskolor, som skulle 
rivalisera med folkskolorna och taga bort intresset för dem och bli 
- vad skall jag säga - ett slags 'fåfängans' skolor, där de, som 
hade litet mera än existensminimum, skulle sätta in sina barn för 
att synas litet finare". 

På senare tider hade emellertid, fortsatte Lindström, uppkommit 
en hel mängd nya samhällen, vilka behövde skolor, som förde till 
samma mål som dessa fem- och sexklassiga samskolor och skulle 
vara i någon mån av samma art som statens realskolor. "Lösningen 
av den skolfråga, som sålunda uppstått, trodde vi oss kunna finna 
genom att undersöka, i vilken riktning det svenska skolsystemet 
över huvud utvecklat sig. Jag blott konstaterar utan att närmare 
ingå på frågan, att under det gångna seklet denna utveckling gått 
i riktning från parallellskolesystemet, d. v. s. systemet med paral
lella skolor för varje samhällsklass, mot enhetsskolesystemet. Varje 
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skolreform, som genomförts, kan sägas vara en etapp på vägen mot 
detta mål. Under sådana förhållanden hade vi icke annat att göra 
än säga: Då taga vi ett nytt steg på den väg, i vilken skolväsendet 
utvecklat sig; vi böja ihop de två linjerna, samskolan och folkskolan, 
till en enda. Därigenom kunde man vinna, att dessa samskolor icke 
längre skulle konkurrera med folkskolorna utan tvärtom draga 
ortens intresse till folkskolorna, och man vunne även, att riksdagen 
icke skulle ställa sig motvillig att lämna anslag till klasser över 
folkskolan, där det fanns ett undervisningsbehov, som behövde 
tillgodoses med sådana klasser. Det var på det sättet tanken på 
dessa mellanskolor kom upp hos oss." 

Beträffande frågan om högre folkskolans ställning efter ett ge
nomförande av förslaget om kommunala mellanskolor hade Lind
ström ett par erinringar att göra mot utskottsbetänkandet. Enligt 
utskottets förslag skulle de högre folkskolorna kunna få understöd 
med 4800 kronor för fyra årsklasser jämte två tredjedelar av ålders
tilläggen till lärarna. De kommunala mellanskolorna skulle få 
samma understöd, men ingenting hade sagts om att lärarpersonalen 
vid dessa skulle få lönetillägg av statsmedel. De kommunala mellan
skolorna skulle alltså komma i sämre ställning än de högre folk
skolorna med fyra årsklasser och det skulle betyda, att det för en 
kommun skulle vara en uppoffring att övergå från högre folkskola 
till kommunal mellanskola. Han föreslog därför, att även till lärar
personalen vid kommunala mellanskolor två tredjedelar av ålders
tilläggen skulle utgå av statsmedel. Därjämte borde till kommunal 
mellanskola, däri flickor undervisades, särskilt understöd kunna ut
gå för undervisning i huslig ekonomi med 600 kronor. 

Lindström slutade sitt långa anförande med att betona, att det nu 
framlagda förslaget enligt hans mening innebar en betydelsefull 
skolreform, "kanske viktigare än någon sådan, som förut förekom
mit". Grundtanken i denna reform hade accepterats av bägge kam
rarnas representanter i utskottet, och frågan tycktes sålunda befinna 
sig i ett gynnsamt läge. "Det vore lyckligt, om det kunde ställas 
så till, att reformen nu kunde föras igenom. Andra läroverksrefor
mer ha plägat ta en tid av 10 till20 år, ja, ännu längre tid. Det skulle 
vara något nytt, om en sådan reform nu kunde föras igenom på 
detta mera enkla sätt". Vidare ville haJ;l framhålla, att förslaget 
avsåg bättre lönevillkor för en lärarkår, vars arbetsamhet, plikttrohet 
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och. duglighet stod över allt beröm (d. v. s. lärarpersonalen vid de 
privata samskolorna). "Det vore därför synnerligen beklagligt, om 
förslaget skulle falla". Han vädjade till kammaren, att de beslut 
d~n kom!ne att fatta bleve sådana, att frågan icke föll, "en fråga, 
vtlken, sasom det kanske med rätta sagts, är den viktigaste fråga, 
som förelegat till denna riksdags prövning". Bakom denna vädjan 
låg tydligen en viss farhåga för, att allt för långt gående beslut i 
reformerande riktning kunde leda till att första kammaren avsloge 
hela mellanskoleförslaget. 

Resultatet av debatten blev, att andra kammaren i stort sett 
följde sina utskottsrepresentanter. Med anledning härav fann sig 
en av talarna föranlåten att beteckna det såsom en på samma gång 
märldig och lycklig dag, "denna, då andra kammaren så enigt kom
mit nästan till slutet med att bifalla ett så betydelsefullt förslag 
som detta". "Det vore, synes mig, också av stor betydelse", tillade 
han, "om vi ända till det sista stå eniga och mot ett eventuellt för
slag av första kammaren bjuda en enig andrakammarmening". 

Att det i hithörande frågor rådde en skarp motsättning mellan 
kamrarna kom klart till synes vid debatten i första kammaren. 
Utskottsordföranden landshövding Pettersson underströk, att det 
beträffande den av Kungl. Maj :t föreslagna nya läroverkstypen, 
kommunala mellanskolan, fanns mycken tvekan. Den frågan hade 
från många håll framställts, om det icke skulle vara lämpligare, när 
det gällde de bredare lagren, att söka genom överbyggnad i en mer 
praktisk riktning på folkskolan göra eleverna mera skickade för 
det allmänna livet. Man hade dock inom utskottet kommit till den 
uppfattningen, att dessa kommunala mellanskolor alltid skulle hava 
sin plats att fylla i större industrisamhällen, mindre städer och 
köpingar, där allmänna läroverk icke fanns. Vad det nu emellertid 
också gällde, var frågan om statsunderstöd till de enskilda läro
verken. Skulle det nu framlagda förslaget gå igenom, skulle sär
skilt för de högre flickskolorna deras ekonomi ställa sig på ett helt 
annat och synnerligen mycket förmånligare sätt än hittills. Och 
det hade varit ett länge insett behov att vidtaga denna förändring. 
I dessa punkter hade man, framhöll Pettersson, inom utskottet varit 
ense. Alla dessa önskningar och berättigade krav skulle dock enligt 
hans mening kunna gå om intet på grund av de villkor, som andra 
kammarens ledamöter vidhäftat sitt bifall till dessa anslag. "Den 
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högre folkskolans målsmän hava framhållit den högre folkskolans 
tillgodoseende vid detta anslag och ställt upp såsom oeftergivligt 
villkor fullständig ombildning av den högre folkskolan i så måtto, 
att den kommunala mellanskolan skulle formas in i och bliva en 
avart av den högre folkskolan". Han ville betona, att ingen av 
förstakammarrepresentanterna i utskottet hade försökt att på något 
sätt hindra utvecklingen av den högre folkskolan. Tvärtom hade 
man inom utskottet sökt förmedla och underlätta övergången från 
den högre folkskolan till den kommunala mellanskolan. Men att gå 
så långt som att helt och hållet inrangera mellanskolan i den högre 
folkskolan, hade de icke ansett sig kunna tillstyrka. "När man vill 
förbinda denna fråga (d. v. s. organisationen av de enskilda läro
verken) med sådana villkor, som, såvitt jag kan finna, mest äro 
tillkomna för att tillgodose intressena för den högre folkskolan och 
dess lärare, kan jag icke underlåta att uttala, att detta betänkande 
gått ifrån sin uppgift att behandla en allmän undervisningsfråga, 
en skolfråga, till att bliva en skollärarfråga för att få fram intres
sena häri och detta har jag icke kunnat biträda". , . 

En annan talare vände sig med skärpa mot förslaget om en v1ss 
tidsfrist för de lägre samskolorna, inom vilken de måste ombildas 
till kommunala mellanskolor. Utskottet hade i denna fråga, ansåg 
han, gått betydligt längre än Kungl. Ma j :t, då det redan ~u v el: t 
fastslå, att alla nu befintliga statsunderstödda samskolor maste for 
erhållande av statsunderstöd ombildas till verkliga mellanskolor, då 
däremot Kungl. Maj :t i dessa skolors organisation icke velat före
skriva en sådan förändring, förrän man fått erfarenhet om, huru 
mellanskolorna komme att verka. "Mellanskolorna äro ju en alldeles 
ny skoltyp, om vilken man icke vet, hur den kommer att slå ut, 
detta så mycket mindre, som det efter allt att döma, synes vara mera 
den högre folkskolan än mellanskolan, som ligoger andraka~m-~r
motionärerna om hjärtat". Det syntes honom da vara att ga han
delserna allt för mycket i förväg, om man redan nu föreskrev, att 
även andra redan befintliga skolor helt inrangerades under den nya, 
ännu icke prövade formen. Det torde nämligen icke kunna bestridas, 
ansåg han, att ett av motiven för den i motionen föreslagna bestäm
melsen (d. v. s. om ombildning av de lägre samskolorna) vore "att 
så småningom och obemärkt införa principen om "folks~olan som 
bottensko la". Enligt talarens åsikt hade utskottet genom sm formu-
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lering av ifrågavarande punkt givit för stort erkännande åt botten
skoleprincipen, och detta ansåg han sig icke kunna vara med om. 

Att med våld framtvinga en omläggning, som kunde vara både 
olämplig och onyttig, fann en annan talare "staten ovärdigt och 
minst sag: orä~:fär~igt". En dylik omläggning skulle nämligen kun
na leda t1~~ kran~nmg ~v hä~dberättigade intressen och i varje fall 
ku~na be:o:a en 1cke nnga lararpersonals anställning och bärgning. 
Ifran sexanga samskolor skulle dessa omstöpas till fyraåriga mel
~a~skolor~ och .en snöpning. ~v klasser, vare sig nerifrån eller upp
lfran, maste g1vet bhva fol;den med ty åtföljande minskning av 
lärarpersonalen. "Då dessutom en del av dessa samskolor hava 
tillkom~it ~å grund av lägre allmänna läroverks indragning och 
~etta sa nyhgen som under de allra senaste åren, måste jag vädja 
t1ll kammaren, om en sådan brist på stabilitet i vårt undervisnings
väsende kan vara önskvärd, att man det ena året indrager ett all
~än:. läroverk för att få det ersatt med en samskola och så något 
a: daref;er dekreter,:u, att denna samskola måste omstöpas till en 
dmkt pabyggnad pa folkskolan i form av mellanskola." Det hade 
inom. utskottet ~åpekats, fortsatte talaren, att denna fråga vore av 
relatlv.~ obety~hg art, men för honom var den en principfråga. 
Framfor allt onskade han, att, när kammaren fattade sitt beslut 
d~n v~sste,_ vad saken i verkligheten gällde. "Enligt min uppfatt~ 
mng aterfmner man här den röda tråd, som går igenom herr 
Bergs m. fl:s motion från början till slut, att folkskolan och folk
skolan allena bör vara bottenskola, och att framför allt dess direkta 
överbyggnader skola favoriseras. Jag vill visst icke bestrida att 
folkskolan har gjort stora tjänster och har spelat en mycket' stor 
r?ll, särskilt vad den allmänna folkbildningen angår, men å andra 
s1dan har jag icke låtit mig så påverkas eller så hypnotiseras av 
folkskolans verksamhet, att jag kan vara med om att undantränga 
parallella och fullt lika berättigade former". 

Debatten i första kammaren kom dock ej att helt präglas av 
denna negativa inställning till de framlagda reformförslagen. I ett 
längre anförande uppträdde den politiskt inflytelserike historikern 
och _publicisten lektor ]. F. Nyström till försvar för den i bergska 
motwnen utstakade utvecklingslinjen. Man kan gentemot de före
gående kritiska anmärkningarna med skäl fråga, yttrade han, 
"varför skulle staten underhålla två parallella skolor i dessa små 
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samhällen, i vilka det finnes så litet olikheter i socialt och andra 
hänseenden, där alla föräldrarna känna varandra, och alla barnen 
känna varandra; varför skulle icke där barnen kunna gå i samma 
skola, varför skall det finnas en samskola och en folkskola på 
dessa ställen?" De samhällen, som hade samskolor, skulle icke på 
något sätt misshandlas, om utskottets betänkande gick igenom, "ty 
vad vi vilja giva dem är någonting bättre, än de hava". De hade 
en samskola, som icke ledde till någon kompetens, "vi vilja giva 
dem en mellanskola, som leder till en examen med kompetens att 
inträda i vissa statstjänster". "Jag vågar påstå, att om man år 
1904 bjudit de småstäder, som då förlorade sina pedagogier, på 
denna mellanskola i stället för på samskolor, de skulle med glädje 
och tacksamhet tagit emot den gåvan". 

I debatten yttrade sig också ecklesiastikministern Hammarskjöld. 
Under diskussionen hade så goda skäl anförts från deras sida, som 
försvarat utskottets framställning, att han icke ansett sig behöva 
yttra något förrän nu, då han blivit uppkallad av en del betänklig
heter, som framställts av en av talarna mot hela förslaget om mel
lanskolor. I likhet med lektor Nyström trodde han, att vad vi än 
göra, så kommer mellanskolan att ovillkorligen tränga sig fram. 
"Vi kunna skjuta upp dess ankomst, men vi kunna icke hindra, 
att den kommer. Vad som för mig varit bestämmande, då jag till
styrkt understödjande av mellanskolor, har varit den omständighet, 
som blivit påpekad från många håll, att det finnes så många sam
hällen i vårt land, som ha en ganska betydande befolkning, en 
befolkning så stor, att man ovillkorligen måste erkänna, att där 
finnes ett behov av undervisnings meddelande över folkskolestadiet. 
Att lämna dessa vind för våg och säga, att då de icke haft något 
anslag före år 1902, de aldrig böra hava något, det är en ren orim
lighet, något som man icke kan försvara". Det hade under debatten 
talats mycket om folkskolan som bottenskola, fortsatte han, och de 
stora faror, som det skulle föra med sig. "Jag är icke rädd för 
folkskolan som bottenskola, om man inskränker sig till vad som nu 
blivit föreslaget. Jag har icke den tron, att det ovillkorligen behöver 
medföra, att man skall driva fram som program, att folkskolan 
ovillkorligen skall bli bottenskola även till statens läroverk. Vi 
måste väl erkänna, att bottenskaleprogrammet är något, som så 
småningom mer och mer arbetar sig fram, och då kan det väl icke 
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vara ~.t~sl~:ande a: ondo, utan det måste väl ändå finnas något 
gott ~an. Ar det da klokt att alldeles sätta sig på tvären, när man 
har t1}lfälle att försöka dess genomförande i en skola av friare 
typ, sadan som dessa enskilda skolor skola erhålla? Där kunde man 
få tillfälle att pröva denna bottenskola och se hur den tage · 

. kl' h ' r slg 
ut 1 ver 1g eten. Jag kan icke finna, att det skulle vara klokt 
~tt under.trycka ett. sådant försök, när det nu låter sig göras. Och 
pg kan 1cke medg1va, att det skulle medföra någon fara för de 
högre läroverken. Låt en reformtanke mogna så småningom låt 
d~n förs~ka si?! Om den .visa: ett. gott resultat, varför skulle 'man 
da motsatta s1g dess utv1dgnmg 1 framtiden? Visar den icke ett 
go:t resu~~at, då dö~er den sig själv, och då dör hela programmet. 
~m tro ar, att ~et 1cke kom~er att dö. Ty jag tror, att det ligger 
for mycket sannmg och prakt1sk nytta i detta förslag, för att det 
skulle kunna dö." 

Resultatet av den utdragna debatten blev, att första kammaren 
med stor majoritet biföll reservationen angående de statsunder
stödda ~ams.kolo:na innebärande, att dessa, utan något åläggande 
om omb1ldmng ull kommunala mellanskolor före en viss tid skulle 
få fortsätta sin dittillsvarande verksamhet. Likaledes beslö~s med 
stor majoritet att avslå förslaget om ombildning av de högre folk
skolorna. Däremot bifölls utskottsförslaget om kommunala mellan
s~olor utan votering. Den följande sammanjämkningen av de stri
dlga b.esluten r~sulterade i att båda kamrarna biföll ett förslag, 
som g1ck ut pa att andra kammaren frånträdde sitt beslut om 
tidsfrist beträffande ombildning av samskolorna, medan första kam
maren godtog andrakammarbeslutet om de högre folkskolorna. 

Därmed hade den långvariga striden om de s. k. småläroverken 
äntligen bilagts. De 23 samskolorna skulle få fortsätta sin verk
samhet som förut och utan tidsbegränsning ha rätt till statsunder
stöd från anslaget till enskilda mellanskolor. Sedermera beslöt riks
dagen emellertid, att rätten till understöd skulle begränsas till ut
gången av år 1920. Redan före utgången av denna frist hade dock 
de flesta samskolorna funnit själva fördelaktigast att övergå till 
kommunala mellanskolor. Vid 1911 års riksdag hade nämligen riks
dagen med anledning av en proposition med P. E. Lindström 
s~m föredragand~ beslutat om löne- och pensionsreglering för 
lararpersonalen v1d kommunala mellanskolorna, varigenom det för 
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samskolorna blev en självklar åtgärd att genom en omorganisation 
bli delaktiga av den genomförda löneregleringens fördelar f.ör ~.ko
lornas lärarpersonaL .De kommunala mellanskolornas antal ttllvaxt~ 
också snabbt. År 1920 utgjorde antalet 52, och av dessa hade eJ 
mindre än 31 uppstått ur privata samskolor. 

Bilaga 1. 
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Instruktion hvarefter Pa:dagogi i Strengnäs Stift 

hafva sig att rätta. 

Att så mycket bättre vinna stora ändamålet vid de af Kongl. 
Maj :t icke utan dryg kostnad inrättade Pa:dagogici i de smärre 
Städer, som enkannerligen är Stadsbarnens undervisning i deras 
Christendom, skrifvande och nödvändigt räknande, hvarigenom de 
med tiden kunna blifva skickeliga Borgare och Handtverkare, samt 
nyttiga medlemmar för det allmänna: Har Consistorium uppå gif
ven anledning pröfvat nödigt, att lemna saruteliga Pa:dagogis i 
Stiftet följande föreskrift. 

§ l 

Tvänne lästider hållas om året: till den ena sker pålysning af 
Predikstolen K.yndelsmässodag, och till den andra Bartholoma:idag. 
Den förra slutas 8 dagar för midsommaren, den senare 8 dagar 
för Jul. 

§ 2 

skolungdomen delas i 3 classer. Till den nedenta höra de, som 
läsa abc, Catechesen innan och Psalmboken. Till den andra de som 
börja med skrifvande och räknande, till dess de någorlunda hunnit 
lära 4 species. Till den tredje de som skrifva med någon stadga 
efter föreskrift, samt räkna 4 species i sorter och reguladetri med 
dess flera tillämpningar. Hvardera classen sitter på särskildta bän
kar, och flickorna på särskild sida. 

§ 3 

Schola:gångarne om dagen blifva trenne: Förmiddagen från kl. 
7 till 9, och från kl. 10 till 12, Eftermiddagen från kl. l till 4. 
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§ 4 

I första Scholxgången måste alla barnen vara samlade till kl. 7, 
då Sång och Bön hållas, och det af Scholxbarnen i ordning. Där 
näst läses 1. eller 2. capitel ur Bibelen, hälst de Historiska böckerna, 
däraf barnen läsa hvar sina 10. verser, till dess ordningen utgår, 
då åter börjas på den öfversta. Efter upläsning repeteras capitl. 
igenom 2. eller 3. gånger, och tillhållas barnen att uprepa de före
kommande märkeligare berättelser, frågor och svar med Bibelens 
egna ord. Sedan läser Första classen hvar sin innanläxa, och de 
andra bägge hvar sitt stycke ur Catechesen utan till. Och de som 
redan väl kunna Svebiilii Cateches med de däri anförda Skriftenes 
språk samt Hustaflan, gifvas botpsalmerna, Litanian och Manasses 
bön att läsa utan. 

§ 5 

I andra Scholxgången utgöra alla Scholxbarnen var sina 2. läxor, 
på det sättet, att classis I:ma fortfar med sin innanläsning, classis 
II :da läser först en utanläxa ur Catechesen och sedan skrifver, 
classis 3 :a räknar först, eller ock uppsätter små räkningar per 
Debet och Kredit, och sedan läser hvar sitt stycke Latin innan bok. 

§ 6 

I tredje Scholxgången sjunges först en måltidspsalm och prxsteras 
sedan af hvarje barn 2. läxor, classis I:ma fortfar uti innanläsning, 
classis II :da räknar först och sedan, efter deras bättre b eho f, antingen 
läsa en utanläxa ur Catechesen, eller ock hvar sin innanläxa i Bibelen 
eller annan bok. Och där Scholen ej är desto mer talrik, kunna 
bägge delarna medhinnas. Classis 3 :a skrifver Mån- och Torsdagar 
små bref i allehanda ämnen uti skrifboken, hvartill innehållet och 
Metoden förut dem korteligen vid handen gifves; Tis- och Fredagar 
skrifves efter föreskrift. Efter fuländad skrifning läsa dessa hvar 
sin läxa bref, eller annat, som är skrifvet, och lämnas de oläsligare 
papper dem som äro mest försigkomna. Anteligen slutas med Bön 

och Sång. 

-209-

§ 7 

Ons- och Lördagar göres den ändring i andra scholxgången, 
att kl. 10 börjas med Catechismifrågor för samtliga ungdomen 
hvarmed fortfares till kl. half 12, då de om Onsdagarna under
visas uti det allmännaste i Geographien med därtill hörande små 
Historiska frågor; och Lördagarna genomgås med dem Evangelium 
för nästa Söndag, till dess rätta förstånd och syftemål, hvarefter 
barnen öfvas att nätt sjunga Kyrie och Psalmerna för nästföljande 
dagen, som af Prästerskapet utbegäras, och utväljes alltid en, som 
bästa rösten har att intonera Psalmen. I anseende till detta kom
mer Scholxgången på Lördagarna längre att uppehållas än i den 
öfriga veckan. 

§ 8 

Pxdagogi skyldighet är att tilse det gudstjänsten icke försummas, 
utan flitig hand däröfver hålla, att barnen sig tidigt infinna i sina 
bänkar frame i Choret, och hvar med sin bok i hand sig under 
gudstjänsten utan förargelse skicka. Och hålles äfven som oftast 
med dem korta predikaförhör i scholen efter slutad gudstjänst, 
på det de i tid må blifva tillvanda, att gifva nödig acktning på 
det, som i predikan afhandlas. 

§ 9 

Loftider äro: alla apostladagar, alla Ons- och Lördagseftermid
dagar, och eftermiddagarna näst före infallande Högtidsdagar. 
Vid Michelsmässan gifves lof en vecka samt Påsk och Pingst baH
annan. När Passions- och veckapredikningar infalla, är allenast 
Scholxlof under K yrkotiden, då barnen enhälligt måste vara i 
Kyrkan. 

§ 10 

Scholens Inspektor är Probsten i Contractet, som håller Examen 
med Scholxungdomen 8. dagar för midsommaren årligen. Dagen 
utsättes af Probsten och utlyses af Pastor nästa söndagen förut, 

14 
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att barnens föräldrar, och andra som behaga, kunna sig då infinna. 
Pastor och de öfriga af prästerskapet infinna sig härvid, och påstår 
Examen från kl. 9 till 12, då barnen i alla närvarandes åhöro visa 
sin förkofring i Bibliska Historien, Christendomskunskapen, läsande, 
räknande och skrifvande: hvaröfver Probsten sedan inkommer med 
berättelse till Ephorus, och i Consistorii acter ifrån tid till tid för
varas. Dessutom hålles ock Examen emot Julen uti Pastors öfver
varo, som äfven tillkännagifves af Prädikstolen, och uppsättes då 
af Pa:dagogus en formelig förteckning öfver alla Schola:barnen till 
deras classer med bifogad berättelse om hvarderas framsteg, flit 
och uppförande, som till Consistorium innan årets slut bör insändas, 
tillika med ett papper, hvarpå alla de som skrifva med en eller 
2. rader hvardera, och namnen därunder, visa sin färdighet att 
skrifva Svänska och Latin, hvilket papper då under varande Exa
men skrifves, och af Pastor undertecknas. Vid dessa examina pröfvas 
de som Pa:dagogus håller skickliga att få flytta ur ena classen till 
den andra. 

§11 

En ordentelig och vacker Schola:bök in folio bör hållas vid hvar 
Schola, däri alt, hvad hörer till Schola: hus, inventarium, Schola:
mästaregård och ägor m. m., och främst denna Instruktion bör 
införas, samt ungdomen för hvar termin inskrifvas och anteckning 
efter hand göras, hvad de med tiden blifvit. Kostnaden till samma 
boks inköpande och de generella geographiska chartars anskaffande 
tagas af Kyrkans medel, samt böcker för de fattiga Schola:barnen 
af fattigcassan: eller ock torde församlingen åtaga sig, att härtill 
anslå 2 :ne collecta om året, och då till ett så nära angående behof 
sammanskjuta. 

§ 12 

Vackra föreskrifter, stuckna i koppar fås i Strängnäs, Nyköping 
och Örebro hos scholarum rector för billigt pris och finner Con
sistorium bäst vara att de samma endast nyttjas. 
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§13 

Consistorium tillåter för ingen del, att Pa:dagogus under terminen 
reser bort och därunder, eller ock eljest, nyttjar klockaren eller nå
gon annan i scholen, så framt icke densamme genom öfverenskom
melse med Pastor och församlingen är antagen till ordentelig lärare 
då hans ständiga syssla är att skjöta första dassen, och han därför; 
är ansvarig. Kfven så litet tillåter Consistorium att Pastor emot 
Pa:dagogi egen vilja, brukar honom i sina ämbetsförrättning~r, det 
vare sig prädikande, socknebud eller skriftemål, emedan Pa:dagogus 
dessutom har en nog trägen syssla och honom endast tillhörer, att 
i högtider efter vanligheten prädika tredjedagarna. 

§ 14 

Pa:dagogus bör hafva del af cirkulärbrefven på samma sätt som 
med Comministris sker, och drager Pastor därom försorg med den 
vanliga klockareposten. 

§ 15 

Med Inskrifnings- och Terminspenningar · förblifver såsom bruke
ligt varit, och förmodas billigt, att alla rättsinta föräldrar snarare 
föröka än minska den välvilja, hvarmed de kunna uppmuntra sin 
schola:lär.are u~der dess myckna möda och arbete. För de fattiga 
barnen g1fves mtet. Men hvad barn från landet angår, såsom deras 
mottagande är mer villkorligt, så erlägges för dem dessa afgifter 
dubbelt och dessutom ett lass ved i terminen, hvilket ändock blifver 
för dem en lindring i schola:gång, hvaremot Stadsboarnes kostnad 
är nog större i anseende till byggnad och vidmagthållande af schola:
hus och schola:mästaregård. 

§ 16 

Denna Instruktion ställe sig ock Pa:dagogi på landet till efter
rättelse i allt hvad till dem icke olämpligt är. Deras Inspector är 
P robsten i Contraktet, och förfares med examen efter 1 O § lydelse. 
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Tillägg: 

Dessa punkter vill Consistorium hafva samtliga Pa:dagogis anbe
falta till all möjelig efterlefnad, och skall ej underlåta, att efter 
hvars och ens ämne, i allt hvad sig göra låter, draga försorg för 
deras befordran, som bevisa sig i så angelägna stycken skickelige 
och omsinte arbetare. 

Strängnäs domkapitel d. Jan. 1768. 

Anmärkningar. 

Instruktionen finns i Strängnäs Domkapitels arkiv under signum G. III. 
Handlingar angående undervisnings- och skolväsendet, band 2. Spridda 
uppgifter om folkundervisningen 17 6 8-18 3 l. Den har reviderats genom 
strykningar och tillägg, möjligen i samband med av myndigheter inford
rade yttranden i skolfrågan. 

Följande ändringar ha företagits i den ursprungliga texten, som här ovan 
återgivits: Hela inledningen har strukits. Hela § 12 har strukits och med an
nan handstil ersatts av följande text i marginalen: "De föreskrifter, som för 
alla Stiftets scholar nu äro stuckna i koppar böra i Pa:dagogierna nyttjas 
och inga andra. Dessa kunna af Rectores schola: i Strengnäs, Nyköping 
och Örebro förskaffas". Hela § 13 har strukits och med annan handstil 
ersatts av följande text i marginalen: "Pa:dagogus förbjudes härmed att resa 
ifrån Staden under termin eller sätta någon i sitt ställe utan Ephori uttryck
liga lof och tillstånd. Så bör ej heller Pastor utan Pa:dagogi goda vilja på
börda honom något av sina ämbetssysslor. Men där Pa:dagogus tillika är 
Comminister, där förrättar han hvad den sysslan enkannerligen tillkommer, 
men socknebuden förrättar Pastor alltid under lästiden och Comministern 
i sin proportion därjämte under vacanserna. Tredje dagarna predikar 
Pa:dagogus som vanligt". 

Hela det avslutande tillägget har strukits. 
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Bilaga 2. 

Förändringar beträffande småläroverken sedan 1849. 

(Bilaga till 1902 års läroverkskommittes betänkande.) 

Alingsås hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 1858 
fastställdes stat för treklassigt läroverk. År 1890 tillades en fjärde, 
1891 en femte och 1901 en sjätte klass på kommunens bekostnad. 

Arboga hade 1849 en pedagogi med 1 lärare (tidigare 2). År 1858 
(kungl. br. 12/11 1858) beslöts utvidgning till tvåklassig pedagogi, 
1860 till treklassigt läroverk och 1866 till femklassigt. 

Arvika. År 1858 beslöts inrättande av ett tvåklassigt läroverk 
och 1866 dettas utvidgning till treklassigt. År 1897 tillades en fjärde 
och 1898 en femte klass på kommunens bekostnad. 

Askersund hade 1849 en elementarskola ("Prins Oscars") med 2 
lärare och kantor. Denna upptogs 1858 som tvåklassigt läroverk och 
1860 beslöts utvidgning till treklassigt. År 1895 tillades en fjärde 
klass och 1899 en femte (dock utan ökade lärarkrafter) på kommu
nens bekostnad. 

Avesta hade 1849 en pedagogi med 2 lärare, men kollegaklassen 
indrogs 1851 (blev folkskola) och pedagogiens återstående klass 
1871. 

För Borgholms pedagogi (år 1843 upptagen som apologistskola) 
fastställdes 1858 stat av 2 lärare. År 1890 beslöts pedagogiens in
dragning. 

Borås hade 1849 en skola med 2 lärare. År 1858 beslöts dennas 
utvidgning till femklassigt läroverk. 

Eksjö hade 1849 en skola med 2 lärare. År 1858 beslöts dennas 
utvidgning till femklassigt läroverk. 

Engelholm hade 1849 en pedagogi med 1 lärare. År 1865 blev 
pedagogien tvåklassig; sedan bekostade staden några år en tredje 
klass och år 187 4 beslöts utvidgning till treklassigt läroverk. Redan 
den enklassiga pedagogien "dimitterade" flera gånger lärjungar till 
universitetet, och sedan 1860-talet har meddelats 4 a 5 klassers kurs; 
sedan 1895 hava fem klasser funnits, fastän blott 4 lärare, därav 
en bekostad av kommunen. 

Enköping hade i medeltiden och efter reformationen en betydande 
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skola. Efter överflyttning av klasser och donerade löner dels till 
Hudiksvall, dels till Uppsala låg skolan under några år av 1850-talet 
öde, men återupplivades 1858 som pedagogi och erhöll 1 lärare. År 
1860 beslöts utvidgning till treklassigt läroverk och år 1866 till 
femklassigt. 

Eskilstuna hade 1849 en skola med 2 lärare och kantor. År 1858 
beslöts utvidgning till treklassigt läroverk och 1866 till femklassigt. 

Falkenberg hade "från äldre tider" en pedagogi med 1 lärare. År 
1890 beslöts dennas indragning. 

Falköping hade 1849 en pedagogi med 1 lärare (i samma hus som 
folkskolan). År 1877 beslöts utvidgning till treklassigt läroverk. 
Sedan 1879 har genom bidrag av stadskassan och frivilliga avgifter 
bekostats undervisning i fjärde och femte klassernas kurs, före 1896 
med 4 lärare, sedan med 5. 

Filipstad hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 1858 
beslöts utvidgning till treklassigt läroverk. Sedan 1877 har funnits 
en fjärde och sedan 1897 även en femte klass på kommunens be
kostnad. 

Frösö, se Östersund. 
Grenna hade 1849 en pedagogi, för vilken år 1858 fastställdes 

stat med 2 lärare. Dennas indragning beslöts år 1890. 
Raparanda hade 1849 en skola med 4 lärare och kantor. År 1858 

fastställdes stat för treklassigt läroverk, som dock skulle få rektor 
och 3 kollegor (för de finsktalande lärjungarnas skull) och år 1878 
tillades ännu en kollega. 

Hedemora hade år 1849 en pedagogi, för vilken 1858 fastställdes 
stat med 2 lärare. Dennas indragning beslöts 1890. 

Hjo hade 1849 en pedagogi, för vilken 1858 fastställdes stat med 
2 lärare. Dennas indragning beslöts 1890. 

Karlshamn hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor, varifrån 
dimitterades till universitetet. År 1858 fastställdes stat för femklas
sigt läroverk. 

Kristinehamn hade 1849 en pedagogi med 2 lärare. År 1858 be
slöts utvidgning till treklassigt läroverk och 1863 till femklassigt. 

Kungsbacka hade år 1849 en pedagogi, för vilken år 1858 fast
ställdes stat med 2 lärare. Dennas indragning beslöts 1890. 

Kungälv hade 1849 en pedagogi med 1 lärare (2 före 1809). 1858 
fastställdes stat med 2 lärare. Indragning beslöts 1890. 
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Köping hade 1849 en pedagogi med 1 lärare (tidigare 2). 1858 
fastställdes stat med 2 lärare. Före 1892 lästes på 2 avdelningar i 
vardera klassen, men h. t. 1902 utsträcktes undervisningen till 4 
klasser med 3 lärare och 1893 till 5 klasser med 4 lärare, 1897 
ökades lärames antal till 5, därav dock 1 timlärare. 

Laholm hade 1849 en pedagogi med 1 lärare; indragning beslöts 
1890. 

Landskrana hade 1849 en skola med 3 lärare od1 kantor. År 1858 
fastställdes stat för treklassigt läroverk, och 1896 utvidgades detta 
till femklassigt. 

Lidköping hade år 1849 en pedagogi med 2 lärare. År 1858 fast
ställdes stat för tvåklassigt läroverk. År 1860 beslöts utvidgning 
till treklassigt läroverk och år 1862 till femklassigt. 

Lindesberg hade år 1849 en pedagogi med 1 lärare; indragning 
beslöts 1890. 

Mariefred hade år 1849 en pedagogi med 1 lärare; indragning 
beslöts 1890. 

Mariestad hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 1858 
beslöts utvidgning till femklassigt läroverk. 

Marstrand hade 1849 en skola med 2 lärare och kantor. År 1858 
fastställdes stat för tvåklassigt läroverk och år 187 4 beslöts utvidg
ning till treklassigt. 

M önster ås erhöll 1866 en pedagogi med 1 lärare; indragning 
beslöts år 1890. 

Nora hade 1849 en pedagogi med 1 lärare (2 före 1830). År 1858 
fastställdes stat med 2 lärare. 

N arrtälj e hade 1849 pedagogi med 2 lärare. År 1858 fastställdes 
stat för tvåklassigt läroverk, men med hjälp av enskilda bidrag 
anställdes 1862 två extra lärare, och år 1863 beslöts läroverkets 
utvidgning till femklassigt. 

Oskarshamn erhöll 1858 ett tvåklassigt läroverk. År 1863 beslöts 
dettas utvidgning till treklassigt och år 1877 till ett på reallinjen 
femklassigt läroverk. 

Piteå hade 1849 en skola med 5 lärare och kantor. År 1858 över
läts åt Kungl. Maj:t att avgöra om Piteå eller Luleå skola skulle 
bli ett på reallinjen fullständigt läroverk. Luleå valdes och Piteå 
miste 2 lärare, men bibehölls dock enligt riksdagsbeslut 1860 som 
treklassigt och utvidgades 187 4 till femklassigt. 
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Ronneby erhöll 18S8 ett tvåklassigt läroverk, utvidgning till tre
ldassigt beslöts 187 4 och indragning år 1890. 

Sala hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 18S8 fast
ställdes stat för treklassigt läroverk. År 1893 inrättades en fjärde 
klass och 1894 en femte; sedan 1893 har en extra lärare och 
sedan 1898 en biträdande lärarinna bekostats av kommunen. 

Sigtuna hade 1849 en enklassig pedagogi, som inom kort för
vandlades till folkskola. 

Simrishamn hade 1849 en pedagogi med 1 lärare. År 1863 säges 
om denna att den "förenade egenskapen av förberedande lärdoms
och apologistskola". Först 1884 anställdes en extra lärare på kom
munens bekostnad, och skolan har sedan varit delad på 3 avdel
ningar, av vilka 2 undervisas gemensamt. 

Skellefte&.. År 1860 beslöts inrättande av ett tvåklassigt läroverk 
och 1866 dettas utvidgning till treklassigt. År 1883 inrättades på 
kommunens bekostnad en fjärde och femte klass. 

Skenninge hade 1849 en stadsskola med 2 avdelningar, men enligt 
18S8 års stat blott 1 lärare, vars lön indrogs från och med år 1871. 

Skövde hade 1849 enklassig pedagogi, som 18S9 utvidgades till 
tvåklassig. År 1866 beslöts dennas utvidgning till treklassigt läroverk 
och 18 7 S till femklassigt. År 1900 tillades klass 6:1 på kommunens 
bekostnad. 

Strömstad hade år 1849 en skola med 2 lärare. Denna upptogs i 
18S8 års stat som tvåldassigt läroverk. Utvidgning till treklassigt 
beslöts 187 4 samt genomfördes 1877. År 1899 inrättades en fjärde 
realklass och 1901 även en femte på kommunens bekostnad. 

Säter hade 1849 en pedagogi med 1 lärare; indragning beslöts 1890. 
Söderhamn hade 1849 en pedagogi med 1 lärare. 18S8 erhöll peda

gogien 2 lärare. 1860 beslöts utvidgning till treklassigt läroverk och 
187 S till femklassigt. 

Söderköping hade 1849 en skola med 2 lärare och kantor. Denna 
upptogs 18S8 som tvåldassigt läroverk, utvidgning till treklassigt 
beslöts 1860. Alltsedan 1888 utom läsåret 1897/8 har på kommu
nens bekostnad funnits en fjärde klass och sedan 1901 även en 
femte realklass. 

Södertälje hade 1849 en pedagogi med 1 lärare. 18S8 erhöll 
pedagogien 2 lärare. På kommunens bekostnad tillades 1877 en 
tredje klass, 1849 en fjärde och 189S en femte. 
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Sölvesborg hade 1849 en skola med 2 lärare och kantor. Denna 
upptogs 18S8 som tvåklassigt läroverk och 1874 beslöts dess ut
vidgning till treklassigt. År 1890 tillades på kommunens bekostnad 
en fjärde klass och 1891 en femte (Sedan 1892 har S klasser uppe
hållits med 4 lärare). 

Tarshälla hade 1849 en pedagogi (likställig med folkskola), som 
indrogs på 1860-talet. 

Trelleborg. År 1866 beslöts inrättande av ett tvåldassigt läroverk 
och 187 4 dess utvidgning till treklassigt. Läsåret 1894/S samt sedan 
1898 har på samhällets bekostnad funnits en fjärde latinklass och 
sedan 189S även en femte. 

Trosa hade 1849 en pedagogi (likställig med folkskola), vars lä
rareplats år 1871 besattes med folkskollärare. 

Uddevalla hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 18S8 
beslöts dennas utvidgning till femklassigt läroverk. 

Ulricehamn hade 1849 en enklassig pedagogi; dennas indragning 
beslöts 1890. 

Vadstena hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. År 18S8 
upptogs denna som treklassigt läroverk och 187S beslöts utvidg
ning till femklassigt. 

Varberg hade 1849 en skola med 2 lärare. År 18S8 beslöts den
nas utvidgning till treklassigt läroverk. År 1886 inrättades på kom
munens bekostnad en fjärde klass och 1887 även en femte; lärarnas 
antal var 4 före 1897, sedan S. 

Vaxholm hade 1849 en pedagogi (likställig med folkskola), som 
indrogs på 1860-talet. 

Vimmerby hade 1849 en skola med 3 lärare. År 18S8 upptogs 
denna som treklassigt läroverk. År 1900 inrättades en fjärde real
klass och 1901 även en femte på kommunens bekostnad. 

Vrigstad i Jönköpings län hade 1849 en enklassig pedagogi, som 
indrogs 1878. 

Värnamo. År 1866 beslöts inrättande av ett tvåklassigt läroverk 
och 187 4 dettas utvidgning till treklassigt. Indragning beslöts 1890. 

Alem i Kalmar län hade 1849 en enklassig pedagogi, som indrogs 
1886. 

Am&.l hade 1849 en skola med 3 lärare och kantor. Denna upp
togs 18S8 som treklassigt läroverk. År 1893 inrättades en fjärde 
och 189S en femte klass på kommunens bekostnad. 
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Öregrund hade 1849 en pedagogi med 2 lärare. Dennas indrag-

ning beslöts 1890. o • 

1 
.. 

Ö k "Id 'k År 1860 beslöts inrättande av ett tvaklass1gt aro-rns o svt . 'd 1 
l h 187 4 dettas utvidgning till treklassigt. Sedan har tl ta s v er r oc . . o 

4 
5 kl 

på kommunens bekostnad meddelats underv1smng pa - asser 
(4 klasser läsåren 1890/1-1892/3, 1893/4 och sedan h. t. 1899 
samt 5 klasser läsåret 1891/2 och sedan h. t. 190~). . o 

Östhammar hade 1849 en enklassig pedagog1, som mdrogs pa 

1860-talet. 
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